
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9201
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9137, 9144, 9155, 9159,

9160, 9161, 9162, 9164, 9174, 9175, 9176, 9177, 9180, 9189,
9201

3. Ανακοινώνεται ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβου-
λευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις Εκθέσεις της στις αιτή-
σεις της Εισαγγελικής Αρχής για τη χορήγηση άδειας
άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών, σελ. 9197

4. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή στις 4-5-
2016, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν.
3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, α)
Ποινική δικογραφία κατά της Υφυπουργού παρά τω Πρωθυ-
πουργώ κ. Όλγας Γεροβασίλη και β) Ποινική δικογραφία
κατά του Αναπληρωτή Υπουργού κ. Νικόλαου Ξυδάκη, σελ. 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την Έρευνα και
άλλες διατάξεις», σελ. 9137

2. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής του σχεδίου νόµου
του Υπ. Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις
για την  Έρευνα και άλλες διατάξεις», σελ. 9137 - 9200

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ  

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 9153 - 9179                                                                                
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 9179 - 9201
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 9137 - 9153

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9155
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 9137, 9144, 9180, 9189
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 9162
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 9155, 9159, 9160, 9164, 

9175, 9176, 9177
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 9180
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 9144, 9155, 9174
ΚΑΣΙΜΑΤΗ Ε. , σελ. 9161
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 9180, 9189, 9192, 9194
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 9137, 9144
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 9189
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 9161
ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ. , σελ. 9189
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 9159

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπ. Παιδείας,  Έρευνας
και Θρησκευµάτων:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 9186, 9187
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 9155, 9176, 9188, 9194, 
9195

ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 9141, 9143, 9180
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 9154, 9155
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 9162, 9180, 9194
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 9143, 9174, 9175, 9176, 

9179, 9180
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 9139
ΓΕΝΝΙΑ Γ. , σελ. 9198
ΓΕΡΜΕΝΗΣ Γ. , σελ. 9162
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9191, 9192
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 9153, 9154
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 9164, 9165
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 9174, 9175, 9176
ΖΟΥΡΑΡΗΣ Κ. , σελ. 9151
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9187, 9192, 9194
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 9189
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ Ε. , σελ. 9197
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 9181, 9183
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 9144
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 9145
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 9160, 9164
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 9163, 9164
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 9149, 9151
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 9160
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 9187, 9188, 9192, 9195
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 9196
ΤΑΣΣΟΣ Σ. , σελ. 9147
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 9197 
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 9178
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 9149, 9163, 9165, 9172, 

9174, 9176, 9180, 9186, 
9187, 9192, 9194

ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ. , σελ. 9199, 9200
ΦΩΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 9137, 9143, 9176, 9183
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 9177
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 9159

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9143
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 9177
ΔΡΙΤΣΕΛΗ Π. , σελ. 9175                                                                                  
ΛΑΠΠΑΣ Σ., σελ. 9161
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , σελ. 9154, 9161, 9175, 9179
ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ Ν. , σελ. 9175
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 9161, 9175

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’

Πέµπτη 5 Μαΐου 2016 (απόγευµα)



Αθήνα, σήµερα στις 5 Μαΐου 2016, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
17.13’ συνήλθε στην Αίθουσα συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις
για την Έρευνα και άλλες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την
Έρευνα και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στην συνεδρίαση της
21ης Απριλίου 2016 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου αυτού σε δύο
συνεδριάσεις. 

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής. Στην αυριανή, πρωινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα
άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου. 

Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι από τα κόµµατα έχουν οριστεί
οι εξής συνάδελφοι: Η κ. Φωτεινή Βάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Νι-
κόλαος Δένδιας από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Ευάγγελος Καρα-
κώστας από τον Λαϊκό Σύνδεσµο-Χρυσή Αυγή, ο κ. Αθανάσιος
Θεοχαρόπουλος από την Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ, ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας, ο κ. Γεώργιος Αµυράς από το Ποτάµι, ο
κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες και ο κ.
Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς από την Ένωση Κεντρώων.

Εισηγητές έχουν οριστεί ο κ. Κωνσταντίνος Γαβρόγλου από
τον ΣΥΡΙΖΑ και η κ. Μαρία Αντωνίου από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ειδικοί αγορητές έχουν οριστεί οι εξής συνάδελφοι. Ο κ. Νι-
κόλαος Κούζηλος από τον Λαϊκό Σύνδεσµο-Χρυσή Αυγή, ο κ. Δη-
µήτριος Κωνσταντόπουλος από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, ο κ. Σταύρος Τάσσος από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος, ο κ. Γεώργιος Μαυρωτάς από το Ποτάµι, ο κ.
Κωνσταντίνος Ζουράρης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες και ο
κ. Μάριος Γεωργιάδης από την Ένωση Κεντρώων. 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν δικαίωµα πρωτολο-
γίας, δευτερολογίας και τριτολογίας δώδεκα, έξι και τρία λεπτά

αντίστοιχα. Οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές έχουν δεκαπέντε
λεπτά πρωτολογία και επτά λεπτά δευτερολογία. 

Ο Πρωθυπουργός, εάν παραστεί, έχει χρόνο οµιλίας είκοσι
λεπτά, ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας είκοσι λεπτά, ο Πρό-
εδρος του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή δεκαπέντε λεπτά, η
Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ δε-
καπέντε λεπτά, ο Πρόεδρος του ΚΚΕ δεκαπέντε λεπτά, ο Πρό-
εδρος του κόµµατος το Ποτάµι δεκαπέντε λεπτά, ο Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων δεκαπέντε λεπτά και ο Πρόεδρος της
Ένωσης Κεντρώων δεκαπέντε λεπτά. 

Παρακαλώ τον Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνο Φωτάκη να λάβει τον λόγο για δε-
καπέντε λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αµέσως µετά θα ήθελα
τον λόγο για ένα λεπτό, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Φω-
τάκη, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα κατ’ αρχάς να ανα-
φερθώ στη φιλοσοφία που διέπει την πολιτική που διαµορφώ-
νουµε για την έρευνα και την καινοτοµία στη χώρα και που
αποτυπώνεται στις νοµοθετικές πρωτοβουλίες που έχουµε σχε-
διάσει. 

Κεντρική επιδίωξη της πολιτικής αυτής είναι η γνώση, που πα-
ράγεται από την έρευνα ως αυταξία να συντελέσει, ώστε να δι-
ευρυνθούν οι πνευµατικοί ορίζοντες της κοινωνίας και η καινο-
τοµία που προκύπτει από την έρευνα, να αποτελέσει µοχλό ανά-
πτυξης µε τη διαµόρφωση της οικονοµίας της γνώσης, της οικο-
νοµίας που βασίζεται στην αξιοποίηση των ερευνητικών αποτε-
λεσµάτων. Αυτό που φιλοδοξούµε, είναι η οικονοµία της γνώσης
να αποτελέσει κάποτε έναν πόλο ανάπτυξης για τη χώρα δίπλα
στον πρωτογενή τοµέα, τον τουρισµό και τη ναυτιλία. 

Εδώ γεννάται το πρώτο καίριο ερώτηµα. Πώς θα δηµιουργηθεί
πλούτος από την έρευνα, πώς αυτός ο πλούτος θα έχει ένα
σαφές κοινωνικό αντίκρισµα και µε ποιον τρόπο θα επιστρέψει
στην κοινωνία;

Πολλές προσπάθειες έχουν γίνει στο παρελθόν προς την κα-
τεύθυνση αυτή. Χαρακτηριστικά θα ήθελα να αναφέρω ότι κατά
την περίοδο 2008-2016, περισσότερα από έξι δισεκατοµµύρια
ευρώ διατέθηκαν από δηµόσιους πόρους για τον σκοπό αυτό. 

Τα αποτελέσµατα, όµως, υπήρξαν πενιχρά. Το χάσµα της και-
νοτοµίας στη χώρα εξακολουθεί να είναι µεγάλο, παρά ορισµέ-
νες οριακές βελτιώσεις που έχουν συµβεί. 

Σίγουρα χρειάζεται µια νέα προσέγγιση, ένας νέος τρόπος
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σκέψης, που θα λαµβάνει υπ’ όψιν πώς διαµορφώνεται σήµερα
το διεθνές τοπίο στην έρευνα, που χαρακτηρίζεται κατά κύριον
λόγο από την παγκοσµιοποίηση της γνώσης. 

Ιδιαίτερα την τελευταία δεκαετία κυρίως εξαιτίας των εξελί-
ξεων, της προόδου στον τοµέα της πληροφορικής και των επι-
κοινωνιών, η παγκοσµιοποίηση της γνώσης έχει ενταθεί, γεγονός
που δηµιουργεί νέες ευκαιρίες, αλλά και πιθανές παρενέργειες. 

Όσον αφορά στη χώρα µας υπάρχει µια µεγάλη πρόκληση, η
οποία απορρέει από τη βαθιά οικονοµική και κοινωνική κρίση.
Αυτό δε έχει να κάνει, µε το γεγονός ότι οι συνθήκες της κρίσης
επιβάλλουν τη λήψη άµεσων και αποτελεσµατικών µέτρων για τη
στήριξη της έρευνας, επιβάλλουν τη λήψη µέτρων µε χαρακτήρα
επείγοντος. Πρέπει να στηρίξουµε άµεσα και αποτελεσµατικά
αυτό που ήδη υπάρχει και ταυτόχρονα να δηµιουργήσουµε προ-
οπτικές για το µέλλον. 

Αυτή η ανάγκη για την ανάληψη άµεσων δράσεων για γρήγορα
αποτελέσµατα, έρχεται σε αντιδιαστολή, µε το γεγονός ότι η µε-
τάφραση της έρευνας και της καινοτοµίας σε πλούτο, δεν συµ-
βαίνει απότοµα ή ξαφνικά. Χρειάζεται µία συστηµατική προσέγ-
γιση βήµα προς βήµα, µια προσέγγιση που να λαµβάνει υπ’ όψιν
το διεθνή καταµερισµό εργασίας, τα ιστορικά δεδοµένα της
χώρας, τις εργασιακές σχέσεις που επικρατούν, την κυρίαρχη
κουλτούρα και πολλά άλλα. Χρειάζεται µια προσέγγιση, που να
ενισχύει συστηµατικά τα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα και να
θεραπεύει τις αδυναµίες. 

Για να συγκεράσουµε αυτά τα δύο αντιφατικά µεταξύ τους
στοιχεία, πρέπει να στραφούµε στην περίφηµη αλυσίδα της και-
νοτοµίας, δηλαδή στην αλυσίδα που συνδέει τη γνώση και την
καινοτοµία που παράγονται στο ερευνητικό οικοσύστηµα, µε την
ανάπτυξη καινοτόµων προϊόντων, διεργασιών και βέβαια των
αγορών που θα µπορούν να τα υποδεχτούν. 

Η ανάπτυξη της υγιούς και καινοτόµου επιχειρηµατικότητας
είναι το όχηµα για τη δηµιουργία πλούτου και εξαρτάται στενά
από το ενδιάµεσο κοµµάτι αυτής της αλυσίδας, εκεί που πεθαί-
νουν οι περισσότερες επιχειρηµατικές πρωτοβουλίες. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, άλλωστε, συχνά αυτό το κοµµάτι αποκα-
λείται «η κοιλάδα του θανάτου». 

Η αλυσίδα της καινοτοµίας στην Ευρώπη χαρακτηρίζεται από
το περίφηµο ευρωπαϊκό παράδοξο. Στην Ευρώπη γίνεται καλή
επιστήµη, αλλά η αξιοποίησή της υστερεί. Λοιπόν, η Ελλάδα απο-
τελεί µια ξεχωριστή περίπτωση, µια έντονη έκφραση αυτού του
ευρωπαϊκού παραδόξου. 

Οι επιστηµονικές επιδόσεις της χώρας είναι διεθνώς πολύ
καλές. Θα ήθελα να αναφέρω ένα-δύο στοιχεία µόνο. Στο έβδο-
µο πρόγραµµα-πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Έλληνες
ερευνητές προερχόµενοι από τα ΑΕΙ, από τα ερευνητικά κέντρα
και τον ιδιωτικό τοµέα, κατάφεραν να προσελκύσουν περισσό-
τερο από ένα δισεκατοµµύριο ευρώ ποσοστό πάνω από 2%, πο-
λύ περισσότερο από αυτό που αντιστοιχεί στην Ελλάδα. Ακόµη,
όπως πρόσφατα ανακοινώθηκε από την επιτροπή -πριν από µε-
ρικές εβδοµάδες- πέντε ελληνικά ερευνητικά κέντρα βρίσκονται
ανάµεσα στα πενήντα καλύτερα της Ευρώπης όσον αφορά στις
επιδόσεις τους στο πρόγραµµα «Ορίζοντας 2020». 

Το χάσµα, όµως, στην αξιοποίηση της γνώσης και της καινο-
τοµίας είναι µεγάλο. Υπάρχουν ενδιάµεσοι κρίκοι σε αυτή την
αλυσίδα, που είτε λείπουν είτε είναι πολύ ασθενείς. Η περιορι-
σµένη στήριξη του δυναµικού που υπάρχει στη χώρα, των αν-
θρώπων και των υποδοµών, η επικρατούσα κυρίαρχη κουλτούρα
που συχνά προάγει την κρατικοδίαιτη επιχειρηµατικότητα ή τι-
µωρεί την αποτυχία -µεγάλο θέµα αυτό-, το δαιδαλώδες νοµο-
θετικό και θεσµικό πλαίσιο που δηµιουργεί συνθήκες ασφυξίας
και η έλλειψη σταθερών και ευέλικτων χρηµατοδοτικών εργα-
λείων, είναι µερικές από τις παθογένειες που καλούµεθα να αν-
τιµετωπίσουµε. 

Αν και η κατάσταση αυτή έχει δηµιουργηθεί εδώ και πολλά
χρόνια, έχει πρόσφατα ενταθεί εξαιτίας της κρίσης.

Πάνω σε αυτό, λοιπόν, το υπόβαθρο µε αυτά τα δεδοµένα δια-
µορφώνουµε την πολιτική µας και τις αντίστοιχες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες, παρεµβαίνοντας στα αδύναµα σηµεία που υπάρ-
χουν στην αλυσίδα της καινοτοµίας. Προσπαθούµε να απαλλα-
γούµε από αγκυλώσεις του παρελθόντος, να βελτιώσουµε το

θεσµικό και νοµοθετικό πλαίσιο που διέπει την έρευνα, να ανα-
πτύξουµε νέα, αποτελεσµατικά χρηµατοδοτικά εργαλεία και µη-
χανισµούς στήριξης της καινοτόµου επιχειρηµατικότητας. Κυ-
ρίως προσπαθούµε να στηρίξουµε το σηµαντικότερο κεφάλαιο
που διαθέτει η χώρα, το ισχυρό µας χαρτί και αυτό είναι οι άν-
θρωποι, οι νέοι επιστήµονες και ερευνητές.

Για τον σκοπό αυτό έχουµε σχεδιάσει τρεις νοµοθετικές πα-
ρεµβάσεις, οι οποίες δεν είναι δυνατόν να συγκεραστούν σε µία,
αφού, αν και έχουν συµπληρωµατικό χαρακτήρα, έχουν διαφο-
ρετικές στοχεύσεις και διαφορετικούς ορίζοντες επώασης.

Η πρώτη, είναι το προς ψήφιση νοµοσχέδιο που αντιµετωπίζει
άµεσα τα επείγοντα προβλήµατα, που άπτονται της εύρυθµης
λειτουργίας των ερευνητικών κέντρων µε εκτεταµένες τροποποι-
ήσεις του ν.4310, που ισχύει σήµερα. Ταυτόχρονα µπαίνουν οι
βάσεις για τη συνέχεια. 

Η δεύτερη νοµοθετική παρέµβαση αποτελεί το εφαλτήριο για
το µέλλον. Είναι µια πρωτοβουλία που φιλοδοξεί να στηρίξει ό,τι
καλό υπάρχει σήµερα στον ερευνητικό χώρο της Ελλάδος και να
δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις για την ανάπτυξη µιας πραγµα-
τικής εθνικής πολιτικής έρευνας µε τη δηµιουργία ενός νέου και
ευέλικτου χρηµατοδοτικού εργαλείου, ενός ταµείου που θα λει-
τουργεί παράλληλα µε τις χρηµατοδοτήσεις από τον «Ορίζοντα
2020», που χαρακτηρίζονται από µεγάλη αβεβαιότητα λόγω του
έντονου ανταγωνισµού που υπάρχει και από το ΕΣΠΑ, που πε-
ριορίζονται από κανόνες και αγκυλώσεις που συνδέονται µε το
ΕΣΠΑ γενικότερα στην Ευρώπη µε τα διαρθρωτικά ταµεία, ενός
ταµείου που θα είναι αποκλειστικά αφιερωµένο στη στήριξη της
έρευνας και της νεοφυούς επιχειρηµατικότητας σε πρώιµο στά-
διο. Είναι αυτό το στάδιο, όπου εξαιτίας του µεγάλου επιχειρη-
µατικού κινδύνου που υπάρχει, οι ιδιωτικές επενδύσεις δεν είναι
διαθέσιµες ή σπανίζουν. 

Στο στάδιο αυτό ο ρυθµιστικός και χρηµατοδοτικός ρόλος της
πολιτείας είναι καταλυτικός και σηµαντικός. 

Οι πόροι αυτού του νέου ταµείου θα προέρχονται από τη µό-
χλευση δηµόσιων και ιδιωτικών πόρων και θα είναι πρόσθετοι
εκείνων του ΕΣΠΑ και του «Ορίζοντα 2020». Η διαχείρισή τους
θα γίνεται από ένα Ίδρυµα, το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Και-
νοτοµίας -για όσους γνωρίζουν, είναι κάτι σαν το ENSF στην Αµε-
ρική ή κάτι σαν το DFG στη Γερµανία - που θα υλοποιεί µε τρόπο
διαφανή και αµερόληπτο την ερευνητική στρατηγική που προ-
ετοιµάζεται στη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογία. και
αυτό θα γίνεται ανεξάρτητα από θεµατικές και γεωγραφικές πο-
σοστώσεις.

Για παράδειγµα, η τόσο σηµαντική για τη χώρα έρευνα στον
τοµέα των ανθρωπιστικών και κοινωνικών επιστηµών δεν υποστη-
ρίζεται από το ΕΣΠΑ, αλλά θα µπορεί να χρηµατοδοτηθεί από το
ταµείο αυτό.

Σε πρώτη φάση, ευελπιστούµε ότι από το δεύτερο εξάµηνο
του 2016 θα  αρχίσουν να διατίθενται πόροι ύψους 240 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για τα επόµενα τρία χρόνια.

Αυτοί οι πόροι θα διατεθούν για τη στήριξη θέσεων εργασίας
νέων επιστηµόνων, για την παροχή υποτροφιών, την υλοποίηση
προγραµµάτων υψηλής στάθµης στα πανεπιστήµια και τα ερευ-
νητικά κέντρα και την ανάπτυξη των ερευνητικών υποδοµών.

Σε δεύτερη φάση, το Ίδρυµα αυτό θα διαχειρίζεται κεφάλαια
σποράς, κατευθυνόµενά σε νεοφυείς επιχειρήσεις και γενικό-
τερα επιχειρήσεις έντασης γνώσης. Η πρωτοβουλία αυτή αναµέ-
νεται να οδηγήσει σε απογείωση, να αποτελέσει µια ισχυρή
τονωτική ένεση στο ακαδηµαϊκό και ερευνητικό οικοσύστηµα της
χώρας, να ενισχύσει, επίσης, τη νεοφυή επιχειρηµατικότητα, να
δηµιουργήσει ευκαιρίες και προοπτικές, βάζοντας αναχώµατα
στην ατµόσφαιρα της µιζέριας, που συχνά επικρατεί. Ταυτό-
χρονα θα τεθούν οι βάσεις για µια µακρόπνοη, δυναµική και βιώ-
σιµη ανάπτυξη της έρευνας στη χώρα.

Το τρίτο νοµοσχέδιο που σχεδιάζουµε, αναµένεται να δηµιουρ-
γήσει ένα ολιστικό πλαίσιο για τη διαµόρφωση του ενιαίου χώρου
έρευνας και παιδείας. Επίσης θα συµπεριλάβει στοιχεία, που
απαιτούνται για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας µέ-
σω της έρευνας, µε τον ουσιαστικό συντονισµό των ερευνητικών
δοµών που εποπτεύονται από διάφορα Υπουργεία µε αιχµή την
αγροτική ανάπτυξη, την εθνική άµυνα, το περιβάλλον, την ενέρ-
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γεια και τη βιοµηχανία.
Επίσης θα περιλαµβάνει τον συντονισµό προβλέψεων του ανα-

πτυξιακού νόµου, φορολογικά κίνητρα, θέµατα διαχείρισης πνευ-
µατικής ιδιοκτησίας, µηχανισµούς στήριξης των επιχειρήσεων
που συνδέουν την έρευνα µε την ανάπτυξη.

Το νοµοσχέδιο προσβλέπουµε να έχει λάβει τελική µορφή ολο-
κληρωµένου σχεδίου προς το τέλος του έτους. 

Είναι, λοιπόν, ξεκάθαρο ότι όλα τα παραπάνω, δεν µπορούν
να συµπέσουν σε ένα και µόνο σχέδιο νόµου. 

Εστιάζοντας τώρα στα πρώτα είκοσι πέντε άρθρα του προς
ψήφιση νοµοσχεδίου που αφορούν την έρευνα, θα ήθελα να ση-
µειώσω ότι αυτά περιλαµβάνουν εκτεταµένες τροποποιήσεις του
ν.4310/2014, ώστε να αντιµετωπιστούν αντιφάσεις, αµφισηµίες
και νοµοτεχνικές ατέλειες που περιέχονται σε αυτόν τον νόµο. 

Αυτό είναι αναγκαίο, µε την εξασφάλιση της εύρυθµης λει-
τουργίας των ερευνητικών κέντρων και της άρσης αγκυλώσεων
που λειτουργούν ανασταλτικά. Ταυτόχρονα τίθενται οι βάσεις για
νοµοθετικές πρωτοβουλίες που θα ακολουθήσουν.

Θα το χαρακτήριζα, λοιπόν, αυτό ως ένα νοµοσχέδιο «έκτα-
κτης ανάγκης». Για τον λόγο αυτό η κριτική που ασκήθηκε κατά
τη συζήτηση στην επιτροπή ως προς τον αποσπασµατικό του χα-
ρακτήρα, νοµίζω ότι είναι υπερβολική. 

Αντίθετα πρέπει να επισηµάνω ότι όλοι οι φορείς, ανεξάρτητα
από την κριτική και τις ενστάσεις που εξέφρασαν για το παρόν
σχέδιο νόµου κατά την ακρόαση στην επιτροπή, αναγνώρισαν
ότι αυτό αποτελεί µια σοβαρή βελτίωση των διατάξεων του
ν.4310/2014.

Θα ήθελα τώρα να εστιάσω σε ορισµένα ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά του προς ψήφιση νοµοσχεδίου. 

Πρόκειται για διατάξεις που βελτιώνουν τις εργασιακές συν-
θήκες για το ερευνητικό και διοικητικό προσωπικό των ερευνητι-
κών κέντρων και δηµιουργούν ελκυστικές ευκαιρίες για νέους
επιστήµονες να εργαστούν στα ΑΕΙ και τα ερευνητικά κέντρα της
χώρας µέσα από την εξασφάλιση αξιοκρατικών διαδικασιών.
Αναµορφώνουν το διοικητικό συµβούλιο των ερευνητικών κέν-
τρων και αναβαθµίζουν τον ρόλο του ΕΣΕΤ, διευκολύνουν τη δια-
χείριση ερευνητικών έργων και την απορρόφηση πόρων του
ΕΣΠΑ. Τέλος, αντιµετωπίζουν χρόνιες στρεβλώσεις που αφο-
ρούν τους ΕΛΚΕ των ΑΕΙ και των ερευνητικών κέντρων.

Στο επίκεντρο των προσπαθειών µας θα πρέπει να τονίσω ότι
βρίσκεται η επιδίωξη της ποιότητας και της αριστείας, της αρι-
στείας χωρίς εκπτώσεις, αφού αποτελεί προϋπόθεση επιτυχίας. 

Εδώ θα ήθελα να τονίσω τη λέξη «επιδίωξη». Πρόκειται για µια
διαδικασία δυναµική, που δεν έχει τιµωρητικό χαρακτήρα και δεν
αποτελεί πρόσχηµα αλαζονείας ή επιβολής ηγεµόνευσης, κάτι
που βρίσκεται στον αντίποδα της αριστείας. 

Αντίθετα για εµάς η επιδίωξη της αριστείας αποβλέπει στην
ενίσχυση των ισχυρών σηµείων -όπου υπάρχουν- στην ενίσχυση
των ανθρώπων και των δοµών και στην άµβλυνση των αδυναµιών,
όπου και αυτές υπάρχουν.

Με αυτόν τον τρόπο καταλαβαίνουµε εµείς την αριστεία. 
Η στήριξη του προσωπικού των ερευνητικών κέντρων όπως και

των νέων επιστηµόνων που βρίσκονται εκτός συστήµατος, έχουν
απόλυτη προτεραιότητα στον σχεδιασµό µας. 

Η ύπαρξη ευελιξίας µέσα σε ένα σταθερό και απλό θεσµικό
περιβάλλον που δηµιουργεί συνθήκες ασφάλειας δικαίου, είναι
διάχυτη σε διάφορα άρθρα του νόµου. Πρόκειται για ένα νοµικό
πλαίσιο το οποίο είναι προσαρµοσµένο στις ιδιαιτερότητες της
έρευνας, ενώ ταυτόχρονα διασφαλίζει τα συµφέροντα του δη-
µοσίου και του ερευνητικού προσωπικού. 

Η προσέγγιση αυτή δηµιουργεί ένα ευνοϊκό περιβάλλον ελκυ-
στικό για τους νέους επιστήµονες, καθώς και δυνατότητες ανά-
πτυξης υγιούς επιχειρηµατικότητας µε την αξιοποίηση της
καινοτοµίας. 

Θα ήθελα εδώ πριν κλείσω, να αναφέρω ένα παράδειγµα που
σχετίζεται µε τη δυνατότητα επιλογής της προτιµητέας εργασια-
κής σχέσης, που µπορεί να έχουν νέοι επιστήµονες είτε αυτή
είναι σύµβαση εργασίας είτε ανάθεση έργου, αλλά και κάτι άλλο
που αφορά επιστήµονες, που βρίσκονται εκτός του συστήµατος,
επιστήµονες που µπορούν να υποβάλουν τις δικές τους ερευνη-
τικές προτάσεις και εάν αυτές κριθούν θετικά, να είναι οι ίδιοι οι

επιστήµονες υπεύθυνοι, για την υλοποίηση των έργων που εκτε-
λούν.

Αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία, διότι µε τον τρόπο αυτό τονώνε-
ται η δηµιουργικότητά τους και ταυτόχρονα αποτελεί σηµαντικό
κίνητρο για να εργαστούν ερευνητικά στη χώρα. 

Υπάρχουν και διάφορα άλλα, τα οποία θα αναφέρω κατά τη
συζήτηση. Όµως θα ήθελα εδώ να κλείσω, µε ένα στοιχείο που
θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαντικό και ταλανίζει ολόκληρη την ακα-
δηµαϊκή και ερευνητική κοινότητα.

Στο άρθρο 24 του νοµοσχεδίου υπάρχουν κάποιες ρυθµίσεις
για τους ΕΛΚΕ των πανεπιστηµίων και συγκεκριµένα για την κά-
λυψη των λειτουργικών εξόδων και κυρίως εξόδων καθαρισµού,
φύλαξης και πρόσθετων αµοιβών. 

Εάν κοιτάξουµε τι συµβαίνει κατά τα τελευταία χρόνια, θα
δούµε ότι καθηγητές, ερευνητές που µετέχουν σε συλλογικά όρ-
γανα σύρονται στα δικαστήρια για χρήση τέτοιων πόρων. Μιλάω
για χρήση και όχι κατάχρηση. 

Εγώ θα ήθελα να τονίσω ότι αυτό αποτελεί ένα αίτηµα προερ-
χόµενο από τη σύνοδο των πρυτάνεων, τη σύνοδο των προέδρων
των ερευνητικών κέντρων, αλλά και από φορείς ερευνητών και
εργαζοµένων όπως ακούσαµε στην επιτροπή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 
Εδώ θα ήθελα να τονίσω ότι αν και οι διοικήσεις ως προς το

ποινικό µέρος σχεδόν πάντα αθωώνονται, αφού δεν υπάρχει
δόλος, υπάρχουν καταλογισµοί υψηλών ποσών σε πανεπιστηµια-
κούς, σε ερευνητές. Ακόµα και σε φοιτητές έχουν υπάρξει παρα-
δείγµατα. Θα ήθελα εδώ να τονίσω και κάτι άλλο: ότι όλοι αυτοί
προέρχονται από ολόκληρο το πολιτικό φάσµα -είναι πολύχρωµο
το σχήµα- και όχι µόνο αυτό, αλλά λοιδορούνται και σπιλώνονται
υπολήψεις ατόµων, που έχουν προσφέρει τα µέγιστα για το κοινό
καλό. Κάτι πρέπει να γίνει για αυτό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι προτεινόµενες ρυθµίσεις για
την έρευνα, συνιστούν ένα σηµαντικό βήµα µπροστά. Βελτιώνουν
τη λειτουργία των ερευνητικών φορέων, τους απαλλάσσουν από
αγκυλώσεις που ταλανίζουν τα πανεπιστήµια και τα ερευνητικά
κέντρα για χρόνια και διασφαλίζουν παράλληλα τη χρηστή δια-
κυβέρνηση της έρευνας. 

Επίσης εµπεριέχουν µέτρα, που δηµιουργούν ελκυστικές ευ-
καιρίες για νέους επιστήµονες, για νέους ερευνητές, ώστε να
ανακοπεί το κύµα φυγής στο εξωτερικό και θέτουν τις βάσεις για
την αποτελεσµατική αξιοποίηση της γνώσης και της καινοτοµίας,
που προκύπτουν από την επιστηµονική έρευνα. 

Συνολικά έχουµε την πεποίθηση ότι αυτές οι νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις, αποτελούν ένα πρώτο σίγουρο βήµα για την προαγωγή
της υπόθεσης της έρευνας στη χώρα και ζητούµε την υπερψή-
φισή τους. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Φωτάκη. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γαβρόγλου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να µιλήσω για δύο µεγάλες κατη-

γορίες θεµάτων. Η πρώτη κατηγορία, είναι το πλαίσιο µέσα στο
οποίο προτείνεται η ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου και η δεύ-
τερη, είναι ο πυρήνας του προβληµατισµού του νοµοσχεδίου που
έχει κατατεθεί. 

Ποιο είναι το πλαίσιο στο οποίο προτείνεται η ψήφισή του; Το
πλαίσιο αυτό χαρακτηρίζεται από τα εξής: 

Πρώτον, οι µνηµονιακές µας υποχρεώσεις ως προς τα θέµατα
εκπαίδευσης δεν πρέπει να µας διαφεύγουν. Είναι θέµατα που
προχωρούν ικανοποιητικά αν και πολύ αργά. Μέρος αυτών των
συζητήσεων είναι η έκθεση του ΟΟΣΑ του 2011 για τον τόπο µας,
µία έκθεση που σήµερα πια είναι ανεπίκαιρη, βασίζεται σε στοι-
χεία πριν την κρίση και δηµιουργεί ένα ασφυκτικό πλαίσιο. Μετά
από πολύ κοπιαστικές συζητήσεις καταφέραµε να αποδεχθεί ο
ΟΟΣΑ τη σύνταξη µιας νέας έκθεσης. 

Δεύτερον, η απόλυτη προτεραιότητα που δίνει η Κυβέρνηση –
και είµαι σίγουρος ότι δεν είναι µόνο η Κυβέρνηση- είναι να ανοί-
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ξουν τα σχολεία τον Σεπτέµβριο. Είναι µία εθνική µας υποχρέωση
αυτή η παθογένεια ως προς το άνοιγµα των σχολείων, να παύσει
µια για πάντα. Άρα προτεραιότητα όλων µας πρέπει να είναι να
ανοίξουν τα σχολεία τον Σεπτέµβριο, να αρχίσει η πανεπιστηµια-
κή χρονιά µε όσο λιγότερα προβλήµατα γίνεται. Προφανώς και
γνωρίζουµε ότι χωρίς γενναία χρηµατοδότηση και κανονικούς
διορισµούς των εκπαιδευτικών δεν µπορούν ούτε τα σχολεία αλ-
λά ούτε και τα ΑΕΙ να επιτελέσουν τον βασικό τους προορισµό.
Πρέπει, λοιπόν, να παρθούν όλα εκείνα τα µέτρα, ώστε µέσα σε
αυτό το πλαίσιο ρεαλιστικά να µπορέσουν να ανοίξουν τα σχο-
λεία και τα πανεπιστήµια. 

Τρίτον, όπως γίνεται και µε το νοµοσχέδιο για την έρευνα, πα-
ράλληλα και µε τον εθνικό και κοινωνικό διάλογο για την παιδεία,
έχουν ήδη ληφθεί ορισµένες αποφάσεις και µέτρα για µια σειρά
από σηµαντικά και επείγοντα ζητήµατα. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, της έρευνας έχει πολύ µεγάλη σηµα-
σία να γίνει κατανοητό ότι δεν συζητείται και ότι δεν έρχεται για
ψήφιση σε ένα κενό αλλά συµπληρώνει µια σειρά από πρωτο-
βουλίες του Υπουργείου Παιδείας. Τις απαριθµώ ενδεικτικά, για
να γίνει κατανοητό ακριβώς αυτό το πλαίσιο, που στόχο έχει την
εύρυθµη λειτουργία των εκπαιδευτικών και ερευνητικών θεσµών.

Πρώτον, έχει ήδη αποφασιστεί ότι από το επόµενο σχολικό
έτος, θα υπάρχει ενιαίος τύπος ολοήµερου σχολείου, µε εµπλου-
τισµένο πρόγραµµα, µε δεύτερη ξένη γλώσσα και µε µαθήµατα
καλλιτεχνικής και αισθητικής αγωγής.

Δεύτερον, έχουν ολοκληρωθεί οι επεξεργασίες, για να αρχίσει
να εφαρµόζεται, ήδη από τον Σεπτέµβριο, ένας ριζικός εξορθο-
λογισµός του ωρολογίου προγράµµατος των γυµνασίων. Όσοι
έχετε την όποια σχέση µέσω παιδιών, συγγενών ή δική σας προ-
σωπική µε το γυµνάσιο, ξέρετε ότι υπάρχουν τεράστια προβλή-
µατα ως προς τον εξορθολογισµό των ωρολογίων προγραµµά-
των και βεβαίως τον περιορισµό της έκτασης της διδακτέας ύ-
λης. 

Επίσης η διαφοροποίηση του τρόπου αξιολόγησης των µαθη-
τών, η αύξηση του αριθµού των εβδοµάδων διδασκαλίας που θα
επεκταθεί µέχρι το τέλος Μαΐου, όπως επίσης και η ελάφρυνση
του εβδοµαδιαίου ωρολογίου προγράµµατος είναι ορισµένες
από τις πρωτοβουλίες, για να επιτευχθεί αυτός ο εξορθολογι-
σµός για τα σχολεία, για τον οποίο µίλησα. 

Επίσης είναι έτοιµες και οι προτάσεις για τη διδασκαλία µαθη-
µάτων, τα βιβλία των οποίων έχουν κριθεί απολύτως µα απολύ-
τως ακατάλληλα. Έχω µιλήσει µε πολλούς Βουλευτές από όλα
τα κόµµατα της Βουλής και πραγµατικά υπάρχει µια συµφωνία
ως προς µια σειρά πολύ συγκεκριµένων βιβλίων, που είναι εντε-
λώς ακατάλληλα για διδασκαλία.

Υπάρχει βεβαίως και το θέµα της επιµόρφωσης των καθηγη-
τών, ιδιαίτερα στο µείζον θέµα, στο µείζον ζήτηµα που θίγεται
πάλι εδώ από πολλές πτέρυγες, της συµπερίληψης και της δια-
φοροποιηµένης διδασκαλίας και στήριξης των µαθητών µε ειδι-
κές µαθησιακές ανάγκες.

Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται πάλι να συµπληρώσει ένα άλλο
αίτηµα, το οποίο έχουµε ακούσει να εκφράζεται από πάρα πολ-
λούς εκπαιδευτικούς το διάστηµα των τελευταίων µηνών, την
εφαρµογή της αυτοαξιολόγησης των καθηγητών και της αξιολό-
γησης των σχολικών µονάδων. Είναι πράγµατα που οι καθηγητές
που βρίσκονται από το πρωί µέχρι το βράδυ στο σχολείο και δί-
νουν την τροµακτική µάχη να σταθεί η εκπαίδευση στα πόδια της,
ζητάνε επιτακτικά.

Τέλος, το µωσαϊκό των πρωτοβουλιών στο οποίο εντάσσεται
και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, έχει και την αρχή της συζήτη-
σης για τον ενιαίο χώρο έρευνας και εκπαίδευσης, δηλαδή την
αναµόρφωση, την αναδιατύπωση των σχέσεων ανάµεσα στα πα-
νεπιστήµια, τα ΤΕΙ και τα ερευνητικά κέντρα. 

Εδώ ως πρώτη προτεραιότητα θα πρέπει να τεθούν οι διαδι-
κασίες µε τις οποίες θα αναβαθµιστούν τα ΤΕΙ, πολλά τµήµατα
των οποίων είναι ήδη ισοδύναµα µε πανεπιστηµιακά τµήµατα.

Βεβαίως ένας άλλος πυλώνας του ενιαίου χώρου είναι η κινη-
τικότητα των ερευνητών και του διδακτικού προσωπικού ανά-
µεσα σε πανεπιστήµια, ΤΕΙ και ερευνητικά κέντρα. Αυτό θα δη-
µιουργήσει κρίσιµες µάζες, ως προς τις ερευνητικές δραστηριό-
τητες, τις εκπαιδευτικές δραστηριότητες και θα βελτιστοποιήσει

τη χρήση των υποδοµών. Είναι εντελώς µα εντελώς προφανές
ότι δεν συζητάει κανείς ότι όλα αυτά θα γίνουν µε στόχο την
όποια απόλυση του όποιου συναδέλφου. 

Άρα η συγκρότηση των ολοήµερων σχολείων, ο ριζικός εξορ-
θολογισµός του ωρολογίου προγράµµατος στα σχολεία, ο πε-
ριορισµός της έκτασης της ύλης, η εκπαίδευση των εκπαιδευτι-
κών, η αξιολόγηση της εκπαιδευτικής µονάδας, ο ενιαίος χώρος
έρευνας και εκπαίδευσης µέρος του οποίου είναι και η αναβάθ-
µιση των ΤΕΙ και ο νέος νόµος για τα µεταπτυχιακά, είναι το πλαί-
σιο στο οποίο έρχεται να κουµπώσει ή αν θέλετε το πρώτο
νοµοθέτηµα προς αυτή την κατεύθυνση, είναι το νοµοσχέδιο που
συζητάµε σήµερα. 

Επιτρέψτε µου τώρα να περάσω στον πυρήνα του προβληµα-
τισµού του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Δεν θέλω να ετεροκα-
θοριστούν οι απόψεις µου ως προς τα όποια αρνητικά και κακά
της περασµένης κατάστασης. Αυτή νοµίζω ότι την έχουµε συζη-
τήσει αναλυτικά, έχουν τοποθετηθεί οι ερευνητές, έχουν τοπο-
θετηθεί τα ερευνητικά κέντρα και δεν έχει κανένα νόηµα ο
ετεροκαθορισµός ως προς τη φιλοσοφία του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου.

Η έρευνα είναι µια από τις συνθετότερες δραστηριότητες που
υπάρχουν σε µια κοινωνία. Αυτή η συνθετότητα και η πολυµορ-
φία της έρευνας δεν είναι δυνατόν να περιγραφεί ούτε µε ένα
πλαίσιο νόµου αλλά ούτε και µε κανόνες. Η ερευνητική δραστη-
ριότητα η οποία παράγει νέα γνώση, εξ ορισµού δηµιουργεί και
νέες ιεραρχίες. 

Εδώ, λοιπόν, τίθεται το εξαιρετικά περίπλοκο θέµα, για το ο-
ποίο κάνει ένα πρώτο βήµα το νοµοσχέδιο και το οποίο έχει
σχέση µε τη δηµοκρατική λειτουργία των ερευνητικών κέντρων,
µε τη δηµοκρατική δοµή των δραστηριοτήτων µέσα από την
οποία παράγεται έρευνα, δραστηριότητες όµως όπως σας είπα,
που ανατροφοδοτούν τις ιεραρχίες. 

Το τρίτο θέµα του προβληµατισµού έχει σχέση µε κάτι που
απασχολεί πολύ την Κυβέρνηση, όπως -πάλι µε προσωπικές κου-
βέντες που έχω κάνει µε συναδέλφους από όλα τα κόµµατα-
απασχολεί πολύ και τους συναδέλφους και την κοινωνία µας στο
σύνολο. 

Είµαστε µια κοινωνία, στην οποία έχει χαθεί η κανονικότητα.
Δεν υπάρχει κανονικότητα στη σηµερινή κοινωνία. Η κρίση έτσι
όπως ήρθε και έτσι όπως έγινε η διαχείρισή της, έχει ανατρέψει
και υπονοµεύσει την κανονικότητα. Αν, λοιπόν, δεν επιτευχθεί µια
κανονικότητα, κανένας νόµος για την έρευνα και για την εκπαί-
δευση δεν θα έχει τα ευεργετήµατα που υπόσχεται. 

Δυστυχώς η κανονικότητα δεν µπορεί να επιτευχθεί µε νόµους
και κανόνες. Η κανονικότητα είναι κάτι πολύ πιο σύνθετο, έχει
σχέση µε τις κοινωνικές δυνάµεις και τις συναινέσεις που θα µπο-
ρέσουν να καταφέρουν να έχουν µεταξύ τους. Για αυτό και θα
πρέπει να δούµε, αν τυχόν το νοµοσχέδιο κάνει έστω ένα πρώτο
βήµα για να µπορέσουν οι εργασιακές σχέσεις να δώσουν µια
δηµιουργικότητα, µια προωθητικότητα στα ερευνητικά κέντρα.

Εδώ θα µου επιτρέψετε να αναφέρω δύο σηµεία σε σχέση µε
το θέµα της κανονικότητας στον τόπο µας, δύο σηµεία στα οποία
νοµίζω ότι πρέπει να σκύψουµε πάνω τους, ανεξάρτητα από κοµ-
µατικές προελεύσεις.

Ένα από τα προβλήµατα είναι µια χωρίς όρους πίστη στην
αποτελεσµατικότητα της αγοράς. Το νοµοσχέδιο προβλέπει µε
πολύ σαφείς τρόπους, πώς η ιδιωτική πρωτοβουλία θα έχει σχέ-
ση µε τα ερευνητικά κέντρα και τα πανεπιστήµια που τελούν υπό
την εποπτεία του κράτους.

Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι οι επιχειρήσεις δεν πρέπει να ανα-
ζητήσουν νέους τρόπους συνεργασίας. Δεν µπορεί οι επιχειρή-
σεις να µένουν ως έχουν και να θεωρούνται ότι περίπου κάνουν
χάρη στα ερευνητικά κέντρα και στα πανεπιστήµια. Δυστυχώς η
εµπειρία µας από τη συνεργασία µε τις επιχειρήσεις δεν είναι
πολύ θετική µέχρι τώρα. 

Άρα θα πρέπει και οι επιχειρήσεις και ο ιδιωτικός τοµέας να
επανεξετάσουν τους όρους µε τους οποίους εµπλέκονται στην
έρευνα, τους όρους µε τους οποίους θέλουν να χρησιµοποι-
ήσουν τις καινοτοµίες και άρα να επενδύσουν και οι ίδιοι σε αυτή
τη κατεύθυνση. 

Το δεύτερο, όµως, θέµα που υπονοµεύει πάλι την κανονικό-
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τητα, είναι κάτι που λειτουργεί παραλυτικά σε πολλές πρωτοβου-
λίες προωθητικού χαρακτήρα που παίρνονται. Δεν αναφέροµαι
στη διεκδίκηση ολοένα και καλύτερων όρων εργασίας από τους
εργαζόµενους. Αυτή πρέπει να ενταθεί.

Αναφέροµαι σε µια αλλοίωση πολλές φορές και των ερευνη-
τών αλλά και των εκπαιδευτικών, οι οποίοι αντί να ασκούν ένα
κοινωνικό λειτούργηµα που θα έπρεπε να καθοδηγεί την καθη-
µερινή λειτουργία τους, διαπιστώνουµε µια γραφειοκρατικοποί-
ησή τους. 

Διαπιστώνουµε έναν συντεχνιασµό, ο οποίος είναι εντελώς
προφανές ότι δεν εκφράζει ούτε πλειοψηφικά τους ερευνητές
και εκπαιδευτικούς, πλην όµως είναι µια κατάσταση, η οποία δεν
βοηθά ούτε στο κοινωνικό πρόσωπο αυτών των συγκεκριµένων
κατηγοριών αλλά ούτε και στο κοινωνικό λειτούργηµα που ασ-
κούν.

Έτσι, λοιπόν, θα πρέπει να δούµε, πώς η εδραίωση σιγά σιγά
αυτής της γραφειοκρατικοποιηµένης καθηµερινότητας θα µπο-
ρέσει να αποµακρύνεται, ώστε και όσα λέει το νοµοσχέδιο αλλά
και όσα λέγονται γενικότερα, να µπορέσουν να έχουν αυτόν τον
προωθητικό χαρακτήρα.

Τέλος, το νοµοσχέδιο προσπαθεί να κάνει και κάτι άλλο σε ένα
πρώτο µεν επίπεδο αλλά πολύ σοβαρό. Στην Ευρώπη σήµερα γί-
νεται µια τεράστια συζήτηση για την έρευνα και τα πανεπιστήµια.
Η συζήτηση αυτή δεν είναι για την επιβολή ενός µοντέλου πάνω
σε άλλα. Αυτό έγινε πριν από δεκαπέντε χρόνια µε τη Μπολόνια.
Σήµερα υπάρχει µια κριτική απόσταση από τα µοντέλα.

Υπάρχει, λοιπόν, µια αναζήτηση στην Ευρώπη και θεσµική, ως
προς την καταλληλότητα των εκπαιδευτικών και ερευνητικών θε-
σµών, αλλά υπάρχουν και διάφορες πρωτοβουλίες που παίρνον-
ται κυρίως από κάτω, κυρίως ως προς τη διασύνδεση ερευνη-
τικών οµάδων ή τη διασύνδεση των εκπαιδευτικών οµάδων που
έχουν πολύ ενδιαφέροντα στοιχεία να µας πουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς έχουµε µια τεράστια εµπειρία και ερευνητική αλλά και

εκπαιδευτική. Μπορούµε και µέσα από τις συζητήσεις µας για το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αλλά και γενικότερα µέσα από την εµ-
πλοκή µας µε άλλους κοινωνικούς φορείς, να επηρεάσουµε κα-
ταλλήλως και αυτές τις συζητήσεις που γίνονται σε ευρωπαϊκό
επίπεδο. Αυτά ήθελα να πω για τη γενική φιλοσοφία του νόµου
και θα έχουµε την ευκαιρία να συζητήσουµε τα επιµέρους
άρθρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Γαβρόγλου.

Τον λόγο έχει η κ. Αντωνίου, εισηγήτρια από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εύχοµαι χρόνια πολλά και Χριστός Ανέστη σε όλους τους συ-

ναδέλφους πριν ξεκινήσουµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις». Πριν
ξεκινήσω µε το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, δεν θα µπορούσα
να µην αναφερθώ στο τι τραγελαφικό συνέβη κατά τη διαδικασία
κατάθεσης του εν λόγω νοµοσχεδίου.

Δυστυχώς για ακόµη µια φορά γίναµε µάρτυρες µιας διαδικα-
σίας, η οποία µας προσβάλλει όλους και αποτελεί όνειδος για τα
κοινοβουλευτικά δεδοµένα. Το παρόν νοµοσχέδιο κατατέθηκε το
βράδυ της Δευτέρας 12 Απριλίου. Αποσύρθηκε την Τρίτη 13 Απ-
ριλίου το πρωί και επανακατατέθηκε το απόγευµα της ίδιας µέ-
ρας. 

Η δικαιολογία, κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε τα όσα ο ίδιος
ισχυριστήκατε στην κοινή συνεδρίαση των αρµόδιων επιτροπών,
ήταν ότι κατατέθηκε και ανέβηκε στην ιστοσελίδα της Βουλής
παλαιότερη εκδοχή του νοµοσχεδίου. Αποδώσατε, µάλιστα, το
λάθος –και διαβάζω επί λέξει τη δήλωσή σας- στην κοπέλα της
Γραµµατείας της Κυβέρνησης που κάνει τις αναρτήσεις, η οποία
πήρε την προηγούµενη και όχι την τελευταία έκδοση του νοµο-

σχεδίου. 
Τελικά, κύριε Υπουργέ, φαίνεται ότι άδικα σπεύσατε να κατη-

γορήσετε την κοπέλα, η οποία µάλλον δεν έκανε λάθος, µιας και
στο επανακατατεθέν νοµοσχέδιο –τι οξύµωρο- απουσίαζε η φω-
τογραφική διάταξη του άρθρου 30 παράγραφος 7, µια διάταξη,
όπως χαρακτηρίστηκε από πολλά µέσα «πλυντήριο», η οποία
αποσκοπούσε, στο να απαλλαγεί ο Υπουργός Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Τουρισµού Γιώργος Σταθάκης, από τις δικαστικές εκ-
κρεµότητες που είχε, όταν ήταν καθηγητής στο Πανεπιστήµιο
Κρήτης.

Έρχεστε τώρα και την επαναφέρετε διά της πλαγίας οδού, µε
την υπ’ αριθµόν 362/26-4-2016 βουλευτική τροπολογία έξι Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ. Επαναφέρετε κατά γράµµα το περιεχόµενο
του αποσυρθέντος άρθρου, προβλέποντας χαρακτηριστικά ότι
καταλογιστικές πράξεις, καθώς και κάθε ποσό τόκων, προσαυ-
ξήσεων και λοιπών επιβαρύνσεων που συνδέονται µε δαπάνες
του Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευνας του Πανεπιστη-
µίου Κρήτης διενεργηθείσες µεταξύ των ετών 1996 έως και 2004
για λοιπές εκπαιδευτικές, επιµορφωτικές, αναπτυξιακές δραστη-
ριότητες του πανεπιστηµίου, πλην των αµιγώς ερευνητικών, οι
οποίες χαρακτηρίστηκαν –ακούστε- «ανοίκειες πληρωµές», σύµ-
φωνα µε την έκθεση Διαχειριστικού Ελέγχου της Γενικής Διεύ-
θυνσης Οικονοµικής Επιθεώρησης, εφόσον δεν έχουν εκτελεστεί
έως τη δηµοσίευση του παρόντος –λέει η τροπολογία- αίρονται
και δεν εκτελούνται και τυχόν βεβαιωθέντα ποσά διαγράφονται.

Οι εν λόγω Βουλευτές –σαν να πρόκειται για δικαστές- σπεύ-
δουν, µάλιστα, να βγάλουν ετυµηγορία, καθώς αναφέρουν χα-
ρακτηριστικά ότι οι δαπάνες οι οποίες –επαναλαµβάνω- χαρακτη-
ρίστηκαν «ανοίκειες πληρωµές» από τη Γενική Διεύθυνση Οικο-
νοµικής Επιθεώρησης, έγιναν κατ’ αυτούς πάντα µε διαφάνεια
και χωρίς την παραµικρή υπόνοια ατοµικού συµφέροντος.

Αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ, αν θα κάνετε αποδεκτή µια τέ-
τοια τροπολογία, για την οποία έχετε ισχυριστεί πολλές φορές
ότι έχει αποφανθεί η δικαιοσύνη. Για ποιο λόγο, λοιπόν, κύριε
Υπουργέ, από τη µία πλευρά µιλάτε για λάθος της γραµµατέως
και από την άλλη πλευρά οι Βουλευτές σας σπεύδουν να επανα-
φέρουν τη ρύθµιση µετά βαΐων και κλάδων; Όχι λόγω του Πάσχα,
φαντάζοµαι. Θα µας απαντήσετε;

Καταρρίπτεται, λοιπόν, για άλλη µία φορά το δήθεν ηθικό πλε-
ονέκτηµα της αριστερής σας Κυβέρνησης και των µεθόδων που
ακολουθεί, για να καλυφθούν παλαιότερες υποθέσεις. 

Αυτή, όµως, δεν είναι, δυστυχώς, η µόνη φωτογραφική διά-
ταξη του νοµοσχεδίου. Υπάρχουν και πολλές άλλες, στις οποίες
θα αναφερθώ αναλυτικά, όπως αναφέρθηκα και στην επί των άρ-
θρων εισήγησή µου. Είπα και στην επιτροπή στον κ. Φίλη ότι το
επάγγελµα του δηµοσιογράφου θα έπρεπε µάλλον να µετατρα-
πεί σε φωτορεπόρτερ και µάλιστα σε παλαιό άλµπουµ, γιατί µε
τόσες φωτογραφικές ρυθµίσεις που έχει το νοµοσχέδιο µάλλον
για παλαιό άλµπουµ µοιάζει.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν είναι ένα συ-
νεκτικό νοµοσχέδιο µε αρχή, µέση και τέλος. Δεν είναι τίποτα
άλλο από µια πρόχειρη συρραφή διάσπαρτων ρυθµίσεων για την
έρευνα, την ανώτατη εκπαίδευση, την πρωτοβάθµια, τη δευτε-
ροβάθµια. Πέρα από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου µάλιστα εί-
χαµε τριάντα εννέα –τώρα έχουµε σαράντα δύο, αν δεν κάνω
λάθος- εµπρόθεσµες τροπολογίες. Αυτό είναι απίστευτο! Μεταξύ
αυτών υπάρχουν και έξι υπουργικές τροπολογίες, εκ των οποίων
οι πέντε είναι άσχετες µε το νοµοσχέδιο. Είπα και στην Επιτροπή
ότι υπάρχει και η Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων για να κατα-
τεθούν οι υπουργικές τροπολογίες. Γιατί, άραγε, να κατατίθενται
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων; 

Αυτό είναι ένα ακόµα παράδειγµα κακής νοµοθέτησης από την
Κυβέρνησή σας. Πάλι καλά που σ’ αυτόν τον συρφετό διατάξεων
και τροπολογιών, βρήκατε λίγο χώρο, δηλαδή είκοσι πέντε άρ-
θρα, για την έρευνα! Αυτό είναι το ενδιαφέρον σας για την
έρευνα και την καινοτοµία, κύριε Υπουργέ.

Όλα αυτά γίνονται εν τω µέσω ενός προσχηµατικού εθνικού
διαλόγου για την παιδεία, όπου µας ζητάτε εθνική συνεννόηση
και συνεργασία. Εσείς τώρα τι κάνετε; Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο
σαράντα έξι ολόκληρων άρθρων, µε πλήθος ρυθµίσεων για την
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πρωτοβάθµια, τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση και όλα αυτά που
είπαµε, οι οποίες είναι όλες εκτός διαλόγου. Σας δηλώσαµε ξε-
κάθαρα στην κοινή συνεδρίαση και σας επαναλαµβάνουµε και
τώρα ότι σε έναν εθνικό διάλογο-φαρσοκωµωδία, όπου ενώ υπο-
τίθεται ότι συνδιαλεγόµαστε για την παιδεία, εσείς παράλληλα
νοµοθετείτε µόνοι σας, δεν θα συµµετέχουµε πλέον.

Ας αναφερθούµε τώρα στο κεφάλαιο Α’ που αφορά στην
έρευνα, το οποίο έρχεται να αποδοµήσει µε αποσπασµατικό
τρόπο τον ν.4310/2014, ο οποίος ψηφίστηκε από τη δική µας κυ-
βέρνηση τον Νοέµβριο του 2014. Πρόκειται για έναν νόµο που
δεν πρόλαβε καν να εφαρµοστεί για να δούµε αν υπάρχουν δυσ-
λειτουργίες. Έρχεστε τώρα και σχεδόν τον καρατοµείτε. Είχε µι-
λήσει και ο Υπουργός κ. Φίλης στην επιτροπή για το «νοµο- σχέ-
διο-τοµή», όπως το αποκάλεσε. Φαντάζοµαι, το χαρακτήρισε µε
την ουσιαστική έννοια του όρου «τοµή». Εγώ θα το έλεγα «νοµο-
σχέδιο καρατόµησης, ελέγχου και φωτογραφιών».

Εσείς, κύριε Υπουργέ, κύριε Φωτάκη, στη συζήτηση για τον
προηγούµενο νόµο της έρευνας είχατε πει κατά λέξη: «Για τον
λόγο αυτό η κατάθεση του νέου νόµου για την έρευνα είναι ένα
ιδιαίτερα θετικό γεγονός και η άµεση εφαρµογή του είναι σο-
βαρή αναγκαιότητα». Δικά σας είναι τα λόγια. Όµως, τότε µιλού-
σατε ως πρόεδρος του ΙΤΕ, ενώ τώρα, ως Αναπληρωτής Υπουρ-
γός της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Φωτάκη, έρχεστε και τροπο-
ποιείτε όλη τη φιλοσοφία εκείνου του νόµου µε τον οποίο συµ-
φωνούσατε και θεωρούσατε, µάλιστα, αναγκαίο. Όµως, τώρα
φορέσατε υπουργικό κουστούµι και χορεύετε ανάλογα!

Είναι ένας νόµος, όµως, που εσκεµµένα δεν εφαρµόσατε ποτέ,
αν και είχατε όλον τον χρόνο να το πράξετε. Σε ποιες, λοιπόν,
δυσλειτουργίες αναφέρεστε στην αιτιολογική έκθεση; Τα τελευ-
ταία χρόνια και ιδιαίτερα τα χρόνια 2012 µέχρι και 2015 έγιναν
σοβαρές προσπάθειες µετασχηµατισµού και εναρµόνισης της
χώρας σε έναν σύγχρονο, παγκόσµιο παίκτη στο πλαίσιο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, όπου η έρευνα και η καινοτοµία αποτελούν
µοχλό ανάπτυξης της οικονοµίας, καθώς ενισχύουν και προ-
ωθούν την ανταγωνιστικότητά της στο ιδιαίτερα δύσκολο παγ-
κοσµιοποιηµένο περιβάλλον.

Υπερασπιστήκαµε ως παράταξη και πιστεύουµε σε ένα εθνικό
σύστηµα έρευνας, που είναι εναρµονισµένο µε την καινοτοµία
και την τεχνογνωσία, προσαρµοσµένο απόλυτα στα ευρωπαϊκά
και διεθνή πρότυπα και στη διεθνή πραγµατικότητα, ένα σύστηµα
αξιοσύνης και αριστείας, από το οποίο θα αναδεικνύονται και στο
οποίο θα βασίζονται οι πνευµατικές και παραγωγικές δυνάµεις
του τόπου, ένα σύστηµα και ένα θεσµικό πλαίσιο που θα διασφα-
λίζει τη διαρκή σύζευξη της έρευνας και της εκπαίδευσης µε την
αγορά εργασίας και την καινοτόµο επιχειρηµατικότητα, µε µέτρα
και δραστηριότητα εντός και εκτός της χώρας. Προσπαθήσαµε
να διαµορφώσουµε ένα σοβαρό πλαίσιο, στο οποίο όλοι οι παί-
κτες να είναι παρόντες και να συνεργάζονται αρµονικά µε όρους
που να διέπονται από δικαιοσύνη, αξιοκρατία, αριστεία, ανά-
πτυξη και κοινωνικό όφελος.

Αντί όλων αυτών, το παρόν νοµοσχέδιο εγκαθιδρύει ένα σύ-
στηµα αναχρονιστικό, υπουργοκεντρικό, µε σαφείς ιδεοληψίες
υπέρ του κράτους και κατά της ιδιωτικής πρωτοβουλίας και µε
πλήθος διατάξεων που ικανοποιούν παλαιά και νέα συνδικαλι-
στικά αιτήµατα. Παρατηρούµε την ξεκάθαρη βούληση του Υ-
πουργού να ελέγξει απόλυτα και σε όλα τα επίπεδα τον χώρο
των ερευνητικών κέντρων και γενικά, τον χώρο της έρευνας και
της καινοτοµίας, αποδυναµώνοντας σηµαντικά την ΓΓΕΤ, τη Γε-
νική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας και δηµιουργώντας
έναν σοβαρό κατακερµατισµό στην εφαρµογή της εθνικής πολι-
τικής για την έρευνα και την τεχνολογική ανάπτυξη.

Διαπιστώνουµε ότι το σύνολο των τροποποιήσεων του ν.4310
που εισάγετε µε το παρόν νοµοσχέδιο διαπερνά µια αναχρονι-
στική αντίληψη στα θέµατα έρευνας και καινοτοµίας. Οι σχετικές
τροποποιήσεις που επιχειρούνται όσον αφορά στη σύνδεση της
έρευνας µε την επιχειρηµατικότητα και τον παραγωγικό τοµέα
που προωθούσε ο δικός µας νόµος, διέπονται από µια ξεκάθαρη
αποστροφή προς τους ιδιωτικούς φορείς, την επιχειρηµατικό-
τητα και την αλληλεπίδραση και συνέργειά τους µε τη δηµόσια
έρευνα.

Προφανώς, βγάζετε σπυράκια, όταν ακούτε «ιδιωτικούς φο-

ρείς» και «επιχειρηµατικότητα». Επιστρέφουµε ουσιαστικά, δη-
λαδή, στη δεκαετία του ’80, όπου ο ρόλος του κράτους ήταν µη
ευέλικτος και οι κρατικοί φορείς ήταν µοναδικοί. Φαίνεται ξεκά-
θαρα η ιδεοληψία του συντάκτη που προσπερνά την παγκόσµια
τάση αλλά και τις δοµές που υπάρχουν ακόµα και στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, όπου πλέον η Γενική Διεύθυνση ονοµάζεται DG,
Research and Renovation, Έρευνας και Καινοτοµίας, σε µια προ-
σπάθεια συνειδητής στροφής της έρευνας στην ανάπτυξη.

Η φιλοσοφία του νοµοσχεδίου και η βούληση της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου φαίνεται ξεκάθαρα και από τις ρυθµί-
σεις που αφορούν το Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας.

Από την ανάληψη των καθηκόντων σας, κύριε Υπουργέ, το α-
παξιώσατε, όπως σας αναφέρουµε και σε ερώτηση που σας
έχουµε καταθέσει. Τώρα τι κάνετε; Το καταργείτε µε νόµο, χωρίς
να έχει λήξει η θητεία του και χωρίς αιτιολογηµένα επιχειρήµατα
-στην αιτιολογική έκθεση, τουλάχιστον- για την αντικατάστασή
του, για να διορίσετε, λέει -άκουσον, άκουσον- προσωρινό ΕΣΕΤ,
µε απόφαση Υπουργού, όποιον θέλει ο Υπουργός χωρίς διαδι-
κασίες.

Γιατί, άραγε, προσωρινό ΕΣΕΤ; Η απάντηση βρίσκεται, προ-
φανώς, στις εκκρεµείς, µε ευθύνη της Κυβέρνησης, επιλογές δι-
ευθυντών στα µεγαλύτερα ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα της
χώρας, όπως «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ», ΙΤΕ, Εθνικό Αστεροσκοπείο κ.ά.
Η απόλυτη παρέµβαση του Υπουργού σε όλα τα επίπεδα της δι-
οίκησης των ερευνητικών κέντρων της χώρας.

Αυτό φαίνεται, άλλωστε και από το γεγονός ότι καταργεί τη
συµµετοχή θεσµικών προσώπων στην επιτροπή που θα καταρτί-
σει την προτεινόµενη λίστα των µελών του και ο Υπουργός διο-
ρίζει άτοµα της δικής του επιλογής. Η διαφάνεια, η αξιοκρατία
και η αριστεία σε όλο τους το µεγαλείο!

Οι ιδεοληψίες που έχει η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου για
τη διοίκηση των ερευνητικών κέντρων, φαίνεται επίσης ξεκάθαρα
από τις αλλαγές που προτείνει στα σχετικά άρθρα µε σκοπό την
κατάργηση της αριστείας, τον έλεγχο της διοίκησης σε όλα τα
επίπεδα και τη δηµιουργία πελατειακών σχέσεων των εκάστοτε
διευθυντών µε το προσωπικό. 

Είναι πρωτόγνωρος, κύριε Υπουργέ, στα ευρωπαϊκά δεδο-
µένα, ο τρόπος επιλογής των διευθυντών των ερευνητικών κέν-
τρων και ινστιτούτων, καθώς και η διαδικασία αξιολόγησής τους
από το προσωπικό τους στο µέσο της θητείας τους. 

Ας µας πει ο έµπειρος Αναπληρωτής Υπουργός σε ποια ευρω-
παϊκή χώρα ισχύει η προτεινόµενη διαδικασία. Οι διευθυντές στα
ευρωπαϊκά θεσµικά όργανα αξιολογούνται δηλαδή στο µέσο της
θητείας τους από τους υπαλλήλους τους; 

Το γεγονός αυτό θα δηµιουργήσει αναπόφευκτα σχέσεις τόσο
εξάρτησης όσο και τριβές των εκάστοτε διευθυντών µε το προ-
σωπικό που εποπτεύουν. Με τις πρακτικές αυτές θα καταλυθούν
οι έννοιες της αξιοκρατίας και της αριστείας. 

Η τοποθέτησής σας ως  Αναπληρωτής Υπουργός Έρευνας,
κύριε Φωτάκη, αν και δηµιούργησε µεγάλες προσδοκίες στον
χώρο, το µόνο που έχει αποφέρει ως σήµερα είναι η ένταξη στον
τακτικό προϋπολογισµό της µισθοδοσίας των ερευνητικών κέν-
τρων, των εποπτευόµενων από την ΓΓΕΤ -ενέργειες που ούτως
ή άλλως προέβλεπε ο ν.4310- και κανένα άλλο χειροπιαστό έργο.

Οι απαράδεκτες, προφανώς, παρεµβάσεις στην εφαρµογή της
στρατηγικής της «Έξυπνης Εξειδίκευσης» µάς έχουν στοιχίσει
µέχρι στιγµής τη µεγάλη και απρόβλεπτη καθυστέρηση στην
έναρξη του ΕΣΠΑ, δύο χρόνια µετά την έναρξη του προγράµµα-
τος ΕΠΑΝΕΚ. Αυτό το χειροπιαστό έργο χρεώνεστε, κύριε Υ-
πουργέ. Σας έχουµε και εδώ καταθέσει ερώτηση. 

Επίσης, αναστέλλεται ως τις 31-12-2016, χωρίς να διασφαλί-
ζεται, η περάτωση της ίδρυσης φορέων, παραδείγµατος χάριν
το Ερευνητικό Κέντρο Δυτικής Ελλάδας. Είναι σοβαρό ατόπηµα,
διότι οι φορείς αυτοί έχουν στρατηγική σηµασία για τη διεύρυν-
ση του ερευνητικού ιστού στην ελληνική περιφέρεια και αναµε-
νόταν να συµβάλουν σηµαντικά στην ανάπτυξη και στη δηµιουρ-
γία νέων νησίδων αριστείας, εκτός Αττικής, της Θεσσαλονίκης
και της Κρήτης.

Επίσης, αφήνετε εκτός του άρθρου 12 τα ερευνητικά κέντρα
αυτά αλλά και τα ΕΠΙ. Εσείς ο ίδιος µας είπατε στην επιτροπή ότι
το ΕΠΙΣΕΥ είναι ένα από τα καλύτερα ερευνητικά ινστιτούτα. Τα
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αφήνετε, όµως, εκτός του άρθρου 12.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Θα µου δώσετε ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Τέλος, αποτελεί µεγάλη πρόκληση προς τις δικαστικές αρχές

και τον ελληνικό λαό η προσθήκη των παραγράφων 9β και 9γ στο
άρθρο 24, µε ζητήµατα τα οποία εκκρεµούν στη δικαιοσύνη. Αυ-
τό έρχεται σε αντιδιαστολή µε το πόρισµα του Σώµατος Ελεγ-
κτών Δηµόσιας Διοίκησης, το οποίο υπήρξε καταπέλτης, αναφέ-
ροντας αδιαφανείς διαδικασίες και αναζητώντας πειθαρχικές και
ποινικές ευθύνες των εµπλεκοµένων. 

Όσον αφορά στα ζητήµατα των ΕΛΚΕ –τι πρωτότυπο!- αντί να
θεσµοθετηθεί πλαίσιο που να συµβάλλει ώστε τα αποθεµατικά
αυτών να χρησιµοποιηθούν για ανάγκες έρευνας και καινοτο-
µίας, ο Υπουργός προτείνει να χρησιµοποιηθεί το 50% αυτών για
καθαριότητα, φύλαξη, λοιπές λειτουργικές δαπάνες, προφασι-
ζόµενος τη δραµατική µείωση τακτικής επιχορήγησης.

Θα µπορούσατε, κύριε Υπουργέ -και αποτελεί πρότασή µας-
να ενισχύσετε τις εταιρείες αξιοποίησης περιουσίας των ιδρυµά-
των, έτσι ώστε µε µια καλή διαχείριση αυτών των περιουσιών να
εξοικονοµηθούν έσοδα στα ιδρύµατα για την κάλυψη αυτών των
αναγκών.

Στο δεύτερο κεφάλαιο που αναφέρεται στη διοίκηση των πα-
νεπιστηµιακών ιδρυµάτων, διαπιστώνεται µία προσπάθεια υπο-
βάθµισης και κατάργησης των αρµοδιοτήτων των συµβουλίων.
Ως τώρα υποστηρίζατε ότι οι αρµοδιότητες των τριών οργάνων
διοίκησης –συµβούλιο, πρύτανης, σύγκλητος- δήθεν, συγχέον-
ται, για να αιτιολογήσετε την πρότασή σας να καταργήσετε τα
συµβούλια. Τώρα έρχεστε και υποστηρίζετε ακριβώς τα αντί-
θετα, ότι οι αρµοδιότητες των τριών οργάνων είναι απολύτως
διακριτές και ότι δεν συγκρούονται, επικαλούµενοι –λέει- µια
γνωµοδότηση του ΝΣΚ, η οποία, όµως, δεν είναι σχετική µε το
θέµα, καθώς προσδιορίζει την αρµοδιότητα των συµβουλίων και
δεν αναφέρεται σε αδυναµία άσκησης των καθηκόντων τους, µε
αποτέλεσµα να βάζετε τη σύγκλητο, ένα όργανο ιδιαίτερα επι-
φορτισµένο και πολλές φορές δυσκίνητο, να υποκαθιστά το συµ-
βούλιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό.
Στο τρίτο κεφάλαιο θα ήθελα να παρατηρήσω ότι, σύµφωνα

µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, επιφέρουν
δαπάνες χωρίς να έχουν σταλεί από το επισπεύδον Υπουργείο
και χωρίς να έχει υπολογιστεί το ύψος τους. Η προχειρότητα µε
την οποία νοµοθετείτε έχει ξεπεράσει κάθε προηγούµενο. 

Σε µερικές, βέβαια, χρήσιµες διατάξεις θα συµφωνήσουµε,
αλλά δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε στις φωτογραφικές δια-
τάξεις που βλέπουµε σε όλο το νοµοσχέδιο.

Στο άρθρο 35 δεν µας έχετε ακόµα παρουσιάσει, αν και σας
το ζητήσαµε, µέσω του συστήµατος «myschool», αναλυτικά στοι-
χεία, τις συνέπειες, τον αριθµό των νηπιαγωγείων που θα καταρ-
γηθούν ή θα συγχωνευθούν στα αστικά, ηµιαστικά κέντρα και
στα χωριά.

Εννοείται ότι σε καµµιά περίπτωση δεν συµφωνούµε µε τη διά-
ταξη του άρθρου 45, µε την οποία επιχειρείτε να τερµατίσετε τις
ποινικές διώξεις για τους καταληψίες των σχολείων, όσους δη-
λαδή παρεµποδίζουν, διαταράσσουν και διακόπτουν την οµαλή
λειτουργία των δηµόσιων σχολείων ή παρανόµως παραµένουν
στους χώρους λειτουργίας. 

Κλείνοντας, κύριε Φωτάκη, θα ήθελα να σας πω ότι στη συγ-
κεκριµένη Αίθουσα δεν κρίνεστε ως ακαδηµαϊκός και ερευνητής
αλλά για τις πολιτικές σας στην παιδεία και την έρευνα. Και εκεί,
επιτρέψτε µου να σας πω, δυστυχώς για εσάς κόβεστε. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους καταψηφίζουµε επί της
αρχής το παρόν νοµοσχέδιο και θα τοποθετηθούµε για τα άρθρα
στην επί των άρθρων συζήτηση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία Αντωνίου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κούζηλος ως ειδικός αγορητής…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να αντιπαρέλθω
τις προσωπικές αιχµές της κ. Αντωνίου. Τις αφήνω στην κρίση
του Σώµατος. Όµως, θα ήθελα να τονίσω δύο πράγµατα, γιατί
έγινε αναφορά σε φωτογραφικές διατάξεις. Εδώ υπάρχουν αρ-
κετοί συνάδελφοι ακαδηµαϊκοί που γνωρίζουν πολύ καλά. 

Όσον αφορά την περίπτωση των εκατό τριάντα οκτώ συναδέλ-
φων στο Πανεπιστήµιο Κρήτης -µεταξύ των οποίων πράγµατι
είναι ο Γιώργος Σταθάκης- δεν έχουµε αναφέρει ποιοι άλλοι είναι
και από ποιους χώρους προέρχονται, διότι δεν θεωρούµε ότι εκεί
είναι το ζήτηµα. Σας είπα ότι αυτό είναι κάτι υπερκοµµατικό. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ο κ. Σταθάκης είναι Υπουργός, κύριε Φω-
τάκη! Αυτή είναι η διαφορά!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Δεύτερον, νοµίζω ότι εδώ
γίνεται µια σύγχυση. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Την τροπολογία που προτεί-
νουν οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ την κάνετε αποδεκτή; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Όσον αφορά την τροπο-
λογία που προτείνουν οι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι κατ’
αρχάς δεν αφορά τους εκατόν τριάντα οκτώ. Και γενικά, όπως
είπα και στην παρουσίασή µου, δεν µιλάω για τροπολογίες που
εκκρεµούν ποινικά στα δικαστήρια αλλά για αυτές που έχουν
κλείσει και έχουν υπάρξει καταλογισµοί. Γι’ αυτό συζητάµε. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Το χειροτερεύετε, όµως, κύριε Υπουργέ! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Και εγώ εκείνο για το
οποίο θα παρακαλούσα τους συναδέλφους που προέρχονται
από τον ακαδηµαϊκό χώρο είναι να τοποθετηθούν σ’ αυτό.  

Όσον αφορά τις τροπολογίες αυτού του τύπου γενικότερα…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν µας δεσµεύει βέβαια αυτό! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Όχι, σαφώς δεν σας δε-
σµεύει. Όµως, αυτό που θα θέλαµε, πριν κάνουµε δεκτή οποια-
δήποτε τροπολογία τέτοιου τύπου, είναι να υπάρξει µια διακοµ-
µατική συµφωνία. Και σ’ αυτό πραγµατικά περιµένω την αρωγή
των συναδέλφων που βρίσκονται –νοµίζω- σε όλους τους πολιτι-
κούς χώρους εδώ. 

Όσον αφορά τώρα το θέµα του ΕΣΕΤ –και θα κλείσω µ’ αυτό,
κύριε Πρόεδρε-, θα ήθελα να αναφέρω ένα στοιχείο. Μέχρι τώρα
τα µέλη του ΕΣΕΤ πάντα επιλέγονταν από τον κάθε Υπουργό.
Μάλιστα, το παρόν ΕΣΕΤ είχε επιλεγεί για τρία χρόνια από τον
τότε Υπουργό κ. Αρβανιτόπουλο. 

Το παρόν ΕΣΕΤ είχε καταργηθεί όσον αφορά τη θητεία του µε
την ψήφιση του νόµου 2014 και εµείς το επαναφέραµε. Ο λόγος
που αυτήν τη στιγµή θέλουµε να δηµιουργήσουµε ένα ενδιάµεσο
µεταβατικό ΕΣΕΤ είναι διότι αλλάζει η όλη δοµή. Υπάρχουν δύο
επιτροπές –ας µην µπω, όµως, σε λεπτοµέρειες-, µια επιτροπή
που έχει να κάνει µε καινοτοµία και µια άλλη επιτροπή που έχει
να κάνει µε καθαρή έρευνα. 

Βεβαίως εδώ υπάρχει και κάτι άλλο, διότι το νέο ΕΣΕΤ, αυτό
το οποίο προτείνουµε εµείς –το ΕΣΕΚ, όπως θα λέγεται, το Εθνι-
κό Συµβούλιο Έρευνας και Καινοτοµίας- δεν κάνει το ίδιο εκλο-
γές ούτε στον «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟ» ούτε και σε κανένα άλλο ερευνη-
τικό κέντρο. Απλώς επιλέγει τους κριτές, επιστήµονες διεθνούς
κύρους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Και τέλος, έρχοµαι σε κάτι τελευταίο και πολύ σηµαντικό για
εµένα. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει καταξιωµένος επιστήµονας διε-
θνούς κύρους, όπως είναι τα µέλη του ΕΣΕΤ, που να σέβεται τον
εαυτό του και πραγµατικά να λειτουργήσει µε τέτοιο τρόπο που
να προωθήσει το ένα ή το άλλο. Δεν νοµίζω να γίνει αυτό ούτε
στο παρόν ΕΣΕΤ ούτε σ’ αυτό που θα οριστεί σε µεταβατική φά-
ση. Και βεβαίως περιµένετε να δείτε ποιοι θα µετέχουν σ’ αυτό
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το µεταβατικό ΕΣΕΤ, ποιοι θα είναι αυτοί, πριν εκφέρετε κάποια
άποψη, διότι ειδάλλως νοµίζω ότι υποβαθµίζεται ο θεσµός του
ΕΣΕΤ. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Κούζηλος.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τι είπατε, κυρία

Αντωνίου; 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σας ζήτησα τον λόγο για ένα λεπτό για να

απαντήσω στον κύριο Υπουργό, όσον αφορά τις δύο επισηµάν-
σεις. Μπορώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν γίνεται διάλο-
γος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Και το ότι σηκώθηκε, όµως, ο κύριος
Υπουργός, πάλι δεν είναι σύνηθες. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Επίσης δεν είναι σύνηθες, κύριε Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε δίκιο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Επιεικώς δεν είναι σύνηθες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όµως, αν συνεχι-

στεί αυτό, καταλαβαίνετε! 
Ορίστε, κύριε Κούζηλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Στο παρόν σχέδιο νόµου βλέπουµε τροποποιήσεις και αλλαγές

σε έναν υφιστάµενο νόµο, τον ν.4310 του 2014, της συγκυβέρ-
νησης Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ. Περιµέναµε τον συγκεκριµένο
νόµο να καινοτοµεί. 

Προεκλογικά ο ΣΥΡΙΖΑ είχε υποσχεθεί ότι θα καταργήσει το
ν.4310/2014 και θα φέρει ένα νέο νοµοθέτηµα. Στην ουσία αυτήν
τη στιγµή τι βλέπουµε; Διορθώσεις πάνω σε αστοχίες που είχε ο
ν.4310/2014 και µπαλώµατα στην ουσία. Δεν κάνατε αυτό που
περιµέναν όλοι.

Κύριε Υπουργέ, είχατε δώσει δύο κεντρικές στοχεύσεις στις
εισηγήσεις σας στις επιτροπές. Η πρώτη στόχευση ήταν ότι στό-
χος είναι η γνώση που προκύπτει από την επιστηµονική έρευνα
σε συνδυασµό µε την παιδεία. Και ο δεύτερος στόχος είναι η
έρευνα µέσα από τη γνώση και την καινοτοµία που παράγονται
και καλούνται να αποτελέσουν µία αναπτυξιακή προοπτική για
την επόµενη ηµέρα και να συνεισφέρουν στην παραγωγική ανα-
συγκρότηση της χώρας.

Ο συγκεκριµένος νόµος βλέπουµε ότι απέχει πολύ από τις δύο
στοχεύσεις που έχετε θέσει. Δεν λύνονται χρόνια προβλήµατα
και παθογένειες όπως είναι η υποστελέχωση, η ανάπτυξη υπο-
δοµών, ενώ συνεχίζει να υπάρχει δυσκολία σύνδεσης µε την πα-
ραγωγή και την αγορά. 

Επίσης, δεν πιστεύουµε ότι βοηθάει στην επιστροφή επιστη-
µονικού και ερευνητικού προσωπικού. Με στοιχεία του 2013, σε
εβδοµήντα τέσσερις χώρες µετανάστευσαν περίπου εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες Έλληνες επιστήµονες και φυσικά, έχουν διαπρέ-
ψει όλοι στο εξωτερικό . Μελέτη του Ευρωπαϊκού Κέντρου για
την Ανάπτυξη της Επαγγελµατικής Κατάρτισης έδειξε ότι έως το
2020 θα υπάρξει µεγάλη ζήτηση στο εξωτερικό εξειδικευµένου
τεχνικών και τεχνολόγων, δηλαδή θα έχουµε άλλη µία φυγή Ελ-
λήνων έως το 2020, και το παρόν νοµοσχέδιο δεν βοηθάει τους
Έλληνες να µείνουν στην Ελλάδα.

Επίσης, όλοι οι φορείς τι ζητήσανε; Να λυθεί το πρόβληµα της
γραφειοκρατίας, το οποίο στην ουσία δεν λύνεται. Η βασική
έρευνα, το αναγκαίο εργαλείο παραγωγής νέας γνώσης, µε την
προϋπόθεση της ύπαρξης ενός σταθερού, µακροπρόθεσµου
χρηµατοδοτικού πλαισίου είναι απούσα. Και εδώ θα πρέπει να
συµπληρώσουµε την υπόσχεσή σας για το νέο ταµείο, το οποίο
θα έλθει σε έξι µήνες από τώρα, το οποίο έχετε δεσµευθεί ότι θα
είναι έτοιµο και λειτουργικό σε έξι µήνες αλλά µέχρι να υπάρχει
αυτό το νέο ταµείο θα συνεχίσει η όλη διαδικασία να γίνεται µε
το υπάρχον καθεστώς.

Βασικό χρηµατοδοτικό εργαλείο παραµένουν τα ευρωπαϊκά
κονδύλια. Περιµέναµε να δούµε να αυξηθούν οι πόροι και τελικά
δεν αυξάνονται ούτε οι πόροι. Η καλύτερη επένδυση είναι να δο-
θούν πόροι στην καινοτόµο έρευνα, έτσι ώστε να µη συνεχιστεί
η διαρροή του επιστηµονικού και ερευνητικού προσωπικού. Γνω-
ρίζετε ότι ένα από τα πλεονεκτήµατά µας είναι το υψηλού επιπέ-

δου ανθρώπινο δυναµικό αλλά λόγω µνηµονιακών υποχρεώσεων
όλα έχουν περάσει σε δεύτερη µοίρα. 

Με το παρόν νοµοθέτηµα λύνονται όλα τα παραπάνω προβλή-
µατα; Όχι. Η πρωτογενής εφαρµοσµένη έρευνα θα συνεχίσει να
ασφυκτιά; Φυσικά. Ερώτηση: Αναµορφώνεται το ερευνητικό µον-
τέλο; Στην ουσία όχι, γιατί είπαµε ότι είναι ένα µπάλωµα του
ν.4310/2014 και θα πρέπει να περιµένουµε πάνω από έξι µήνες
για να έλθει ένα καινούργιο νοµοθέτηµα, όπως έχετε υποσχεθεί. 

Χαρτογραφώντας τον χώρο της έρευνας βλέπουµε ότι το
πρώτο πρόβληµα είναι οι δοµές. Τα πενήντα ένα ερευνητικά κέν-
τρα πλέον έχουν συρρικνωθεί σε τριάντα ένα.

Το δεύτερο πρόβληµα είναι η γήρανση στην ουσία του προ-
σωπικού. Οι νέοι επιστήµονες φεύγουν και υπάρχουν νέοι επι-
στήµονες που έχουν παραµείνει και δεν υπάρχει κάποιος να τους
διαδεχθεί στην ουσία. Το τρίτο πρόβληµα είναι οι πόροι, που
ούτε αυτό λύνεται στο παρόν νοµοσχέδιο. Και το τέταρτο πρό-
βληµα είναι το περιεχόµενο της έρευνας.

Ας δούµε τώρα κάποια άρθρα:
Με το άρθρο 18 δηµιουργούνται διάφορες ανισορροπίες. Αντί

να διαµορφώνετε, δηµιουργείτε νέα προβλήµατα. 
Με το άρθρο 17, που είναι η αντικατάσταση του άρθρου 20

του ν.4310/2014, σε σχέση µε τη χρηµατοδότηση ερευνητικών
κέντρων, ινστιτούτων και τεχνολογικών φορέων, δεν δίνετε λύση
στο πρόβληµα µε τον αθέµιτο ανταγωνισµό. 

Ας δούµε το άρθρο 24, όπου πιστεύω ότι θα πέσει και το βά-
ρος, για το θέµα των ΕΛΚΕ: «Ρυθµίσεις για τους ερευνητικούς
και τεχνολογικούς φορείς και τους Ειδικούς Λογαριασµούς Κον-
δυλίων Έρευνας των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων και
των ΑΕΙ». Διορθώνετε στην ουσία κάποια λάθη που υπήρχαν και
κάποια χρηµατοδοτικά θέµατα, κάποια προβλήµατα µε προµή-
θειες αγαθών, θέµατα µετακινήσεων αλλά υπάρχει και ένα άλλο
πρόβληµα στο συγκεκριµένο άρθρο. Το πρόβληµα είναι οι συµ-
βάσεις ορισµένου χρόνου, οι οποίες παρατείνονται µε απόφαση
του Ειδικού Συµβουλίου του Ερευνητικού Κέντρου. Εδώ το ερώ-
τηµα είναι γιατί να µην είναι αορίστου, ώστε να µην υπάρχει η
πίεση του χρόνου και να υπάρχει καλύτερος σχεδιασµός στον
προγραµµατισµό των νέων επιστηµόνων. Δεν αποσαφηνίζεται
ποια θα είναι τα κριτήρια επιλογής ερευνητικών προγραµµάτων
και ποια η στόχευσή τους.

Άλλα λάθη που βλέπουµε είναι τα εξής: στο άρθρο 25 παρά-
γραφος 15, όπου µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του
ΕΛΚΕΘΕ µπορεί να προσλαµβάνεται το αναγκαίο για τα ερευνη-
τικά πλοία του ΕΛΚΕΘΕ προσωπικό µε σύµβαση εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου για πλήρη ή µερική απασχόληση
ή κατά πλουν.

Επίσης, ένα ακόµα λάθος στο άρθρο 16 «Προσωπικό ερευνη-
τικών κέντρων και ινστιτούτων», που είναι αντικατάσταση του άρ-
θρου 18 του ν. 4310/1984, είναι ότι δεν υπάρχει εργασιακή ασφά-
λεια. Για τα επιδόµατα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας δεν
υπάρχει ήδη η κοινή υπουργική απόφαση. Το βαθµολογικό σύ-
στηµα το θεωρούµε λάθος.

Ας δούµε τώρα και τα κεφάλαια Β’ και Γ’, στα οποία βλέπουµε
ότι συνεχίζετε µνηµονιακή πολιτική, την οποία πήρατε προίκα
από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και εφαρµόζετε µια δικιά
σας ιδεοληψία. Στο στόχαστρο µπαίνει µέχρι και το δηµόσιο νη-
πιαγωγείο. Κάνετε εξοικονόµηση δαπανών προς χάριν του µνη-
µονίου.

Ως αντιπολίτευση κατηγορούσατε την Ευρωπαϊκή Ένωση και
τον ΟΟΣΑ. Τώρα λειτουργείτε και νοµοθετείτε µε γνώµονα την
Ευρωπαϊκή Ένωση και τον ΟΟΣΑ. Οι εισηγητές σας στις επιτρο-
πές είπαν ότι το δεύτερο στοιχείο του πλαισίου είναι οι µνηµο-
νιακές µας υποχρεώσεις. Εδώ σας θέτουµε ένα ερώτηµα: στα
θέµατα παιδείας υπάρχει το µνηµόνιο; Δεν µπορεί να υπάρχει
µνηµόνιο και παιδεία µαζί. Δεν µπορούν να συνυπάρχουν.

Το τρίτο στοιχείο είναι οι συζητήσεις σας µε τον ΟΟΣΑ. Για ό,τι
τον κατηγορούσατε, πλέον συζητάτε µαζί του. Επιχειρείτε στα
κεφάλαια Β’ και Γ’ να διορθώσετε τις αντιλήψεις σας στα θέµατα
που αφορούν την ανώτατη εκπαίδευση. Φυσικά συνεχίζετε µνη-
µονιακή πολιτική µε τη µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης
στην ανώτατη εκπαίδευση. Ο νοµοθέτης παραδέχεται πως πρό-
κειται για µια προσπάθεια θεραπείας των παθογενειών λόγω κρί-
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σης των τελευταίων ετών. 
Ας δούµε και κάποιες αστοχίες που υπάρχουν, όπως παρα-

δείγµατος χάριν για την προϋπόθεση αναπληρωτών. Δεν γίνεται
να κινούνται σε δυο - τρία σχολεία αυτοί οι άνθρωποι και έτσι να
µπορούν να βιοπορίζονται. Η ΟΛΜΕ και η ΔΟΕ χαρακτήρισαν το
νοµοσχέδιο προβληµατικό, ζήτησαν απόσυρσή του και να ξανα-
συζητηθεί. 

Επίσης, δηµιουργείτε τεράστιες αδικίες στους εκπαιδευτικούς.
Ο Πρόεδρος της Διδασκαλικής Οµοσπονδίας Ελλάδος είπε στην
επιτροπή, στην ακρόαση φορέων, ότι το Υπουργείο Παιδείας
οφείλει να καταργήσει τον ν.3848 που όλοι µαζί, όταν η σηµερινή
Κυβέρνηση ήταν αντιπολίτευση, παλεύαµε, συνδικαλιστικό κί-
νηµα και αντιπολίτευση, ώστε να καταργηθεί. Και τώρα αθετείτε
τις υποσχέσεις σας. 

Όσον αφορά το άρθρο 35 για τα νηπιαγωγεία κινείται κι αυτό
σε ένα µνηµονιακό στίγµα. Μιλάει µέσα για εξορθολογισµό και
εξοικονόµηση πόρων. 

Με τα άρθρα 24 - 30 η σύνοδος των πρυτάνεων ανά ΑΕΙ εν
µέρει συµφωνεί, αλλά υπάρχουν εκκρεµότητες που χρήζουν άµε-
σης νοµοθετικής παρέµβασης, όπως η ανάπτυξη σχέσεων ΑΕΙ
µε την οικονοµία και την κοινωνία, για την αναζήτηση νέας γνώ-
σης και µετάδοσής της. 

Με το άρθρο 26 προσπαθείτε να ρυθµίσετε θέµατα διοικητικά
των πανεπιστηµίων ΑΕΙ-ΤΕΙ. Όµως, εδώ υπάρχουν πρακτικά προ-
βλήµατα, τα οποία, όπως είπαν και οι αρµόδιοι φορείς, στην
πράξη αντί να λύσουν το πρόβληµα, θα δηµιουργήσουν ακόµα
µεγαλύτερα προβλήµατα. 

Με το άρθρο 27 «Ρύθµιση θεµάτων Εκπαιδευτικού, Διδακτικού,
Εργαστηριακού και Τεχνικού Προσωπικού ειδικών κατηγοριών
των ΑΕΙ-ΤΕΙ» υπάρχει το εξής πρόβληµα: Δεν µπορούµε να τους
εντάσσουµε όλους µαζί, δηλαδή το τεχνικό προσωπικό και οι άν-
θρωποι που ασχολούνται µε τα εργαστήρια δεν µπορούν να είναι
στο ίδιο κοµµάτι. 

Στο άρθρο 28 «Ρύθµιση θεµάτων για την εύρυθµη λειτουργία
των ΑΕΙ-ΤΕΙ» στην παράγραφο 9 δεν καθορίζονται τα κριτήρια τα
οποία πρέπει να πληρούν τα τµήµατα ΤΕΙ για να συνεργάζονται
µε ΑΕΙ ηµεδαπής για την εκπόνηση διδακτορικών διατριβών και
θα πρέπει να περιµένουµε την υπουργική απόφαση. 

Κλείνοντας, θέλουµε να τονίσουµε ότι δεν µπορεί να υπάρχει
µαζί µνηµόνιο και παιδεία. Η λύση είναι µία: εθνική παιδεία, εθνι-
κό κράτος. 

Ποιο είναι το όραµά σας στην ουσία και τι βλέπουµε στο συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο; Απαξίωση, υποβάθµιση και αφελληνισµό
της παιδείας! 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Κούζηλε. 

Συνεχίζουµε µε τον κ. Κωνσταντόπουλο, ειδικό αγορητή της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ. 

Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς χρόνια πολλά, Χριστός Ανέ-
στη, µε υγεία και δύναµη. Εύχοµαι το Άγιο Φως, που η κ. Γερο-
βασίλη έφερε από τα Ιεροσόλυµα, να µας φωτίσει όλους! Γιατί
περιµένουµε εδώ και µήνες να ολοκληρωθεί η αξιολόγηση και η
αξιολόγηση δεν ολοκληρώνεται. Η Κυβέρνηση έχει βάλει σε ανα-
πνευστήρα τη χώρα. Εύχοµαι η κοινωνία να µην παρακολουθεί,
αιχµαλωτισµένη στην αβεβαιότητα, µια νέα «Βαρουφακειάδα». 

Εραστές πλέον της βίαιης δηµοσιονοµικής προσαρµογής οι
αριστεροί Υπουργοί περικόπτουν παροχές και βάζουν εισφορές
εκεί που είχαν δεσµευθεί για ελαφρύνσεις. 

Φέρατε, κύριοι Υπουργοί, έναν ασφαλιστικό οδοστρωτήρα!
Επικρατεί βέβαια το δόγµα «έλα µωρέ, αρκεί να βγαίνουν τα νού-
µερα»!

Θέλετε, κύριοι της Κυβέρνησης να ψηφιστεί το ασφαλιστικό
µέσα στο Σαββατοκύριακο, για να ικανοποιηθούν ποιοι; Οι δανει-
στές και το Eurogroup. Και ο λαός; Σας ερωτώ: Ο λαός τι; Πότε
θα ικανοποιηθεί αυτός; 

Είναι απογοητευτικό –το επισήµανε άλλωστε και ο Γιάννης
Κουτσούκος στην επιτροπή- να βλέπουµε παλιούς αγωνιστές της

Αριστεράς, που έχουν παλέψει για την τριµερή χρηµατοδότηση,
τα ποσοστά αναπλήρωσης, το άθροισµα κύριων και επικουρικών
συντάξεων, για τον δηµόσιο και κοινωνικό χαρακτήρα του συστή-
µατος, κόντρα στην ιδιωτική ασφάλιση, να πανηγυρίζουν και να
το υπερψηφίζουν. Οι πρωθυπουργοί, όµως, οι κυβερνήτες, οι
Υπουργοί και οι Βουλευτές δεν κρίνονται από τις προθέσεις τους
αλλά από τις πράξεις τους. Κι εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης,
αποδεικνύετε καθηµερινά ότι µπροστά στη δίψα σας για την
εξουσία παραµερίζετε κάθε αρχή και κάθε αξία. Επικράτησε το
φάσµα των ιδεών του Σόιµπλε στη Γερµανία και αρχίσατε τους
ταχείς συµβιβασµούς. Ποιοι; Εσείς, που θα σκίζατε τα µνηµόνια,
που θα παίζατε λύρα και οι αγορές θα χόρευαν! 

Το δυστυχές όµως για την πατρίδα είναι ότι είστε δεκαέξι
µήνες Κυβέρνηση. Ξεχάσατε βέβαια το Πρόγραµµα Θεσσαλονί-
κης και δεν έχετε προχωρήσει σε καµµιά από τις προγραµµατι-
κές σας δεσµεύσεις. Είπατε για παραγωγική ανασυγκρότηση του
τόπου και µόλις σήµερα καταθέσατε σε δηµόσια διαβούλευση
τον νέο αναπτυξιακό νόµο, µόλις για έντεκα ηµέρες! Αυτό τα λέει
όλα. 

Το πιο επικίνδυνο όµως είναι η κατάσταση που βιώνουµε σή-
µερα. Κάτι τέτοιο, βέβαια, χωρίς ρευστότητα, µε κλειστές τις
τράπεζες, την αγορά σε παρατεταµένη ανασφάλεια και τους πο-
λίτες εξαντληµένους οικονοµικά και ηθικά. Το µόνο που καταφέ-
ρατε, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι να ανοίξει ένα νέο µελανό
κεφάλαιο στην ιστορία των τελευταίων χρόνων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να περάσουµε στο παρόν νο-
µοσχέδιο που υποτίθεται ότι αφορά την έρευνα. Φυσικά όµως κι
εδώ µονοπωλούν το ενδιαφέρον οι άλλες διατάξεις, που έρχον-
ται είτε στο κύριο σώµα του είτε µε τροπολογίες. Μιλούν για ένα
περιβάλλον φιλικό προς την έρευνα και την καινοτοµία οι Υπουρ-
γοί, δίχως να λογαριάζουν ότι το περιβάλλον αυτό πρέπει να είναι
φιλικό και για τους ερευνητές. Και το λέω αυτό, γιατί εκείνοι που
πλήττονται περισσότερο σήµερα µε το νέο ασφαλιστικό νοµο-
σχέδιο είναι οι ερευνητές. Μάλιστα, κατέθεσε προ ολίγων ηµε-
ρών ο κ. Κατρούγκαλος το ασφαλιστικό και δεν δίνει καµµία
δυνατότητα σε αυτούς. Είναι όλοι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες
εγκλωβισµένοι και µάλιστα αυτοί που απασχολούνται στον κλάδο
της έρευνας µε το µπλοκάκι παροχής υπηρεσιών. Σε αυτούς
απευθύνεται η περίφηµη εισφορά του 20% επί των ετήσιων εισο-
δηµάτων τους, η οποία σε συνδυασµό µε τις άλλες ασφαλιστικές
και φορολογικές επιβαρύνσεις ανέρχεται αθροιστικά στο 55% µε
56% του ακαθάριστου φυσικά εισοδήµατός τους! 

Μη µας κοροϊδεύετε λοιπόν, κύριοι Υπουργοί, ότι ενδιαφέρε-
στε για την ανάπτυξη της χώρας. Εδώ αναγκάζεται ένας ερευ-
νητής, ένας επιστήµονας να κάνει δύο και τρεις δουλειές για να
µπορέσει να ζήσει και παράλληλα να ασχολείται ερευνητικά µε
το αντικείµενό του από καθαρό πάθος ή από χόµπι. Τότε φυσικά
µην περιµένετε να συστηµατοποιηθεί η παραγωγή καινοτοµίας
και η διάχυση αυτής στην αγορά. 

Τις προθέσεις σας άλλωστε µαρτυρά –θα έλεγα- κύριε Υπουρ-
γέ, και ο τρόπος κατάθεσης αυτού του νοµοσχεδίου. Μπλέκετε
ζητήµατα έρευνας µε θέµατα Πρωτοβάθµιας, Δευτεροβάθµιας
και Τριτοβάθµιας Εκπαίδευσης. Οι παρεµβάσεις του Υπουργού
Παιδείας µε τα κεφάλαια Β’ και Γ’ βρίσκονται στο επίκεντρο και
δεν βρίσκεται στο επίκεντρο η έρευνα και η καινοτοµία, όπως θα
έπρεπε. Μάλιστα, τα κεφάλαια αυτά αναστατώνουν την εκπαι-
δευτική κοινότητα και την ελληνική οικογένεια. 

Σε ένα περιβάλλον, λοιπόν, εξαιρετικά ανησυχητικό για τη
χώρα µας, µε το προσφυγικό ζήτηµα να βρίσκεται σε αδιέξοδο,
η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Παιδείας νοµοθετούν, διαρρέουν
και µονοµερώς αποφασίζουν για µια σειρά ζητηµάτων που υπο-
βαθµίζουν φυσικά το δηµόσιο σχολείο, αµφισβητούν εργασιακά
δικαιώµατα των εκπαιδευτικών και οδηγούν την ελληνική οικογέ-
νεια σε απόγνωση. 

Φέρνετε, κύριοι Υπουργοί, έξι άσχετες υπουργικές τροπολο-
γίες. Μία εκ των υπουργικών µάλιστα τροπολογιών του Υπουρ-
γείου Παιδείας έχει έξι άρθρα. 

Μιλάµε, δηλαδή, κύριε Υπουργέ, για ένα µίνι νοµοσχέδιο. 
Τοποθετηθήκαµε αναλυτικά στη συζήτηση κατ’ άρθρον και θέ-

σαµε ουσιαστικά ζητήµατα επί της αρχής του σχεδίου νόµου. Με
σεβασµό στη διαδικασία του διαλόγου ζητήσαµε από τον Υπουρ-
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γό να αποσύρει το Κεφάλαιο Γ’ και µετά από διαβούλευση να έρ-
θουν οι ρυθµίσεις που αφορούν την πρωτοβάθµια και δευτερο-
βάθµια εκπαίδευση, καθώς και την τριτοβάθµια, σε ένα νέο
νοµοσχέδιο.

Το κεφάλαιο Β’ και κυρίως το κεφάλαιο Γ’ του παρόντος σχε-
δίου νόµου τορπιλίζει τη συναίνεση και δηµιουργεί τεράστια ζη-
τήµατα. Και τα δύο αυτά κεφάλαια θα µπορούσαν να αποτελέ-
σουν θεµατολογία του εθνικού διαλόγου, ώστε να υπάρξει και
σχετική διαβούλευση. Είµαστε φυσικά, πλήρως αντίθετοι, ειδικά
στις ρυθµίσεις του Γ’ κεφαλαίου. Και γι’ αυτό, φυσικά δεν θα τις
ψηφίσουµε. Θα τοποθετηθούµε βέβαια, αύριο επί των άρθρων
γι’ αυτό.

Δεν είναι δυνατόν, κύριοι Υπουργοί, να βρίσκεται σε εξέλιξη ο
εθνικός και κοινωνικός διάλογος για την παιδεία και να τίθενται
στο νοµοσχέδιο αυτό της έρευνας, και χωρίς προηγούµενη δια-
βούλευση φυσικά, ρυθµίσεις για ζητήµατα υπηρεσιακής κατά-
στασης και διαχείρισης των σχολικών µονάδων, για κατάργηση
οργανικών θέσεων, για µετατάξεις εκπαιδευτικών και αποσπά-
σεις, για τον θεσµό της προσχολικής αγωγής. Όλα αυτά, φυσικά
είναι αδιανόητα. 

Από την άλλη µεριά, οι ρυθµίσεις που φέρνετε στην Έρευνα
βρίσκονται σε θετική κατεύθυνση. Στο πλαίσιο αυτών καταθέ-
σαµε ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη τροπολογίες, τις οποίες φυ-
σικά σας καλούµε να αποδεχθείτε.

Πρώτον, καταθέσαµε τροπολογία για τη χορήγηση του επιδό-
µατος επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας σε υπαλλήλους
ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων του άρθρου 13α του ν.
4310/2014. Με τη ρύθµιση αυτή αντιµετωπίζεται το πρόβληµα,
που έχει δηµιουργηθεί σε πολλούς ερευνητικούς και τεχνολογι-
κούς φορείς, αναφορικά µε τη χορήγηση του επιδόµατος. Έως
σήµερα το επίδοµα αυτό χορηγείται σε λίγους µόνο δικαιούχους,
λόγω της µη έκδοσης των προβλεπόµενων υπουργικών αποφά-
σεων. Με την επίµαχη ρύθµιση αίρεται η αδικία της µη καταβο-
λής του σε προσωπικό που πράγµατι επιτελεί επικίνδυνη και
ανθυγιεινή εργασία. 

Ζητάµε να εφαρµοστεί ο ν.4024/2011 και να εκδοθούν οι αντί-
στοιχες υπουργικές αποφάσεις. Να σηµειώσω εδώ ότι η υπουρ-
γική απόφαση, που είχε εκδοθεί για τη χορήγηση του επιδόµατος
αφορούσε µόνο τα ερευνητικά κέντρα δηµοσίου δικαίου.

Δεύτερον, καταθέσαµε τροπολογία για τη σύσταση υπηρεσια-
κών συµβουλίων σε ερευνητικά κέντρα, ινστιτούτα και τεχνολο-
γικούς φορείς ιδιωτικού δικαίου, µε σκοπό την ευρύτερη προστα-
σία των εργαζόµενων των ερευνητικών ιδρυµάτων και τεχνολο-
γικών φορέων ιδιωτικού δικαίου. Προτείνουµε να συγκροτηθεί
σε αυτά υπηρεσιακό συµβούλιο. Με τον τρόπο αυτό ενισχύεται
η δηµοκρατική λειτουργία των ερευνητικών κέντρων, η διαφά-
νεια, η αντικειµενικότητα των κρίσεων και η δυνατότητα ένστα-
σης και προσφυγής του κρινόµενου. Να θυµίσω ότι σήµερα
απολύονται ακόµη και ερευνητές αορίστου χρόνου.

Η τρίτη τροπολογία που καταθέσαµε είναι σχετικά µε τις µη
µισθολογικές παροχές των ερευνητικών κέντρων. Πρόκειται για
µια ρύθµιση, που έρχεται για να δώσει κίνητρα, αγαπητοί συνά-
δελφοι, σε επιστήµονες να ασχοληθούν µε την έρευνα. Δυστυ-
χώς, το εργασιακό περιβάλλον των ερευνητικών κέντρων στην
Ελλάδα δεν είναι καθόλου ελκυστικό. Οι µνηµονιακές πολιτικές
έχουν δηµιουργήσει σοβαρά προβλήµατα στον ερευνητικό ιστό
της χώρας και φυσικά, στο ανθρώπινο δυναµικό. Έχουν οδηγή-
σει µεγάλο αριθµό νέων ερευνητών και επιστηµόνων σε αναγκα-
στική µετανάστευση. Είναι, λοιπόν, επιτακτική ανάγκη να
περιληφθούν στο παρόν νοµοσχέδιο ρυθµίσεις, που έχουν στόχο
τη διατήρηση, αλλά και την προσέλκυση υψηλού επιπέδου προ-
σωπικού.

Καταθέσαµε, λοιπόν, τροπολογία και ζητάµε να δοθεί η δυνα-
τότητα στα ερευνητικά κέντρα να παράσχουν, έστω και τις ελά-
χιστες µη µισθολογικές παροχές που µπορούν, χωρίς επιβάρυν-
ση του τακτικού τους προϋπολογισµού, αλλά µε δαπάνες ερευ-
νητικών έργων ή έσοδα από τρίτες πηγές.

Μας είπε ο κ. Φωτάκης στην επιτροπή, χωρίς όµως να διευκρι-
νίσει περαιτέρω, ότι κάποια από τα ζητήµατα που θέτουµε µε τις
τροπολογίες τα έχουν ήδη απορρίψει οι θεσµοί. 

Εδώ θα θέλαµε, κύριε Υπουργέ, περισσότερες διευκρινίσεις

επ’ αυτού, καθώς και για τον τρόπο που κοστολόγησαν τις προ-
τάσεις αυτές και για το ποιοι και πώς τις παρουσίασαν στους θε-
σµούς. Ειδικά όσον αφορά στη δυνατότητα των ερευνητικών
κέντρων να παρέχουν µη µισθολογικές παροχές στους επιστή-
µονες που εργάζονται σε αυτά, ζητάµε η τροπολογία να γίνει
αποδεκτή, κύριε Υπουργέ, καθώς οι παροχές χρηµατοδοτούνται
από ίδιους πόρους και δεν επιβαρύνουν τον τακτικό τους προ-
ϋπολογισµό. 

Κύριε Υπουργέ, η στήριξη της έρευνας και η παροχή κινήτρων
στους ερευνητές, ώστε να συνεχίσουν το έργο τους, είναι στοί-
χηµα όλων µας. Πρέπει αυτοί οι ερευνητές να παραµείνουν στη
χώρα. Είναι ένας στόχος που πρέπει να γίνει ο φάρος µας για τα
επόµενα χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά το τρίτο κεφάλαιο
και τις ρυθµίσεις για την πρωτοβάθµια και τη δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση, όλοι οι φορείς εξέφρασαν τις αντιρρήσεις τους για τις
επιχειρούµενες αλλαγές. Εµείς ζητούµε για µια ακόµη φορά να
αποσυρθεί. Δεν έχουν καµµιά συνάφεια τα ζητήµατα που ανοί-
γονται µε την έρευνα και θεωρούµε ότι είναι προκλητικό ο
Υπουργός να επιβάλει τέτοιες αλλαγές, χωρίς να έχει προηγηθεί
διαβούλευση.

Ταυτόχρονα, έρχεστε µε υπουργική απόφαση µέσα στη Με-
γάλη Εβδοµάδα, για να είναι τα σχολεία κλειστά και να µην έ-
χουµε µεγαλύτερες αντιδράσεις, να τροποποιήσετε τη µέχρι
τώρα δοµή λειτουργίας της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης στο σύ-
νολό της. Και είναι πραγµατικά στο σύνολό της, γιατί πίσω από
τη διαφοροποίηση του ωρολογίου προγράµµατος και τον Ενιαίο
Τύπο Σχολείου αλλάζει όλη η υπηρεσιακή δοµή και η υπηρεσιακή
κατάσταση των εκπαιδευτικών που υπηρετούν στην πρωτοβάθ-
µια εκπαίδευση.

Θα γίνουν µεταθέσεις και αποσπάσεις, κύριε Υπουργέ, φέτος;
Ερωτώ. Πώς θα υπολογισθούν τα κενά; Τι θα γίνει µε τα τµήµατα
ένταξης; Τι θα γίνει µε τις ειδικότητες που έχουν µεταταχθεί από
τη δευτεροβάθµια στην πρωτοβάθµια;

Ανακοινώνετε συνεχώς τα αυτονόητα: Να ανοίξουν τα σχολεία
χωρίς κενά. Πώς; Με τη µείωση των οργανικών θέσεων στα νη-
πιαγωγεία; Με την κατάργηση της πρωινής ζώνης; Με τη συρρί-
κνωση της λειτουργίας του ολοήµερου σχολείου;

Φυσικά, στην Επιτροπή Διαλόγου, που ουσιαστικά κατ’ επί-
φαση διάλογος γίνεται, µε χαρακτηριστικά αρχαίας ελληνικής
τραγωδίας, ξαφνικά εµφανίζεται ο από µηχανής θεός, ο Υπουρ-
γός, που λύνει όλα τα προβλήµατα. Υπάρχουν προτάσεις που θυ-
µίζουν το Πρόγραµµα Παιδείας του ΠΑΣΟΚ το 2007 «Πλαίσιο
προγράµµατος σπουδών-Ενεργοποίηση τοπικών κοινωνών». 

Την ίδια ώρα που ο Πρόεδρος της επιτροπής και ο Πρόεδρος
του ΙΕΠ µιλούν για παιδαγωγική αυτονοµία των σχολείων και των
εκπαιδευτικών, εσείς κύριε Υπουργέ, εκδίδετε υπουργική από-
φαση µε νέο ωρολόγιο πρόγραµµα για το ενιαίο ολοήµερο δη-
µοτικό σχολείο. Καταργείτε χίλια τριακόσια τριάντα εφτά σχολεία
ΕΑΕΠ, που το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας αποδέχθηκε µε
θετικό πρόσηµο. Μιλάτε για ίσες ευκαιρίες στη µόρφωση, ενώ
ταυτοχρόνως δεν υπάρχει πρόβλεψη για διδασκαλία των ειδικών
µαθηµάτων -αγγλικών, πληροφορικής, θεατρολογίας- για τα σχο-
λεία που είναι κάτω από τετραθέσια. Βάζετε δύο διαφορετικές
προϋποθέσεις εγγραφής στο ολοήµερο σχολείο, αναλόγως του
εάν είναι πάνω ή κάτω από εξαθέσιο.

Τρίτον, περιορίζετε τις ώρες παραµονής στο σχολείο, πλήτ-
τοντας κυρίως µαθητές από τα πιο αδύναµα κοινωνικά και µορ-
φωτικά οικογενειακά περιβάλλοντα, οι οποίοι έχουν ουσιαστική
ανάγκη περισσότερο το ολοήµερο σχολείο.

Κύριε Υπουργέ, οι ίσες ευκαιρίες τελικά οδηγούν σε ισοπέ-
δωση προς τα κάτω. Το σχολείο επιστρέφει στο παρελθόν. Οδη-
γούνται σε ανεργία τέσσερις χιλιάδες εκπαιδευτικοί. Μιλάω για
τέσσερις χιλιάδες αναπληρωτές.

Καταργείτε την πρωινή ζώνη και εξαιτίας της υποβάθµισης του
ολοήµερου προγράµµατος, σε συνδυασµό µε τη λήξη του υπο-
χρεωτικού ωραρίου στη 1:15, περίπου τέσσερις χιλιάδες µόνιµοι
εκπαιδευτικοί όλων των ειδικοτήτων θα αναγκαστούν να µετακι-
νούνται από σχολείο σε σχολείο.

Το χειρότερο είναι ότι η όποια διαδικασία µελλοντικής πιστο-
ποίησης για επάρκεια ξένης γλώσσας και πληροφορικής δεν θα
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µπορεί να υποστηριχθεί στο σχολείο. Θα αναγκάζετε έτσι τους
γονείς να συνεχίζουν να πληρώνουν φροντιστήρια.

Κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχει ακριβό και φτηνό σχολείο. Υπάρ-
χει ένα σχολείο, δηµόσιο σχολείο, το οποίο θα πρέπει να προ-
σφέρει ίσες ευκαιρίες µόρφωσης σε όλους και το οποίο θα απα-
ντά στις πραγµατικές ανάγκες των µαθητών και των οικογενειών
τους. Αντί να γίνεται λόγος για βελτίωση και γενίκευση του θε-
σµού των ΕΑΕΠ, όπου φοιτούν το 65% των µαθητών της πρωτο-
βάθµιας εκπαίδευσης, το εξισώνετε µε το 35% που φοιτά στο
κλασικό ολοήµερο.

Και σήµερα µαθαίνουµε ότι προχωράτε και στην αλλαγή της
Κεντρικής Επιτροπής Πανελλαδικών Εξετάσεων, αγνοώντας φυ-
σικά την εµπειρία και το επιστηµονικό κύρος των µελών της µέχρι
σήµερα.

Δεν έχετε κανένα δικαίωµα, κύριε Υπουργέ, να παίζετε µε τις
αγωνίες εκατόν τριών χιλιάδων µαθητών. Στήνετε και εδώ συνω-
µοτικά τον µηχανισµό σας, γιατί µάλλον φοβηθήκατε την οργή
της εκπαιδευτικής κοινότητας από την πολιτική σας και την ψή-
φιση του ασφαλιστικού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία και ο τοµέας της
έρευνας πρέπει να είναι συγκοινωνούντα δοχεία, για να µπορούν
να διαµορφώνονται πολιτικές που θα δώσουν σάρκα και οστά
στην αναγκαία παραγωγική ανασυγκρότηση του τόπου, την πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση που υποσχεθήκατε στον ελληνικό λαό
και δυστυχώς έως σήµερα δεν έχετε κάνει βήµα προς αυτή.

Εύχοµαι για τον λαό µας ο Γολγοθάς, που από την πρώτη µέρα
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είναι ανηφορικός, να έχει ένα
τέλος, να επικρατήσει η λογική και αυτό θα γίνει µόνο αν τελικά
δεχτείτε την πρόταση της Προέδρου της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης κ. Φώφης Γενηµατά για κυβέρνηση εθνικής ευθύνης
από την παρούσα Βουλή, για να βγάλουµε τη χώρα από τα τρα-
γικά αδιέξοδα, που ουσιαστικά έχει οδηγηθεί. Φυσικά, έχετε τις
µεγάλες σας ευθύνες. Έχετε ευθύνη κι εσείς αποφασίζετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Κωνσταντόπουλε.
Ο κ. Τάσσος, ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος

Ελλάδας, έχει τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης ΣΥ-

ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, η Κυβέρνησή σας έχει ξεπεράσει κάθε όριο πολιτι-
κής αθλιότητας, αυταρχισµού, εχθρότητας απέναντι στο εργατι-
κό λαϊκό κίνηµα και ολόπλευρης στήριξης της µεγαλοεργοδο-
σίας. 

Μεθοδεύει την ψήφιση του αντιλαϊκού πακέτου του ασφαλι-
στικού-φορολογικού και του µνηµονίου-«κάβα», αιφνιδιαστικά
µέσα στο Σαββατοκύριακο. 

Είναι βαθιά γελασµένη η Κυβέρνησή σας, εάν πιστεύει ότι µε
κουτοπονηριές και µε το success story αλά Τσίπρα θα χρυσώσει
το χάπι των αντιλαϊκών συµφωνιών που υπογράφει µε τα «κορά-
κια» - θεσµούς και θα αποφύγει τις λαϊκές αντιδράσεις ενάντια
στα µέτρα-λαιµητόµο που προωθεί. 

Καλούµε τους εργαζόµενους, τους επαγγελµατίες, τους αυ-
τοαπασχολούµενους, τους αγρότες, τους νέους και τις νέες,
τους συνταξιούχους, τις γυναίκες των λαϊκών οικογενειών να ξε-
σηκωθούν, να δώσουν αγωνιστική, περήφανη απάντηση, συµµε-
τέχοντας µαζικά στις απεργιακές συγκεντρώσεις και διαδηλώ-
σεις, βάζοντας στο στόχαστρο τους πραγµατικούς ενόχους των
λαϊκών προβληµάτων: Την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΔΝΤ, την ίδια
την εξουσία του κεφαλαίου, τις κυβερνήσεις και τα κόµµατα που
τους υπηρετούν. 

Να υπάρξει παλλαϊκός ξεσηκωµός από σήµερα και κάθε µέρα,
µε άµεση κορύφωση αυτό το Σαββατοκύριακο, που οι κυβερνη-
τικοί Βουλευτές σχεδιάζουν να ψηφίσουν τον νόµο-λαιµητόµο. 

Το ΚΚΕ θα δώσει και τη µάχη αυτή και στους δρόµους και
µέσα στη Βουλή, µέχρι την οριστική ανατροπή της αντιλαϊκής πο-
λιτικής, για να γίνει ο ελληνικός λαός πραγµατικός νοικοκύρης
στον τόπο του και για να γκρεµίσει στα Τάρταρα της ιστορίας
όλους τους σφαγείς των δικαιωµάτων του.

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο: «Ρυθµίσεις για την έρευνα και

άλλες διατάξεις», αυτό δεν κάνει τίποτε άλλο από αυτό που
έκανε ο ν. 4310/2014, αλλά και οι προηγούµενοι αυτού νόµοι για
την έρευνα, από το να προωθεί και να ενισχύει την επιχειρηµα-
τική λειτουργία των ερευνητικών φορέων και να προσανατολίζει
µονοσήµαντα την ανάπτυξη της ερευνητικής δραστηριότητας µε
όρους ανταγωνιστικότητας και κερδοφορίας του κεφαλαίου
ενάντια στις σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες και στις δυνατότητες
που δίνει η ανάπτυξη της επιστήµης για την ικανοποίηση των λαϊ-
κών αναγκών. 

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα και σε ό,τι αφορά στο
κοµµάτι για την έρευνα, γίνεται προσπάθεια να διορθωθούν και
να καλυφθούν πολλά κενά. Οι ασάφειες, οι αλληλοσυγκρουόµε-
νες και αλληλοαναιρούµενες διατάξεις, που καθιστούν τον
ν.4310/2014 εξαιρετικά δυσλειτουργικό, προκαλούσαν πολλά
προβλήµατα, ακόµα και σε τυπικές διαδικασίες, µε αποτέλεσµα
σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία των ερευνητικών κέντρων
και εποµένως, στην πράξη ο νόµος αυτός δεν υπηρετούσε τον
στρατηγικό στόχο.

Στο νοµοσχέδιο δεν υπάρχει η παραµικρή ουσιαστική πρόνοια
και πρόβλεψη για την αποκατάσταση των απωλειών των προ-
ηγούµενων χρόνων, για την επαναφορά της χρηµατοδότησης -
επιχορήγησης έστω- στα ούτως ή άλλως χαµηλά προ κρίσης
επίπεδα, την επαναφορά των κουρεµένων αποθεµατικών, την
αποκατάσταση περικοπών σε µισθούς και άλλα δικαιώµατα. 

Και όλα αυτά, την ώρα που ουσιαστικά ούτε µια από τις βασι-
κές διεκδικήσεις των εργαζοµένων στον χώρο της έρευνας -για
παράδειγµα η διασφάλιση των θέσεων εργασίας όσων είναι προ
των θυρών της απόλυσης µε την λήξη µεγάλου αριθµού προ-
γραµµάτων εντός των εποµένων µηνών, απελευθέρωση των ερ-
γαζοµένων από το παρόν ασφυκτικό καθεστώς µε τα µπλοκάκια,
προκηρύξεις νέων θέσεων ερευνητών και άλλων εργαζοµένων,
για να µπορούν να λειτουργούν οµαλά τα ερευνητικά κέντρα και
να αναπτύσσουν απρόσκοπτα τις ερευνητικές τους δραστηριό-
τητες, εξασφάλιση όλων των απαραίτητων για τη λειτουργία των
ερευνητικών φορέων πόρων από την κρατική χρηµατοδότηση-
δεν αντιµετωπίζονται θετικά από τις διατάξεις του παρόντος πο-
λυνοµοσχεδίου. 

Αντίθετα, γίνεται προσπάθεια να διαµορφωθεί µε κατάλληλο
τρόπο το θεσµικό πλαίσιο, µέσω του οποίου θα προωθούνται και
θα υλοποιούνται ταχύτερα και πιο αποτελεσµατικά οι ίδιες στρα-
τηγικές στοχεύσεις που αποτυπώνονται στον ν.4310/2014. Γι’
αυτό και αποτελείται εξ ολοκλήρου από άρθρα που τροποποι-
ούν, αντικαθιστούν ή καταργούν αντίστοιχα άρθρα του νόµου
αυτού. Επί της ουσίας, δηλαδή, ο ν.4310/2014 αντικαθίσταται µε
µια εκτεταµένη νοµοθετική ρύθµιση, που αποτελεί προφανώς
προάγγελο και της συνολικότερης νοµοθετικής παρέµβασης για
την έρευνα, όπως άλλωστε εδώ και καιρό εξαγγέλλεται επισήµως
από την Κυβέρνηση και προβλέπεται στο πρόγραµµα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για την έρευνα και την καινοτοµία «Ορίζοντας
2020».

Αυτό το πρόγραµµα αποσκοπεί στην καταπολέµηση της κρί-
σης και την ενδυνάµωση της παγκόσµιας ανταγωνιστικότητας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µέσω της ανάπτυξης της οικονοµίας
της γνώσης. Και η οικονοµία της γνώσης δεν είναι τίποτα άλλο,
παρά η αξιοποίηση των επιστηµονικών επιτευγµάτων σε καινο-
τόµα προϊόντα και υπηρεσίες, που προσφέρουν νέες επιχειρη-
µατικές ευκαιρίες, δηλαδή νέες ευκαιρίες κερδοφορίας. 

Αυτό σηµαίνει ότι, πρώτον, όπως και σε κάθε παραγωγική δρα-
στηριότητα στο πλαίσιο της καπιταλιστικής παραγωγής, στόχος
θα είναι το κέρδος και όχι το κοινωνικό όφελος και το όποιο κοι-
νωνικό όφελος θα προκύπτει ως παράπλευρη συνέπεια. 

Δεύτερον, θα αναπτυχθούν εκείνοι οι τοµείς που διασφαλίζουν
τη βραχυπρόθεσµη, αλλά κυρίως τη µεσοπρόθεσµη ανταγωνι-
στικότητα και κερδοφορία των µεγάλων επιχειρήσεων στην Ελ-
λάδα, αλλά και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Επίσης, οι προτεραιότη-
τες καθορίζονται από τους ενδοϊµπεριαλιστικούς και ενδοαστι-
κούς ανταγωνισµούς και δεν έχουν καµµία σχέση µε τις πραγµα-
τικές ανάγκες και προτεραιότητες της κοινωνίας. 

Σε αυτό το πλαίσιο, το επιστηµονικό έργο, η ερευνητική παρα-
γωγή που οδηγεί στην ανακάλυψη νέας γνώσης, υποτάσσεται
στα κελεύσµατα των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων και του
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ανταγωνισµού τους. Ο σχεδιασµός, αντί να απελευθερώνει τις
δυνατότητες ανάπτυξης της έρευνας στη χώρα στη βάση των
υπαρκτών αναγκών, αλλά και δυνατοτήτων, τελικά επιδρά ασφυ-
κτικά σε αυτή, καθορίζοντας µονοσήµαντα τον προσανατολισµό
και το περιεχόµενό της. Και αυτό γίνεται, γιατί ο σχεδιασµός
απαιτεί σύνδεση της έρευνας µε τις ανάγκες των επιχειρήσεων
µέσα από την επιλογή κατάλληλης θεµατολογίας, ενώ προτεραι-
ότητα δίνεται σε ερευνητικά θέµατα, που µπορούν να αξιοποι-
ηθούν εµπορικά. Και αυτό αρκεί σε πρώτη φάση για να περιγρά-
ψουµε τον προσανατολισµό του. 

Σε αυτό το πλαίσιο, αντί ο σχεδιασµός να απελευθερώνει τις
δυνατότητες ανάπτυξης της έρευνας στη χώρα στη βάση των
υπαρκτών αναγκών, αλλά και δυνατοτήτων, τελικά επιδρά ασφυ-
κτικά σε αυτή, καθορίζοντας µονοσήµαντα τον προσανατολισµό
και το περιεχόµενό της. 

Έτσι, για παράδειγµα, µία συνέπεια θα είναι να δοθεί υπερβο-
λικό βάρος στους αναδεικνυόµενους τοµείς στρατηγικού ενδια-
φέροντος, καθώς εκεί θα προσανατολίζεται η χρηµατοδότηση,
αφού τα προσδοκώµενα επιχειρηµατικά κέρδη θα είναι µεγαλύ-
τερα. Αυτό είναι αναπόφευκτο, λόγω του ενδογενώς ανισόµε-
τρου χαρακτήρα της καπιταλιστικής ανάπτυξης που αντανα-
κλάται και στην ανάπτυξη της έρευνας. Αποτέλεσµα θα είναι η
αποδυνάµωση της έρευνας στα υπόλοιπα ερευνητικά πεδία, µε
άµεσες συνέπειες για όσους εργάζονται σε αυτά. 

Η επιστήµη έχει προ πολλού αναχθεί σε άµεσα παραγωγική
δύναµη. Όµως, στο πλαίσιο του καπιταλιστικού συστήµατος οι
προτεραιότητες, ο προσανατολισµός και το περιεχόµενο της
έρευνας -από τη βασική µέχρι την εφαρµοσµένη, από τις κοινω-
νικές µέχρι τις φυσικές επιστήµες- υπηρετεί τις ανάγκες των µο-
νοπωλίων, την ανάγκη διευρυµένης αναπαραγωγής του κεφα-
λαίου, την ενίσχυση του ιδεολογικού του οπλοστασίου. 

Σήµερα, στο πλαίσιο των ενδοκαπιταλιστικών ανταγωνισµών
για την ενέργεια προβάλλεται η ανάγκη ανάπτυξης των ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας. Ας δούµε ένα παράδειγµα για το πώς η
ανάπτυξη αυτή συνδέεται µε το φθηνό εργατικό κόστος, αλλά
και µε τους όρους υγιεινής και ασφάλειας στους χώρους εργα-
σίας. 

Επί πολλά χρόνια και παρά τις καταγγελίες για τα πολλαπλά
κρούσµατα στην υγεία των εργαζοµένων, η εταιρεία πράσινης
ενέργειας στη Δανία «SIEMENS WIND POWER» -θυγατρική, προ-
φανώς, της “SIEMENS”- που ασχολείται µε την παραγωγή ανε-
µογεννητριών, δεν έπαιρνε κανένα µέτρο ούτε και ενηµέρωνε
τους εργαζόµενους για τον κίνδυνο από τη χρήση επικίνδυνων
ουσιών, όπως είναι διάφορες εποξικές και κυανιούχες ουσίες. Τα
συµπτώµατα είναι εκζέµατα βαριάς µορφής, άσθµα και αναπνευ-
στικές ανωµαλίες. Έτσι, από το 2003 µέχρι το 2011 εξήντα τέσ-
σερις εργαζόµενοι προσβλήθηκαν από τα παραπάνω συµπτώ-
µατα στον χώρο της εργασίας τους και η µεν επιχείρηση έκανε
ότι δεν άκουγε, οι δε ελεγκτικές επιτροπές και τα εργοδοτικά σω-
µατεία έψαχναν να βρουν τρόπους για να µη ζηµιωθεί η εταιρεία. 

Σύµφωνα µε την εργασιακή νοµοθεσία στη Δανία, που είναι
κοµµένη και ραµµένη στα µέτρα των εργοδοτών, ο εργοδότης
έχει την απόλυτη ευθύνη για την προστασία και ασφάλεια των
εργαζοµένων. Ο εκπρόσωπος της “SIEMENS”, µετά τις αποκα-
λύψεις στο κρατικό τηλεοπτικό κανάλι, δήλωσε κυνικότατα ότι η
εταιρεία δεν πρόκειται να κάνει κάτι παραπάνω από αυτό που
κάνει µέχρι σήµερα, δηλαδή να συνεχίζει να παραβιάζει τη νοµο-
θεσία. 

Είναι, λοιπόν, φανερό ότι µε ή χωρίς καινοτοµίες οι καπιταλι-
στές δεν διστάζουν προ ουδενός προκειµένου να εξασφαλίσουν
τα κέρδη τους. 

Ας δούµε ένα άλλο παράδειγµα. Ο κλάδος τροφίµων, λόγω
της σχετικής ανελαστικότητας ζήτησης, αναδεικνύεται σε προ-
τεραιότητα για κερδοφορία σε παλιά και νέα πεδία. Εξ ου και οι
σκληροί ενδοϊµπεριαλιστικοί ανταγωνισµοί για τη Διατλαντική
Συµφωνία Εµπορίου και Επενδύσεων, την Transatlantic Trade and
Investment Partnership. Η συµφωνία αυτή έχει ως στόχο την κα-
τάργηση των εµπορικών και κανονιστικών φραγµών στις δύο
πλευρές του Ατλαντικού για ακόµα µεγαλύτερη απελευθέρωση
των αγορών για το κεφάλαιο, ώστε να υπάρξει µεγαλύτερη κερ-
δοφορία µε ένταση της εκµετάλλευσης των εργαζοµένων. Και

αναφέρεται -µεταξύ των άλλων- στην καινοτοµία των µεταλλαγ-
µένων προϊόντων. Τι σχέση έχουν µε τον κλάδο των τροφίµων τα
πανεπιστήµια και τα ερευνητικά κέντρα; 

Αφενός, τη στενή διασύνδεση επιχειρήσεων του κλάδου των
τροφίµων µε σχολές, τµήµατα, εργαστήρια και ερευνητικά κέν-
τρα, αλλά και µε κάποια µέλη του ΔΕΠ και ερευνητές, που αντα-
νακλάται και σε αλλαγές στα προγράµµατα σπουδών. Αφετέρου,
εκατοντάδες φοιτητές κάθε χρόνο, για να κάνουν την πρακτική
τους σε επιχειρήσεις του κλάδου, προσφέρουν τζάµπα εργασία
στον επιχειρηµατία, στο όνοµα της απόκτησης δεξιοτήτων. Έτσι,
οι επιχειρηµατίες του κλάδου απολύουν αβέρτα και καλύπτουν
τις ανάγκες τους µε πρακτικάριους, όπως κάνουν βέβαια και οι
επιχειρηµατίες στον κλάδο του τουρισµού. 

Ένα τρίτο παράδειγµα είναι ο κρίσιµος κλάδος της φαρµακο-
βιοµηχανίας. Δεν είναι λίγες οι περιπτώσεις που επιστηµονικά
επιτεύγµατα, τα οποία θα µπορούσαν, παραδείγµατος χάριν, να
απελευθερώσουν τους ανθρώπους από σοβαρές ασθένειες, µέ-
νουν για χρόνια επτασφράγιστα µυστικά στα συρτάρια των επι-
χειρήσεων, αφού η εµφάνισή τους συνδέεται µε τον ανταγω-
νισµό και την επιδίωξη για το µέγιστο κέρδος. 

Ένα τέταρτο παράδειγµα είναι η µη επιλεξιµότητα δαπανών
για έρευνα, αλλά και για έργα στους τοµείς της αντιπληµµυρικής,
αντιπυρικής και αντισεισµικής προστασίας, επειδή δεν προσφέ-
ρουν γρήγορα και µεγάλα κέρδη στο κεφάλαιο.

Για το ΚΚΕ έχει µεγάλη σηµασία να εντοπίσουµε το ιδεολογικό
περίβληµα που συνοδεύει τον στρατηγικό σχεδιασµό του κεφα-
λαίου για την έρευνα. Οι αστικές δυνάµεις, εντός και εκτός ερευ-
νητικών κέντρων και πανεπιστηµίων, προτάσσουν το ιδεολόγηµα
ότι η ενίσχυση της έρευνας και της καινοτοµίας αποτελεί δρόµο
για την έξοδο από την κρίση και πρέπει να αποτελέσουν µοχλό
ανάπτυξης. Αποσιωπάται, όµως, ότι τόσο η έρευνα όσο και η
ανάπτυξη, που προφανώς σχετίζονται, δεν είναι ταξικά ουδέτε-
ρες, αλλά είναι δέσµιες των σχέσεων παραγωγής του καπιταλι-
στικού δρόµου σήµερα. 

Άλλωστε, αυτό που επιδιώκουν, η αύξηση της ανταγωνιστικό-
τητας της ελληνικής οικονοµίας, δεν επιφυλάσσει τίποτα θετικό
για τα λαϊκά στρώµατα. Ας µην ξεχνάµε ότι όλες οι αντεργατικές
και αντιλαϊκές ανατροπές εδώ και χρόνια γίνονται στο όνοµα της
ανόδου της ανταγωνιστικότητας. 

Κανείς δεν µπορεί να παραβλέψει ότι είναι αντικειµενική η
τάση για ταχύτερη ενσωµάτωση επιστηµονικών επιτευγµάτων
στην παραγωγή και την οργάνωσή της. Αυτό, όµως, στις δεδο-
µένες συνθήκες, δεν αντιβαίνει -ίσα-ίσα ενισχύει- στις επιπτώσεις
των νοµοτελειών του καπιταλισµού. Και, µάλιστα, αυτό ισχύει
ανεξάρτητα από το εάν µία καπιταλιστική οικονοµία βρίσκεται σε
κρίση ή σε ανάπτυξη. Έτσι, για παράδειγµα, δεν αναιρείται ότι
στα πλαίσια του καπιταλισµού η ανεργία δεν µπορεί να αντιµε-
τωπιστεί, αφού είναι σύµφυτη µε αυτόν, αποτελεί αναγκαία συ-
νέπεια της καπιταλιστικής οργάνωσης της παραγωγής.

Για το ΚΚΕ, το πλαίσιο αιτηµάτων και οι στόχοι πάλης µέσα και
έξω από τη Βουλή είναι: Όχι στην εµπορευµατοποίηση της έρευ-
νας. Να καταργηθούν όλες οι µορφές ιδιωτικοποίησης της έρευ-
νας. Να απαγκιστρωθεί η έρευνα, οι φορείς και οι υποδοµές από
τις µεγάλες επιχειρήσεις. Καµµία επιχειρηµατική δραστηριότητα
στα ερευνητικά κέντρα. Μαζικές προκηρύξεις νέων θέσεων ερευ-
νητών µόνιµης, πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης. Πρόσ-
ληψη όλου του απαραίτητου προσωπικού µε µόνιµη, πλήρη και
σταθερή σχέση εργασίας. Κατάργηση των ελαστικών σχέσεων
εργασίας. Μονιµοποίηση όλων των συµβασιούχων του διοικητι-
κού και τεχνικού προσωπικού. Υποτροφίες για όλους τους υπο-
ψήφιους διδάκτορες από τον κρατικό προϋπολογισµό. Πλήρης
ασφαλιστική κάλυψη, µε ευθύνη του κράτους και για τα προστα-
τευόµενα µέλη. Τα χρόνια του διδακτορικού να προσµετρώνται
στα συντάξιµα και την προϋπηρεσία. Γενναία αύξηση των δαπα-
νών για την έρευνα. Χρηµατοδότηση της έρευνας στα ερευνη-
τικά κέντρα και τα πανεπιστήµια αποκλειστικά από τον κρατικό
προϋπολογισµό, µε ένταξη σε αυτόν των ευρωπαϊκών χρηµατο-
δοτήσεων, για να καλύπτονται µε επάρκεια όλοι οι τοµείς και να
συµµετέχει σε αυτήν το σύνολο των ιδρυµάτων και ερευνητών.
Όχι στις περικοπές στην επιχορήγηση των ερευνητικών κέντρων.
Έκτακτα κονδύλια για την κάλυψη όλων των αναγκών της λει-
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τουργίας τους. 
Πυλώνας της τοποθέτησής µας είναι η θέση ότι η έρευνα είναι

κοινωνική ανάγκη και απελευθερώνει τις παραγωγικές δυνατό-
τητες του ανθρώπου. Δεν µπορεί, όµως, ποτέ να αναπτυχθεί ως
τέτοια στο πλαίσιο της επιχειρηµατικότητας και του ανταγωνι-
σµού των καπιταλιστικών σχέσεων, που από τη φύση τους σε
αυτό το στάδιο ανάπτυξης του καπιταλισµού φρενάρουν την
ανεµπόδιστη ανάπτυξη της επιστήµης. 

Η έρευνα στο δρόµο ανάπτυξης για την οποία παλεύει το ΚΚΕ,
είτε διεξάγεται στα πανεπιστήµια είτε στα ερευνητικά κέντρα, σε
συνεργασία µε τους κλαδικούς κρατικούς φορείς, µπορεί να συµ-
βάλει καθοριστικά στην επιστηµονική πρόβλεψη και στον σχεδια-
σµό για την ικανοποίηση των διευρυµένων κοινωνικών αναγκών. 

Έτσι, µπορεί να συµβάλει στην ανάπτυξη της παραγωγής,
στην αξιοποίηση των πλουτοπαραγωγικών πηγών της χώρας τό-
σο για τις ανάγκες της βιοµηχανίας όσο και για την κάλυψη των
ενεργειακών αναγκών της λαϊκής οικογένειας -παραδείγµατος
χάριν µε την παραγωγή και παροχή φθηνού ρεύµατος και θέρ-
µανσης- στη βελτίωση της υγείας του λαού, µε φθηνά φάρµακα
και νέες θεραπείες, στη βελτίωση της ποιότητας ζωής και των
όρων διαβίωσης του εργαζόµενου λαού, µε µέριµνα για το περι-
βάλλον, την αντιπληµµυρική, αντιπυρική και αντισεισµική προ-
στασία, την υγιεινή και ασφάλεια στους χώρους δουλειάς κ.ο.κ..

Σε αυτόν το δρόµο χρειάζεται να αναπτυχθούν αγώνες και
διεκδικήσεις, µε βασική αιχµή σήµερα την ανάκτηση των απω-
λειών των τελευταίων χρόνων, την πλήρη κατάργηση όλων των
µνηµονίων, δανειακών συµβάσεων και των εφαρµοστικών τους
νόµων. 

Χρειάζεται το δυνάµωµα της λαϊκής συµµαχίας που µπορεί να
βαδίσει ως το τέλος, ως τη νίκη, να προστατεύσει τα κίνητρα από
όσους θέλουν να του πουλήσουν «φύκια για µεταξωτές κορδέ-
λες», να τον αποπροσανατολίσουν, να ανακόψουν τη δυναµική
και προοπτική του. 

Η προοπτική αυτού του αγώνα, µε όλες τις δυσκολίες που
αναµφίβολα θα συναντήσουµε, είναι όµορφη και αντάξια των
ονείρων και των αναγκών µας. 

Με αυτά που αναφέραµε, είναι φανερό ότι καταψηφίζουµε το
παρόν νοµοσχέδιο επί της αρχής και θα τοποθετηθούµε µε πε-
ρισσότερες λεπτοµέρειες στη συζήτηση που θα γίνει επί των άρ-
θρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,
κύριε Τάσσο. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων κ. Φίλης. 

Πόσο χρόνο θέλετε, κύριε Υπουργέ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνω τον λόγο, διότι ο εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης, ο κ. Κωνσταντόπουλος, µιλώντας, υιοθέτησε το δη-
µοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ», στο οποίο το Υπουργείο Παι-
δείας έχει απαντήσει. Το έχει διαψεύσει. Είναι παντελώς ασύ-
στατο, ψευδέστατο και υπονοµευτικό της διαδικασίας των εξε-
τάσεων.

Θα ήθελα να είµαι σαφής. Έχουν ληφθεί όλα τα απαραίτητα
µέτρα, ώστε οι εξετάσεις να διεξαχθούν και φέτος µε τρόπο
αδιάβλητο και υποδειγµατικό. Η Κεντρική Επιτροπή Εξετάσεων
ορίζεται λίγες µέρες πριν από τις εξετάσεις. Τα ονόµατα των
µελών της δεν ανακοινώνονται και λαµβάνονται ειδικά µέτρα,
προκειµένου να εξασφαλιστεί η µυστικότητα και η αντικειµενικό-
τητα της όλης διαδικασίας. Τα µέλη της Κεντρικής Επιτροπής
Εξετάσεων δεν είναι ισόβια. Κάθε χρόνο επιβάλλεται η ανανέωση
της σύνθεσής της, για προφανείς λόγους. Και φέτος συνυπάρ-
χουν παλιά και νέα µέλη, που η επιλογή τους υπακούει σε επι-
στηµονικά, εκπαιδευτικά κριτήρια και µόνο.

Δηµοσιεύµατα, όπως αυτό της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ», περί ξηλώ-
µατος της Κεντρικής Επιτροπής Εξετάσεων και δήθεν διορισµού
συνδικαλιστών του ΣΥΡΙΖΑ στην Κεντρική Εξεταστική Επιτροπή,

είναι εντελώς ψευδή και δηµιουργούν ερωτήµατα για τη σκοπι-
µότητά τους δέκα µέρες πριν τη διεξαγωγή των εξετάσεων. 

Απευθύνουµε έκκληση προς όλες τις πλευρές: Πρέπει να πά-
ψουν να παίζουν παιχνίδια µε την αγωνία των παιδιών και των γο-
νιών τους και να αφήσουν τις εξετάσεις έξω από τα παιχνίδια του
κιτρινισµού και της φθηνής αντιπολίτευσης. 

Διαβάσαµε αργότερα µια ανταπάντηση της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ»
-ζεµατισµένη είναι η αλήθεια- που ανοίγει ένα άλλο θέµα. Ενώ
είναι απόρρητη και µυστική η σύνθεση της Κεντρικής Επιτροπής
Εξετάσεων, η ίδια ισχυρίζεται ότι γνωρίζει ποια είναι και ότι η
πλειοψηφία των µελών είναι νέα. 

Ξαναλέω: Όχι παιχνίδια εις βάρος των παιδιών και των γονιών.
Χρειάζεται λίγη σοβαρότητα. Έχουµε άλλα θέµατα για να κά-
νουµε κοµµατική αντιδικία, σοβαρότερα ή λιγότερο σοβαρά.
Όµως, ας αφήσουµε απέξω το µοναδικό θεσµό της ελληνικής
κοινωνίας που διαχρονικά έχει κατακτήσει την εµπιστοσύνη των
πολιτών για το αδιάβλητο σύστηµα των εξετάσεων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς, ειδικός αγορητής του κόµµατος
το Ποτάµι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το θεωρώ χρέος µου να ξεκινήσω, θυµίζοντας ότι σήµερα κλεί-

νουν έξι χρόνια από τη δολοφονία τριών νέων ανθρώπων στη
«MARFIN», της Παρασκευής, του Νώντα και της Αγγελικής. Η Αγ-
γελική, µάλιστα, ήταν έγκυος. Ήταν τρεις εργαζόµενοι που το
έγκληµά τους ήταν ότι εργάζονταν στο λάθος µέρος, τη λάθος
ώρα. Το έγκληµα στη Σταδίου ξεχάστηκε. Ποτέ δεν εξιχνιάστηκε.
Δικαιοσύνη δεν έχει αποδοθεί. 

Η πολιτεία σιωπηλή. Ούτε εκδηλώσεις ούτε πορείες ούτε συ-
ναυλίες για τους τρεις ή τέσσερις -αν συµπεριλάβουµε και το
αγέννητο µωρό- σιωπηλούς µάρτυρες µιας παράλογης κοινω-
νίας, που πολλές φορές κοιτάει αµήχανη το αποτέλεσµα των
δικών της ακραίων αντιδράσεων, όταν βέβαια είναι αργά. Αιωνία
τους η µνήµη! Ας µην τους ξεχάσουµε ποτέ.

Ας περάσουµε στο νοµοσχέδιο, ξεκινώντας από το κεφάλαιο
Α’, που αφορά την έρευνα και ας αρχίσουµε βλέποντας λίγο το
ευρωπαϊκό περιβάλλον στην έρευνα. 

Στην ευρωπαϊκή ατζέντα 2020 ο στόχος για τις δαπάνες έρευ-
νας και ανάπτυξης για την Ευρώπη είναι 3% του ΑΕΠ και για την
Ελλάδα 1,2%, κάτι όχι και πολύ φιλόδοξο. Σήµερα η Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι στο 2% και εµείς περίπου στο 0,7%. Πρέπει, δη-
λαδή, να τρέξουµε. 

Για τα θέµατα της έρευνας, το νοµοσχέδιο προσπαθεί να βελ-
τιώσει τον πολύ πρόσφατο ν.4310/2014. Στη συζήτηση που έγινε
στις επιτροπές, φάνηκε πόσο δυσλειτουργικό είναι να προσπα-
θείς να διορθώσεις έναν υπάρχοντα νόµο, φτιάχνοντας έναν νέο
νόµο πάνω σε αυτόν. 

Ας έρθουµε, όµως, στο δια ταύτα. Παρά τις όποιες επεµβά-
σεις, ο στόχος του να αρθεί ο κατακερµατισµός του χώρου της
έρευνας, δεν επιτυγχάνεται. Εξακολουθεί, δηλαδή, να παραµένει
κατακερµατισµένος, ενώ παράλληλα γίνονται κάποια -µικρά, ό-
µως- βήµατα για τη δηµιουργία του περίφηµου Ενιαίου Χώρου
Εκπαίδευσης και Έρευνας, ΑΕΙ και ερευνητικών κέντρων, δη-
λαδή.

Θα αναφερθούµε στη συνέχεια µε περισσότερες λεπτοµέρειες
στα κυριότερα από αυτά, ελπίζοντας ότι, όταν έρθει ο νόµος
πλαίσιο, που ανέφερε προηγουµένως και ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός, θα ληφθούν υπόψη.

Το πρώτο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ είναι η εξαφά-
νιση από το κείµενο του θεσµού του Αναπληρωτή Υπουργού
υπεύθυνου για θέµατα έρευνας. Παρά τις εξηγήσεις που έδωσε
ο κ. Φωτάκης -το είπαν από τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή,
όπως ανέφερε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, ότι έτσι
έπρεπε να γίνει- θεωρώ ότι η εξαφάνιση του όρου «Αναπληρωτής
Υπουργός υπεύθυνος για θέµατα έρευνας» υπονοµεύει τη θε-
σµική αυτή θέση, που πρέπει να υπάρχει σε οποιαδήποτε κυβέρ-
νηση.

Ας δούµε, όµως, λίγο πιο συγκεκριµένα τα θέµατα του κεφα-
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λαίου Α, του πρώτου κεφαλαίου για την έρευνα. 
Επικροτούµε κατ’ αρχήν την υιοθέτηση της πρότασής µας,

ώστε να περνά η Εθνική Στρατηγική για την Έρευνα, την Τεχνο-
λογική Ανάπτυξη και την Καινοτοµία -η ΕΣΕΤΑΚ, δηλαδή- και από
τη Βουλή. Πιστεύουµε ότι όλα τα µεγάλα ζητήµατα στρατηγικού
χαρακτήρα, όπως είναι και ο µακροχρόνιος ενεργειακός σχεδια-
σµός, πρέπει να συζητούνται στη Βουλή, γιατί έτσι αφενός εµ-
πλουτίζονται και αφετέρου, δεν θα αλλάζουν για ψύλλου πήδη-
µα.

Ας πάµε σε αυτό που προανέφερα ως πρόβληµα κατακερµα-
τισµού του ερευνητικού χώρου. Στο άρθρο 12 που καθορίζεται
το πεδίο εφαρµογής του συγκεκριµένου νόµου, συναντάµε τα
διάφορα ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα που εποπτεύονται από
τη ΓΓΕΤ, όπως είναι ο «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ», το ΕΚΕΤΑ, το ΕΛΚΕΘΕ, ο
ΙΤΕ, η «ΑΘΗΝΑ», το Αστεροσκοπείο και άλλα. Υπάρχει σε αυτά
και η Ακαδηµία Αθηνών η οποία εντάσσεται µερικώς, δηλαδή
µόνο για τα θέµατα προσωπικού, ενώ αφήνει έξω τα θέµατα δι-
οίκησης. Απουσιάζουν, όµως, άλλα σηµαντικά ερευνητικά κέντρα
και ινστιτούτα, όπως είναι το «ΔΗΜΗΤΡΑ», το πρώην ΕΘΙΑΓΕ, δη-
λαδή, που υπάγεται στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, το
ΕΠΙΣΕΥ του Πολυτεχνείου, το ΙΤΣΑΚ το οποίο είχαµε και στην
ακρόαση των φορέων και έχει γίνει τώρα υπηρεσία του ΟΑΣΠ και
φθίνει.

Επίσης, υπάρχουν στον προηγούµενο ν.4310/2014, και συγκε-
κριµένα στο άρθρο 12, και δεν έχουν καταργηθεί και άλλοι ιδιω-
τικοί ερευνητικοί οργανισµοί, που δύνανται να χρηµατοδοτούνται
για την ερευνητική προσπάθεια που διεξάγουν, όπως το Ευγενί-
δειο, το Ίδρυµα Ορµύλια, το Ίδρυµα Μείζονος Ελληνισµού, το
Ερευνητικό Κέντρο Μοχάµεντ Άλι, το Μουσείο Γουλανδρή Φυσι-
κής Ιστορίας και άλλα.

Αυτά όλα µας δείχνουν ότι είναι αρκετά κατακερµατισµένο θε-
σµικά το ερευνητικό τοπίο. Δεν θα έπρεπε όλα τα ερευνητικά κέν-
τρα και ινστιτούτα, που έχουν πρόσβαση στη δηµόσια χρηµατο-
δότηση, να διέπονται από το ίδιο θεσµικό καθεστώς, τουλάχιστον
σε κάποιο βαθµό; Αυτό είναι κάτι που φαντάζοµαι ότι στον νέο
νόµο - πλαίσιο για την έρευνα θα θεραπευθεί.

Ας πάµε στα θέµατα διοίκησης, στα άρθρα 13 και 14, που αφο-
ρούν τα διοικητικά συµβούλια των ερευνητικών κέντρων και τις
διαδικασίες εκλογής διευθυντών ερευνητικών κέντρων και ινστι-
τούτων. Νοµίζουµε ότι στα διοικητικά συµβούλια των ερευνητι-
κών κέντρων οι ερευνητές υποεκπροσωπούνται, όταν έχουν µόνο
έναν εκπρόσωπο από κοινού µε τους ειδικούς λειτουργικούς επι-
στήµονες.

Η δική µας πρόταση -την αναφέραµε και στην επιτροπή- είναι
ο αριθµός των αντιπροσώπων τους να µην είναι σταθερός, αλλά
να εξαρτάται από τον αριθµό των ινστιτούτων που υπάρχουν στο
ερευνητικό κέντρο. Δηλαδή, ένας εκπρόσωπος, αν υπάρχουν ένα
ή δύο ινστιτούτα στο ερευνητικό κέντρο, δύο αν υπάρχουν τρία
ή τέσσερα ινστιτούτα, και τρεις αν υπάρχουν πέντε ή έξι ινστι-
τούτα. Να είναι, δηλαδή, αναλογική η εκπροσώπηση.

Για τη θέση του διευθυντή ινστιτούτου ή ερευνητικού κέντρου
η προκήρυξη, κατά τη γνώµη µας, πρέπει να είναι υποχρεωτικά
διεθνής. Στις εκλογές διευθυντή ερευνητικού κέντρου ή ινστιτού-
του ακούσαµε τις προτάσεις των φορέων στην ακρόαση. Οι πρό-
εδροι των ερευνητικών κέντρων λένε: «Κανένας εκπρόσωπος
από τους ερευνητές στα επταµελή εκλεκτορικά σώµατα». Η Ελ-
ληνική Ένωση Ερευνητών λέει: «Τέσσερις εκπρόσωποι στους
επτά στα εκλεκτορικά σώµατα». Η προτεινόµενη λύση, µε δύο
στους επτά ή έστω και µε τρεις στους επτά, αποτελεί, κατά τη
γνώµη µας, µια σολοµώντεια λύση που αποτυπώνει κάπως και
την άποψη των εργαζοµένων. 

Στο άρθρο 15 τα επιστηµονικά συµβούλια των ινστιτούτων,
που επικουρούν τον διευθυντή ινστιτούτου, ίσως θα έπρεπε να
είχαν περισσότερες αρµοδιότητες, κυρίως σε θέµατα στρατηγι-
κής του ινστιτούτου. Προτείνουµε, µάλιστα, ο πρόεδρος του επι-
στηµονικού συµβουλίου του ινστιτούτου να έχει και τη θέση ανα-
πληρωτή διευθυντή του ινστιτούτου.

Για το άρθρο 22, που αφορά τον Εθνικό Κατάλογο Κριτών, θε-
ωρούµε ότι το σύστηµα ΑΠΕΛΛΑ το οποίο µε επιτυχία αναπτύχ-
θηκε και χρησιµοποιήθηκε στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ, θα
πρέπει να επεκταθεί ως προς τη χρήση του και στα ερευνητικά

κέντρα.
Στο άρθρο 24, στην παράγραφο 12, οι επιστηµονικοί υπεύθυ-

νοι των διαφόρων επιστηµονικών έργων, ενώ στα ΑΕΙ πρέπει να
έχουν διδακτορικό, στα ερευνητικά κέντρα αρκεί να έχουν µετα-
πτυχιακό δίπλωµα. Αυτό θα πρέπει να το δούµε. Γιατί να µην
έχουν διδακτορικό και στα ερευνητικά κέντρα;

Στην παράγραφο 9, όπου λέτε ότι η Επιτροπή Ερευνών, µετά
από έγκριση της Συγκλήτου, µπορεί να διαθέτει έως και το 50%
του αδιάθετου αποθεµατικού του ΕΛΚΕ για κάλυψη λειτουργικών
αναγκών, αυτό είναι όντως κάτι που δίνει ευελιξία. Επειδή, όµως,
τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ έχουν λόγο -τουλάχιστον, ακόµα- σ’
αυτά τα συµβούλια ιδρύµατος, θα πρέπει να υπάρχει και η σύµ-
φωνη γνώµη των συµβουλίων ιδρύµατος, εφ’ όσον, έτσι κι αλλιώς
εγκρίνουν τον προϋπολογισµό και τον απολογισµό.

Στο άρθρο 25, που αφορά τις µεταβατικές διατάξεις, έχουµε
κάποιες αντιρρήσεις. Στην παράγραφο 8, µε την οποία καταργεί-
ται το ΕΣΕΚ και δηµιουργείται ένα προσωρινό ΕΣΕΚ τεσσάρων
µηνών µε την επιλογή των δεκαεπτά µελών να είναι στη διακρι-
τική ευχέρεια του Υπουργού –ας υποθέσουµε ότι ο νόµος εννοεί
να είναι στη διακριτική ευχέρεια του Αναπληρωτή Υπουργού για
θέµατα έρευνας, ο οποίος είναι ο καθ’ ύλην αρµόδιος- όση εµπι-
στοσύνη και να έχουµε, νοµίζουµε ότι δηµιουργεί µία αναταραχή
και µία πρεµούρα, που δεν χρειάζεται. Φανταζόµαστε ότι αυτό
έχει να κάνει µε τη λήξη των θητειών των διαφόρων διευθυντών
στα ερευνητικά κέντρα.

Μία πρόταση, λοιπόν, θα ήταν, αν υπάρχουν ερευνητικά κέν-
τρα και ινστιτούτα που έχουν εκλογές άµεσα, δηλαδή µέσα
στους επόµενους τέσσερις µήνες που θα λειτουργήσει το προ-
σωρινό ΕΣΕΚ, να πάρουν παράταση οι θητείες µέχρι να συγκρο-
τηθεί, µε θεσµικό τρόπο, το νέο ΕΣΕΚ. Έτσι, τις εκλογές δεν θα
τις κάνει το παλαιό ΕΣΕΚ, αλλά το νέο, θεσµικά δηµιουργηµένο
ΕΣΕΚ, όπως είναι και το σωστό. Αλλιώς, φαίνεται να τους βά-
ζουµε άρον-άρον. Ακόµα και δεκαεπτά άγιοι να ήταν, θα υπήρχε
θέµα µε τον όρο της διακριτικής ευχέρειας επιλογής.

Ας έρθουµε στην ανώτατη εκπαίδευση. Όσον αφορά το άρθρο
26 που ασχολείται µε το περαιτέρω «κλάδεµα» των αρµοδιοτή-
των των συµβουλίων ιδρύµατος που αποτελούν κόκκινο πανί για
τον ΣΥΡΙΖΑ ήδη από τις προγραµµατικές δηλώσεις του Πρωθυ-
πουργού τον Φεβρουάριο του 2015 -έχουµε πει πολλές φορές
ότι τα συµβούλια Ιδρύµατος δέχθηκαν και δέχονται έναν πόλεµο
γιατί αποτελούν ένα θεσµικό αντίβαρο λογοδοσίας και ελέγχου
της Συγκλήτου και των πρυτανικών αρχών- θεωρούµε ότι είναι
απαραίτητα για την εύρυθµη λειτουργία των πανεπιστηµίων και
των ΤΕΙ, ώστε ο ελέγχων να µην είναι και ελεγχόµενος.

Στην παράγραφο 4 δεν µπορούµε να καταλάβουµε τι είδους
νοµοθέτηση είναι αυτή που λέει: «Σε περίπτωση κατά την οποία
το Συµβούλιο αδυνατεί να λάβει απόφαση ή να ασκήσει το σύ-
νολο ή µέρος των ως άνω αρµοδιοτήτων του και να ενεργήσει
σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες αρµοδιότητές του, υποκαθίστα-
ται από τη Σύγκλητο». Στο παρελθόν είχαµε περιπτώσεις τραµ-
πουκισµών που δεν άφηναν τα συµβούλια να συνεδριάσουν.
Εδώ, τι ακριβώς εννοούµε; Υπάρχουν πανεπιστήµια που δεν µπο-
ρούν να συνεδριάσουν µε τα συµβούλια ιδρύµατος λόγω απαρ-
τίας;

Λέτε παρακάτω ότι η έκδοση εγκριτικής απόφασης ή γνώµης
από τα συµβούλια ιδρύµατος θεωρείται ότι δόθηκε αν περάσουν
τριάντα ηµέρες. Μα, αυτό ισχύει ακόµα και για οικονοµικά θέ-
µατα, για προϋπολογισµούς και απολογισµούς; Εσείς, κοτζάµ
Υπουργείο Παιδείας και δεν µας απαντάτε στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο σε µία απλή ερώτηση µέσα σε έναν µήνα. Πώς µπορούν,
λοιπόν, τα συµβούλια ιδρύµατος να βγάζουν εγκριτικές αποφά-
σεις µέσα σε τριάντα ηµέρες που αφορούν προϋπολογισµούς
και απολογισµούς εκατοµµυρίων; Πρέπει αυτό το διάστηµα να
αυξηθεί, τουλάχιστον όταν πρόκειται για οικονοµικά ζητήµατα,
εκτός αν θέλετε τα συµβούλια ιδρύµατος τελείως διακοσµητικά,
να στολίζουν το χριστουγεννιάτικο δέντρο του Υπουργείου.

Στην παράγραφο 6 του άρθρου 26 λέτε ότι µέχρι να γίνει ο ορ-
γανισµός ιδρύµατος και ο εσωτερικός κανονισµός, τα θέµατα
που προβλέπονται σε αυτούς ρυθµίζονται µε αποφάσεις της Συγ-
κλήτου, έτσι χωρίς να βάζετε κάποιο χρονικό όριο. Με άλλα
λόγια, λέτε στις Συγκλήτους ότι δεν είναι ανάγκη να φτιάξουν ορ-
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γανισµό ή κανονισµό ή εσωτερικό κανονισµό, που θα πρέπει να
εγκριθούν από τα συµβούλια ιδρύµατος και ότι θα µπορούν εσαεί
να αποφασίζουν γι’ αυτά τα θέµατα µόνοι τους.

Με αυτήν την τακτική σας διαιωνίζετε µία από τις βασικές πα-
θογένειες του ελληνικού πανεπιστηµίου που είναι η έλλειψη κα-
νόνων και θεσµικού πλαισίου και οι αποφάσεις λαµβάνονται από
τους εκάστοτε συσχετισµούς δυνάµεων και από το πόσο µπορεί
να αντισταθεί ο κάθε συγκλητικός στις δυναµικές µειοψηφίες του
«έτσι γουστάρω».

Σας τα λέω, επειδή ουκ ολίγες φορές έχω -και έχετε πολλοί
από σας- βρεθεί σε Σύγκλητο και ξέρετε πώς λαµβάνονται οι
αποφάσεις, ιδιαίτερα σε ακανθώδη ζητήµατα που αφορούν και
θίγουν δυναµικές µειοψηφίες και αν η συζήτηση ή οι αποφάσεις
δεν αρέσουν στους παρευρισκόµενους εκπρόσωπους των δυνα-
µικών µειοψηφιών, κλείνουν οι πόρτες µέχρι να συνετιστεί το
Σώµα. Τα έχουµε ζήσει αυτά. Αυτά θέλετε να επαναφέρετε;

Επίσης, ας πάµε στα θέµατα πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης, στο περίφηµο άρθρο 33. Εκεί υπάρχουν διά-
φορες διατάξεις, όπως στην παράγραφο 6, όπου µιλάτε για τα
πρότυπα και πειραµατικά και για την αναπλήρωση των διαφόρων
και τις αποσπάσεις των καθηγητών, οι οποίοι δεν είναι ανάγκη
να έχουν αντίστοιχα αυξηµένα προσόντα. Έτσι, υποβαθµίζονται
τα πρότυπα πειραµατικά.

Στην παράγραφο 7, σχετικά µε τη δυνατότητα µετάταξης εκ-
παιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης σε
θέσεις ΕΔΙΠ σε πανεπιστήµια και ΤΕΙ, σας είπαµε ότι µε τις προ-
ϋποθέσεις που βάζετε καθίσταται η συγκεκριµένη διάταξη φω-
τογραφική. Εξακολουθείτε, παρ’ όλα αυτά, να τη διατηρείτε στις
διατάξεις αυτές, τις φωτογραφικές, που -για να µη κρυβόµαστε
πίσω από το δάκτυλό µας- σας έχουµε πει ότι φωτογραφίζουν
την κ. Μπαζιάνα. Συγκεκριµένα, αυτές οι διατάξεις είναι τα δύο
έτη προϋπηρεσίας µετά το διδακτορικό και η κατάργηση του δια-
στήµατος της πενταετίας µεταξύ των µετατάξεων κατά παρέκ-
κλιση του υπαλληλικού κώδικα.

Αντίστοιχα σε άλλο άρθρο, στο 23, στο οποίο µιλάτε για απο-
σπάσεις από ερευνητικά κέντρα στην ΓΓΕΤ και πώς αυτές µπορεί
να γίνουν µετατάξεις -υπάρχει δυνατότητα µετάταξης- εκεί ούτε
η διετής προϋπηρεσία υπάρχει, αλλά εφαρµόζεται κανονικά ο
δηµοσιοϋπαλληλικός κώδικας.

Ο Υπουργός δήλωσε ότι αφορά πολύ κόσµο η συγκεκριµένη
διάταξη, δεν είναι δηλαδή ατοµική φωτογραφία, αλλά οµαδική.
Να τον πιστέψουµε. Γιατί, όµως, να µη βγάλουµε αυτές τις δύο
φωτογραφικές προϋποθέσεις, ώστε να αφορά η διάταξη αυτή
πολύ περισσότερο κόσµο; Επειδή το θέµα αυτό το θεωρούµε σο-
βαρό, σας δηλώνουµε από τώρα ότι η συνολική µας στάση στο
νοµοσχέδιο θα ζυγιστεί από το πόσο θα συνεχίσετε να κάνετε
τους Κινέζους στις συγκεκριµένες καταγγελίες µας για τη διά-
ταξη αυτή.

Ας δούµε λίγο και την πρόσφατη απόφαση του Υπουργού για
την ουσιαστική κατάργηση των δηµοτικών σχολείων Ενιαίου Ανα-
µορφωµένου Εκπαιδευτικού Προγράµµατος, ΕΑΕΠ, όπως έχει
καθιερωθεί να λέγονται. Τα ΕΑΕΠ ήταν ένας από τους θεσµούς
που µαζί µε τα πρότυπα πειραµατικά σχολεία, το άλλο κόκκινο
πανί της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, αναβάθµιζαν τη δηµόσια εκπαί-
δευση της χώρας. Ο κ. Φίλης στις 18 Δεκεµβρίου έλεγε «παντού
ολοήµερα σχολεία».

Δεν θα λαϊκίσω, λέγοντας γιατί δεν εφαρµόζετε αυτά που λέ-
γατε, γιατί αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει οικονοµικό πρόβληµα.
Πολιτική, όµως, σηµαίνει προτεραιότητες και αν είχατε πραγµα-
τικά προτεραιότητα να διατηρήσετε τα ολοήµερα σχολεία, θα κό-
βατε από αλλού τα περίπου 45 εκατοµµύρια ευρώ ανά έτος που
λείπουν για τους τρεις χιλιάδες εκπαιδευτικούς των ΕΑΕΠ.

Επειδή στο Ποτάµι δεν κάνουµε αντιπολίτευση της στείρας άρ-
νησης, αλλά της γόνιµης πρότασης, άσχετα αν σπάνια βρίσκει
ευήκοα ώτα, θα ήθελα να σας δώσω µερικές ιδέες. Το δηµόσιο
µισθώνει χίλια πενήντα κτήρια και καταβάλλει ετησίως 85 εκα-
τοµµύρια για ενοίκια. Παράλληλα, υπάρχουν άδεια κτήρια που
ανήκουν στο δηµόσιο και µένουν αναξιοποίητα -αν δεν πληρώ-
νουµε κιόλας!- όπως το παράδειγµα του κτηρίου «ΚΕΡΑΝΗΣ». Τα
µισά ενοίκια να γλυτώσουµε, είναι το κονδύλι για τα ΕΑΕΠ.

Άλλο παράδειγµα είναι πρόσφατα, τον Δεκέµβριο, που πέρασε

από τη Βουλή η επανακατάταξη σε µισθολογικά κλιµάκια των
υπαλλήλων στο δηµόσιο, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και
ΟΤΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό έχω ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ήσασταν, µάλιστα και κουβαρντάδες

στους ειδικούς συµβούλους και ειδικούς συνεργάτες Υπουργών,
Γενικών Γραµµατέων κ.λπ., κ.λπ., που πήγαν κατευθείαν στο ανώ-
τατο κλιµάκιο. Η ετήσια δαπάνη, µε βάση το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους, είναι 107 εκατοµµύρια ευρώ. Υπενθυµίζω ότι 45
εκατοµµύρια ευρώ είναι το ετήσιο κόστος για τα ΕΑΕΠ, να συνε-
χίσουν δηλαδή να λειτουργούν τα ολοήµερα σχολεία. Πολιτική,
όµως, είπαµε ότι είναι προτεραιότητες.

Επίσης, υπάρχουν εκατοντάδες δηµόσιοι φορείς οι οποίοι είτε
έχουν καταστεί ανενεργοί και δεν καταργούνται είτε φυτοζωούν
και δεν έχουµε κάνει τίποτα γι’ αυτούς.

Σε σχέση µε τις τροπολογίες, θα δούµε ποιες θα γίνουν δεκτές
από τον Υπουργό. Αυτό στο οποίο θα ήθελα να µείνω είναι σε
δύο από αυτές, την τροπολογία 363/10, που δίνει το δικαίωµα σε
οµότιµους καθηγητές να κάνουν και προπτυχιακά µαθήµατα.

Εδώ µας κάνει εντύπωση πώς φέρνει ο ΣΥΡΙΖΑ κάτι τέτοιο,
όταν µάλιστα ο κ. Γαβρόγλου έχει πει κατά καιρούς ότι βασική
µέριµνα είναι πώς θα ανοίξει το πανεπιστήµιο σε νέους διδάκτο-
ρες. Έτσι θα ανοίξει; Με το να κάνουν µάθηµα στα προπτυχιακά
οι οµότιµοι;

Σε σχέση µε την τροπολογία 364/11 για τα εκλεκτορικά σώ-
µατα, θα θέλαµε να προστεθεί η ρητή αναφορά στο σύστηµα
ΑΠΕΛΛΑ για την επιλογή των σχετικών µε το αντικείµενο εκλε-
κτόρων, κυρίως για τους συναδέλφους από το εξωτερικό. Είναι
κρίσιµο να διατηρηθεί η βάση δεδοµένων ΑΠΕΛΛΑ. 

Επίσης, θα θέλαµε να µπει ρητά η δυνατότητα της τριµερούς
επιτροπής να ζητάει αξιολογητική συστατική επιστολή από ό-
ποιον σχετικό είτε στο εσωτερικό είτε στο εξωτερικό για τους
υποψηφίους.

Κλείνω, λέγοντας ότι η στάση µας επί της αρχής στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο ουσιαστικά θα καθοριστεί από το πόσο ευή-
κοα ώτα θα βρούµε στις παρατηρήσεις που έχουµε κάνει, κυρίως
στα κεφάλαια Β’ και Γ’. Έχουµε υποµονή να περιµένουµε µέχρι
την τελευταία στιγµή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και
εγώ, κύριε Μαυρωτά.

Προχωρούµε µε τον κ. Ζουράρη, ειδικό αγορητή των ΑΝΕΛ.
Παρακαλώ, κύριε Ζουράρη, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΗΣ: Τα σέβη µου, Πρόεδρε. 
Πρέπει να µιλήσουµε, βεβαίως, για το σχέδιο νόµου για την

έρευνα. Θα ήθελα να υπενθυµίσω το εξής. Άκουγα και στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ότι υπάρχει ένας αποσπασµατι-
κός χαρακτήρας πολύ ευκαιριακός, αλλά θα υπενθύµιζα προς
τους συναδέλφους, ειδικά τους συναδέλφους που δεν είναι στο
γκεζί -δεν είναι δηλαδή στο σαράι µας, δεν είναι δάσκαλοι και
ερευνητές- ότι η έρευνα από τότε που υπάρχει και θα υπάρχει,
δηλαδή από αρχής του πλανήτη και του κόσµου, είναι πάντοτε
αποσπασµατική, είναι πάντοτε ποικιλόµορφη, έχει πάντοτε ποι-
κιλότητα, ποικιλοµορφία. Εποµένως, ακόµα και οι ρυθµίζουσες
την έρευνα διατάξεις, δεν µπορεί παρά να έχουν κατ’ ανάγκην
έναν αποσπασµατικό χαρακτήρα, ο οποίος ουσιαστικά εκφράζει
και τη διαρκή κινητικότητα που έχει η έρευνα, τη συνεχή εναλ-
λαξιµότητα και ρευστότητα, την αντικατάσταση ορισµένων θε-
σφάτων µε άλλα, και ούτω καθεξής.

Υπάρχει και ένα δεύτερο στοιχείο το οποίο πρέπει να παίρ-
νουµε υπ’ όψιν, το οποίο έχω την εντύπωση ότι εν τη ρύµη του
λόγου του αντιρρητικού το ξεχνάµε πολλές φορές και οι συνά-
δελφοι. Παρακολουθούσα, παραδείγµατος χάρη, την εισηγήτρια
της µείζονος αντιλογίας. Δεν µου αρέσει η λέξη αντιπολίτευση,
διότι είναι κακόζηλη, είναι αδόκιµη επιστηµονικά, διότι σηµαίνει
ότι είσαι εκτός πολιτεύµατος, του πολιτεύειν και του πολιτεύε-
σθαι. 
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Εµείς εδώ από όλες τις παρατάξεις, ακόµη και αυτοί που θέ-
λουν πλήρη αλλαγή του καθεστώτος, εφόσον εν τόπω και χρόνω
είµαστε στο ενθάδε πολιτεύειν, δεν µπορούµε να είµαστε αντι-
πολίτευση. Τι είµαστε λοιπόν; Έχουµε αντιρρητικό λόγο, αντιλο-
γία. Εποµένως υπάρχουν η µείζων αντιλογία και οι ελάσσονες
αντιλογίες από εδώ. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να υπενθυµίσω προς τη µείζονα αντιλογία
ότι θα έχουµε επίσης πάντοτε στη φύση της νοµοπλασίας έναν
χαρακτήρα που θα χαρακτηρίζεται από φωτογραφήσεις, οι ο-
ποίες θα εκφράζουν πάντοτε µία πεποίθηση ως προς τις εκλεκτι-
κές συγγένειες, που πρέπει να ρυθµίζουν τα ερευνητικά κέντρα
και λοιπά.

Πιστεύω ότι µερικοί συνάδελφοί µου είναι πιο προσεγγίσιµοι
στις δικές µου απόψεις, οπότε φυσικώ τω λόγω είναι να νοµο-
θετώ και µε βάση τη δυνατότητα να προσλάβω αυτούς. Θα έρ-
θουν αργότερα οι άλλοι και θα νοµοθετήσουν αλλιώς. Έτσι
γίνεται. Δεν χρειάζεται να έχουµε αντιρρήσεις δηλαδή, εκτός και
αν υπάρχει χρηµατισµός, υπάρχει νεποτισµός, που δεν συµβαί-
νει. Υπάρχει ουσιαστικά εκλεκτική συγγένεια. Δεν είναι προς θά-
νατον.

Το τρίτο είναι ότι πρέπει να µην ξεχνούµε εδώ, όσο κρατήσει
αυτό το πράγµα, -δηλαδή ενδεχοµένως για εκατόν ογδόντα χρό-
νια από την ίδρυση της Ψωροκώσταινας- ότι η Ελλάς σήµερα και
το ελληνικό πολιτικό σύστηµα τελεί υπό κατοχή, είµαστε υπό κα-
τοχή, είναι τα µνηµόνια. 

Εποµένως η Κυβέρνηση δεν είναι µεν κατοχική κυβέρνηση, δεν
είναι κυβέρνηση Τσολάκογλου, δεν είναι κυβέρνηση Λογοθετο-
πούλου, δεν είναι κυβέρνηση Ράλλη, αλλά είναι Κυβέρνηση –
όπως σας έχω πει ξανά- υπό κατοχή, όπως ακριβώς ήταν η ΠΕΕΑ,
η Πολιτική Επιτροπή Εθνικής Απελευθερώσεως. Ενώ ο ΕΛΑΣ είχε
φτάσει να έχει τη µεγαλύτερη ισχύ τότε –καλοκαίρι του ’44-, δυ-
στυχώς ο ίδιος ο ΕΛΑΣ, ο ισχυρότατος τότε ΕΛΑΣ, παρακολου-
θούσε ανίσχυρος τις σφαγές στην Αθήνα, στην Κρήτη, διότι η
συγκεκριµένη εν τόπω και χρόνω Ιούνιο, Ιούλιο και Αύγουστο του
’44 υπερσυγκέντρωση των γερµανικών δυνάµεων της Αεροπο-
ρίας, των τεθωρακισµένων και λοιπά δεν επέτρεπε µετωπική αν-
τιµετώπιση από τον ΕΛΑΣ.

Εποµένως, αυτά, τηρουµένων όχι αναλογιών, αλλά ευρυθµιών,
πρέπει να τα έχουµε υπόψη, γιατί αλλιώς πραγµατικά θα είµαστε
σαν ανεµιαία δόγµατα, δηλαδή λέµε στον αέρα ότι φταίει αυτή η
Κυβέρνηση. 

Αχρηµατία έχουµε, υπό κατοχήν είµαστε και είδα στο σχέδιο
νόµου ότι πάρα πολλές από τις ρυθµίσεις βρίσκονται υπό το κα-
θεστώς της αχρηµατίας. Παράδειγµα αποτελούν οι συνενώσεις
ορισµένων νηπιαγωγείων οι οποίες δεν είναι κακές, όταν µάλιστα,
όπως µας είπε ο Υπουργός, υπάρχει πάντοτε ο σεβασµός του
πλησιαιτέρου, του πλησιαιτάτου, δεν µετακινούνται χιλιόµετρα
ανήλικα παιδιά και λοιπά. 

Εποµένως η αχρηµατία µε βάση το καθεστώς της νοµοπλα-
σίας υπό καθεστώς ανάγκης εµφανίζει ακριβώς µια κατάσταση,
η οποία ελπίζω να είναι προσωρινή, και δεν µπορεί να είναι πάν-
τοτε ευχάριστη. Όµως τουλάχιστον έχοντας ψιλοφυλλοµετρήσει
τον ν. 4310, διαπίστωσα ότι όντως ρυθµίζει ορισµένα πράγµατα
λόγω της πολυπλοκότητας που είχε ο προηγούµενος νόµος. Και
από αυτήν την άποψη, εµφανίζει ποιάν τίνα βελτίωση. 

Θα ήθελα να κάνω δυο παρατηρήσεις, γιατί είναι καλό να
ασκούµε και την αλληλοδιδακτική µέθοδο µεταξύ µας, εφόσον
πρέπει να αλληλοδιδασκόµαστε συνέχεια, όπως το κάναµε επί
τουρκοκρατίας, και εµείς ως Βουλευταί. 

Είπε ο καλός µου Γαβρόγλου το µεσηµέρι, πριν από λίγο, ως
εισηγητής ότι, παραδείγµατος χάριν, από πολλές συζητήσεις µε-
ταξύ συναδέλφων –φυσικά- και Βουλευτών –επίσης φυσικά- δια-
πίστωσε ότι υπάρχει µια κοινή οµολογία ότι τα διδακτικά βιβλία
του σχολείου είναι εν πολλοίς, σε µεγάλο βαθµό και σε πολλές
κατευθύνσεις ακατάλληλα. Όλοι θα συµφωνήσουµε, αλλά η γε-
νικότητα της λέξεως ακατάλληλα δεν µας επιτρέπει βεβαίως να
συµφωνήσουµε επί του συγκεκριµένου, δηλαδή επί του τόδε τι. 

Θα έρθω, παραδείγµατος χάριν, σ’ αυτά τα οποία από πρώτης
Δηµοτικού µέχρι τελευταίας τάξεως του Λυκείου ενδεχοµένως ή
της υποχρεωτικής εκπαιδεύσεως -που είναι η Γ’ Γυµνασίου- είναι
τα κοινωνιογνωστικά µαθήµατα, τα ανθρωπογνωστικά µαθήµατα,

µαθήµατα λογοτεχνίας, ποιήσεως –µε συγχωρείτε, αλλά θα χρη-
σιµοποιήσω και µια άσεµνη λέξη σ’ αυτό το Κοινοβούλιο- και στα
εθνοπλαστικά µαθήµατα. Γιατί για µερικούς πολύ προχωρηµέ-
νους κύκλους, Υπουργέ µου, σ’ αυτό το Κοινοβούλιο και εκτός
Κοινοβουλίου, που είναι πολύ προχωρηµένοι ως προκεχωρηµένα
φυλάκια του ΝΑΤΟ και του ελεύθερου κόσµου, η λέξη έθνος είναι
άσεµνος. Για µένα η λέξη έθνος έχει πρώτα-πρώτα επιστηµολο-
γικό καθεστώς βαρύτητος και εκφράζει συγκεκριµένη ισορροπία
της σηµερινής κοινωνίας. 

Εποµένως για µερικά από αυτά τα βιβλία θα σφαχτούµε, όπως
θα έλεγε και ο Μακρυγιάννης. Δεν είναι δυνατόν να ανεχθώ, για
παράδειγµα, βιβλίο της Β’ Γυµνασίου που θα λέει, παραδείγµα-
τος χάριν, ότι η µάγισσα τάδε δεν χωνεύει τα κάλαντα και έβριζε
τα παιδιά και τα έλεγε «…», ξέχασα την έκφραση. Εγώ δεν κατά-
λαβα ποτέ για ποιον λόγο σε έναν στοιχειωδώς ισορροπηµένο
άνθρωπο, είτε αυτός είναι αριστερός είτε δεξιός –το δεξιός έχει
λιγότερη ισορροπία ενδεχοµένως, όπως και το αριστερός- δεν
του αρέσουν, παραδείγµατος χάριν, τα κάλαντα. Τι στο καλό βρί-
σκεις κακό ή αντιδραστικό στα κάλαντα και δεν σου αρέσουν τα
κάλαντα; 

Αυτή, λοιπόν, η παχυλή ηλιθιότης, η οποία έχει επικρατήσει σε
πάρα πολλά σχολικά βιβλία, αποτέλεσµα ενός έρποντος προ-
οδευτισµού, είναι καιρός να τελειώνει.

Το δεύτερο στοιχείο, είδα πάλι µε συγκρατηµένη απόγνωση
και µια ευωχία λόγω αγνοίας κινδύνου του Γαβρόγλου, όχι δική
µου, ότι είναι πολύ προοδευτικό να εισαχθεί και η δεύτερη ξένη
γλώσσα στα παιδάκια. 

Όπως θα ξέρετε, όσοι ασχολούµαστε τουλάχιστον µε την
έρευνα, τώρα η έρευνα γίνεται στα αγγλικά παγκοσµίως, εποµέ-
νως για να πάρεις ένα Βραβείο Νόµπελ -άρα δια της αγγλικής
γλώσσας εκπεφρασµένο στην αγγλική γλώσσα, περίπου- στη φυ-
σική, στη χηµεία, στα µαθηµατικά -εκεί που δεν θέλει δηλαδή
γράµµατα, θέλει ιδιοφυία, ταλέντο και σύµβολα- θέλει περίπου
εξακόσιες λέξεις, εκ των οποίων εβδοµήντα είναι ρήµατα και εκ
των οποίων εβδοµήντα ρηµάτων τα τριάντα είναι και συνδετικά.
Κατά σύµπτωση δε, Κώστα Γαβρόγλου, στις δικές µου επιστήµες
και στις δικές σου κυρίως, από τις εξακόσιες αυτές πενιχρές λέ-
ξεις που χρειάζεσαι για να πάρεις Βραβείο Νόµπελ οι µισές είναι
ελληνικές. 

Συµπέρασµα: Η δεύτερη γλώσσα στα παιδάκια των πέντε ετών
είναι µείζον παιδαγωγικό σφάλµα. Εκείνο το οποίο θα σας πρό-
τεινα ως ζύµωση να το ξανασυζητήσουµε -αυτό το οποίο συζη-
τούν πάρα πολλοί παιδαγωγοί, πάρα πολλοί δάσκαλοι της
πιάτσας, που είµαστε χρόνια στην πιάτσα- είναι, επειδή όλα τα
δάχτυλα δεν είναι ίδια και επειδή δεν είναι βέβαιον ότι είµαστε
Κινέζοι ακόµη ή ότι θα γίνουµε ή ότι είµαστε Χιλιανοί ή Ίνκας και
εποµένως «αρχή σοφίας η διάκρισις» «και πασών των αρετών
ανωτέρα η διάκρισις», πρέπει να διακρίνουµε.

Υπάρχει δυστυχώς ένα επαχθές προνόµιο για εµάς τους ενα-
ποµείναντες και τις εναποµείνασες Έλληνες και Ελληνίδες και
είναι το εξής: η γλώσσα. Η γλώσσα αυτή πρώτα-πρώτα είναι
πάρα πολύ δύσκολη γλώσσα δυστυχώς -σας µοιάζει άλλωστε-
έχει περισσότερες εξαιρέσεις από τους κανόνες, η ελληνική
γλώσσα. Το δεύτερό της ελάττωµα είναι ότι έχει διάρκεια τριών
χιλιάδων ετών, µείζον ελάττωµα. Το τρίτο ελάττωµα είναι ότι
ακόµη είµαστε αποφασισµένοι να την µαθαίνουµε και να τη λέµε,
βεβαίως όχι σε συνθήκες τετάρτης Μικρασιατικής Καταστροφής,
όταν σας ακούω να µιλάτε ή ακούω άλλους να µιλάνε και να γρά-
φουν τα σηµερινά ελληνικά, αλλά θα έπρεπε, αντί να τα διδά-
σκονται και να µη µεταφέρουµε, όπως λέει ο Σεφέρης, «σπασµέ-
νες σκέψεις από ξένες χώρες» και να πιθηκίζουµε τη δεύτερη
γλώσσα ή την τρίτη. 

Πρώτα-πρώτα, δεν καταλαβαίνω: Αυτονόητο δεν θα ήταν η
δεύτερη γλώσσα να είναι τα κινέζικα; Μόλις ενάµισι δισεκατοµ-
µύριο άνθρωποι την µιλάνε, ενώ δεν είναι βέβαιο ότι χρειάζεται
η ελληνική σιγά-σιγά. Έτσι και αλλιώς, όπως τη µιλάµε ορισµένοι,
στην πράξη έχει αποδειχθεί άχρηστη. Αλλά θα πρέπει να βρούµε
έναν τρόπο, να κάτσουν οι παιδαγωγοί µας, οι δάσκαλοι και όσοι
ακόµα αγαπούµε αυτόν τον τόπο και οι µεγάλοι µας λογοτέχνες,
να προτείνουµε τη διδασκαλία της ενιαίας ελληνικής γλώσσας
ως δεύτερη γλώσσα από το Δηµοτικό. Δηλαδή τα αρχαία, για να
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το πω έτσι και να µην πολυκρυβόµαστε. Με τις µεθόδους, µε
τους τρόπους µε τους οποίους προσεγγίζει ένα παιδάκι µια ξένη
γλώσσα. Να θεωρηθούν τα αρχαία ελληνικά ως ξένη γλώσσα και
να διδάσκεται από την Α’ Δηµοτικού. Έτσι θα ενισχυθεί ο συντε-
λεστής ευφυίας των µεταγενεστέρων και θα µειωθεί ο συντελε-
στής ασυναρτησίας. 

Είναι απολύτως βέβαιον ότι όποιος εκφράζεται µε αυτά τα
εκτρωµατικά ελληνικά, τα σηµερινά, δεν µπορεί να εκφραστεί.
Εγώ θυµάµαι, όταν δίδασκα σε τριάντα έξι, τριάντα επτά ειδικό-
τητες περίπου κάθε χρόνο στη Γαλλία, ότι διαπίστωνα το εξής
αβίαστο, επειδή τα δικά µου τα νοµικά ήταν πολιτική θεωρία.
Όσοι ξένοι µαθητές -καταλάβαινα ή µιλούσα µαζί τους- είχαν ισ-
χυρή την γνώση της µητρικής τους γλώσσης, είχαν καλύτερη
προσέγγιση στα γαλλικά. Τα δύσκολα γαλλικά, διότι τα δικά µας
γαλλικά δεν είναι µαθηµατικά και φυσική-χηµεία, που θέλει
απλώς ιδιοφυία. Είναι λογοτεχνική γλώσσα.

Επειδή τελείωσε ο χρόνος, πρώτον, θα εισαγάγετε τα αρχαία
ελληνικά ως ξένη γλώσσα. Δεύτερον, µου έδωσε ο συνάδελφος
Μηταφίδης ένα κείµενο, µε το οποίο αδικείται πάρα πολύ µεγά-
λος αριθµός συναδέλφων εκπαιδευτικών, διότι αυτοί που διδά-
σκουν στα σχολεία πρέπει να υποβάλουν παραίτηση µέχρι το
τελευταίο δεκαήµερο του Απριλίου και εάν εµπλακούν στο ση-
µερινό καθεστώς, κύριε Υπουργέ, θα αδικήσουµε πραγµατικά αν-
θρώπους. Σας κάνω έκκληση µήπως µπορέσετε τουλάχιστον για
φέτος να παραταθεί µέχρι τον Ιούνιο η εργασία τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Ζουράρη.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης εκ µέρους της Ένωσης Κεν-

τρώων.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Καλησπέρα και πάλι. Σε ορισµένους

έχω πει χρόνια πολλά, σε όσους δεν είχα την ευκαιρία να ευ-
χηθώ, εύχοµαι χρόνια πολλά.

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, θα ήθελα κατ’ αρχάς να
θίξω το µεγαλύτερο πολιτικό πρόβληµα που αφορά τον κρισιµό-
τατο χώρο της παιδείας. Δεν γίνεται κάθε Υπουργός που ανα-
λαµβάνει να κάνει όποιες αλλαγές του κατέβουν στο κεφάλι, χω-
ρίς την ευρύτατη δυνατή πολιτική συναίνεση. 

Ο χώρος της παιδείας και της θεσµοθετηµένης έκφρασής της,
της εκπαίδευσης δηλαδή, οφείλει να σταθεί έξω από κοµµατικές
διαµάχες. Οι µικροπολιτικές σκοπιµότητες και οι ιδεοληψίες του
εκάστοτε Υπουργού πρέπει να τίθενται στο περιθώριο για χάρη
των παιδιών µας. Κοµµατικές αντιπαραθέσεις δεν είναι δυνατόν
να υπάρχουν στην παιδεία. Το Υπουργείο Παιδείας αφορά όλους
τους πολίτες, οτιδήποτε και αν ψηφίζουν. Πρωτίστως, αφορά το
µέλλον της χώρας µας.

Έχοντας όλες αυτές τις σκέψεις στο µυαλό, θα ήθελα να απο-
δοκιµάσω την πρακτική του Υπουργείου Παιδείας να χρησιµο-
ποιεί τον θεσµικό του ρόλο για να προωθεί κοµµατικές αντιπαρα-
θέσεις και µάλιστα για µικροπολιτικές σκοπιµότητες.

Κάποιοι φαίνεται ότι έχουν µετατρέψει το Υπουργείο σε κοµ-
µατική φυλλάδα. Στην επίσηµη ιστοσελίδα του Υπουργείου και
στον επίσηµο λογαριασµό του Υπουργείου στο Facebook παρου-
σιάζονται επιλεγµένα αποσπάσµατα οµιλιών του κ. Φίλη και του
κ. Μητσοτάκη λέγοντας ότι ο κ. Φίλης επιθυµεί µαθητές και ο κ.
Μητσοτάκης πελάτες.

Ρωτώ όλους εσάς να µου απαντήσετε µε το χέρι στην καρδιά,
αυτός είναι ο ρόλος του Υπουργείου; Να κάνει κοµµατική προ-
παγάνδα υπέρ ή εναντίον συγκεκριµένων πολιτικών προσώπων;

Αυτό, κύριοι της Κυβέρνησης, καταδεικνύει την κοµµατική αν-
τίληψη που έχετε για την παιδεία. Θέλετε πανεπιστήµια µε κοµ-
µατικά συµφέροντα. Θέλετε σχολεία µε καταλήψεις και αποχές
και όλα αυτά έρµαια του κοµµατικού συνδικαλισµού. Σχολεία µε
συνθήµατα και προσωπικές στοχοποιήσεις.

Καταθέτω στα Πρακτικά τις σχετικές πηγές από τα εν λόγω
αποσπάσµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η πρόταση της Ένωσης Κεντρώων είναι η πλήρης αποκοµµα-
τικοποίηση του χώρου της παιδείας. Ιδρύστε ένα µόνιµο διακοµ-
µατικό συµβούλιο µε τη συµµετοχή όλων των κοµµάτων, καθώς
και µε τη συµµετοχή προσώπων εγνωσµένου διεθνούς κύρους.
Έχουµε πολλούς εκπαιδευτικούς που διαπρέπουν στο εξωτε-
ρικό. Αυτό το συµβούλιο δεν θα αλλάζει κατεύθυνση σε κάθε
εκλογική αναµέτρηση. Η δουλειά του θα είναι ο σχεδιασµός µα-
κρόπνοης εκπαιδευτικής στρατηγικής για όλες τις βαθµίδες της
εκπαίδευσης. Τα παιδιά και οι νέοι δεν είναι πειραµατόζωα.

Ας µιλήσουµε πιο συγκεκριµένα επί του νοµοσχεδίου. Στο
άρθρο 24 στην παράγραφο 4 ορίζεται ότι µέχρι του ποσού των
20.000 ευρώ µπορούν να γίνονται απευθείας αναθέσεις για λο-
γαριασµό των ΑΕΙ καθώς και για ερευνητικούς και τεχνολογικούς
φορείς. Αυτό ισχύει για όλο το δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Στην Ελλάδα, όµως, της κρίσης, αγαπητοί κύριοι, τα 20.000
ευρώ είναι πολλά για απευθείας ανάθεση. Για τέτοιο ποσό οφεί-
λετε να προκηρύσσετε τίµιο, ανοιχτό και ευέλικτο διαγωνισµό,
χωρίς χρονοβόρες διαδικασίες. Τρόπος υπάρχει. Θέληση δεν
βλέπουµε να υπάρχει για διαφάνεια και άρση διαπλεκόµενων
συµφερόντων.  

Αλήθεια, πείτε µου κάτι. Τι µέτρα έχετε προβλέψει ώστε να µην
σπάνε τα µεγαλύτερα ποσά σε µικρότερα εικοσάρικα; Με το συγ-
κεκριµένο νοµοθέτηµα δεν υπάρχει καµµία απαγόρευση. Μπορεί
κάλλιστα κάποιος να αναθέσει έργο αξίας 100.000 ευρώ µε απευ-
θείας ανάθεση, εφόσον το χωρίσει εύσχηµα και προσχηµατικά
σε πέντε µέρη των 20.000 ευρώ.

Στο άρθρο 31 αναφέρεστε στις υποτροφίες. Θέλω να σας επι-
σηµάνω το εξής. Οι υποτροφίες σε όλες τις χώρες αποτελούν τη
διέξοδο των φτωχών παιδιών σε αξιόλογες σπουδές µε προ-
οπτική. Πρόκειται για µια απαραίτητη ρυθµιστική παρέµβαση του
κράτους, ώστε να επιβραβεύεται η ικανότητα και όχι η οικονοµική
κατάσταση των γονέων του νέου. Στο άρθρο αυτό αναφέρεται
ότι την απόφαση για το αν ένας νέος πάρει υποτροφία ή όχι θα
την πάρουν επιστήµονες, οι οποίοι επιλέγονται µε απόφαση του
διοικητικού συµβουλίου του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών.
Μάλιστα, προβλέπεται και 80 ευρώ για κάθε προσωπική αξιολό-
γηση κάθε αιτούµενου υποτροφίας. Η µόνη περιγραφή που απο-
δίδεται σε αυτούς τους αξιολογητές, είναι η φράση ότι θα πρό-
κειται για αξιόλογους ανθρώπους.

Όχι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, δεν το δεχόµαστε αυτό. Εξακο-
λουθείτε να διαιωνίζετε ένα κλειστό κλαµπ απονοµής υποτρο-
φιών. Οι υποτροφίες οφείλουν να αποδίδονται µε ευρύτατες,
ανοικτές και αδιάβλητες διαδικασίες, µε σφραγισµένα ονόµατα
και διασφάλιση ότι τα προσωπικά στοιχεία του κάθε υποψηφίου
δεν θα κοινοποιούνται στον αξιολογητή. Οτιδήποτε άλλο, µυρίζει
πελατειακές σχέσεις, εξυπηρετήσεις ηµετέρων και απαράδεκτη
αναξιοκρατία. Αριστερό είναι και αυτό; 

Αυτή η κλειστή αναξιοκρατία διαδικασίας απονοµής υποτρο-
φίας ουδέποτε θα ωφελήσει τον φτωχό σπουδαστή. Θα ωφελή-
σει γνωστούς, συγγενείς και φίλους ακαδηµαϊκών και πολιτικών
προσώπων. Αυτήν τη µέθοδο ξέρετε, αυτήν τη µέθοδο εµπι-
στεύεστε και εσείς µε τη σειρά σας και σας δίνουµε θερµά συγ-
χαρητήρια.

Στο άρθρο 33 διαβάζουµε το εξής: «Η µετάταξη του εκπαιδευ-
τικού σε θέση κατηγορίας εργαστηριακού διδακτικού προσωπι-
κού ΑΕΙ διενεργείται µε απόφαση Υπουργού Παιδείας». Πολύ
φωτογραφικό µας φαίνεται αυτό από την πλευρά σας, κυρίες και
κύριοι. Ποιον ή ποια φωτογραφίζετε; Βλέπουµε ότι θα προηγη-
θούν, βέβαια, κάποιες αιτήσεις και κάποιες τυπικές, προσχηµα-
τικές διαδικασίες εντός των ΑΕΙ, στα οποία θέλει να απασχοληθεί
ο εκπαιδευτικός.

Η πλήρωση θέσης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, οφείλει πάντοτε να είναι προϊόν ανοικτής διαδικασίας
είτε πρόκειται για ήδη απασχολούµενο δηµόσιο υπάλληλο είτε
για κάποιον που δεν έχει προσληφθεί στο δηµόσιο. Το να γίνει
κάποιος διδάσκοντας σε κάποιο πανεπιστήµιο δεν µπορεί να
αποτελεί προϊόν εσωτερικής διαδικασίας. Αυτό είναι γενικότερο
πρόβληµα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Αυτή η κλειστή, ανα-
ξιοκρατική, ρουσφετολογική διαδικασία µάς έχει οδηγήσει στο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙH’ - 5 MAΪΟΥ 2016 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 9153



να έχουµε ολόκληρες οικογένειες να διδάσκουν στα ΑΕΙ και στα
ΤΕΙ. 

Όλοι θεωρούν ότι το πανεπιστήµιο είναι ένα τρόπαιο που πρέ-
πει να το κληροδοτήσουν στα παιδιά τους. Διατυπώνονται εικο-
νικές ανάγκες µε φωτογραφικές θέσεις µε την ανοχή και τη βού-
λα του εκάστοτε Υπουργού. 

Φτάνει, πια! Το να διδάξει κάποιος στο πανεπιστήµιο πρέπει
να είναι αποτέλεσµα ανοικτής και αδιάβλητης διαδικασίας. Στα-
µατήστε να µετατρέπετε τα ανώτατα ιδρύµατα σε παραρτήµατα
εξυπηρέτησης ιδιοτελών συµφερόντων.

Στο άρθρο 33 παράγραφος 6, καταργείτε την κάλυψη κενών
σε πειραµατικά και πρότυπα σχολεία µε αναπληρωτές, υπό το
πρόσχηµα ότι παρουσιάζονταν καθυστερήσεις στην τοποθέτησή
τους. Αντ’ αυτών θα χρησιµοποιηθούν µόνιµοι εκπαιδευτικοί αυ-
ξηµένων προσόντων µε απόσπαση. Βεβαίως, τα κενά, που θα δη-
µιουργήσει η απουσία αποσπασµένων, θα καλυφθούν και πάλι
µε αναπληρωτές. 

Ο συλλογισµός σας είναι αδιέξοδος. Σας θυµίζω ότι πριν από
το καθεστώς των αναπληρωτών, που θεσπίστηκε πέρυσι, υπήρχε
λίστα καθηγητών για τα πρότυπα και πειραµατικά. Τα τυχόν κενά
καλύπτονταν από την εν λόγω λίστα. Τώρα, σύµφωνα µε τροπο-
λογία, που κατέθεσε ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δέδες, αναγο-
ρεύετε τον ΔΟΑΤΑΠ ως τη µοναδική εθνική αρχή απονοµής
ακαδηµαϊκής αναγνώρισης πτυχίων αλλοδαπής και πιστοποίησης
επαγγελµατικών δικαιωµάτων.

Αυτοµάτως καταργείτε όλες τις άλλες αρµόδιες αρχές που
έχουν συσταθεί, όπως το ΣΑΕΠ, σε συµµόρφωση της ελληνικής
δηµοκρατίας προς το ενωσιακό δίκαιο. Ο ΔΟΑΤΑΠ ρητώς απο-
σαφήνισε από τον Σεπτέµβριο του 2012 ότι αρµόδιοι φορείς για
την αναγνώριση επαγγελµατικών προσόντων για την άσκηση νο-
µοθετικά ρυθµιζόµενων επαγγελµάτων, και ειδικότερα για τους
δικηγόρους, είναι η µόνιµη επιτροπή επάρκειας, η οποία έχει
έδρα την Αθήνα και λειτουργεί στα γραφεία του Δικηγορικού
Συλλόγου Αθηνών. Ο ΔΟΑΤΑΠ είναι αρµόδιος για την ακαδη-
µαϊκή αναγνώριση των πτυχίων που προέρχονται από χώρες της
αλλοδαπής. 

Συνεπώς προκαλεί εντύπωση ότι ο προτείνων την τροπολογία
καλεί τον Υπουργό να υιοθετήσει διάταξη, η οποία παραβιάζει το
εθνικό δίκαιο, αλλά κυρίως αποδίδει στον ΔΟΑΤΑΠ εξουσίες, που
ο ίδιος ο φορέας δηλώνει ρητά ότι δεν έχει. Αυτό που µας κάνει
ακόµη µεγαλύτερη εντύπωση είναι ότι την εν λόγω τροπολογία
την κατέθεσαν µε διαφορά λίγων λεπτών της ώρας άλλοι δύο
Βουλευτές διαφορετικών κοµµάτων και µάλιστα µε ακριβώς το
ίδιο κείµενο σε περιεχόµενο και µορφολογία.  

Αναφέρω χαρακτηριστικά την εκπρόθεσµη τροπολογία που
κατατέθηκε στις 15 Απριλίου 2016 και ήταν εκπρόθεσµη από τον
κ. Δέδε. Ακολουθεί πάλι από τον κ. Δέδε, την κ. Γεννιά και τον κ.
Σκουρολιάκο, µε τη µόνη διαφορά στην παράγραφο δύο, για την
εγγραφή στα µητρώα τους. Στις 26 Απριλίου στις 15.00’ κατατέ-
θηκε από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Στις 26 Απριλίου στις
15.10’ κατατέθηκε από τον κ. Ζουράρη. Και ακριβώς η ίδια τρο-
πολογία µε την ίδια µορφολογία, στις 26 Απριλίου, στις 15.50’
κατατέθηκε από τον κ. Γεωργιάδη. Προφανώς, ο κ. Γεωργιάδης
αντιλήφθηκε ότι κάτι τρέχει και απέσυρε την τροπολογία εγκαί-
ρως. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τα εν λόγω έγγραφα προς διερεύ-
νηση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Γεωργιάδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταλήγοντας, θα ήθελα να σας ρωτήσω το εξής. Έχετε ανα-
πτύξει κάποιο συγκεκριµένο πλάνο, για το πώς θέλετε το σχολείο
του 21ου αιώνα; Θέλετε, για παράδειγµα, να φτιάξετε ειδικές αί-
θουσες διδασκαλίας για κάθε µάθηµα; Να µια ωραία πρόταση
που έχουµε να σας καταθέσουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το όχι που λέτε εσείς, προφανώς και

δεν το έχετε κάνει, αλλιώς δεν θα ήµασταν εδώ. 
Εντός των σχολικών µονάδων είναι απαραίτητη η ύπαρξη ειδι-

κών αιθουσών ανά αντικείµενο διδασκαλίας. Οι αίθουσες διδα-

σκαλίας αυτήν τη στιγµή είναι ένας χώρος τυχαίας εναπόθεσης
µαθητών. Άλλες οι ανάγκες του χώρου διδασκαλίας των Αρχαίων
Ελληνικών και άλλες οι ανάγκες του χώρου διδασκαλίας της Φυ-
σικής και της Χηµείας. 

Ο χώρος της σχολικής τάξης δεν πρέπει να είναι στατικός και
οι καθηγητές διαφόρων ειδικοτήτων να περιφέρονται σε διαφο-
ρετικές τάξεις. Πρέπει να συµβαίνει το αντίστροφο. Ο κάθε κα-
θηγητής να έχει τη δική του αίθουσα διδασκαλίας κατάλληλα
διαµορφωµένη για το αντικείµενό του και οι µαθητές να επισκέ-
πτονται την κατάλληλη αίθουσα στο κατάλληλο µάθηµα. Αυτό το
µοντέλο εφαρµόζεται ήδη σε αρκετές προηγµένες χώρες του δυ-
τικού κόσµου µε περίφηµα αποτελέσµατα. Έτσι ο µαθητής δεν
βρίσκει το µάθηµα βαρετό και αποκτά εµπειρική και βιωµατική
σχέση µε κάθε µάθηµα. 

Θέλετε σχολεία που να ενθουσιάζουν τους µαθητές και όχι
σχολεία που οι µαθητές θα κοιτάζουν το ρολόι τους για το πότε
θα φύγουν; Αυτές είναι µεταρρυθµίσεις. Αυτά έπρεπε εσείς οι
αριστεροί να προβάλλετε σε ένα νοµοσχέδιο που αφορά την
έρευνα και την εκπαίδευση και όχι το να πληρώνονται µε το κοµ-
µάτι, 80 ευρώ, αυθαίρετα διορισµένοι υπάλληλοι, οι οποίοι θα
κρίνουν εάν κάποιος σπουδαστής δικαιούται υποτροφίας ή όχι. 

Από το τρέχον νοµοσχέδιο καταλαβαίνουµε ότι τίποτα δεν
είναι σε θέση να κερδίσει οποιαδήποτε βαθµίδα της εκπαίδευ-
σης. Δεν πρόκειται για τίποτε παραπάνω από µία αναδιάταξη του
χάους. Και αυτό αφορά και τα σχολεία και τον ερευνητικό και τον
πανεπιστηµιακό χώρο. Σε αυτό η Ένωση Κεντρώων δεν θα συµ-
πράξει. 

Καταψηφίζουµε επί της αρχής το εν λόγω νοµοσχέδιο και θα
τοποθετηθούµε επί των άρθρων στην εν λόγω ψηφοφορία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Εισερχόµεθα στον κατάλογο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει η κ. Αυλωνίτου για επτά λεπτά. 
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµε-

ρινό νοµοσχέδιο µε τίτλο «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες
διατάξεις» επιδιώκει να αποκαταστήσει την αποτελεσµατική λει-
τουργία της επιστηµονικής έρευνας στην Ελλάδα µετά την απο-
διάρθρωση που επιχείρησε να φέρει ο ν. 4310/2014 σε αυτόν τον
κρίσιµο τοµέα. 

Θέλω, όµως, στην αρχή να σταθώ σε µια πολύ συζητηµένη έν-
νοια, την έννοια της αριστείας, που µας έχει απασχολήσει ιδιαί-
τερα εδώ κι έναν χρόνο, κυρίως προσχηµατικά. Μας δίνει, όµως,
την ευκαιρία να διαπιστώσουµε τη διαφορά νοοτροπίας της ση-
µερινής Κυβέρνησης από την κυβέρνηση του παλαιοκοµµατικού
συστήµατος. 

Πώς, λοιπόν, ορίζει ο καθένας την αριστεία; Σύµφωνα µε τον
ν.4310/2014 η αριστεία ορίζεται ως ερευνητικά επιτεύγµατα,
πρωτοποριακή ή πειραµατική διάταξη ή θεωρία και καινοτόµες
µέθοδοι διδασκαλίας. Η αριστεία, λοιπόν, είναι πράγµα, σύµ-
φωνα µε τον νόµο που αλλάζουµε. 

Σύµφωνα, όµως, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυ-
βέρνηση, η αριστεία είναι η δυναµική διαδικασία, που αποσκοπεί
στη συστηµατική επιδίωξη υψηλής επιστηµονικής ποιότητας, µε
στόχο την επίτευξη του βέλτιστου αποτελέσµατος. 

Εµείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούµε ότι η
αριστεία είναι δυναµική διαδικασία και όχι στατικό πράγµα. Αυτή
η µικρή διαφορά στο κείµενο συνοψίζει µε τον καλύτερο τρόπο
τη διαφορά νοοτροπίας ανάµεσα στο νέο και στο παλιό. 

Είναι και λειτουργικά αποτελεσµατικότερη, βέβαια, στο συζη-
τούµενο νοµοσχέδιο. Με ποιον τρόπο; Όλοι αναγνωρίζουµε τη
σηµασία που έχει η επιστηµονική έρευνα για την οικονοµική ανά-
πτυξη στις µέρες µας, αλλά από εκεί και πέρα, η επιστηµονική
έρευνα, ο κατ’ εξοχήν χώρος άσκησης του ορθολογισµού και της
εµπειρικής επιβεβαίωσης, έχει πέσει κι αυτός θύµα πολλών ιδε-
ολογικών αγκυλώσεων. 

Ο ν.4310/2014, µε αφετηρία τη διαπίστωση ότι η αξιοποίηση
των εφαρµογών ερευνητικών προγραµµάτων αποτελεί παγκο-
σµίως βάση δηµιουργίας κερδοφόρων ιδιωτικών επιχειρήσεων,
αποφάσισε και όρισε ότι στην Ελλάδα οφείλουν να λειτουργούν
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µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια όχι µόνο ιδιωτικές επιχειρήσεις
τεχνολογίας, που θα εφαρµόσουν τα πορίσµατα αυτής της έρευ-
νας, αλλά ακόµα και τα κρατικά ερευνητικά ιδρύµατα που την
παράγουν. 

Με τον τρόπο αυτόν, όµως, δηµιουργείται µια ελληνική καρι-
κατούρα του αµερικανικού προτύπου της «Silicon Valley», αφού
εκεί µπορεί µεν η επιχειρηµατική αξιοποίηση να γίνεται από ιδιω-
τικές επιχειρήσεις, αλλά η βασική έρευνα, που παράγει την και-
νούρια γνώση, πληρώνεται από το κράτος µέσω οργανισµών του
δηµοσίου, όπως η NASA, κρατικών κέντρων και κρατικά χρηµα-
τοδοτούµενων ερευνητικών προγραµµάτων στα πανεπιστήµια. 

Να πω ότι δεν ήταν γνωστή αυτή η διάκριση; Είναι πασίγνωστη
στο χώρο της έρευνας και των ερευνητών. Εδώ, όµως, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, επικράτησαν οι ιδεολόγοι του «ουτοπικού
καπιταλισµού», που θέλουν όλες οι δραστηριότητες είτε να είναι
άµεσα κερδοφόρες είτε να µην γίνονται καθόλου. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο εναρµονίζει το νοµικό πλαίσιο της
επιστηµονικής έρευνας στην Ελλάδα µε τη διεθνή πρακτική αφαι-
ρώντας την απαίτηση να λειτουργούν τα ερευνητικά κέντρα µε
ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια διατηρώντας, όµως, την πρόβλεψη
και τη δυνατότητα να έχουν έσοδα από το ερευνητικό τους έργο. 

Από εκεί και πέρα, το νοµοσχέδιο διατηρεί την επαφή της
έρευνας µε την οικονοµία, µε την επιχειρηµατικότητα, µε τις µι-
κρές και µεγάλες επιχειρήσεις. Δεν αποτελούν, όµως, τα ερευ-
νητικά κέντρα εργολήπτες-φασόν των ιδιωτικών επιχειρήσεων
όπως θα ήθελε ο ν.4310/2014. Αποτελούν ανεξάρτητα κέντρα
επιστηµονικής έρευνας µε δυνατότητα διοχέτευσης του προϊόν-
τος τους για αξιοποίηση από την αγορά. Το αντίθετο θα ήταν άλ-
λωστε προβληµατικό για πολλούς λόγους, αλλά κυρίως γιατί η
επιστηµονική έρευνα κινείται εξ ορισµού στο όριο του εφικτού,
προσπαθώντας πάντα να το διευρύνει. Κινείται στο όριο της γνώ-
σης ενεργώντας να την επεκτείνει. Η επιστηµονική έρευνα κάνει
εφικτό αυτό που χθες ήταν ανέφικτο και επειδή ήταν ανέφικτο
κανείς δεν το ήξερε για να µπορεί να το παραγγείλει.

Η διεθνής πρακτική δείχνει ότι η ανάπτυξη επιχειρήσεων υψη-
λής τεχνολογίας απαιτεί τέσσερα πράγµατα: 

Πρώτον, ισχυρό επιστηµονικό υπόβαθρο µε κρατικά χρηµατο-
δοτούµενη επιστηµονική έρευνα σε πανεπιστήµια και δηµόσια
ερευνητικά κέντρα, µε νοµικό πλαίσιο που να επιτρέπει την επι-
χειρηµατική αξιοποίηση των επιστηµονικών επιτευγµάτων.

Δεύτερον, ευχέρεια αµφίδροµης κινητικότητας των ερευνητών
ανάµεσα σε αυτά τα ερευνητικά κέντρα και τον ιδιωτικό τοµέα.

Τρίτον, νοµικό πλαίσιο ευχερούς χρηµατοδότησης καινοτόµου
επιχειρηµατικής δραστηριότητας µε χρηµατοδότες που να επεν-
δύουν στην καινοτοµία και όχι στις εµπράγµατες εγγυήσεις.

Τέταρτον, ελαστικό πτωχευτικό δίκαιο, γιατί η επιχειρηµατική
καινοτοµία στον χώρο αυτόν στηρίζεται στη δοκιµή και την απο-
τυχία (trial and error) µέχρι να πετύχει. Όποιος δεν έχει στοµάχι
για όλα αυτά, κάνει φασόν.

Το νοµοσχέδιο ακόµα ελευθερώνει τα ερευνητικά κέντρα από
τον ασφυκτικό έλεγχο της Κυβέρνησης, που µε τον ν.4310/2014
έδινε στον αρµόδιο Υπουργό το δικαίωµα να ιδρύει και να διαλύει
ερευνητικά κέντρα µε προεδρικό διάταγµα και να διώχνει τις δι-
οικήσεις τους όποτε ήθελε.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο τα ερευνητικά κέντρα ιδρύονται,
συγχωνεύονται, διασπώνται και καταργούνται µόνο µε νόµο. Κα-
ταργείται ακόµη η εξωφρενική επιβολή απορρήτου στις αποφά-

σεις των διοικητικών συµβουλίων των ερευνητικών κέντρων και
απορεί κανείς τι ήθελε να κρύψει εκείνη η θεσµοθέτηση της από-
λυτης αδιαφάνειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως ερευνήτρια και λέγοντας τα

πράγµατα µε τ’ όνοµά τους, θα σας πω το εξής: Η πρακτική απο-
τελεσµατικότητα του νόµου θα εξαρτηθεί από το πώς θα χαραχ-
θεί η εθνική στρατηγική έρευνας και τεχνολογίας και αν θα
υπάρξει η απαραίτητη διαφάνεια και διαµόρφωση συνεκτικού και
κατάλληλου νοµικού, ασφαλιστικού, φορολογικού και ελεγκτικού
πλαισίου, καθώς και διαµόρφωση συνθηκών και κινήτρων για την
ανάπτυξη της συνεργασίας µεταξύ των ερευνητικών οργανι-
σµών, των τεχνολογικών φορέων, των επιχειρήσεων και των λοι-
πών φορέων, για να χρησιµοποιήσω και τις διατυπώσεις του
νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ελάτε, κυρία Αυλω-
νίτου.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κατεβαίνω, κύριε Πρόεδρε.
Φυσικά, υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο, καθώς, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αφού δεν είµαστε και δεν µπορούµε να γίνουµε
χώρα χαµηλού εργατικού κόστους, πρέπει να γίνουµε χώρα υψη-
λής απόδοσης της εργασίας µέσω της υψηλής τεχνολογίας και
το σηµερινό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάνει ένα
πολύ σηµαντικό βήµα σ’ αυτήν την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
έχουν κατατεθεί νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Αν χρειαστεί να επε-
ξηγήσω κάτι, είµαι στη διάθεσή σας.

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν δεν µε απατά η

µνήµη µου, οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις ανακοινώνονται από τον
Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν έχει κατατεθεί
κάτι εδώ. Θα σας τις µοιράσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Α, είναι εκδήλωση πρόθεσης. Αν κατά-
λαβα, είναι ενεστώς το ρήµα «έχουν», όχι «θα έχουν».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα διανεµηθούν,
κύριε Δένδια. Μην έχετε αγωνία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν έχω αγωνία. Απορία έχω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Διασκεδάζω και την

απορία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Τις καταθέτω
τώρα.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου καταθέ-
τει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Χα-
ρακόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός υποσχέθηκε

ανάσταση της οικονοµίας µε το ορθόδοξο Πάσχα. Όχι µόνο ανά-
σταση της χειµαζόµενης οικονοµίας δεν είδαµε αλλά αντ’ αυτής,
εν µέσω Μεγάλης Εβδοµάδας και διακοπών στα σχολεία, είχαµε
τον ενταφιασµό του ολοήµερου σχολείου από το Υπουργείο Παι-
δείας.

Επικαλούµενη η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας ίσες ευκαι-
ρίες εκπαίδευσης, ουσιαστικά επιβάλλει την εξίσωση προς τα
κάτω. Αντί να αναβαθµίσει όλα τα σχολεία επεκτείνοντας το Ενι-
αίο Αναµορφωµένο Εκπαιδευτικό Πρόγραµµα, που εφαρµόζεται
σε χίλια τριακόσια τριάντα εφτά δηµοτικά σχολεία, υποβαθµίζει
και συρρικνώνει το ολοήµερο σχολείο. 

Το «πνεύµα Μπαλτά» πλανάται πάνω από το Υπουργείο Παι-
δείας. Μετά την κατάργηση των πρότυπων σχολείων, γιατί η αρι-
στεία είναι ρετσινιά, τώρα καταργούνται και τα σχολεία ΕΑΕΠ.
Είναι ένα ακόµη βήµα ισοπέδωσης και µάλιστα στο όνοµα της
υπηρέτησης των λαϊκών συµφερόντων.

Μόνο που για να γίνει δεκτό ένα παιδί στο νέου τύπου ολοή-
µερο σχολείο του ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να εργάζονται και οι δύο γονείς
του! Ποιος θα περίµενε, στην Ελλάδα της κρίσης, µε την ανεργία
σε πρωτόγνωρα επίπεδα, µια αυτοαποκαλούµενη αριστερή κυ-
βέρνηση να στερεί σε παιδιά ανέργων τη δυνατότητα πρόσβασης
στο ολοήµερο σχολείο;

Όπως επίσης, στα κατορθώµατα του ΣΥΡΙΖΑ είναι η κατάρ-
γηση της πρωινής ζώνης για τους εργαζόµενους γονείς, που
µπορούσαν να πάνε από τις 7.00’ το πρωί τα παιδιά τους στο
σχολείο, πριν πιάσουν δουλειά. 

Ή µήπως η συρρίκνωση της µελέτης και της προετοιµασίας
των παιδιών αλλά και η υποβάθµιση διδακτικών αντικειµένων,
όπως οι ξένες γλώσσες και η πληροφορική που επιφέρει ο τύπος
ολοήµερου σχολείου του ΣΥΡΙΖΑ ενισχύει τον κοινωνικό του χα-
ρακτήρα και τον παιδαγωγικό προσανατολισµό της εκπαίδευσης;

Κακά τα ψέµατα, ο ενιαίος τύπος ολοήµερου σχολείου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ εξυπηρετεί έναν στόχο: Την µε κάθε τρόπο εξοικονόµηση
ανθρώπινου δυναµικού. 

Προφανώς η επιλογή αυτή είναι συνειδητή, υπό τον φόβο που
διατύπωσε πρόσφατα ο Υφυπουργός Παιδείας, ο κ. Πελεγρίνης,
ότι θα κλείσουν σχολεία εάν δεν γίνουν προσλήψεις µονίµων,
καθώς ήδη έχετε δαπανήσει 190 εκατοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ
για προσλήψεις αναπληρωτών και σας µένουν µόλις 160 εκατοµ-
µύρια για όλη την προγραµµατική περίοδο. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τις σχετικές δηλώσεις του κ. Πελε-
γρίνη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως, ο Υπουργός Παιδείας, ο κ. Φίλης, τον οποίο δεν βλέ-
πω στα υπουργικά έδρανα, σχεδόν σε κάθε δηµόσια παρέµβαση
εξαγγέλλει σχεδόν είκοσι χιλιάδες προσλήψεις µονίµων στην
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Μακάρι οι εξαγ-
γελίες του να έχουν βάση και να έχει εξασφαλίσει την έγκριση
των θεσµών, όπως έχετε βαφτίσει την τρόικα. 

Ελπίζω να µην αντιµετωπίζετε και αυτό το θέµα µε την ίδια µα-
καριότητα που αντιµετωπίζετε το ζήτηµα που ανέκυψε µε τους
διορισµούς αναπληρωτών. Αφού επί δεκαπέντε µήνες η ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας κοιµάται ύπνο βαθύ, λίγο πριν το Πάσ-
χα αντιλαµβάνεται ότι υπάρχει πρόβληµα µε την απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας και τότε επιχειρεί µε µια τροπολογία
άρον άρον να κλείσει το θέµα. 

Υπό το βάρος των αντιδράσεων των εκπαιδευτικών, αποδέκτες
των οποίων έγιναν και οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης, λίγο
πριν τη συζήτηση στην Ολοµέλεια, ο κ. Φίλης µάς κάνει γνωστό
ότι δεν προτίθεται να την καταθέσει. Όπως είπε στην Επιτροπή,
οι προσλήψεις θα γίνουν όπως γίνονταν και πέρυσι, γνωρίζοντας
ότι µπορεί να δηµιουργηθούν προβλήµατα. Για το πώς θα αντι-
µετωπιστούν, κουβέντα! Τόση υπευθυνότητα!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ υποτίθεται ότι η Κυβέρνηση

διεξάγει διάλογο για την παιδεία, τα ζητήµατα αυτά προφανώς
θεωρούνται ήσσονος σηµασίας και δεν περιλαµβάνονται στον
διάλογο. Αντιθέτως, η Κυβέρνηση εν µέσω του υποτιθέµενου δια-
λόγου, εµπαίζοντας τις πολιτικές δυνάµεις, νοµοθετεί πότε µε
νυχτερινές τροπολογίες, πότε µε ρυθµίσεις σε άσχετα νοµοσχέ-
δια «κουρελού», που τείνουν να γίνουν κανόνες και πότε µε πρά-
ξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, τις ΠΝΠ που κατήγγειλε ως
αντιπολίτευση ο ΣΥΡΙΖΑ.

Η κατάθεση, όµως, αυτούσιου νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Παιδείας αφαιρεί κάθε φύλλο συκής από την Κυβέρνηση, δικαιώ-
νοντας όσους εξαρχής µιλούσαν για διάλογο-προκάτ και άλλοθι
για την επιβολή προειληµµένων αποφάσεων. Γι’ αυτό και –παρά
την καλή διάθεση µε την οποία προσήλθαµε ως Νέα Δηµοκρατία
στον διάλογο- αναγκαστήκαµε να αποχωρήσουµε. Δεν προσφέ-
ρουµε νοµιµοποίηση στον διάλογο-παρωδία.

Συζητούµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο για την έρευνα, το οποίο
και αυτό -όπως και τόσα άλλα στο παρελθόν- πέρασε από σα-
ράντα κύµατα. Κατατέθηκε, αποσύρθηκε λόγω λαθών και ύπο-
πτων διατάξεων και ξανακατατέθηκε µε πολλά ερωτηµατικά και
θολές διατάξεις που κάνουν και τους καλοπροαίρετους να κουµ-
πώνονται. 

Το σχέδιο νόµου δεν είναι τίποτα άλλο παρά διευθετήσεις,
συγχωροχάρτια, φωτογραφικές ρυθµίσεις και ιδεοληψίες: Άφε-
ση αµαρτιών στην περίοδο Πελεγρίνη στο Πανεπιστήµιο Αθηνών
και επιβράβευση της ανυπακοής στους νόµους της πολιτείας,
συγχωροχάρτι σε όσους δεν εφάρµοσαν τον ν.4009 και επανί-
δρυσαν το πρυτανικό συµβούλιο, φωτογραφικές µετατάξεις εκ-
παιδευτικών, αλλά και χουβαρνταλίκια για αποσπάσεις στο εξω-
τερικό που θα κοστίσουν 3 εκατοµµύρια στους φορολογούµε-
νους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τουλάχιστον τόσο θα στοιχίσει η ακατανόητη απόφασή σας
να απαγορεύσετε τις αποσπάσεις εκπαιδευτικών χωρίς επιµί-
σθιο, που είναι παντρεµένοι µε Έλληνες του εξωτερικού, οµογε-
νείς ή αλλοδαπούς! Προφανώς, στο Υπουργείο Παιδείας «λεφτά
υπάρχουν»!

Η περαιτέρω αποδυνάµωση των Συµβουλίων Ιδρυµάτων εν-
τάσσεται στις εµµονές της Κυβέρνησης, που απαξιώνει καταξιω-
µένους επιστήµονες που ήρθαν στην πατρίδα να προσφέρουν
αφιλοκερδώς, όπως επίσης η αποποινικοποίηση των καταλή-
ψεων επιβραβεύει τις µειοψηφίες που µε το «έτσι θέλω» στερούν
στην πλειοψηφία των µαθητών την πρόσβαση στο αγαθό της δη-
µόσιας παιδείας, απαξιώνοντάς την. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Χαρακόπουλε,
ο χρόνος σας εξαντλήθηκε. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
µε τη µικρή ανοχή που δείξατε και στην προηγούµενη συνά-
δελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η ανοχή καταγράφε-
ται στον πίνακα απέναντι, κύριε συνάδελφε. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όσον αφορά στα νηπιαγωγεία,
αν πράγµατι η ρύθµιση δεν αποσκοπεί σε εξοικονόµηση ανθρώ-
πινου δυναµικού, η Κυβέρνηση οφείλει να δώσει πειστικές εξη-
γήσεις για τη σκοπιµότητα που εξυπηρετεί, αλλά και τη µελέτη
που την υπαγόρευσε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η περιπέτεια του υπό συζήτηση
νοµοσχεδίου αντανακλά την εικόνα της διακυβέρνησης: ανοργα-
νωσιά, επιπολαιότητα, ερασιτεχνισµός και ταυτόχρονα έλλειψη
σεβασµού σε κανόνες και αρχές µε καταιγισµό άσχετων τροπο-
λογιών, µε κύµατα εξοργιστικών φωτογραφικών διατάξεων, µε
ακοστολόγητα νοµοθετήµατα γραµµένα στο γόνατο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Χαρακόπουλε,
µεταξύ των άλλων, δείξτε σεβασµό στον χρόνο, τελειώνετε. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτή την εικόνα προχειρότητας µε ένα περιτύλιγµα ιδεοληπτι-

κών εµµονών αποπνέει και το νοµοσχέδιο για την έρευνα, γι’
αυτό και το καταψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Λύνεται, λοιπόν, η

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙH’ - 5 MAΪΟΥ 2016 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 9159



απορία του κ. Δένδια, καθώς αναπαράγονται, κύριε Δένδια, οι
νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Ο κ. Μπαλάφας έχει τον λόγο, για να σας δώσει εξηγήσεις για
τρεις τροπολογίες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να σχολιάσω τρεις τροπολογίες-προσθήκες, επισηµαί-
νοντας από την αρχή ότι δεν είναι το καλύτερο σε µια Κοινοβου-
λευτική Οµάδα ή σε κάποιον Βουλευτή έστω, µέλος της πολιτι-
κής ηγεσίας ενός Υπουργείου, να προσθέτει σε ένα νοµοσχέδιο
άλλου Υπουργείου κάποιες τροπολογίες. 

Όµως, υπάρχουν –και οι περισσότεροι εξ υµών έχετε τέτοια
εµπειρία- περιπτώσεις όπου µια τέτοια διαδικασία καθίσταται
αναγκαία, όταν υπάρχει περίπτωση αστοχιών, περίπτωση ίσως
παλαιότερων ευθυνών ή και ευθυνών που ανάγονται στη δική µας
περίοδο και οι οποίες δεν επιτρέπουν αναβολή. Δεν έχουµε τη
δυνατότητα γι’ αυτές τις προτεινόµενες ρυθµίσεις να επιβάλ-
λουµε ή να έχουµε την πολυτέλεια οποιασδήποτε αναβολής. 

Εκτιµούµε ότι οι τρεις τροπολογίες που παρουσιάζουµε είναι
αυτής της κατηγορίας και γι’ αυτό εν συντοµία τις θέτω υπ’ όψιν
σας. Νοµίζω ότι µπορούν να τύχουν ευρύτερης συναίνεσης. 

Η πρώτη είναι η εξής: Όπως γνωρίζετε, οι δήµοι οι οποίοι δεν
έχουν επικυρωµένο προϋπολογισµό του περασµένου έτους δεν
µπορούν να κάνουν γενικά δαπάνες, γιατί µπαίνουν σε µία κατά-
σταση ελέγχου. Μπορούν µόνο να κάνουν δαπάνες που έχουν
σχέση µε την πληρωµή, τη µισθοδοσία του προσωπικού, καθώς
και την κάλυψη των ασφαλιστικών εισφορών του ίδιου προσωπι-
κού. Δηλαδή ο νοµοθέτης προβλέπει, µεριµνά για το να καλύ-
πτονται αυτές οι δαπάνες, γιατί στο κάτω κάτω το προσωπικό
δεν έχει καµµία ευθύνη, αν από αστοχίες, αβλεψίες ή οποιεσδή-
ποτε άλλες ευθύνες των δηµοτικών αρχόντων έχει φθάσει ο
δήµος σε αυτήν την κατάσταση. Εποµένως, προβλέπει αυτήν την
εξαίρεση στις δαπάνες του προσωπικού και των ασφαλιστικών
εισφορών. 

Όµως, από τα πράγµατα, υπάρχουν και κάποιες άλλες δαπά-
νες των δήµων -λίγες- οι οποίες αφορούν ιδιαίτερα ευαίσθητα
κοινωνικά στρώµατα, ιδιαίτερα ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες
που χρήζουν αυξηµένης προστασίας. Αναφέροµαι στην υποχρέ-
ωση των δήµων να δίνουν προνοιακά επιδόµατα και στην υπο-
χρέωση επίσης των δήµων να δίνουν επιδόµατα ένδειας στους
δικαιούχους. 

Η παρούσα τροπολογία-προσθήκη-παρέµβαση έχει να κάνει
µε το ότι και στις περιπτώσεις αυτές όπου δεν έχουµε επικυρω-
µένο προϋπολογισµό πρέπει να εξαιρούνται, να γίνεται µία εξαί-
ρεση και για αυτές τις δαπάνες -επαναλαµβάνω για τα προνοιακά
επιδόµατα και τα επιδόµατα ένδειας- και να µην εµπίπτουν αυτές
οι δύο κατηγορίες δαπανών στις απαγορευτικές διατάξεις του
Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων, του άρθρου 60 παράγραφος 2.
Αυτή είναι µία τροπολογία. Νοµίζω ότι καταλαβαίνετε τη σηµασία
της, ιδιαίτερα στις παρούσες πολύ δύσκολες οικονοµικοκοινωνι-
κές συνθήκες. 

Η δεύτερη τροπολογία-προσθήκη έχει να κάνει µε ένα ζήτηµα,
το οποίο έχουν θέσει πάρα πολλοί εκ των συναδέλφων, την
ανάγκη καταβολής των δαπανών για τη µεταφορά των µαθητών
δηµοτικών σχολείων έως τη σύναψη της σύµβασης, λόγω µαταί-
ωσης των διαγωνισµών για οποιονδήποτε λόγο, εφόσον έχει ακο-
λουθήσει η επαναπροκήρυξη των διαγωνισµών αυτών. Οι σχετι-
κοί νόµοι είναι ο ν.4350/2015, όπως τροποποιήθηκε και µε τον
σχετικά πρόσφατο ν.4369/2016.

Προσπαθούµε, δηλαδή, µε αυτήν την παρέµβαση να µπο-
ρούµε καλύψουµε µε απόφαση φυσικά του περιφερειάρχη, όχι
έτσι γενικά και αόριστα, τις περιπτώσεις που υπάρχει δυσκολία
στην κάλυψη αυτών των δαπανών για τη µεταφορά των µαθητών
των δηµόσιων σχολείων για την περίοδο 2015-2016.

Και η τρίτη τροπολογία νοµίζω ότι είναι µία λογική παρέµβαση
και πιστεύω ότι µπορεί να τύχει γενικότερης αποδοχής. 

Η τρίτη παράγραφος είναι και αυτή µία εξαίρεση για το τρέχον
έτος και µόνον.

Τι συνέβη στο τρέχον έτος; Υπήρξαν περιπτώσεις προσωπικού
που, ενώ παρετάθησαν οι συµβάσεις που είχαν οι εργαζόµενοι
αυτοί, το τελευταίο σχετικό διάστηµα, εξαιτίας και των δυσκο-

λιών που υπάρχουν και της ανάγκης να έχεις τα χρήµατα για να
µπορείς να κάνεις κάποιες παρατάσεις στις συµβάσεις µιας ορι-
σµένης κατηγορίας προσωπικού –καθαριότητας κ.λπ.-, ενδιά-
µεσα οι δήµοι, ίσως επειδή ήταν και πολύ νοικοκύρηδες, είχαν
φροντίσει να επαναπροκηρύξουν καινούργιες θέσεις, µε αποτέ-
λεσµα να έχουν να καλύψουν, εφόσον έγιναν και οι παρατάσεις
των συµβάσεων, διπλάσιο αριθµό από τους εργαζοµένους τους.
Έτσι, πολλές φορές σε αυτές τις περιπτώσεις τα ανταποδοτικά
τέλη, τα έσοδα της ανταποδοτικής υπηρεσίας, µε τα οποία κα-
λύπτεται η δαπάνη της πληρωµής του προσωπικού, να µην επαρ-
κούν για την κάλυψη αυτών των δαπανών.

Με αυτήν την έννοια, ειδικά για τους δήµους, τους οργανι-
σµούς τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου βαθµού, εφόσον -λέω και
πάλι- τα έσοδα της ανταποδοτικής δαπάνης δεν επαρκούν για
την κάλυψη της µισθοδοσίας, αλλά και των ασφαλιστικών εισφο-
ρών του συγκεκριµένου προσωπικού, αυτές δύναται –δεν πρό-
κειται για κάποια ιδιαίτερη δαπάνη ή επιβάρυνση- να καλύπτονται
για το τρέχον και µόνο οικονοµικό έτος από κάθε είδους γενικά
και µη προοριζόµενα για την κάλυψη συγκεκριµένης δαπάνης
έσοδά τους. Αυτά είχα να πω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Πρόεδρος της Έ-

νωσης Κεντρώων, ο κ. Λεβέντης έχει τον λόγο για δεκαπέντε
λεπτά. 

Μπορεί και να µην τα χρειαστείτε, κύριε Πρόεδρε. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Θεού θέλοντος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρ’ ότι Μεσσήνιος,

λακωνικά θα συµπεριφερθείτε!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάω λίγο πρόωρα, γιατί απο-

χωρώ για κάποιο επαρχιακό διαµέρισµα της χώρας. 
Θα αναφερθώ σε ένα γεγονός. Την ηµέρα του Πάσχα, κάθε

χρόνο, συνηθίζουν οι πολιτικοί αρχηγοί και πηγαίνουν σε διά-
φορα στρατόπεδα. Ρώτησα, λοιπόν, να δω πού πάει ο Πρωθυ-
πουργός, πού πάει ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, πού πάνε οι
διάφοροι. Μου ελέχθη ότι θα πάει ο κ. Καµµένος µε τον κύριο
Πρωθυπουργό, αλλά δεν µπορούν να πάνε οι άλλοι αρχηγοί. Λέω
«δεν το κατάλαβα, τι είναι αυτό;». Μου είπαν «θα πάνε σε µία
φρεγάτα, η οποία είναι σκοπούν και είναι δώδεκα µίλια από την
ακτή». Λέω «τι είναι αυτά τα πράγµατα;».

Βλέπω και τον Μητσοτάκη στον Επιτάφιο και λέω «µήπως µου
έκρυψαν τίποτα», σκύβω και του λέω «είσαι καλεσµένος πουθενά
την ηµέρα του Πάσχα;». Μου λέει «Όχι, κύριε Πρόεδρε, το κά-
νουν πριβέ ο Καµµένος µε τον κ. Τσίπρα και δεν κάλεσαν κανένα
άλλο κόµµα». Πήγε εκεί ο Πρωθυπουργός και έλεγε προς τους
στρατιωτικούς, σε κάποιον του Ναυτικού που επιτηρούσε στις
Οινούσσες «είµαστε στο πλευρό σας, σας εµπιστευόµεθα, σας
θεωρούµε φρουρούς του έθνους» και την ίδια ώρα η Τουρκία
έκανε περιπάτους. 

Ο κ. Καµµένος µου έκανε ενηµέρωση στο Υπουργείο Αµύνης.
Μου έδειχνε τις αποφάσεις του ΝΑΤΟ και µου είπε ότι καλύπτεται
η Ελλάδα. Του είπα «πριν αλέκτωρ λαλήσει, θα διαψευστείς»,
διότι οι Τούρκοι έχουν άλλες απόψεις. Οι Τούρκοι, το Καστελό-
ριζο δεν το θεωρούν Δωδεκάνησα. Θεωρούν ότι τα Δωδεκάνησα
δεν πρέπει να είναι στρατιωτικοποιηµένα. Το FIR Αθηνών δεν το
σέβονται και δεν αναφέρουν τις πτήσεις τους. Τα χωρικά ύδατα,
επίσης. 

Βλέπω µία τροµακτική επιπολαιότητα. Στο Συµβούλιο Αρχηγών
είχα παρακαλέσει τον κ. Τσίπρα να µην πάει στη Σµύρνη, να µη
συζητήσει µε τους Τούρκους σε διµερείς συζητήσεις. Γιατί τι κά-
νουν οι Τούρκοι; Λένε ότι τα µέτρα είναι οικοδόµηση εµπιστοσύ-
νης και βρίσκουν την ευκαιρία και βγάζουν την ατζέντα των
λεγοµένων από αυτούς διαφορών. Τι είναι οι διαφορές τους;
«Μην επεκτείνετε τα χωρικά σας ύδατα, το FIR Αθηνών δεν το
αναγνωρίζουµε, τα νησιά δεν έχουν υφαλοκρηπίδα», αυτές είναι
οι θέσεις των Τούρκων.

Είχα προειδοποιήσει τον κύριο Πρωθυπουργό να µην πάει και
τις διαπραγµατεύσεις για το προσφυγικό και όλα τα άλλα ζητή-
µατα να τις κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε την Τουρκία, αφού εί-
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µαστε µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο κύριος Πρωθυπουργός
πήγε κανονικότατα και άκουσε από πλευράς αντιστοίχου Πρω-
θυπουργού της Τουρκίας αυτά τα πράγµατα, ότι το Καστελόριζο
είναι έτσι, τα Δωδεκάνησα είναι έτσι, ωραία και καλά.

Ξέρετε οι Τούρκοι γιατί το κάνουν αυτό; Για να έχουν τα πρα-
κτικά αυτών των συνοµιλιών. Θα τα έχουν αν ποτέ το θέµα πάει
στη Χάγη –αλλά όπου και να πάει το θέµα- ως στοιχεία ότι κατ’
επανάληψη έθεσαν το θέµα ενώπιον της επίσηµης ελληνικής αν-
τιπροσωπείας, ενώ αν πήγαινε η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν θα είχαν
τέτοια έγγραφα. 

Πάλι ο κύριος Πρωθυπουργός δεν µε άκουσε και έκανε του
κεφαλιού του. Έχει δικαίωµα να κάνει ό,τι θέλει ο Πρωθυπουρ-
γός. Δεν έχει πρόβληµα. Πρωθυπουργός είναι, ό,τι θέλει κάνει,
ειδικά όταν δεν σέβεται ούτε τη Βουλή ούτε τίποτα.

Άλλο λέω τώρα. Βλέπω τη µία αποτυχία να διαδέχεται την
άλλη. Βλέπω την Ελλάδα να είναι πραγµατικά ένα πυροβοληµένο
και βοµβαρδιζόµενο κτήριο από παντού. Δεν υπάρχει σταθερό-
τητα σε τίποτα. 

Όµως, αυτό το πράγµα της φρεγάτας, πριβέ γιορτή για το
Πάσχα και όλα τα άλλα κόµµατα απ’ έξω, θα σας πω την αλήθεια,
εµένα που µυρίζει εκλογές, γιατί έτσι ακριβώς συµπεριφερόταν
ο Καραµανλής το 2009. Δεν δεχόταν κανέναν επί µία εβδοµάδα.
Συζητιόταν ότι µπορεί να γίνουν δυο-τρία πράγµατα και τελικώς
έγιναν οι εκλογές. 

Αυτή είναι η άποψή µου. Να την ακούσει η Αντιπροσωπεία, να
καταγραφεί η άποψη, γιατί το Σαββατοκύριακο θα κληθούµε να
ψηφίσουµε κάποια νοµοσχέδια, τα οποία δεν είναι προϊόν συµ-
φωνίας µε τα τεχνικά κλιµάκια των θεσµών, όπερ σηµαίνει «µο-
νοµερείς ενέργειες». Έτσι δεν είναι; Τελικώς, δηλαδή, αφού µι-
λούσαµε επί µέρες, επί βδοµάδες, επί µήνες, τα νοµοσχέδια που
θα ψηφίσει το Σαββατοκύριακο η Βουλή θα είναι µονοµερείς
ενέργειες. 

Από εκεί και πέρα, θα δούµε βέβαια και οι Ευρωπαίοι τι θα κά-
νουν, αν θα φοβηθούν τον κ. Τσίπρα και θα του πουν «πάρτε τα
λεφτά, χριστιανέ µου, σας θέλουµε οπωσδήποτε στην Ευρώπη»
ή αν θα έχουµε πάλι διλήµµατα. Θα το δούµε. Κοντός ψαλµός
αλληλούια. Μην ανησυχείτε. 

Όταν ένα κράτος είναι σε µια διαπραγµάτευση και χωρίς να
έχει τελειώσει, την ψηφίζει στη Βουλή, τι είναι αυτό; Είναι σεβα-
σµός της άλλης πλευράς; Είναι καλοπιστία; Τι είναι αυτό; Εσείς
θα το κρίνετε.

Θέλω να πω και κάτι άλλο το οποίο έκρινα σηµαντικό. Βρέθηκα
στο Άργος και µίλησε εκεί ενώπιόν µου ο κύριος Πρόεδρος της
Δηµοκρατίας, τον οποίο σέβοµαι, γιατί είναι και φίλος του καθη-
γητή αδελφού µου και έχουµε παλαιά φιλία. Είπε, όµως, δύο
πράγµατα. 

Το ένα, το οποίο τόνισε η Νέα Δηµοκρατία, δεν το βρίσκω τόσο
σηµαντικό, γιατί δεν διάβαζε κείµενο. Θέλοντας να τονίσει την
αξία του ανθρώπου έναντι της ύλης, έναντι των υλικών απολα-
βών, έκανε το λάθος και αντί της φράσης «υλικών απολαβών»,
χρησιµοποίησε τη λέξη «νόµισµα». Κι επειδή αυτές τις ηµέρες
συζητείται το νόµισµα, παρεννοήθη από κάποιες πλευρές. 

Εκεί µπορώ να σας πω ότι ήταν µια υπερβολή της Νέας Δηµο-
κρατίας. Δεν εννοούσε ο Πρόεδρος –γιατί ήµουν µπροστά- ότι
αν δεν µας θέλουν, πάµε στη δραχµή. Δεν το είπε έτσι. Ήθελε
να τονίσει –χρησιµοποίησε και κάποιο ιστορικό πρόσωπο- την
αξία του ανθρώπου έναντι της ύλης, βεβαίως.

Είπε µετά κάτι άλλο το οποίο είναι πολύ σηµαντικό και τα µέσα
ενηµέρωσης δεν το έπιασαν. Είπε ότι στη Δ’ Εθνοσυνέλευση που
έκανε ο Καποδίστριας εψηφίσθησαν κάποια ψηφίσµατα. Το
ένατο των ψηφισµάτων, το οποίο ψηφίστηκε σε εκείνη τη Δ’
Εθνοσυνέλευση, ήταν η χορηγία προς τον Πρωθυπουργό, την
οποία ουδέποτε έλαβε, όπως είπε ο ίδιος ο κ. Παυλόπουλος. Και
µετά από λίγο λέει «Κι εγώ θα βαδίσω στα χνάρια του Καποδί-
στρια, ακριβώς ό,τι έκανε εκείνος θα κάνω κι εγώ».

Ήταν δίπλα µου δύο Βουλευτές, ο Μανιάτης του ΠΑΣΟΚ και
ένας του ΣΥΡΙΖΑ, τον οποίο δεν θυµάµαι πώς τον λένε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Γκιόλας Ιωάννης.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Πώς; Δεν κάνω συζήτηση µαζί σας.
Και τους λέω: «Καταλάβατε τι είπε;». Εγώ κατάλαβα ότι θα πα-

ραιτηθεί από τον µισθό του. Εγώ έτσι κατάλαβα, αφού θα κάνει
ό,τι ακριβώς έκανε ο Καποδίστριας. Το άκουσε πολύς κόσµος
αυτό. Εγώ αναµένω, εκτός αν το είπε πάνω στον οίστρο του. Με-
τά ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ µου είπε κάτι άλλο: «Αν κοπούν οι
µισθοί µας, κύριε Λεβέντη, πώς θα ζήσουµε;». Μου έδωσε και µια
άλλη εξήγηση του γιατί θέλουν τους µισθούς τους στην Αίθουσα
αυτή και στα αξιώµατα. 

Ξέρετε, ένα από τα επτά σηµεία που έδωσα στον Φλαµπου-
ράρη είναι η κατά 50% µείωση των µισθών Προέδρου της Δηµο-
κρατίας, Πρωθυπουργού, Βουλευτών, Μητροπολιτών, Δηµάρ-
χων, Περιφερειαρχών. Αυτό ζήτησα και δεν µου απάντησε ο
Φλαµπουράρης. Το δέχεται ο ΣΥΡΙΖΑ; 

Εγώ ζήτησα 50% µείωση του µισθού του κυρίου Προέδρου της
Δηµοκρατίας. Εκείνος εις το Άργος µίλησε για 100% κατάργηση
του µισθού του. Περιµένω. Εγώ το µόνο που ξέρω είναι ότι ήρθαν
δύο δήµαρχοι από την Ιταλία και έδωσαν εδώ δύο µισθούς.
Υπήρξαν Έλληνες που έδωσαν; 

Και υπάρχει η λύση ότι έχουµε βιοτικές ανάγκες. Εντάξει, ο µι-
σθός του Βουλευτή σήµερα είναι 7.000 ευρώ. Έτσι δεν είναι;

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Είναι 5.000 ευρώ.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Λέω ψέµατα; Είναι 5.000 ευρώ; Τόσο παίρνετε; Νοµίζω κι εγώ
Βουλευτής είµαι. Σας παρακαλώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εσείς τι θα κάνετε;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Σας παρακαλώ!
Ο µισός µισθός δεν σας φθάνει; Θα φθάσετε στο σηµείο να

αλλάξετε επάγγελµα; Θα φθάσετε σε αυτό το σηµείο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εσείς τι προτίθε-

στε να κάνετε;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν µιλάω µαζί σας. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Κύριε Πρόεδρε, έχω την άποψή µου, µε την οποία οι κύριοι
διαφωνούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Φωνασκούν. Δεν είναι τρόπος αυτός συµπεριφοράς Βουλευτών,
κύριε Πρόεδρε.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Εσείς κάνετε διάλογο!
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Σας παρακαλώ! 
Πάρτε τους µισθούς σας. Όµως, ξέρετε τι λέει έξω ο λαός;

Λέει «πηγαίνετε στα χωριά σας να δούµε αν µπορείτε». Αυτό λέει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πηγαίνετε κι εσείς στα χωριά

σας.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Θα πω και κάτι άλλο. Προ ηµερών µιλούσα µε έναν πρεσβευτή
µεγάλου κράτους και τον ρώτησα τι θα γίνει µε τα Σκόπια. Του
είπα: ««Θα συνεχίσετε να τα λέτε «Μακεδονία»; Ο ελληνικός λαός
ποτέ δεν θα το καταπιεί αυτό»». Μου λέει: «Θεωρούµε ότι η Ελ-
λάδα και τα Σκόπια είναι δύο κράτη, αλλά µέλη της ιδίας περίπου
κατηγορίας κρατών, δηλαδή, µπορούν να µπουν στο ΝΑΤΟ, στην
Ευρώπη, κ.λπ.. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτές οι συνοµιλίες πρέπει
να γίνουν µεταξύ σας, εσείς µε τα Σκόπια». Μάλιστα, µου πρό-
σθεσε: «Εµείς πετύχαµε στο Σύνταγµά τους να απαλείψουν κά-
ποιες απόψεις περί αλυτρωτισµού».

Του λέω: «Ναι, στο µεν Σύνταγµα απαλείψατε αυτά που λέτε,
αλλά αυτοί συνεχώς, από τότε που το έκαναν, µε γιορτές, µε
αγάλµατα του Μεγάλου Αλεξάνδρου, µε σηµαίες και ένα σωρό
τρόπους επιµένουν στον αλυτρωτισµό και εµµέσως στη διέξοδο
προς το λιµάνι της Θεσσαλονίκης. Επιµένουν, σαφώς, στα κεί-
µενά τους. Τι θα γίνει µ’ αυτήν την υπόθεση; Θα διαιωνίζεται επ’
άπειρον;».

Γυρίζει, λοιπόν, και µου λέει, ο πρεσβευτής µεγάλου κράτους,
–αντιλαµβάνεστε ποίου, δεν θέλω να πω, διότι, ήταν διπλωµάτης
ο άνθρωπος, πρεσβευτής- «Ο κ. Σαµαράς, ο κ. Γιώργος Παπαν-
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δρέου και ο κ. Τσίπρας έχουν δεχθεί τη σύνθετη ονοµασία, να
υπάρχει, δηλαδή, η λέξη «Μακεδονία», κύριε Λεβέντη. Έχουν
δεχθεί. Εσείς δεν το δέχεστε;». 

Λέω: «Και να το έχουν δεχθεί –που, πράγµατι, το έχουν δεχ-
θεί- εάν γίνει ένα δηµοψήφισµα, εάν ερωτηθεί ο κόσµος, οι ψη-
φοφόροι τους, θα πάρει µηδέν αυτή η άποψη. Εάν είπαν ότι το
εδέχθησαν, το εδέχθησαν, ως υπόθεση, µήπως γίνει προσέγγιση.
Όµως, η άλλη πλευρά συνεχίζει τον αλυτρωτισµό και τις απειλές.
Έτσι το βλέπω».

Μου λέει: «Τι θέλετε να κάνουµε;». Του είπα: ««Η άποψή µου
είναι, ότι πρέπει να τους επιβάλετε να αλλάξουν όνοµα –αυτό το
λέει ένας πολιτικός κεντρώος, δεν το λέει ένας πολιτικός ακρο-
δεξιός- γιατί το λάθος έγινε από εσάς, που πήγατε αµέσως και
τους αναγνωρίσατε µε το όνοµα «Μακεδονία» και όταν το κάνατε,
δεν υπήρχε µετά περίπτωση αυτοί να λυγίσουν και να υποχωρή-
σουν. Όταν βλέπουν µεγάλα κράτη να αναγνωρίζουν ως Μακε-
δονία τα Σκόπια, µετά θα έκαναν αυτοί καµµία υποχώρηση;»».

Του είπα, λοιπόν: «Έχετε ολάκερη την ευθύνη, που είναι θρα-
σείς, επίµονοι, επιθετικοί». Το σκέφθηκε. Του λέω: ««Επιπλέον,
υπάρχει και µία ηθική. Τι «βρείτε τα»; «Βρείτε τα στην Κύπρο, Έλ-
ληνες και Τούρκοι» έλεγαν και οι Αµερικάνοι τόσα χρόνια. Η
Τουρκία είναι ένα µιλιταριστικό κράτος, η Ελλάδα µία νοµιµό-
φρων χώρα. Βάζετε µία νοµιµόφρονα χώρα να τα βρει µε ένα επι-
τιθέµενο κράτος; Αυτό που έγινε στην Κύπρο είναι ανέντιµο. Το
ίδιο κάνατε κι εσείς εκεί»».’

Σηκώνεται όρθιος και µου λέει: «Κύριε Λεβέντη µου, έχετε κά-
ποιο δίκιο. Παρεβιάσθη η ηθική. Παρεβιάσθη η διεθνής ηθική.
Ένα κράτος τεσσάρων χιλιάδων ετών µπήκε δίπλα σε ένα κράτος
δύο-τριών ετών, πήγαν και το αναγνώρισαν τα µεγάλα κράτη και
µετά, άντε αυτοί να υποχωρήσουν». Λέω: «Άποψη του ελληνικού
λαού, εκφραζόµενη διά του στόµατός µου, είναι ότι αν σέβεστε
τη διεθνή νοµιµότητα, ακόµα και αν αυτοί οι πολιτικοί, που µου
αναφέρατε απεδέχθησαν τη σύνθετη ονοµασία, εγώ πιστεύω ότι
δεν µπορεί η Ελλάδα να ταπεινωθεί χάριν µίας τέτοιας χώρας,
που λειτουργεί τόσο ύπουλα». Αυτό του ανέφερα. Αν σέβεστε τη
διεθνή ηθική, αυτή είναι η άποψή µου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου) 

Πρέπει, λοιπόν, να γίνει και ένα ψήφισµα και από αυτή τη Βου-
λή, κατά την άποψή µου, πριν λήξει η θητεία της. Διότι, προ-
βλέπω ότι θα λήξει πολύ γρήγορα η θητεία αυτής της Βουλής.
Ας λέει η Κυβέρνηση ότι πάµε για τετραετίες.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Για το νοµοσχέδιο δεν θα µας πείτε τίποτα;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Για το νοµοσχέδιο, µια και θέλετε να µιλήσω για την παιδεία,
µόνο η διάταξη -αυτή που φέρνει ο κ. Δέδες- µε δύο χρόνια φοί-
τησης στην Κύπρο να γίνονται δικηγόροι εδώ και να απολαµβά-
νουν ισοτιµίας µε τη Νοµική Αθηνών, µόνο αυτό δείχνει την
ανεντιµότητα της όλης εικόνας. Τίποτε άλλο δεν λέω! Θέλετε µε
δύο ετών φοιτήσεις να έρχονται εδώ και να είναι ισότιµοι. Αυτό
θέλει ο Υπουργός, εκτός αν δεν ξέρετε να διαβάζετε τις τροπο-
λογίες.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Πού το είδατε αυτό; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ: Πού το είδατε αυτό;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Το δε άλλο, το ότι φέρνετε ένα νοµοσχέδιο και παρένθετα εισά-
γετε, συνεχώς, τροπολογίες, αυτό σας καθιστά µέσα στη Βουλή
παράδειγµα ανεντιµότητος. Είναι ανέντιµο, όταν συζητάµε µια
τροπολογία, να φέρνετε από το «παράθυρο» άλλες εκατό!

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν είναι νοµοσχέδια αυτά, κύριοι!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Γερµενής έχει
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Ευχαριστώ.
Κατ’ αρχάς, να θυµίσουµε ότι σήµερα κλείνουµε έξι χρόνια

από τη µαύρη τραγωδία των τριών εργατών, των τριών υπαλλή-
λων της Marfin. Μάλιστα, η µία γυναίκα ήταν και έγκυος. Έξι χρό-
νια είναι πάρα πολλά για να µην έχουν βρεθεί οι ένοχοι. Το συµ-
βάν ήταν ντάλα µεσηµέρι, υπήρχαν δεκάδες µάρτυρες και θα
έπρεπε να έχει αποκατασταθεί µε συλλήψεις η µνήµη αυτών των

ανθρώπων, που για ένα µεροκάµατο έχασαν τη ζωή τους. Μάλι-
στα, κάποιοι ήταν από κάτω -της ίδιας ιδεολογίας µε την Κυβέρ-
νηση-, που είπαν «ας µη δούλευαν εκείνη τη µέρα».

Βέβαια, εσείς δεν θυµάστε ούτε τη µαύρη επέτειο των Ιµίων
ούτε τον Ηλιάκη. Ξεχνάτε τα θύµατα των Ελλήνων, που έχουν αυ-
τοκτονήσει από το µνηµόνιο, που και εσείς ψηφίσατε. Θέλω να
πω, στο σηµείο αυτό, ότι, αν αυτοί οι άνθρωποι, αυτοί οι δολο-
φόνοι είχαν µια ιδεολογική ταυτότητα εθνικιστική, να το πω απλά
ήταν  Χρυσαυγίτες, κάτι τύποι εδώ, όπως εδώ, όπου καθόταν ο
κ. Δένδιας, θα είχαν ξηλώσει τα πάντα για να βρουν τους ενό-
χους. Δυστυχώς, αυτό δείχνει την κατάντια ενός κράτους, που
δεν σέβεται την ανθρώπινη ζωή.

Συζητούµε σήµερα εδώ άλλο ένα νοµοσχέδιο το οποίο, όπως
είχε αναφέρει και ο εισηγητής της Κυβέρνησης, είναι το δεύτερο
στοιχείο του πλαισίου, που είναι µνηµονιακές σας υποχρεώσεις.

Εµείς ξεκαθαρίζουµε, κύριοι, ότι ως Χρυσή Αυγή έχουµε πει
τη γνώµη µας. Σε χώρα, που βρίσκεται στο Διεθνές Νοµισµατικό
Ταµείο και όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά σε καµµία χώρα όπου
υπήρξε το ΔΝΤ δεν υπήρξε ανάπτυξη. Πώς να ορθοποδήσει µια
χώρα; Για ποια έρευνα και ποια εκπαίδευση µιλάµε, όταν έχουµε
τον ζυγό πάνω από το κεφάλι µας;

Δεν λύνεται µε αυτό το νοµοσχέδιο το πρόβληµα της φυγής
επιστηµονικού και ερευνητικού προσωπικού.

Χαρακτηριστικά αναφέρω, ότι έως το 2013 είχαν µεταναστεύ-
σει εκατόν πενήντα χιλιάδες επιστήµονες και ερευνητές σε εβδο-
µήντα τέσσερις χώρες. Εδώ είναι και το θέµα, κύριε Υπουργέ,
που θα έπρεπε να απασχολεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Αφού δεν ξεκινάει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ να
δώσει όλο το βάρος στην πρωτογενή παραγωγή, να λειτουργή-
σουν ξανά εργοστάσια, βιοτεχνίες, αγροτικές νέες καλλιέργειες,
πώς αλλιώς θα διοχετευθούν οι επιστήµονες, που βγάζουν τα ελ-
ληνικά πανεπιστήµια; Αναµενόµενο είναι, λοιπόν, οι άνθρωποι να
πηγαίνουν να αναζητήσουν αλλού εργασία. 

Πάµε παρακάτω. Εσείς δεν ήσασταν, που φωνάζατε, που ήσα-
σταν «στα κάγκελα» για την εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ; Τώρα εί-
σαστε οι ίδιοι, που την επικαλείστε. Μάλιστα, το λέτε και φωνα-
χτά, ότι είναι αυτό -λέει- που σας έχει πει και η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση. 

Για το κεφάλαιο Β’ και Γ’ σας κατηγόρησαν στην επιτροπή και
δικά σας πρώην παιδιά, όπως η ΟΛΜΕ και η ΔΟΕ, οι οποίοι χα-
ρακτήρισαν το νοµοσχέδιο ως «προβληµατικό». Σας κατηγόρη-
σαν, µάλιστα, και για αθέτηση των υποσχέσεων, που είχατε κάνει
προεκλογικά. 

Να µιλήσουµε για το άρθρο 35, για τη ρύθµιση θεµάτων σχο-
λικών µονάδων πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης; Η οργανικότητα των
νηπιαγωγείων προσδιορίζεται µε βάση την αντιστοιχία νηπιαγω-
γού προς αριθµό νηπίων, η οποία δεν µπορεί να είναι λιγότερο
από δεκατέσσερα νήπια ανά νηπιαγωγό. Η ισχύουσα νοµοθεσία
προέβλεπε επτά νήπια ανά νηπιαγωγό. Η νέα ρύθµιση εκτιµάται
ότι θα οδηγήσει σε συγχώνευση νηπιαγωγείων, κάτι, βέβαια, που
δεν αρνήθηκε ο Υπουργός κ. Φίλης. Αυτό, βέβαια, θα έχει ιδιαί-
τερα δυσµενείς επιπτώσεις, αφού όλοι καταλαβαίνουν πως ο
ελάχιστος αριθµός µαθητών αν γίνει δεκατέσσερα, από επτά που
είναι τώρα, ουσιαστικά οδηγεί σε κλείσιµο τεράστιο αριθµό νη-
πιαγωγείων. Εδώ οι µητέρες έχουν δύο νήπια στο σπίτι και δεν
µπορούν να τα φέρουν πέρα. Εσείς λέτε ότι µπορούν να τα κα-
ταφέρουν µε είκοσι πέντε παιδάκια στο νηπιαγωγείο; Δεν πρό-
κειται να γίνει εκεί µάθηµα. Δεν πρόκειται να διδαχθούν τίποτα
τα νήπια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ένα ακόµα άρθρο, που µας έκανε ιδιαίτερη εντύπωση είναι το

άρθρο 45. Τι λέει αυτό το άρθρο; Έχει τον τίτλο «Καταργούµενες
Διατάξεις». Ως προς το ζήτηµα καταλήψεων, στο τελευταίο µέ-
ρος του νοµοσχεδίου, υπάρχει η ακόλουθη λακωνική διάταξη του
ν.2811/2000 παράγραφος 2. Στην έκθεση επισηµαίνει: «Καταρ-
γείται η διάταξη που προβλέπει την ποινική δίωξη που ασκείται
σε όποιον καθ’ οιονδήποτε τρόπο παρεµποδίζει, διαταράσσει ή
διακόπτει την οµαλή λειτουργία των δηµόσιων σχολείων πρωτο-
βάθµιας ή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ή παρανόµως παραµέ-
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νει στους χώρους λειτουργίας αυτών». Αυτό σηµαίνει ότι αν τυ-
χόν γίνουν βανδαλισµοί -συνήθως στις καταλήψεις γίνονται τέ-
τοιου είδους επεισόδια-, δεν θα υπάρχουν ένοχοι. Οι νεαροί ή οι
τυχόν συνένοχοί τους -,που µπορεί να είναι οποιοιδήποτε- δεν
θα υπόκεινται σε καµµίας µορφής δίωξη. 

Όταν δεν έχεις να προτείνεις ως Κυβέρνηση κάτι δηµιουργικό
στους µαθητές για το µέλλον τους, πετάς την µπάλα στην κερ-
κίδα, απενοχοποιείς τις καταλήψεις, λίγες ώρες µάλιστα πριν πε-
ράσεις τα αντιλαϊκά µέτρα του µνηµονίου.

Η ελεύθερη αριστερή έκφραση θα µπορεί, επιτέλους, να βρί-
σκει διέξοδο χωρίς να διώκεται ποινικά. Αυτό, µάλλον, είναι το
σχολείο, που κάποιοι στην ελληνική Βουλή ονειρεύονται, να
έχουν ελληνικά σχολεία υπό καταλήψεις και να µην ανοίγει ρου-
θούνι. 

Από εκεί και πέρα, είναι σαφές ότι εµείς καταψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο επί της αρχής και επί των άρθρων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Μανιάτης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, συνεχίζουµε να

ζούµε σε µια σουρεαλιστική Βουλή. Πρόκειται για µια Βουλή, που
καλείται σήµερα να συζητήσει ένα νοµοσχέδιο, που σύµφωνα µε
τον τίτλο του –ασχολείται µε τα ζητήµατα της έρευνας και της
τεχνολογίας- είναι πολύ σπουδαίο και σηµαντικό, την ίδια στιγµή
που τα 3/4 του νοµοσχεδίου βρίθουν «φωτογραφικών» διατάξεων
και διατάξεων, οι οποίες χτυπούν τον βασικό πυρήνα της ανά-
πτυξης µιας χώρας, που είναι η ίδια η παιδεία και οι άνθρωποί
της. 

Έµαθα ότι πριν από λίγο ο Υπουργός Παιδείας κ. Φίλης έκανε
µια δήλωση ότι δεν καταργούνται τα ολοήµερα σχολεία. Θυµίζω
ότι τα ολοήµερα σχολεία δηµιουργήθηκαν το 2010 από το «κακό»
ΠΑΣΟΚ. Και από το 2010 µέχρι και σήµερα έχουν επεκταθεί στο
65%...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τα ολοήµερα σχολεία είναι έργο, του µακαρίτη του
Αρσένη και όχι της κυρίας Διαµαντοπούλου! Μην τα µπερδεύετε!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ τα έκανε! Συµ-
φωνούµε σ’ αυτό; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Είναι έργο του Αρσένη και όχι της κυρίας Διαµαν-
τοπούλου!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Συµφωνούµε ότι είναι έργο ΠΑΣΟΚ και
έχει επεκταθεί στο 65% του µαθητικού πληθυσµού; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Έγινε µε χρήµατα του ελληνικού λαού και από τις
κοινοτικές επιδοτήσεις, τα οποία εγκαταλείψατε! Αυτό κάνατε! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Εσείς το µόνο, που µπορείτε να κάνετε,
εάν θέλετε να είστε χρήσιµος στην παιδεία, είναι να επεκτείνετε
αυτό το ποσοστό από 65% του µαθητικού πληθυσµού που είναι
σήµερα, στο 100%! 

Φέρτε τώρα µια διάταξη, που να λέει ότι τα ολοήµερα σχολεία
επεκτείνονται στο σύνολο του µαθητικού πληθυσµού της χώρας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Μην συγχέετε τα ολοήµερα σχολεία µε τα ΕΑΕΠ!
Να µάθετε για τι ακριβώς µιλάτε! Μιλάτε για διαφορετικά πράγ-
µατα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Άλλως, κύριε Υπουργέ, αυτά τα οποία
κάνετε ουσιαστικά ευνουχίζουν τις δυνατότητες των οικογενειών,
που λαχταρούν να αφήσουν τα παιδιά τους κάπου δηµιουργικά
και µε ασφάλεια. Και στην πραγµατικότητα χτυπάτε τους ανθρώ-
πους αυτούς, που δεν µπορούν να αντισταθούν. Αυτό σε καµµία
περίπτωση δεν συνιστά αριστερή πολιτική! 

Και ο σουρεαλισµός συνεχίζεται! Σήµερα διαβάζουµε ότι κάτι
γίνεται µε την Επιτροπή των Πανελληνίων Εξετάσεων. Ο Υπουρ-
γός διαψεύδει το δηµοσίευµα. Σε δέκα µέρες «κοντός ψαλµός
αλληλούια»! Θα ξέρουµε όλοι ποιος ψεύδεται! Πάντως, κάποιος
από τους δύο ψεύδεται! 

Έχουµε τώρα σε εξέλιξη, µια διαδικασία µε έναν Πρωθυ-
πουργό, ο οποίος έχει χαρακτηριστεί από το Χάρβαρντ ως ο χεί-
ριστος, ο κάκιστος σε παγκόσµιο επίπεδο, διαπραγµατευτής το
2015 και εκτάκτως η Κυβέρνηση του Πρωθυπουργού αυτού, µας

φέρνει µέσα στο Σαββατοκύριακο να νοµοθετήσουµε τα µέτρα
του «µνηµονίου-κάβα», δηλαδή, άλλα 3,5 δισεκατοµµύρια. Γιατί
προκύπτουν αυτά τα µέτρα; Γιατί πολύ απλά οι εταίροι, οι συνο-
µιλητές της Κυβέρνησης, αυτοί, που µαζί τους συνυπογράφει
τρίτο και τέταρτο µνηµόνιο ο κ. Τσίπρας δεν τον εµπιστεύονται
και ζητούν προληπτικά µέτρα, τα οποία θα ψηφιστούν από τη
Βουλή των Ελλήνων πριν, ακόµα, ολοκληρωθεί η αξιολόγηση!

Για να ολοκληρώσουµε τον σουρεαλισµό, σήµερα, ανακοινώ-
θηκε η κραυγή διαµαρτυρίας των Ελλήνων εξαγωγέων και εισα-
γωγέων, γιατί κλείσαµε πενήντα µέρες µε τη σιδηροδροµική
γραµµή της Ειδοµένης κλειστή. Για πενήντα µέρες ο βασικός σι-
δηροδροµικός άξονας της χώρας, ο άξονας εισαγωγών και εξα-
γωγών από τη χερσαία οδό της χώρας, είναι κλειστός! Και ο
Υπουργός όχι µόνο δεν αισθάνεται την ανάγκη να παραιτηθεί ή
να τον παραιτήσει ο Πρωθυπουργός του, αλλά δεν υπάρχει ούτε
ένα δάκρυ σαν αυτά, που έχυσε όταν υποχρεώθηκε να υπογρά-
ψει την ιδιωτικοποίηση των δεκατεσσάρων αεροδροµίων. 

Βεβαίως, ο σουρεαλισµός συνεχίζεται µε αυτό, που θα κλη-
θούν οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας να ψηφίσουν µέσα στο Σαβ-
βατοκύριακο, τον εξανδραποδισµό και την εγκατάλειψη της
υπαίθρου στα χωριά άνω των δύο χιλιάδων κατοίκων, όπου ο µι-
κροεπαγγελµατίας παλεύει να επιβιώσει κρατώντας ζωντανή την
ελπίδα και την ύπαρξη συνταξιούχων ανδρών και γυναικών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα οποία κάνετε µε την κα-
τάργηση του ΟΓΑ είναι ζητήµατα, τα οποία θα τα βρείτε µπροστά
σας πάρα πολύ σύντοµα. Ξανασκεφτείτε τι πρέπει να κάνετε.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο για το οποίο έχουµε κληθεί να συζη-
τήσουµε σήµερα. Πρέπει να σας δηλώσω, ότι πιστεύω βαθιά,
πως οι Έλληνες ερευνητές, οι Έλληνες επιστήµονες αποτελούν
το µεγαλύτερο κεφάλαιο αυτής της χώρας. Οι άνθρωποι αλλά
και ο εξοπλισµός, που έχει πληρώσει ο ελληνικός λαός όλα τα
προηγούµενα χρόνια για τα ερευνητικά ιδρύµατα της χώρας,
είναι µιας απίστευτης αξίας εθνική, κοινωνική, λαϊκή περιουσία.
Εάν ξεκινήσουµε από αυτό το αφετηριακό σηµείο πρέπει να
δούµε τι κάνουµε και πώς προχωράµε. 

Δείτε τώρα τη συνέχεια του σουρεαλισµού. Η Ευρώπη, στο
πλαίσιο του προγράµµατος «HORIZON 2020», δηλαδή, για τα
επόµενα τέσσερα µε πέντε χρόνια, δεσµεύεται να αυξήσει τον
προϋπολογισµό για έρευνα και τεχνολογία από το 2% του ΑΕΠ
στο 3% και η Ελλάδα να το αυξήσει από το 0,6% του ΑΕΠ στο
1,2% του ΑΕΠ. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, υπάρχει έστω και ένας από
εσάς µέσα σε αυτή την Αίθουσα, που πιστεύει ότι τα επόµενα
ένα, δύο ή τρία χρόνια η χώρα από 0,6% του ΑΕΠ για έρευνα και
τεχνολογία θα το φτάσει στο 1,2%; Άρα κάποιος κοροϊδεύει κά-
ποιον. 

Ερχόµαστε εδώ να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
τυρβάζει περί άλλα, αλλά όχι για την ουσία της έρευνας και της
τεχνολογίας. Και εξηγούµαι: µπορούν να βρεθούν λεφτά εκτός
των δηµοσίων επενδύσεων, αφού αντικειµενικά η χώρα, ούσα µια
χρεοκοπηµένη χώρα, δεν µπορεί µέχρι να βγει και από το τέ-
ταρτο µνηµόνιο Τσίπρα να στηρίξει τις δηµόσιες δαπάνες της για
έρευνα και τεχνολογία; 

Ελάτε, τώρα, ας δούµε τι θα µπορούσε να κάνει µια κυβέρ-
νηση, η οποία θα ενδιαφερόταν πραγµατικά. Κύριε Υπουργέ, δεν
αφορά εσάς. Ο κ. Φωτάκης λείπει, είναι ένας αξιόλογος επιστή-
µονας. Αφορά όχι τον επιστήµονα, αφορά τον πολιτικό, που µας
φέρνει το νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ερώτηση πρώτη: Ξέρει κάποιος, από

εµάς, ποια από τα χρηµατοδοτηµένα προγράµµατα, αυτής της
χώρας, τα τελευταία πέντε χρόνια έχουν εφαρµοστεί στις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις της χώρας και πόσο πλούτο έχουν παράξει
και πόσες θέσεις εργασίας έχουν παράξει; Να ένα θέµα για το
οποίο θα έπρεπε να κληθεί η Βουλή των Ελλήνων να γνωµοδο-
τήσει. 

Δεύτερη ερώτηση. Αυτός ο απίστευτος ανθρώπινος και υλικός
πλούτος, που υπάρχει στα ελληνικά ερευνητικά ιδρύµατα ξέ-
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ρουµε εάν µπορεί να γεννήσει νέο δηµόσιο πλούτο και να αυτο-
χρηµατοδοτήσει σε µεγάλο βαθµό τα ίδια τα ερευνητικά ιδρύ-
µατα; Δεν χρειάζεται να πάµε µακριά. Το σύνολο σχεδόν των
χωρών της Ευρώπης δείχνουν, πώς µπορούµε η εφαρµοσµένη
έρευνα να αυτοχρηµατοδοτηθεί και ταυτόχρονα, µε τα έσοδα,
που προκαλεί η ίδια, να βοηθήσει τις ερευνητικές επιστήµες, οι
οποίες δεν έχουν άλλους πόρους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Μανιάτη, ολοκληρώστε. Σπαταλήσατε χρόνο για το νοµοσχέδιο
του Σαββατοκύριακου. Βάλτε µια τελεία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα το κάνω, κύριε Πρόεδρε.
Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας το εξής.

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία όταν συζητάµε τα προβλήµατα έρευ-
νας και τεχνολογίας να προσγειωνόµαστε σε αυτό, που συνιστά
το µέλλον αυτού του τόπου. Και το µέλλον αυτού του τόπου δεν
είναι τίποτε άλλο παρά µόνο η δυνατότητα χρηµατοδότησης της
έρευνας και τεχνολογίας από τις δυνάµεις της, κυρίως από εκτός
δηµοσίου πηγές,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καλώς, κύριε Μα-
νιάτη, βάλτε τελεία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ:…έτσι ώστε και σε ανταγωνιστικά προ-
γράµµατα να µπορεί να συµµετέχει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Δελής έχει τον

λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως δεν

υπάρχει για όλους ανάπτυξη, δεν υπάρχει και ουδέτερη έρευνα
σε οποιαδήποτε ταξική κοινωνία. Εποµένως, το κρίσιµο και θε-
µελιακό ερώτηµα είναι πάντα «έρευνα από ποιον και για ποιον»;
Στο ερώτηµα αυτό απαντάει, βέβαια, η Κυβέρνηση και µε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο, όπως απαντάει άλλωστε κάθε µέρα µε το
σύνολο της πολιτικής της.  

Βαφτίζοντας ως εθνική προσπάθεια την καπιταλιστική ανά-
πτυξη, ανάπτυξη, που συµπεριλαµβάνει και προϋποθέτει την αν-
τεργατική και αντιλαϊκή πολιτική, η Κυβέρνηση επιδιώκει να
δέσει, εν προκειµένω µε το νοµοσχέδιο, την επιστηµονική έρευνα
πιο σφιχτά στο άρµα της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµί-
λων, µε οδηγό, πάντα, τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
2020, που έχει, βέβαια, τους ίδιους ακριβώς στόχους.

Στον αντίποδα αυτής της πολιτικής, βρίσκεται ασφαλώς η ανά-
πτυξη της επιστηµονικής έρευνας στην υπηρεσία του λαού. Αυτή
είναι η εναλλακτική απάντηση στο θεµελιώδες αρχικό ερώτηµα.
Κάτι τέτοιο, όµως, προϋποθέτει διαφορετική κοινωνική και οικο-
νοµική οργάνωση. Προϋποθέτει την κοινωνικοποίηση των συγ-
κεντρωµένων µέσων παραγωγής, τον επιστηµονικά κεντρικό
σχεδιασµό της παραγωγής. Προϋποθέτει, µε δυο λόγια, την ε-
ξουσία των παραγωγών του πλούτου και όχι, όπως τώρα, την
εξουσία του κεφαλαίου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο, που συζητείται
σήµερα για την έρευνα δεν είναι τίποτε άλλο παρά µια επικαιρο-
ποίηση και ένα ρετουσάρισµα του µνηµονιακού ν.4310/2014 της
προηγούµενης Συγκυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ και
µια προετοιµασία ταυτόχρονα για ένα συνολικότερο νοµοθετικό
πλαίσιο, πλήρως προσαρµοσµένο στις σηµερινές ανάγκες της
καπιταλιστικής κερδοφορίας. 

Ο κορµός του, τα είκοσι πέντε πρώτα του άρθρα, που αναφέ-
ρονται στην έρευνα, αποτελούν µια εκτεταµένη τροποποίηση,
στην ουσία, του ν.4130/2014, ώστε αυτός να έχει καλύτερη εφαρ-
µογή. Παραµένουν, βέβαια, διατηρούνται και ενισχύονται όλες
οι βασικές στοχεύσεις αυτού του µνηµονιακού νόµου, τον οποίο
δήθεν θα καταργούσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Παραµένει, δηλαδή, η µε κάθε
τρόπο προώθηση και ενίσχυση της επιχειρηµατικής λειτουργίας
των δηµόσιων ερευνητικών κέντρων. Παραµένει ο µονοσήµαντος
προσανατολισµός της ερευνητικής τους δραστηριότητας στις
ανάγκες της ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας του κε-
φαλαίου και όχι στις σηµερινές ανάγκες της κοινωνικής πλειοψη-
φίας, σύµφωνα και µε τις  δυνατότητες της επιστήµης.

Έχουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άλλη µια από-
δειξη ότι και µε το υπό εξέταση νοµοσχέδιο παραµένει άθικτος

ο πυρήνας της πολιτικής όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων.
Είναι άλλη µια απόδειξη, ότι η σηµερινή συγκυβέρνηση ανέλαβε
τον ρόλο του συνεχιστή της ίδιας αντιλαϊκής πολιτικής. Είναι
άλλη µια απόδειξη ότι πολιτικές δυνάµεις, που έχουν στρατηγική
σύµπλευση, δεν έχουν κανένα απολύτως πρόβληµα να αλληλο-
συµπληρώνουν τα νοµοθετήµατά τους εκτός από το να ψηφίζουν
ενίοτε από κοινού και µνηµόνια.

Τα ίδια ισχύουν και για την ανώτατη εκπαίδευση, την οποία το
νοµοσχέδιο σπρώχνει ακόµα περισσότερο στην αγκαλιά της κα-
πιταλιστικής αγοράς, ενισχύοντας και εντείνοντας ταυτόχρονα
ακόµα περισσότερο την επιχειρηµατική της λειτουργία. Έχουµε,
δηλαδή, πανεπιστήµια και ΤΕΙ επιχειρήσεις.

Ουσιαστικά, ο ν.4009/2011 -ο «νόµος Διαµαντοπούλου», όπως
είναι γνωστός- διατηρείται ανέπαφος. Είναι χαρακτηριστικό ότι
διατηρούνται τα συµβούλια ιδρυµάτων των ΑΕΙ, για τα οποία
τόσο θόρυβο έκανε παλιότερα ο ΣΥΡΙΖΑ, –υποκριτικά, όπως απο-
δείχθηκε- συµβούλια τα οποία στην πραγµατικότητα είναι οι εκ-
πρόσωποι και οι τοποτηρητές της καπιταλιστικής αγοράς µέσα
στα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ.

Όσο για τη λεγόµενη αξιοποίηση της περιουσίας των ΑΕΙ, το
ξεπούληµα, δηλαδή, των υποδοµών τους στους ποικιλώνυµους
ιδιώτες εργολάβους, εδώ το νοµοσχέδιο υπερακοντίζει, επικυ-
ρώνοντας τα σχετικά Νοµικά Πρόσωπα Ιδιωτικού Δικαίου, που
προέβλεπε ο νόµος της Διαµαντοπούλου, τον οποίο επίσης θα
καταργούσε δήθεν ο ΣΥΡΙΖΑ, ωθώντας, ακόµα περισσότερο τα
πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ να λειτουργούν ως επιχειρήσεις, τσακί-
ζοντας τα δικαιώµατα των φοιτητών των λαϊκών οικογενειών στη
στέγαση, στη σίτιση, στην ίδια τη µόρφωση.

Λέτε στην αιτιολογική έκθεση, για τα θέµατα πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, ότι ρυθµίζονται επείγοντα ζη-
τήµατα. Ποια θεωρείτε άραγε ως επείγοντα ζητήµατα; Μήπως
τις χιλιάδες ελλείψεις εκπαιδευτικών ακόµα και σήµερα; Μήπως
την ασφυκτική οικονοµική κατάσταση των σχολικών µονάδων,
λόγω της υποχρηµατοδότησης; Μήπως την πολύπαθη ειδική
αγωγή που τη συρρικνώνετε στο όνοµα της αντιδραστικής συµ-
περίληψης; Μήπως την αδιοριστία χιλιάδων εκπαιδευτικών και τη
συνακόλουθη γιγάντωση της προσωρινής ελαστικής εργασίας
τους; Τίποτα από όλα αυτά και πολλά άλλα, που τρέφονται άλ-
λωστε από την κυβερνητική πολιτική σας και στην παιδεία. 

Δεν είναι, βέβαια, η πρώτη φορά που το Υπουργείο Παιδείας
προωθεί αποσπασµατικά νοµοθετικές ρυθµίσεις για την πρωτο-
βάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Όµως, αυτό δεν σηµαίνει
ότι αυτές οι ρυθµίσεις έχουν και αποσπασµατικό χαρακτήρα.
Ορισµένες µάλιστα από αυτές, όπως το άρθρο 35 για τα νηπια-
γωγεία, έχουν και ταξικό περιεχόµενο για τις λαϊκές ανάγκες
στην παιδεία, στερώντας την προσχολική αγωγή από χιλιάδες
παιδιά. Να το αποσύρετε, κύριε Υπουργέ, το άρθρο 35! Είναι το
λιγότερο που έχετε να κάνετε!

Οι κυριότερες, λοιπόν, ρυθµίσεις, που φέρνετε διέπονται από
την ίδια λογική και αποτελούν ψηφίδες του ίδιου ψηφιδωτού της
εκπαίδευσης, σχεδιασµένου πάνω στον καµβά της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του ΟΟΣΑ και µάλιστα και µε µνηµονιακή βούλα, από
τον περασµένο Αύγουστο. Τέτοιες είναι, οι αρνητικές ρυθµίσεις
για τα τµήµατα ένταξης, τέτοια είναι, στο παρόν νοµοσχέδιο η
ρύθµιση για τα νηπιαγωγεία, τέτοια είναι και η πρόσφατη εγκύ-
κλιος του Υπουργείου για το νέο πρόγραµµα των δηµοτικών σχο-
λείων. Με κυνικό τρόπο νοµοθετείτε περικοπές και εξοικονόµηση
δαπανών από την παιδεία, για να µπουκώνετε µε κίνητρα, φορο-
απαλλαγές και προνόµια  τους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό θα χρειαστώ στο πλαίσιο της ίσης
µεταχείρισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Για να εξοικονοµήσετε δαπάνες, εκτός από τον στραγγαλισµό

των τµηµάτων ένταξης και το κλείσιµο νηπιαγωγείων, αλλάζετε
και το πρόγραµµα των δηµοτικών σχολείων, αφαιρώντας διδα-
κτικές ώρες, πράγµα που σηµαίνει λιγότερο εκπαιδευτικό προ-
σωπικό, λιγότερες προσλήψεις πέραν των συνεπειών στους
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ίδιους τους µαθητές και τις οικογένειές τους, που αν τύχει οι καη-
µένες και είναι άνεργες, τα παιδιά τους δεν έχουν δικαίωµα στο
ολοήµερο.

Τέλος, απαντώντας στην κριτική του ΚΚΕ στην τελευταία συ-
νεδρίαση ο Υπουργός ο κ. Φωτάκης, αφού είπε και µια καλή κου-
βέντα –τζάµπα είναι άλλωστε τα λόγια- για την πολιτική πρόταση
του κόµµατός µας, αναρωτήθηκε µε προσποιητή αφέλεια «και τι
κάνουµε µέχρι τότε;». Τι κάνετε; Γδέρνετε και εσείς τον λαό,
όπως και οι προηγούµενοι, για να σώσετε το κεφάλαιο και τα
κέρδη του. Όλοι σας οι νόµοι αυτό υπηρετούν, είτε είναι για την
έρευνα είτε για την παιδεία είτε για την υγεία. Τελευταίο σας κα-
τόρθωµα είναι να φέρετε µέσα στο Σαββατοκύριακο το τερα-
τούργηµα του κατ’ ευφηµισµόν ασφαλιστικού, θεωρώντας πως
θα πιάσετε τον λαό στον ύπνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δελή, σας πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. Θα πάρετε τον λόγο και το Σαββατοκύ-
ριακο. Δεν έχετε άλλο τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σας γελάσανε! Μπορεί οι βιοµήχανοι, οι µε-

γαλέµποροι και οι εφοπλιστές να έτρεξαν πρώτοι-πρώτοι να σας
πουν µπράβο –και ολοκληρώνω µε αυτό– γιατί τους δίνετε αυτό,
που τόσα χρόνια ποθούσαν, να απαλλαγούν από το βάρος το
ασφαλιστικό, όµως το λαό δεν τον ξεγελάτε. Ξεκίνησε ήδη ο παλ-
λαϊκός ξεσηκωµός, ενάντια στο αντιασφαλιστικό έκτρωµα, που
φέρνετε. Εµείς θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, αυτός
ο αγώνας να φτάσει µέχρι το τέλος για να είναι ο λαός αφέντης
στον τόπο του και τη ζωή του. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Υπουργός κ. Φίλης

έχει τον λόγο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Καλησπέρα σας και χρόνια πολλά. Κατ’ αρχάς, θα
ήθελα να καταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων):Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνεδρίαση για την
παιδεία γίνεται µέσα στο πολιτικό κλίµα που έχει δηµιουργηθεί
µε το ζήτηµα της αξιολόγησης. Είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση
δίνει τη µάχη, καθιστώντας σαφές ότι υπάρχει ένα κόκκινο νήµα:
Δεν πρόκειται να υπογράψει τίποτα περισσότερο και τίποτα λι-
γότερο από όσα συµφωνήθηκαν τον Αύγουστο. 

Όµως, θα ήθελα να πω ότι αυτή η αντιπαράθεση, που έχει δη-
µιουργηθεί γύρω από το ζήτηµα της αξιολόγησης, δεν είναι σω-
στό να συµπαρασύρει και να δηµιουργήσει µια ένταση ανάµεσα
στα πολιτικά κόµµατα για το θέµα της παιδείας, διότι το θέµα της
εκπαίδευσης, που είναι λογικό να αντιµετωπίζεται από διαφορε-
τικές αφετηρίες από τις διάφορες πολιτικές πτέρυγες, πρέπει
ταυτοχρόνως να αντιµετωπίζεται µε την επιδίωξη να βρεθεί και
ένας κοινός τόπος, ένα κοινό καλό για ολόκληρη την κοινωνία.
Και οι επιλογές που κάνουµε βήµα-βήµα, η δηµοκρατική εκπαι-
δευτική µεταρρύθµιση που προωθούµε, ακριβώς σε αυτό απο-
σκοπεί, στο να υπάρξει µια αναβάθµιση του δηµόσιου σχολείου,
να υπάρξει µια αποκατάσταση του δικαιώµατος των παιδιών και
των οικογενειών στη µόρφωση.

Και πρέπει να πω ότι ήχησε κάπως παράξενα η άποψη που δια-
τύπωσε από το βήµα του συνεδρίου της Νέας Δηµοκρατίας ο
Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μητσοτάκης, ο οποίος απο-
κάλεσε τους µαθητές «πελάτες» των σχολείων κι έδωσε την εν-
τύπωση στην οµιλία του ότι θα εισάγει κριτήρια αγοράς, ίσως και
δίδακτρα, από ό,τι καταλάβαµε, στα σχολεία. 

Είναι προφανές και όλοι καταλαβαίνετε πως όταν ο κ. Μητσο-
τάκης αποκαλεί τους µαθητές στα σχολεία ως πελάτες, έχει αφη-
νιάσει η νεοφιλελεύθερη αντίληψη για την εκπαίδευση. Όλα είναι
εµπόριο και οι µικροί µαθητές καταναλωτές. Όχι δικαίωµα, αλλά
εµπόριο, λοιπόν είναι η µόρφωση. 

Τόσες µέρες, παρ’ ότι έχει επισηµανθεί, ο κ. Μητσοτάκης δεν
το διόρθωσε. Σήµερα βγήκε κι έκανε µία δήλωση παραπλανητική,
ότι δήθεν καταργούµε το ολοήµερο σχολείο, αλλά δεν είπε κου-
βέντα για τη φράση του «µαθητές-πελάτες» στα σχολεία. Ο λαός,
όµως, γνωρίζει και καταλαβαίνει. 

Αναφέρθηκα νωρίτερα στα βήµατα που κάνουµε σιγά, σιγά -
µέσα στις δυσκολίες της δηµοσιονοµικής πραγµατικότητας που
γνωρίζουµε- για την αποκατάσταση της δηµόσιας εκπαίδευσης,
για την αλλαγή της. Θέλουµε ένα σχολείο ποιότητας και ισότη-
τας, ένα σχολείο συνεργασίας και όχι άκρατου ανταγωνισµού.
Το ξαναλέω: ένα σχολείο ποιότητας και ισότητας, ένα σχολείο
συνεργασίας και όχι άκρατου ανταγωνισµού. 

Θέλουµε ένα σχολείο που να το αντιµετωπίζουµε όχι επιφανει-
ακά και ευκαιριακά, αλλά από τα κάτω. Η δεκατετράχρονη υπο-
χρεωτική εκπαίδευση, αρχής γενοµένης από την ενίσχυση της
δίχρονης προσχολικής αγωγής, είναι στις προτεραιότητές µας.
Αναµορφώνουµε τα σχολικά προγράµµατα. Ανοίγουµε τα νηπια-
γωγεία στα προνήπια, τα οποία εδώ και πολλά χρόνια περιµένουν
µία ρύθµιση. 

Ιδρύουµε το ενιαίου τύπου ολοήµερο δηµοτικό σχολείο, το
οποίο διαµορφώνει όρους ίσων εκπαιδευτικών ευκαιριών για τα
παιδιά σε ολόκληρη τη χώρα. Μειώνουµε τις εξετάσεις προς
όφελος του χρόνου µάθησης. Προωθούµε την περιγραφική αξιο-
λόγηση. Διαµορφώνουµε όρους για τη µείωση, για τον περιορι-
σµό της ύλης, για να γίνει πιο ελαφριά η τσάντα του µαθητή. 

Δηµιουργούµε συνθήκες αναβάθµισης του γυµνασίου και του
λυκείου, το οποίο λύκειο σήµερα έχει περιπέσει, δυστυχώς, στην
κατάσταση του προθάλαµου για τα πανεπιστήµια και όχι σε ένα
σχολείο µε αυτόνοµο µορφωτικό ρόλο. 

Ανασυγκροτούµε την τεχνική επαγγελµατική εκπαίδευση,
ώστε τα ΕΠΑΛ να µην αντιµετωπίζονται ως σχολεία για παιδιά
ενός κατώτερου θεού. Προχωρούµε στην επιµόρφωση των εκ-
παιδευτικών, µία αναγκαία διεργασία που τόσο καιρό έχει ξεχα-
στεί, όχι µε ευθύνη βεβαίως των εκπαιδευτικών. 

Όσον αφορά την ειδική αγωγή, µετά από πολλά χρόνια αρχί-
ζουµε να ιδρύουµε νέα τµήµατα ένταξης στην αντίληψη της συµ-
περιληπτικής διδασκαλίας, ό,τι πιο σύγχρονο υπάρχει σήµερα σε
όλον τον αναπτυγµένο κόσµο, στην Ευρώπη, στην Αµερική και
αλλού. Επαναλαµβάνω: Μετά από πολλά χρόνια ιδρύουµε νέα
τµήµατα ένταξης. 

Επίσης, δείξαµε φέτος µε τις µαζικές προσλήψεις αναπληρω-
τών, ειδικά στην ειδική αγωγή, το έµπρακτο ενδιαφέρον µας για
έναν χώρο που έχει αφεθεί, όπως ξέρετε, παρά τις εξαγγελίες
και τα µεγάλα λόγια από τις άλλες κυβερνήσεις. 

Προχωρούµε στη δηµιουργία του ενιαίου χώρου ανώτατης εκ-
παίδευσης και έρευνας. Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα
δεν αφορά το σύνολο της έρευνας, αλλά τα ερευνητικά κέντρα.
Θα έρθει και το νοµοσχέδιο για την έρευνα. 

Αναπτύσσουµε το ψηφιακό σχολείο µε προγράµµατα εµπλου-
τισµού των σχολείων µε σύγχρονα εργαστήρια πληροφορικής
χαµηλότερου κόστους. Τέρµα το πάρτι που ήταν γνωστό για οι-
κογένειες πολιτικών κιόλας. Τέρµα το πάρτι µε τις ψηφιακές προ-
µήθειες. 

Αναδιοργανώνουµε την ενισχυτική διδασκαλία και αναβαθµί-
ζουµε τα Σχολεία Δεύτερης Ευκαιρίας. Καθιστούµε πραγµατικό-
τητα το κρατικό πιστοποιητικό ξενόγλωσσης εκπαίδευσης, έτσι
ώστε το ελληνικό δηµόσιο σχολείο να δίνει τίτλους σπουδών για
ξένες γλώσσες και για πληροφορική και να µην τρέχουν οι οικο-
γένειες να ξοδεύονται δεξιά κι αριστερά για να πάρουν τίτλους
αξιόπιστους. 

Θα µπορούσαµε κι άλλα να πούµε, αλλά η µεταρρύθµιση στην
εκπαίδευση είναι πρωτίστως η ενίσχυση της δηµοκρατίας, όχι
µόνο µε την έννοια ότι πρέπει να προάγει την ισότητα ανάµεσα
στα παιδιά, αλλά και µε την έννοια ότι πρέπει ο εκπαιδευτικός και
οι µαθητές να νιώθουν ένα κλίµα ελευθερίας. Κι αυτό που συνέβη
µε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στην εκπαίδευση το λένε όλοι οι εκ-
παιδευτικοί, όπου κι αν ανήκουν, αν µιλήσουν ειλικρινά, ότι δη-
λαδή υπάρχει ένα κλίµα ελευθερίας, ένας αέρας ελευθερίας από
πέρσι τον Ιούνιο, όταν πέρασε στο παρελθόν η εκδικητική και τι-
µωρητική αξιολόγηση, όταν οι καθηγητές αισθάνθηκαν ότι µπο-
ρούν να διδάξουν µε το ανάστηµά τους όρθιο και όχι φοβισµένο. 

Σήµερα µε το νοµοσχέδιο καταργούµε και µία διάταξη των µα-
θητοδικείων. Είναι η ιστορία της ποινικοποίησης των µαθητικών
καταλήψεων. Ακούσαµε µερικούς οι οποίοι είναι έτοιµοι να υπο-
καταστήσουν το επιχείρηµα, µε τη βίτσα. Είναι η αυταρχική αντί-
ληψη της εκπαίδευσης. 

Πριν προτρέξουν, όµως, οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας
θέλω να τους πω ότι η κ. Άννα Ψαρούδα-Μπενάκη, πρώην Πρό-
εδρος της Βουλής, τότε, όταν συζητιόταν το θέµα, σε οµιλία της
τόνισε ότι είναι λάθος η ποινικοποίηση των µαθητικών κινητοποι-
ήσεων. Είπε ότι υπάρχουν πολλοί τρόποι παιδαγωγικοί για να λει-
τουργήσει το σχολείο, να λύσει αντιθέσεις. Δεν πρέπει να παρεµ-
βαίνει, όµως, η δικαιοσύνη και η αστυνοµία µέσα στο σχολείο.
Επαναλαµβάνω ότι εµείς επαναφέρουµε τη δηµοκρατία στο σχο-
λείο και σε αυτό το επίπεδο.

Αντιµετωπίζουµε, λοιπόν, τη µόρφωση ως κοινωνικό δικαίωµα
και την εκπαίδευση ως µια δηµοκρατική διαδικασία και το σχο-
λειό ως σχολείο ισότητας και ποιότητας. 

Αυτές τις µέρες και µάλιστα µε τη δήλωση του Προέδρου της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μητσοτάκη, έχει αρχίσει µία ιστορία παρα-
πλάνησης. Λένε ότι εµείς, ως Κυβέρνηση, θέλουµε να καταργή-
σουµε το ολοήµερο σχολείο. Είναι ψέµα κι έχει κοντά πόδια, θα
φανεί τον Σεπτέµβριο, αν υποτεθεί ότι συµβαίνει κάτι τέτοιο. Έ-
χουµε πολιτική ευθύνη και σας λέµε ότι όχι µόνο δεν καταργούµε
το ολοήµερο σχολείο, αλλά το αναβαθµίζουµε και το επεκτεί-
νουµε σε όλη την Ελλάδα µέσα από την ίδρυση του ενιαίου
τύπου ολοήµερου δηµοτικού σχολείου. 

Μέχρι σήµερα λειτουργούν δύο ή κατά περίπτωση τρεις τύποι
δηµοτικού σχολείου. Δηλαδή, υπάρχουν πολλές κατηγορίες µα-
θητών. Τώρα διασφαλίζεται η ισότητα. 

Συγκεκριµένα, λειτουργούσαν τα δύο τρίτα των δηµοτικών
σχολείων µε τον τύπο του κλασικού δηµοτικού σχολείου, που τα
µαθήµατα τελείωναν από τις 12.15’ και είχαν περιοριστεί κατά
βάση στην κλασική διδασκαλία γλώσσας, µαθηµατικών και λοιπά.
Δεύτερον, το ένα τρίτον των σχολείων λειτουργούσαν σαν ΕΑΕΠ,
Ενιαίο Αναµορφωµένο Εκπαιδευτικό Πρόγραµµα. Τα πρώτα, τα
ολοήµερα, ήταν έργο του µακαρίτη Αρσένη. Τα δεύτερα ήταν
έργο της κ. Διαµαντοπούλου. Να µην συγχέουµε. 

Επρόκειτο, λοιπόν, αυτά τα ΕΑΕΠ για πιλοτική εφαρµογή–το
τονίζω-, που σε µεγάλο βαθµό χρηµατοδοτήθηκε από τα ΕΣΠΑ
και δεν εντάχθηκε στον κρατικό προϋπολογισµό. Και τώρα ήρθε
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ο καιρός να αξιολογηθεί αυτό το πιλοτικό πρόγραµµα και να λη-
φθούν αποφάσεις. Όχι για το ένα τρίτο των σχολείων, αλλά για
όλα τα σχολεία. 

Με τη ρύθµιση για το ενιαίου τύπου ολοήµερο δηµοτικό σχο-
λείο -να το τονίσω- αξιοποιούµε τα θετικά του ΕΑΕΠ, γιατί είχε
θετικά και προσπαθούµε στο πρόγραµµα των σχολείων όλης της
χώρας να εντάξουµε θετικά στοιχεία του ΕΑΕΠ, γιατί είχε και αρ-
νητικά. 

Το ενιαίο, λοιπόν, σχολείο το οποίο καθιερώνουµε θα είναι εξά-
ωρο κάθε µέρα, δηλαδή θα τελειώνουν οι µαθητές τα µαθήµατά
τους στις 13.15’.

Μέχρι τώρα τα δύο τρίτα των σχολείων σχολούσαν από τις
12.15’ και το ένα τρίτο στις 14.00’. Τώρα όλα τα σχολεία -το το-
νίζω, όλα- θα τελειώνουν στις 13.15’ και θα επακολουθεί το ολοή-
µερο, το οποίο θα είναι τρίωρο και αναβαθµίζεται µε ένα σύνολο
διδακτικών αντικειµένων, όπως πληροφορική, αγγλικά, αθλητι-
σµό, εικαστικά, θεατρική αγωγή, µουσική, πολιτιστικούς οµίλους.
Θα είναι µια ευκαιρία, επίσης, για να αποκτήσουν τα παιδιά ψυ-
χοκινητικές και γνωστικές δεξιότητες όπως πρέπει σε αυτήν τη
ηλικία.

Συνεπώς, πρέπει να τονίσουµε ότι επεκτείνουµε και δεν περιο-
ρίζουµε τα καλά που υπάρχουν στο ΕΑΕΠ σε όλη την εκπαί-
δευση. Το 90% του ΕΑΕΠ επεκτείνεται σε ολόκληρη την Ελλάδα,
παρά τις δυσµενείς δηµοσιονοµικές συνθήκες και παρ’ ότι οι
προηγούµενες κυβερνήσεις και κυρίως οι κυβερνήσεις του ΠΑ-
ΣΟΚ είχαν εγκαταλείψει το ΕΑΕΠ στην τύχη των ΕΣΠΑ. Δεν το
είχαν βάλει στην κρατική χρηµατοδότηση. Εµείς κάνουµε αυτό
το βήµα.

Προτείνει κάποιος να κάνουµε 100% και όχι 90%; Υπάρχει αυτή
η δυνατότητα; Να το κουβεντιάσουµε. Όµως, επαναλαµβάνω ότι
είχε και αρνητικά στοιχεία.

Πρώτα-πρώτα, το επτάωρο του ΕΑΕΠ από εκπαιδευτικής
πλευράς έχει επικριθεί, διότι το επτάωρο στην ουσία σήµαινε ότι
παιδιά πολύ µικρής ηλικίας ήταν για πολλές ώρες σε µη λειτουρ-
γικά κτήρια εγκλωβισµένα. Οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί, το κίνηµα
των εκπαιδευτικών, είχε αντιδράσει σε αυτό το ΕΑΕΠ και ζητούσε
να µην υπάρξει αυτή η χρονική επέκταση. Άρα, καθιερώνουµε
εξάωρο και όχι το αντιεκπαιδευτικό επτάωρο.

Δεύτερον, επεκτείνουµε, όπως σας είπα, σε όλα τα σχολεία τα
µαθήµατα και τις δράσεις που υπήρχαν µόνο στο ΕΑΕΠ, δηλαδή
εικαστικά, πληροφορική, µουσική, θέατρο, αγγλικά για την
πρώτη τάξη περισσότερο και αύξηση των ωρών γυµναστικής στις
τέσσερις πρώτες τάξεις.

Τρίτον, περιορίζουµε την υπερβολή και τον κατακερµατισµό
του σχολείου. Όσοι από εσάς έχετε µια εµπειρία παιδαγωγική,
θα γνωρίζετε ότι δεν πρέπει να εξασθενούµε τη σχέση των µι-
κρών µαθητών µε τον δάσκαλο. Δεν θέλουµε να µεταφέρουµε
στο δηµοτικό σχολείο ένα τοπίο κατακερµατισµού των γνωστι-
κών αντικειµένων, που, µάλιστα, διδάσκεται από µη επιµορφω-
µένους για αυτό διδασκάλους.

Οι ειδικότητες παραµένουν και µπορούν να γίνουν λειτουργι-
κές στο πλαίσιο του προγράµµατος µε µία αναµόρφωση. Όµως,
δεν πρέπει να οδηγηθούµε στη γυµνασιοποίηση του δηµοτικού
σχολείου. Η σχέση του µικρού µαθητή µε τον δάσκαλο και τη δα-
σκάλα είναι πολύ ουσιαστική, είναι πρωταρχική. Δεν πρέπει να
υπάρχει διάχυση αυτής της σχέσης.

Οι ειδικότητες θα αφορούν, όπως ανέφερα και νωρίτερα, το
σύνολο των σχολείων και όχι µόνο τα ΕΑΕΠ. Άρα, θα χρειαστεί
και πάλι µεγάλος αριθµός αναπληρωτών -γιατί οι περισσότερες
ειδικότητες είναι µε αναπληρωτές- και δάσκαλων στον βαθµό
που δεν συµπληρώνονται οι θέσεις.

Πέµπτον, στα ολοήµερα σχολεία δεν θα υπάρχει µόνιµος δά-
σκαλος ολοήµερου σχολείου. Θα είναι µε πρόγραµµα ο υπεύθυ-
νος δάσκαλος του σχολείου. Αυτό δεν αφορά εξοικονόµηση.
Είναι ξανά παιδαγωγική αντίληψη, διότι η αποµόνωση του δασκά-
λου στο ολοήµερο, δηλαδή εκτός διδακτικής πράξης, είναι αν-
τιεπιστηµονική και αντιπαιδαγωγική. Ο δάσκαλος θα υπάρχει και
θα πηγαίνει στα παιδιά στο ολοήµερο, επαναλαµβάνω µε πρό-
γραµµα, όχι ένας όλες τις ηµέρες. Αυτή η ιστορία είναι λάθος
επιστηµονικά και παιδαγωγικά.

Θα µπορούσα να αναφερθώ και σε άλλα ζητήµατα. Θα είµαστε

σε θέση να σας πούµε τον ακριβή αριθµό των αναγκαίων προσ-
λήψεων των αναπληρωτών, µόλις τελειώσει η διαδικασία µετα-
θέσεων, αποσπάσεων και λοιπά στο τέλος του Ιουνίου, φαντά-
ζοµαι, που θα ξέρουµε τα κενά και τα πλεονάσµατα. Πιστεύουµε
ότι τότε θα έχουµε τη δυνατότητα να κάνουµε και άλλες βελτιώ-
σεις, περαιτέρω βελτιώσεις, όπως αυτές που ακούω στον δηµό-
σιο διάλογο.

Το δεύτερο θέµα είναι τα νηπιαγωγεία. Όπως ξέρετε, είναι από
το 1985 ο νόµος και ορίζει ότι τα νηπιαγωγεία θα πρέπει κατά πε-
ριοχές και σταδιακά να ικανοποιήσουν και την ανάγκη για τη φοί-
τηση των παιδιών της προνηπιακής ηλικίας. 

Εµείς θέλουµε από φέτος να ενισχύσουµε την τάση τα παιδιά
προνηπιακής ηλικίας να πάνε στα νηπιαγωγεία, γιατί οι οικογέ-
νειες δεν έχουν λεφτά να πηγαίνουν σε παιδικούς σταθµούς,
αλλά και γιατί είναι σωστό και αναγκαίο έστω να γίνουν κάποια
βήµατα στην ενίσχυση της δεύτερης προνηπιακής χρονιάς στα
δηµόσια νηπιαγωγεία.

Ο νόµος –και όχι εµείς- εδώ και πολλά χρόνια ορίζει ότι ο αριθ-
µός των µαθητών σε κάθε τάξη νηπιαγωγείου είναι είκοσι πέντε.
Δεν καταλαβαίνω την φασαρία που γίνεται. Εµείς λέµε ότι ο ελά-
χιστος αριθµός θα είναι δεκατέσσερις. Είκοσι πέντε είναι ο ανώ-
τατος αριθµός και εµείς λέµε δεκατέσσερις. 

Θα µου πείτε ότι ήταν επτά µέχρι τώρα. Ναι, αλλά ήταν διαι-
ρέτης. Στην πράξη -και το ξέρουν όσοι πέρασαν από το Υπουρ-
γείο ή από εκπαιδευτικές ενώσεις ξέρουν- το επτά λειτουργούσε
ως διαιρέτης. Και έτσι δηµιουργούσαν µη πραγµατικές εικόνες
των νηπιαγωγείων. 

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να υπάρξει το δεκατέσσερα µίνιµουµ,
για να στελεχωθούν τα σχολεία, να υπάρξει η δυνατότητα να φοι-
τούν και παιδιά των προνηπίων. 

Στις µικρές, υποβαθµισµένες περιοχές ή όπου δεν υπάρχουν
δυνατότητες, έχουµε προβλέψει µια ευρεία γκάµα νηπιαγωγείων,
να είναι πέντε. Ήταν επτά και το κατεβάσαµε στο πέντε σε αυτές
τις περιπτώσεις. 

Όµως, θέλω να σας πω –και αυτό έχει σηµασία- ότι εµείς δεν
πρόκειται να κλείσουµε κανένα νηπιαγωγείο, επειδή δεν συµπλη-
ρώνεται ο αριθµός δεκατέσσερα. Το ξαναλέω αυτό και σηµει-
ώστε το. Άλλο µπορεί να ανοίξουµε εάν χρειαστεί, αλλά το να
κλείσουµε νηπιαγωγείο ξεχάστε το!

Υπάρχουν περιπτώσεις νηπιαγωγείων που έχουν έναν µαθητή
και γνωρίζουµε µία στη Θεσσαλία. Δεν καταλαβαίνω εάν υπάρχει
παιδαγωγική αντίληψη το να έχεις νηπιαγωγείο µε ένα παιδί. Το
υποστηρίζει κάποιος; Ρωτώ.

Όλοι ξέρουµε ότι η βασική παιδαγωγική αντίληψη για τα νήπια
είναι η οµαδοσυνεργατική. Δεν κάνουν φροντιστήρια τα παιδιά
ούτε τα βάζουµε να παρκάρουν εκεί, αλλά οµάδες πέντε µαθη-
τών που εναλλάσσονται –για αυτό λέµε δεκατέσσερα, για να
υπάρχει αυτή η παιδαγωγική δυνατότητα, η οµαδοσυνεργατική
διδασκαλία και απασχόληση- θα µπορούν να συµµετέχουν στο
νηπιαγωγείο.

Για την τεχνική εκπαίδευση, για την οποία έχουµε καταθέσει
µία µεγάλη διάταξη, θα ήθελα να σας πω ότι για εµάς πρέπει να
αποκτήσει κεντρικό ρόλο στο σχολικό σύστηµα. Αυτό σηµαίνει,
πρώτον, ότι πρέπει να είναι αναβαθµισµένα τα µαθήµατά της, να
µην αρχίζει η εξειδίκευση και η πρώιµη ταξική επιλογή από τα
δεκαπέντε. Να µπορεί να προχωράει και στο τρίτο έτος να γίνεται
η εξειδίκευση. Άρα, το πρώτο έτος των ΕΠΑΛ θα είναι µια γενική
µόρφωση προς τεχνική κατεύθυνση, το δεύτερο θα είναι οι ενό-
τητες και µετά θα έχουµε το θέµα της εξειδίκευσης. 

Επιπλέον, καθιερώνουµε από φέτος τέταρτο έτος µαθητείας,
όπου συνδέουµε τους τελειόφοιτους των ΕΠΑΛ διαφόρων ειδι-
κοτήτων µε βιοµηχανίες και άλλες επιχειρήσεις, χωρίς µαύρη ερ-
γασία, µε διασφαλισµένα δικαιώµατα και µε απολυτήριο από το
οποίο θα εµφαίνεται ότι πήραν µέρος σε αυτήν τη µαθητεία. 

Αυτή είναι η επιλογή µας. Όχι µοντέλο πρώιµης ταξικής επιλο-
γής από τα δεκαπέντε, δηλαδή «πάρε ειδίκευση και φύγε, χά-
σου». Όχι. Ολόπλευρη µόρφωση στο παιδί αυτό, σφραγίδα της
µαθητείας και όχι µαύρη εργασία και όσα παιδιά από τα τεχνικά
λύκεια θέλουν να πάνε στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ να µπορούν να πη-
γαίνουν, να µην κλείνει ο δρόµος. Αυτή είναι η πρότασή µας και
αυτήν καταθέσαµε. 
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Τελειώνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα θέµα, το οποίο
κατά τη γνώµη µας είναι σήµερα ο γόρδιος δεσµός της εκπαί-
δευσης. Είναι το θέµα της δηµόσιας επιχορήγησης και των διο-
ρισµών. 

Είναι προφανές ότι χωρίς διορισµούς, µε την ανακύκλωση του
συστήµατος των αναπληρωτών, δεν µπορεί να λειτουργήσει το
σχολείο. Λειτουργεί οριακά και µε τρόπο ο οποίος δεν τιµά συ-
νολικά τη χώρα µας. 

Ως Υπουργείο Παιδείας έχουµε διατυπώσει συγκεκριµένη πρό-
ταση για είκοσι χιλιάδες διορισµούς µέχρι το 2018, συγκεκρι-
µένη. Ζητήθηκε και τη δίνω και σε εσάς. 

Αυτή η πρόταση έχει µπλοκαριστεί από την τρόικα, διότι έχει
να κάνει µε την αξιολόγηση του προγράµµατος. Σκοντάφτει στο
γενικό θέµα των διορισµών του δηµοσίου. Πιστεύουµε ότι θα
λυθεί κάποια στιγµή -συντόµως- και έτσι θα βρούµε τη διαδικασία
για να προχωρήσουµε σε αυτήν τους διορισµούς σταδιακά.

Είναι προφανές ότι η εκπαίδευση «κουβαλάει το σταυρό του
µαρτυρίου» που έχει να κάνει µε τα µνηµόνια, που έχει να κάνει
µε την κρίση, που έχει να κάνει µε τη διάλυση και την κατασπα-
τάληση πέντε κοινοτικών πλαισίων από τις προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. Πλούτος µεγάλος εισέρρευσε και στην εκπαίδευση, αλλά
δυστυχώς λίγα πράγµατα είδαν οι µαθητές και οι καθηγητές από
αυτήν την πλουσιοπάροχη επιχορήγηση! Αλλού πήγαν, στους
«χρυσοκάνθαρους», στις διάφορες προσλήψεις, στις διάφορες
προµήθειες που έγιναν και βεβαίως και σε µία αντίληψη οµηρίας
των νέων παιδιών, γιατί οι αναπληρωτές είναι ένα σύστηµα οµη-
ρίας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ως στόχο να προωθή-
σουµε ως Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ τη σταδιακή αύξηση των δη-
µοσίων επενδύσεων για την εκπαίδευση από το 2,8% που είναι
σήµερα, στο µέσο όρο των χωρών της Ευρωζώνης που είναι
πάνω από το 4%!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να το βάλετε στο µεσοπρόθεσµο
αυτό!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Αν βάζαµε στο µεσοπρόθεσµο αυτά που έλεγε ο κ.
Σαµαράς, θα έπρεπε να έχουµε φθάσει στο 1,9% σήµερα. Το θυ-
µάστε ή όχι; Αν ίσχυε το µεσοπρόθεσµο του κ. Σαµαρά, θα ήµα-
σταν στο 1,9% σήµερα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μην ξύνεστε στη γκλίτσα του τσοπάνη, κύριε συνάδελφε! Εν-

τάξει; Αφήστε το!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Βάλτε το 4% στο µεσοπρόθεσµο!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Εµείς στόχους βάζουµε. Και ο βασικός στόχος είναι
η ανασυγκρότηση του κοινωνικού κράτους, που σηµαίνει δηµό-
σια εκπαίδευση, υγεία και σύστηµα κοινωνικής αλληλεγγύης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
και τη δευτερολογία σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τελειώνω αµέσως. 

Ολοκληρώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
πω ότι εµείς είµαστε µία Κυβέρνηση η οποία εµπνέεται από το
µεγάλο κίνηµα του εκπαιδευτικού και κοινωνικού δηµοτικισµού
του προηγούµενου αιώνα στη χώρα µας, από τον Δελµούζο, από
τον Γληνό, από τον Τριανταφυλλίδη, από τον Κουντουρά, από
τους Ιµβριώτηδες, από τον Σωτηρίου, από τον Παπανούτσο, από
τους Δηµαράδες. Από όλους αυτούς εµπνεόµαστε, από τη µε-
γάλη δηµοκρατική προοδευτική παράδοση που έδωσε τη µάχη
στη χώρα µας, ώστε το σχολείο να είναι σχολείο λαϊκό, δηµοκρα-
τικό, σχολείο ισότητας, σχολείο το οποίο να δίνει τη δυνατότητα
σε όλα τα παιδιά να ανεβαίνουν και όχι να γίνονται παρανάλωµα
µίας σκληρής ταξικής πάλης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δένδια, να πα-

ρεµβληθεί ο κ. Φωτήλας;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, να µην παρεµβλη-

θεί ο κ. Φωτήλας, γιατί ο κύριος Υπουργός έθεσε πολύ σηµαντικά
θέµατα. Τα είπε και τόσο ωραία, άλλωστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δένδιας έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι από τις σπάνιες περιπτώσεις που ελπίζω, προς
χάριν πραγµατικά των µεγάλων διδασκάλων στους οποίους ανα-
φέρθηκε ο κύριος Υπουργός, να µην υπάρχει µετέπειτα ζωή, διό-
τι αν ακούσουν ότι η υπάρχουσα κυβερνητική πολιτική στην παι-
δεία επικαλείται αυτούς ως πνευµατικούς πατέρες, φοβούµαι ότι
µάλλον θα ταραχθούν κατ’ ελάχιστον εκεί που βρίσκονται. 

Εάν, δε, είχαν τη δυνατότητα να επικοινωνήσουν µε τη Βουλή
των Ελλήνων σήµερα, κύριε Υπουργέ, δεν θα ήσασταν ευτυχής!

Όµως, θα ήθελα να ξεκινήσω από κάτι άλλο. Κατ’ αρχάς, ακού-
στηκε από πολλούς συναδέλφους εδώ -νοµίζω δικαίως- επιµνη-
µόσυνος αναφορά στα θύµατα της «MARFIN». Θα ήθελα να
προσθέσω κι εγώ τη φωνή µου και τη φωνή της Νέας Δηµοκρα-
τίας και να πω επιπλέον κάτι το οποίο ίσως δεν γνωρίζει η Εθνική
Αντιπροσωπεία, ότι οι διωκτικές αρχές της χώρας έχουν ασκήσει
συγκεκριµένη ποινική δίωξη διά των εισαγγελικών αρχών, κατά
συγκεκριµένων προσώπων για τις δολοφονίες των τεσσάρων
αυτών ανθρώπων. Η υπόθεση αυτή είναι ενώπιον της ελληνικής
δικαιοσύνης. Η Ελληνική Αστυνοµία της υπουργίας µου έστειλε
συγκεκριµένο φάκελο στην εισαγγελία και η εισαγγελία άσκησε
τις ποινικές διώξεις. Κατά την άποψη των διωκτικών αρχών,
έχουν εξατοµικευθεί οι ευθύνες. Δεν είναι in rem. Είναι κατά συγ-
κεκριµένων προσώπων. Και οι διωκτικές αρχές έχουν εδραία την
πεποίθηση ότι αυτοί είναι οι δολοφόνοι οι οποίοι στέρησαν τις
τέσσερις αυτές -αναφέροµαι και στο κυοφορούµενο- ανθρώπι-
νες ζωές. Η δικαιοσύνη θα κρίνει.

Έρχοµαι τώρα στο υπό συζήτηση νοµοθέτηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να αναφερ-

θώ κατ’ αρχάς στους συναδέλφους της Πλειοψηφίας, πριν έλθω
στους κυρίους Υπουργούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε, τι υποτιµήσεις
µπορείτε να δεχθείτε από αυτήν την Κυβέρνηση, εσείς που τη
στηρίζετε µε την ψήφο σας; Τι υποτίµηση της νοηµοσύνης σας,
της αξιοπρέπειάς σας και του ρόλου σας ως Βουλευτή; Μέχρι
ποιο σηµείο;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εξηγήστε µου, παρακαλώ, εάν έχετε την καλοσύνη, το εξής:

Οι δύο αυτές τροπολογίες περί επαγγελµατικής εκπαίδευσης, οι
οποίες κατατίθενται εκπροθέσµως και είναι τροπολογίες τριάντα
οκτώ σελίδων, είναι ποτέ δυνατόν να γίνουν δεκτές και να ψηφι-
στούν, ως νοµοθετική διαδικασία, από οποιαδήποτε -έστω και αν
έχει περιθώρια ανοχής, αξιοπρεπείας- πλειοψηφία κοινοβουλίου
οπουδήποτε στον πολιτισµένο κόσµο; Ο οποιοσδήποτε από εσάς
µπορεί µέχρι αύριο να ξέρει τι λένε αυτές εδώ οι τροπολογίες,
πριν τις ψηφίσετε; 

Ξέρετε, όµως, όταν έρχεται η προσβολή, δεν έρχεται µόνη.
Δεν υποτιµάται η αξιοπρέπειά σας µόνον µε αυτόν τον τρόπο.
Σας κάνουν και άλλα πολύ χειρότερα. Αυτό εδώ, το οποίο κατέ-
θεσε η κυρία Υφυπουργός Παιδείας, ονοµάζεται «νοµοτεχνική
βελτίωση». Σας το δείχνω. Σας λέω, λοιπόν, ότι στο εδάφιο δ’ της
παραγράφου 12 του άρθρου 27, το οποίο είναι απολύτως οµι-
χλώδες, δηµιουργείται δαπάνη εις βάρος του κρατικού προϋπο-
λογισµού. Αυτό εδώ όλο ονοµάζεται «νοµοτεχνική βελτίωση». 

Θέλετε να κοιτάξετε στον Κανονισµό της Βουλής πώς ορίζεται
η νοµοτεχνική βελτίωση; 

Και επειδή η γελοιότητα δεν έχει τέλος, το ξέρετε ότι φέρνουν
και νοµοτεχνικές βελτιώσεις επί των εκπροθέσµων τροπολογιών,
διότι δεν πρόλαβαν να τις γράψουν; 

Σας παρακαλώ, για τω θεώ, είναι δυνατόν να τα ψηφίζετε αυτά
τα πράγµατα; Σέβοµαι και εκτιµώ τον καθέναν από εσάς. Είναι
δυνατόν αυτά τα πράγµατα ποτέ να τα ψηφίζετε; Είναι δυνατόν
αυτή η Κυβέρνηση να επικαλείται οποιονδήποτε εκσυγχρονισµό,
οποιοδήποτε ηθικό δικαίωµα, όταν εξευτελίζει τη Βουλή των Ελ-
λήνων στο σύνολό της, όλους εµάς, και τον έσχατο, ανεξαρτή-
τως πολιτικών απόψεων; 

Είναι µία Κυβέρνηση η οποία έχει φέρει µέχρι σήµερα επτά νο-
µοθετήµατα, ανάλογα περίπου µε τις πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, εκ των οποίων έχει ψηφίσει -εάν το µέτρηµά µου δεν
είναι λάθος κατά µία ή δύο- διακόσιες είκοσι τρεις τροπολογίες.
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Αυτό είναι νοµοθεσία; Και σας το λέω εν απολύτω επιγνώσει ότι
και η προηγούµενη κυβέρνηση -και θέλω να σας το πω αυτό-
πολλάκις έσφαλε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Όχι!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αυτό εδώ, όµως, συνιστά πλήρη γελοι-

οποίηση. Και εν πάση περιπτώσει, τα λάθη του παρελθόντος ήρ-
θατε να επαναλάβετε και να επαυξήσετε; Γιατί δεν µας το λέτε;
Γιατί δεν λέτε στην ελληνική κοινωνία ότι, «ήρθαµε εδώ για να γί-
νουµε πολύ χειρότεροι από τους προηγούµενους, να κάνουµε
ό,τι λάθη έκαναν οι προηγούµενοι επί δέκα, επί είκοσι, επί
τριάντα, να γελοιοποιήσουµε ό,τι έµεινε όρθιο»; Γιατί δεν τα λέτε
αυτά;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Τόσο πολύ δεν
µπορούµε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι δυνατόν αυτά τα πράγµατα να έρ-
χονται εδώ και να ψηφίζονται; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πάµε τώρα λίγο στο νοµοθέ-
τηµα. 

Κατ’ αρχάς έχω πει πολλές φορές ότι εάν ο Γερµανός Υπουρ-
γός των Οικονοµικών, σε µια φάση πλήρους µεγαθυµίας, συνεν-
νοείτο µε τη γερµανική Βουλή και την Ευρωπαϊκή Ένωση -αφήνω
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο στην µπάντα- και χάριζε το σύ-
νολο του ελληνικού χρέους -το σύνολο!- εάν µας έλεγαν αύριο
το πρωί «δεν χρωστάτε τίποτα, κύριοι, άντε στο καλό!», σε δέκα
χρόνια θα ήµασταν πάλι στα ίδια χάλια. Γιατί; Διότι αλλού είναι η
αιτία του κακού. Μία από τις αιτίες του κακού είναι ότι δεν δηµι-
ουργούµε καινοτόµα προϊόντα. Η συµµετοχή της καινοτοµίας
στο Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν µας δεν υπερβαίνει το 0,5%. Και,
βεβαίως, τα ποσά από τον κρατικό προϋπολογισµό που διαθέ-
τουµε για την έρευνα -αιτία, αλλά όχι η µόνη αιτία του κακού-
ποικίλουν ανάλογα µε τον τρόπο που τα µετράς, από 0,6% µέχρι
0,8% του ΑΕΠ. 

Έρχεται, λοιπόν, µία Κυβέρνηση µετά από ενάµιση χρόνο να
αντιµετωπίσει κατάµατα µια από τις µεγάλες πηγές κακοδαιµο-
νίας της ελληνικής οικονοµίας και έναντι αυτού, φέρνει κύριε
Υπουργέ, αυτό το νοµοθέτηµα. Αυτό το νοµοθέτηµα φέρνετε,
ένα νοµοθέτηµα εµβαλωµατικό, το οποίο µόνον αναφέρεται σε
διατάξεις νόµου τις οποίες εσείς είχατε επαινέσει προηγουµέ-
νως, όταν είχε έρθει αυτός ο νόµος, τον οποίο παρεµπιπτόντως
εγώ, που συνυπέγραφα τότε, δεν τον θεωρούσα επαρκή, τον θε-
ωρούσα απλώς ως πρώτο βήµα. Και αυτή είναι η απάντησή σας
απέναντι στη χειµαζόµενη ελληνική οικονοµία, µια σειρά παρα-
ποµπών στο προηγούµενο νοµοθέτηµα, διορθώσεων, ρουσφε-
τολογικών αλλαγών, χωρίς καµµία καν κωδικοποίηση.

Αυτό φέρνετε εδώ και ζητάτε από την Εθνική Αντιπροσωπεία
να αντιµετωπίσει σοβαρά αυτό το νοµοθέτηµα, ως την απάντηση
της Κυβέρνησης µετά από δεκαοκτώ µήνες στο µέγα θέµα της
έρευνας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά σας λέω -επειδή σας
σέβοµαι, αλλά σέβοµαι και τον εαυτό µου και το κόµµα του
οποίου είµαι µέλος- ντρέποµαι να ασχοληθώ περισσότερο. Αυτά
τα πράγµατα δεν είναι σοβαρά. Είναι επιεικώς µη σοβαρά!

Και είµαι βέβαιος -και θα σας πω πως είµαι βέβαιος- γιατί τιµώ
τον παριστάµενο Υπουργό, τον οποίο δεν γνωρίζω, όµως τον
τιµώ εξ ακοής, ότι ούτε αυτός είναι υπερήφανος. Παρατήρησα
την πρωτοµιλία του εδώ. Σε αντικείµενο, το οποίο αποτελεί και
την επαγγελµατική του δραστηριότητα, δεν σήκωσε µια φορά το
κεφάλι του από το κείµενο. Διάβασε το σύνολο της οµιλίας του.

Κατ’ αρχάς, αυτό το απαγορεύει ο Κανονισµός. Tο ξέρετε.
Όµως, δεν σχολιάζω επ’ αυτού. Ξέρετε γιατί το απαγορεύει ο Κα-
νονισµός; Γιατί λέει ο νοµοθέτης ότι αν ξέρεις τι εισηγείσαι, δεν
χρειάζεσαι σηµείωµα. Αν δεν ξέρεις τι εισηγείσαι και το διαβά-
ζεις, τότε έχεις ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα εσύ και εµείς προς
τους οποίους το εισηγείσαι. 

Είµαι πεπεισµένος, λοιπόν -επειδή σέβοµαι τον Υπουργό- ότι
δεν τα πιστεύει αυτά που εισηγείται. Άλλωστε και στην ίδια την
αιτιολογική έκθεση υπόσχεται ότι µετά από ένα διάστηµα…

Ποιο είναι αυτό το διάστηµα αλήθεια; Τι κυβερνητική ζωή νο-
µίζετε ότι έχετε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Τέσσερα χρόνια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Νοµίζετε ότι έχετε µακρό χρόνο; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Άλλα δυο χρόνια. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Τέσσερα χρόνια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Τέσσερα χρονάκια υπολογίζετε ακόµα. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Και άλλα τέσσερα, οκτώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα είναι ευχής έργον για εσάς να έχετε

τέσσερις µήνες.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Σας λέω, λοιπόν, ότι και εσείς, ως νοµοθετική πρωτοβουλία
εδώ, το µόνο που λέτε επί ενάµιση χρόνο είναι ότι, «θα φέρουµε
κάτι άλλο όπου να’ ναι, αυτό είναι εµβαλωµατικό, διότι είναι κάτι
στο οποίο χρειάζεται να γίνουν κάποιες ρυθµίσεις». 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί, εσύ τα πιστεύεις αυτά
που λες τώρα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάµε πα-
ρακάτω. 

Παρεµπιπτόντως, δε, αξίζει να µας πει κάποιος γιατί η παρα-
ποµπή εδώ δεν γίνεται στο άρθρο 179 της Συνθήκης Λειτουργίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Απαλείφεται αυτό που υπήρχε στον
προηγούµενο νόµο. Για να καταλάβω, δηλαδή, αποτελεί νοµοτε-
χνική παράλειψη, όπως σωρεία άλλων που υπάρχουν στο κείµενο
ή έχει αποφασίσει η Κυβέρνηση ότι θα φύγουµε από την Ευρω-
παϊκή Ένωση και αρχίζει και βγάζει από τα νοµοθετικά κείµενα
τις σχετικές αναφορές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και από την Ευρω-
παϊκή Ένωση; Όχι µόνο από την Ευρωζώνη; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ορίστε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και από την Ευρω-

παϊκή Ένωση; Όχι µόνο από την Ευρωζώνη; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Συνολικώς. Να µην κάνουµε µισές

δουλειές. Να τα κάνουµε όλα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Από όλα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πάντως, η παραποµπή -προς ενηµέ-

ρωσή σας, διότι είµαι βέβαιος ότι δεν το έχετε διαβάσει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, πιθανότατα και πολύ
καλά κάνατε, δεν αξίζει- αφορά στη συνθήκη για την Ευρωπαϊκή
Ένωση, όχι θέµατα του νοµίσµατος, της Ένωσης. 

Υπάρχουν πάρα πολλά τα οποία µπορεί κάποιος να πει για τα
θέµατα της παιδείας. Δεν µπαίνω στα άρθρα, δηλαδή δεν µπαίνω
στη λογική του γιατί πρέπει να ορίζεται ένα συµβούλιο από τον
Υπουργό, το οποίο θα εκλέξει το άλλο συµβούλιο, το οποίο επί-
σης θα διοριστεί από τον Υπουργό. Ορίζουµε, δηλαδή, αυτούς
που θα υποδείξουν αυτούς που ορίζουµε. Αυτά τα καινοφανή της
«πρώτη φορά αριστερά» τα σχολιάζουµε αύριο, αν θέλετε. Γιατί
σας ξαναείπα, στα όρια της νοµοθετικής γελοιότητος προφανώς
δεν υπάρχει τέλος. Δεν υπάρχει ίσως ούτε αρχή, αλλά εν πάση
περιπτώσει. 

Πάµε λίγο στα θέµατα παιδείας, παρ’ ότι δεν θα προλάβω να
τα αναπτύξω. 

Ο Υπουργός κ. Φίλης κατηγόρησε τον Πρόεδρο της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Κυριάκο Μητσοτάκη για τη χρήση της λέξης «πε-
λάτες». Σοβαρά; Σοβαρά πρέπει να τον καταγγείλουµε τον κ.
Μητσοτάκη; Ακούσατε τι είπε; Διαβάσατε την οµιλία του; Ο κ.
Μητσοτάκης είπε ότι ο Έλληνας µαθητής απέναντι στο δηµόσιο
σχολείο έχει το δικαίωµα του πελάτη, αυτού, δηλαδή, ο οποίος
έχει καταβάλει αντίτιµο ήδη για τις υπηρεσίες τις οποίες λαµβά-
νει και όχι την στερούµενη δικαιώµατος θέση του υπηκόου, όπως
τον αντιµετωπίζει ο παρών Υπουργός και το παρόν Υπουργείο. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ο Έλληνας µαθητής διά των γονέων του και διά του Έλληνα

φορολογούµενου έχει καταβάλει ηχηρό αντίτιµο και είναι δι-
καίωµά του οι υπηρεσίες Παιδείας. Δεν είναι δικαίωµα και δωρεά
του Υπουργείου. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. 

Η προσπάθεια, δε, της Πλειοψηφίας και της Κυβέρνησης -διότι
αυτά δεν ταυτίζονται και τιµώ πολλούς από εσάς πολύ περισσό-
τερο από ό,τι τιµώ την Κυβέρνηση στο σύνολό της- ετεροπροσ-
διορισµού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ως δήθεν νεοφιλε-
λεύθερης, συνιστά ύψιστη µαρξιστική γελοιότητα. Αν θέλετε να
µας κατηγορήσετε από το 1974 και µετά ως παράταξη, µπορείτε
να µας κατηγορήσετε για κρατισµό. Νεοφιλελευθερισµό στα
όνειρά σας. Ούτε κατ’ ελάχιστον. Εν πολλοίς, δε, πρέπει να πω,
ασκώντας κριτική στη δική µου παράταξη, ούτε καν φιλελευθε-
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ρισµό.
Έρχοµαι να σας πω και κάτι άλλο. Στα πεπραγµένα του Υπουρ-

γείου Παιδείας θα αναφερθώ αύριο. Στο τελευταίο λεπτό του
χρόνου µου θα ήθελα να σας πω το εξής:

Επαίρεται ο κύριος Υπουργός Παιδείας εδώ για την κατάρ-
γηση της διάταξης, µε την οποία δήθεν ποινικοποιείται η συνδι-
καλιστική δραστηριότητα των µαθητών. Θέλετε να σας διαβάσω
τη διάταξη της οποία προτείνεται η κατάργηση, για να δείτε τι
έλεγε;

Έλεγε η διάταξη: «Όποιος…» -προσέξτε, όχι οι µαθητές, αλλά
«όποιος»- «…καθ’ οιονδήποτε τρόπο παρεµποδίζει, διαταράσσει
ή διακόπτει την οµαλή λειτουργία των δηµοσίων σχολείων πρω-
τοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ή παρανόµως παρα-
µένει στους χώρους λειτουργίας αυτών τιµωρείται…» και λοιπά.

Όπως καταλαβαίνετε, ο µαθητής δεν µπορεί να παραµένει πα-
ρανόµως στον χώρο λειτουργίας των σχολείων. Άρα, η διάταξη
δεν αφορά τους µαθητές. Πείτε µου, λοιπόν, ποιον αφορά. Ποιον
καλύπτει αυτό εδώ; Ηµέρα της «MARFIN»! Ποιον καλύπτει αυτό
εδώ; Ποιον θέλουµε να απαλλάξουµε από ποινικές διώξεις για
τώρα ή για το µέλλον; Για ποιο πράγµα επαιρόµεθα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω πάρα πολλά να πω για τα
θέµατα του Υπουργείου Παιδείας και ιδίως για τις καινοτοµίες
που δήθεν εισάγει και τις αλλαγές που δήθεν επιφέρει, αλλά
αυτό θα το κάνουµε αύριο στη συζήτηση για τα άρθρα. Δεν προ-
λαβαίνουµε σήµερα. 

Εύχοµαι, απλώς –ξαναλέω- οι µεγάλοι πατέρες της εκπαίδευ-
σης, στους οποίους αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός προηγου-
µένως, να µην έχουν ακούσει την αποψινή του οµιλία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Φωτήλας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με διάλογο µε το

υπερπέραν ξεκινήσαµε, µε διάλογο µε το υπερπέραν καταλή-
ξαµε.

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Θέλω να πληροφορήσω τον αξιότιµο Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, ότι η διάταξη την οποία
καταργούµε, κατά διαβολική σύµπτωση ήταν εκείνη µε βάση την
οποία σύρθηκαν στα δικαστήρια δεκάδες µαθητές και κανένας
εξωσχολικός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεύτερον, θέλω να τον πληροφορήσω, αν και είναι έγκριτος

νοµικός, ότι υπάρχει το Ποινικό Δίκαιο το οποίο προβλέπει τιµω-
ρίες για τους λεγόµενους, όπως λέτε, εξωσχολικούς, για όσους
µπαίνουν, εισβάλλουν και εµποδίζουν τη λειτουργία του σχο-
λείου. Η συγκεκριµένη διάταξη, την οποία έχει ονοµάσει ο µαθη-
τικός και εκπαιδευτικός κόσµος «µαθητοδικεία», ιδιώνυµο εις
βάρος των µαθητών, ήταν µία διάταξη τιµωρητική για τους µα-
θητές. 

Δεύτερον, ήταν καλή η προσπάθειά σας να δικαιολογήσετε τον
Αρχηγό σας για τη φράση «οι µαθητές είναι πελάτες των σχο-
λείων». Άµα διαβάσετε όλο το κείµενο, ούτε καν αυτά τα οποία
εσείς είπατε, δεν αναφέρονται. Είναι σαφές και αναφέρεται ακό-
µη και στην αντίληψη, αν το δείτε, πολλαπλών πηγών χρηµατο-
δότησης της δηµόσιας εκπαίδευσης. Ο πελάτης διαλέγει. Μας
πηγαίνει κάπου στα voucher αυτή η αντίληψη. 

Όµως, θα ήθελα να ήταν εδώ ο κ. Μητσοτάκης και να γίνει
αυτός ο διάλογος, για να καταλάβουµε τι εννοούσε και να µας
εξηγήσει.

Ζητώ συγγνώµη που πήρα τον λόγο. Ήταν, όµως, αναγκαίο για
να διευκρινιστούν αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κι εγώ θα ήθελα να πω
δύο λόγια στον κ. Δένδια, χωρίς να διαβάζω κείµενο αυτήν τη
φορά, όπως ανέφερε. Δεν νοµίζω ότι διάβαζα και πριν. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: By heart!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πρόοδος, κύριε Υπουργέ. By heart!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): By heart, ναι. 
Εκτιµώ ιδιαίτερα την παρατήρησή του ότι στην Ελλάδα δεν δη-

µιουργούµε καινοτόµα προϊόντα. Θα ήθελα να τον ρωτήσω: Γιατί
αυτό συµβαίνει εδώ και σαράντα χρόνια; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα σας απαντήσω µετά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Το πρώτο είναι αυτό. Και
ξέρω πολύ καλά τις απαντήσεις, κύριε Δένδια, πολύ καλύτερα,
πιστεύω, από εσάς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Φέρτε τις απαντήσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, ρητορικό

είναι το ερώτηµα, κύριε Δένδια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όταν µε δείχνουν, συνήθως δεν είναι

ρητορικό. Εν πάση περιπτώσει, µπορώ να το εκλάβω ως ρητο-
ρική χειρονοµία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Το δεύτερο είναι οι ρου-
σφετολογικές ρυθµίσεις στο νοµοσχέδιο αυτό. Θα ήθελα να µας
πείτε ποιες είναι αυτές οι συγκεκριµένες ρουσφετολογικές ρυθ-
µίσεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Να σας τις πω τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ πολύ. Έχετε δευτερολογία. Πείτε τα στη δευτερολο-
γία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Και τέλος, αναφερθήκατε
πάλι στο θέµα του ΕΣΕΤ, το οποίο ορίζεται από τον Υπουργό σε
µεταβατική φάση για τέσσερις µήνες. 

Ποιος όριζε το ΕΣΕΤ εδώ και τόσα χρόνια, για τρία χρόνια, όχι
για τέσσερις µήνες; Γιατί υπάρχει αυτή η καχυποψία; Γνωρίζετε
ποια θα είναι τα µέλη του νέου ΕΣΕΤ; Για ποιο λόγο θεωρείτε ότι
ήδη υπάρχουν προκαθορισµένες καταστάσεις τέτοιες ούτως
ώστε να δηµιουργείτε την εντύπωση ότι το νέο ΕΣΕΤ, το οποίο
θα αποτελείται πραγµατικά από καταξιωµένους επιστήµονες διε-
θνούς κύρους, θα λειτουργήσει µε έναν τρόπο, τον οποίο του-
λάχιστον εγώ θεωρώ ότι απάδει οποιασδήποτε ακαδηµαϊκής
ευθύνης και καταξιωσύνης;

Πρόκειται για καταξιωµένα άτοµα, κύριε Δένδια, και θα τα
δείτε. Ελπίζω να αναθεωρήσετε τότε την άποψή σας, γιατί µε
αυτές τις απόψεις που εκφράζονται, ουσιαστικά αυτό που γίνεται
είναι να υποτιµάται εντελώς ο θεσµός του ΕΣΕΤ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα κι εγώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Απλώς θα ήθελα
να µιλήσω για τη νοµοτεχνική βελτίωση που αφορά στο άρθρο
27, στους ΕΔΙΠ-ΕΤΕΠ κ.λπ. και για το οποίο ο κ. Δένδιας µάς κα-
τηγόρησε ή επιβεβαίωσε την προχειρότητα και την ανικανότητα
που µας διακρίνει, σε αντιδιαστολή, βέβαια, µε τις προηγούµενες
κυβερνήσεις και την ικανότητά τους.

Θα ήθελα να τον πληροφορήσω, λοιπόν, ότι υπήρχε στο αρ-
χικό κείµενο, πέρασε από την Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων, έχει περάσει από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και
γίνεται συγκεκριµένη νοµοτεχνική βελτίωση.

Θέλω να σας πληροφορήσω, κύριε Δένδια, επειδή µιλήσατε
για την πάρα πολύ µεγάλη ικανότητα των προηγούµενων κυβερ-
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νήσεων, ότι αφορά κατηγορία εργαζοµένων στα ανώτατα ιδρύ-
µατα, οι οποίοι µε τον ν. 4009/2011 έµειναν απολύτως µετέωροι.
Εκκρεµούν από το 2011 προεδρικά διατάγµατα. Εκκρεµούσαν
προσλήψεις από το 2008. Αυτοί οι άνθρωποι ήταν σε οµηρία
µέχρι σήµερα.

Θέλω να πληροφορήσω τους αγαπητούς συναδέλφους και συ-
ναδέλφισσες ότι, εάν υπάρχουν τόσες τροπολογίες, εάν υπάρ-
χουν άρθρα τα οποία φαίνονται να είναι σαν πλίνθοι και κέραµοι,
όπως κατηγορούµαστε, είναι γιατί είναι τόσες πολλές οι εκκρε-
µότητες τις οποίες έχουν αφήσει οι προηγούµενες κυβερνήσεις,
που θα έπρεπε να νοµοθετούσαµε κάθε µέρα µήπως και µπορέ-
σουµε να αναστηλώσουµε µε κάποιον τρόπο όλες αυτές τις εκ-
κρεµότητες.

Κοιτάξτε λίγο καλύτερα και καλό είναι να διαβάσετε λίγο προ-
σεκτικά. Έχετε βρει µία καραµέλα περί ρουσφετιών, φωτογρα-
φικών διατάξεων και όλα αυτά. Εγώ σας καλώ να µου πείτε τι
κάνατε για τα ανώτατα ιδρύµατα.

Όµως, θα τα πω σε λίγο στην οµιλία µου, κύριε Δένδια, που
επαίρεσθε κιόλας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα τα πείτε στην οµι-
λία σας. Ευχαριστούµε.

Κύριε Φωτήλα, θα πάρετε µεταγραφή στο ΚΚΕ, αν καθίσετε
περισσότερο.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Το άκουσα και αυτό!
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Από τη Νέα Δηµοκρα-

τία θα πάτε κατευθείαν στο ΚΚΕ!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Λόγω γραβάτας ίσως!
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Να πάρω τον λόγο επί προσωπικού;
Το σηµερινό νοµοσχέδιο: «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες

διατάξεις» αποτελεί ένα απτό παράδειγµα της νοµοθέτησης αλά
ΣΥΡΙΖΑ που βιώνουµε τον τελευταίο καιρό στο Κοινοβούλιο. Για
άλλη µία φορά, δηλαδή, βλέπουµε το φαινόµενο να έρχονται
αποσπασµατικές διατάξεις κρατικοδίαιτης λογικής σχετικά µε
την έρευνα, άλλες στη διαβούλευση και άλλες τώρα.

Ήδη από το πρώτο άρθρο του σχεδίου νόµου βρίσκεται εκτός
ευρωπαϊκού πλαισίου και του άρθρο 179 της Συνθήκης της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Δεν τα λέµε εµείς αυτά. Η Έκθεση της Επι-
στηµονικής Επιτροπής της Βουλής τα λέει. Δεν ξέρω αν τη
διαβάσατε. Βέβαια, υπάρχουν σαφώς φωτογραφικές ρυθµίσεις
για συγκεκριµένες κατηγορίες φίλων της Κυβέρνησης.

Είδα, κύριε Υπουργέ, ότι φέρατε ρυθµίσεις για την υποβοή-
θηση του ΣΑΕΠ µε τροπολογία. Δεν µας λέτε, όµως, γιατί κωλυ-
σιεργεί η διαδικασία αναγνώρισης των επαγγελµατικών δικαιω-
µάτων χιλιάδων αποφοίτων πανεπιστηµίων και κολλεγίων, παρά
τις σχετικές εξαγγελίες σας, αλλά και τις σχετικές ερωτήσεις που
σας έχουµε απευθύνει κατά καιρούς. Βέβαια, υπάρχουν πάλι
άσχετες τροπολογίες, µεταξύ των οποίων και µία σχετική µε την
πρόσληψη δηµοσιογράφων στο Υπουργείο Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης, τέσσερις ακόµη, από δύο για κάθε
Αναπληρωτή Υπουργό. Αλίµονο! Άλλωστε, πώς θα µπορέσει να
κτισθεί το νέο καθεστώς ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ χωρίς επικοινωνιακή
αβάντα;

Υπάρχει και κάτι που είδα τώρα, πριν από λίγο. Είδα µία τρο-
πολογία σχετικά µε τη µεταφορά των αδιάθετων ακινήτων από
το Υπουργείο Υγείας στα Υπουργεία Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Στην παράγραφο 3 λέει
ότι η αξιοποίηση, η εκµίσθωση, η εκποίηση, η παραχώρηση µε ή
άνευ ανταλλάγµατος και η διαχείριση της ακίνητης περιουσίας
πραγµατοποιούνται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Προ-
νοίας. Δηλαδή, ο γενικός γραµµατέας θα παίρνει ένα κοµµάτι
γης, θα δίνει όπου θέλει, χωρίς κανένα αντάλλαγµα και χωρίς
καµµία αιτιολογία. Τα συµπεράσµατα δικά σας!

Δύο είναι οι διατάξεις που νοµίζω ότι δείχνουν τη γενική φιλο-
σοφία του παρόντος νοµοθετήµατος, ειδικά στα πανεπιστήµια.
Τη µία διάταξη την ανέλυσε επαρκώς ο ειδικός αγορητής µας, ο
κ. Μαυρωτάς, για το άρθρο 33 παράγραφος 7 που αφορά τους
υπό µετάταξη δασκάλους και καθηγητές σε θέση εργαστηριακού
και διδακτικού προσωπικού στα πανεπιστήµια. 

Εγώ θέλω να επιµείνω στη δεύτερη διάταξη που αφορά στα

Συµβούλια Ιδρύµατος του άρθρου 26, γιατί έγινε δηµόσιος διά-
λογος και στην επιτροπή, αλλά και µεταξύ εµού και της Αναπλη-
ρώτριας Υπουργού, της κ. Αναγνωστοπούλου, στα µέσα ενηµέ-
ρωσης. Ας µη γελιόµαστε, η διάταξη αφορά και στην ερώτηση
που έχω καταθέσει όσον αφορά στο ΤΕΙ δυτικής Ελλάδας.

Κατ’ αρχάς, µε τη διάταξη της παραγράφου 2 του άρθρου 26
περικόπτετε κι άλλο τις αρµοδιότητες των συµβουλίων των ιδρυ-
µάτων που αποτελούσαν ένα θεσµικό αντίβαρο λογοδοσίας και
ελέγχου της Συγκλήτου και του Πρύτανη, του Προέδρου. Προ-
σπαθείτε καιρό τώρα να τα καταργήσετε και έχετε χρησιµοποι-
ήσει όλα τα µέσα γι’ αυτό.

Δεν ξεχνάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευ-
σης, τη βία, αλλά και τις απειλές που άσκησαν µέλη του κόµµα-
τός σας σε µέλη της ακαδηµαϊκής κοινότητας την περίοδο που
ήσασταν Αντιπολίτευση. Νοµίζω, µάλιστα, ότι θα σας συνοδεύει
ντροπή για τις πράξεις σας σ’ αυτόν τον τοµέα. Τι κάνετε, όµως,
τώρα; Παίρνετε από τα συµβούλια ιδρύµατος και την αρµοδιό-
τητα για σύσταση επιτροπής, ώστε να προσελκύονται υποψηφιό-
τητες για τη θέση του πρύτανη σε ακρόαση ανοιχτή στην κοινό-
τητα του ιδρύµατος. Το έργο κατεδάφισης προχωρά κανονικά,
παρά τις εξαγγελίες περί δήθεν διαλόγου για την παιδεία και συ-
ναίνεσης. Η διάταξη, όµως, της παραγράφου 4 του ιδίου άρ-
θρου, που προβλέπει την άσκηση καθηκόντων από τη Σύγκλητο
σε περίπτωση κατά την οποία το Συµβούλιο του Ιδρύµατος αδυ-
νατεί να ασκήσει τις αρµοδιότητές του, έχει ένα ιστορικό που
αφορά στην παράνοµη λειτουργία του ΤΕΙ δυτικής Ελλάδας. 

Επιτρέψτε µου να µιλήσω γι’ αυτό. Το Συµβούλιο Ιδρύµατος
του ΤΕΙ δυτικής Ελλάδας συστάθηκε στις 11 Απριλίου 2014 και
οι παραιτήσεις των µελών του έγιναν στις 25 Φεβρουαρίου 2015,
δηλαδή κατά τη διάρκεια της Κυβέρνησης της «πρώτης φοράς
Αριστερά» και όχι επί της προηγούµενης κυβέρνησης, όπως λαν-
θασµένα ισχυρίστηκε η καθ’ όλα αγαπητή Υπουργός –και δεν το
λέω ειρωνικά- σε ραδιοφωνικό µέσο. Μάλιστα, σύµφωνα µε τις
υπάρχουσες διατάξεις, η Σύγκλητος µέχρι τις 30 Αυγούστου
2015 δεν µπορούσε –και δεν το έπραττε- να αποφασίσει για θέ-
µατα αρµοδιότητας του συµβουλίου ιδρύµατος, όπως σύσταση
µονάδων διασφάλισης ποιότητας και δίδακτρα µεταπτυχιακών.
Μετά τον Αύγουστο του 2015, όµως, τα πράγµατα άλλαξαν και
ξαφνικά το ΤΕΙ άρχισε να λειτουργεί παράνοµα, αφού παρανό-
µως η Σύγκλητος ανέλαβε αρµοδιότητες του συµβουλίου του
ιδρύµατος. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να ενηµερώσω την κυρία Υπουργό ότι η πα-
ράνοµη λειτουργία του Ιδρύµατος είναι θέµα των τελευταίων
µηνών επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και δεν ισχύει το σχόλιο
«αυτό γινόταν µέχρι τώρα στο ΤΕΙ δυτικής Ελλάδας». Μάλιστα,
σαν να µην έφθανε η παράνοµη ανάληψη καθηκόντων από τη
Σύγκλητο ελλείψει του συµβουλίου ιδρύµατος, ο Πρόεδρος των
ΤΕΙ παρανόµως ενέκρινε τον ορισµό Αναπληρωτή Προέδρου
Ακαδηµαϊκών Υποθέσεων και Αναπληρωτή Προέδρου ΕΛΚΕ βα-
σιζόµενος σε αντίστοιχο προεδρικό διάταγµα που αφορούσε το
ΤΕΙ. Όµως, υποδείκνυε ότι αυτή η διαδικασία θα γινόταν µέχρι
την ανάδειξη νέου Προέδρου και όχι µετά, όπως αυθαίρετα έγινε
και συνεχίζεται τώρα.

Η κυρία Υπουργός είπε ότι υπάρχει σχετική διάταξη στο νόµο
Διαµαντοπούλου. Δείξτε µου ποια είναι και πού είναι αυτή η διά-
ταξη, γιατί νοµίζω ότι σκόπιµα τη συγχέετε µε την πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου µε ηµεροµηνία 8-10-2015 που πέρασε η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, η οποία ανέφερε ότι η προκήρυξη των
εκλογών πρύτανη και κοσµητόρων µπορεί να γίνει από τη Σύγ-
κλητο και όχι από το συµβούλιο ιδρύµατος, αν υπάρχει πρό-
βληµα. Μάλλον, επειδή δεν τη βρήκε αυτήν τη διάταξη, απο-
φάσισε να νοµοθετήσει τώρα σχετικά και να δώσει άφεση αµαρ-
τιών στον Πρόεδρο του ΤΕΙ για χάρη των ηµερών του Πάσχα,
φαντάζοµαι.

Θέλω να της υπενθυµίσω ότι οι διαδικασίες ανάδειξης νέου
συµβουλίου ιδρύµατος είναι στην αρµοδιότητα του Υπουργείου.
Σύµφωνα µε το άρθρο 8 παράγραφος 13 του ν. 4009/2011, το
συµβούλιο ιδρύµατος µπορεί να λειτουργήσει και µε απόφαση
του Υπουργού, τα τυχόν ελλείποντα µέλη αντικαθίστανται από
επόµενα στη σειρά εκλογικής κατάταξης πρόσωπα.

Αν και αυτό δεν είναι δυνατό, πάλι µε απόφαση του Υπουργού
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αντικαθίσταται µε κλήρωση µεταξύ των καθηγητών πρώτης βαθ-
µίδας του ιδρύµατος. Και αν και αυτό δεν είναι δυνατό, τότε το
αρµόδιο για τη διενέργεια των εκλογών όργανο προβαίνει αµελ-
λητί στη διενέργεια εκλογών για ανάδειξη νέου συµβουλίου ιδρύ-
µατος.

Όπως επεσήµανε και στη συνέντευξή της η κ. Αναγνωστοπού-
λου, η ηγεσία του Υπουργείου είχε ενηµερωθεί σχετικά µε την
ανάγκη ανάδειξης νέου συµβουλίου ιδρύµατος. Προφανώς δεν
ισχύει το σχόλιό της ότι δεν υπάρχουν διαθέσιµοι άνθρωποι γι’
αυτήν τη δουλειά, γιατί από όσο γνωρίζω υπάρχουν διαθέσιµοι
τουλάχιστον δέκα καθηγητές πρώτης βαθµίδας που θα επιθυ-
µούσαν τη συµµετοχή τους στο ανώτατο αυτό όργανο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Αντί, λοιπόν, το Υπουργείο και η Κυβέρνηση να αποκαταστήσει

τη νοµιµότητα προχωρώντας τις διαδικασίες για νέο συµβούλιο
ιδρύµατος, µας φέρνει εδώ διάταξη που νοµιµοποιεί την παρα-
νοµία, ενώ µε τη διάταξη της παραγράφου 6 ουσιαστικά απαλ-
λάσσει τις συγκλήτους από την υποχρέωση να φτιάξουν οργανι-
σµό ή εσωτερικό κανονισµό. 

Πολιτεύεστε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µε τον
πιο παλαιό τρόπο, παρά τις εξαγγελίες σας περί του αντιθέτου.
Πλάι στην πολιτική των ψεύτικων υποσχέσεων που δώσατε, µε
τελευταία τη δήθεν αναβάθµιση των ολοήµερων δηµοτικών σχο-
λείων, συνεχίζετε την αδιέξοδη πολιτική σας µε δραµατικές συ-
νέπειες για τους πολίτες. Πλησιάζει, όµως, η ώρα που θα µπει
ένα τέλος σε αυτόν τον κατήφορο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Τζούφη έχει τον
λόγο.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την
τοποθέτησή µου µε το ίδιο ερώτηµα που έθεσα και όταν πρωτο-
µίλησα στις επιτροπές: Έχει άραγε νόηµα να συζητάµε για την
επιστηµονική έρευνα µε ανοιχτά τα µέτωπα της διαπραγµάτευ-
σης, της αξιολόγησης, αλλά και της διαχείρισης των προσφυγι-
κών ροών; 

Κατά τη γνώµη µου η απάντηση είναι καταφατική, ιδιαίτερα αν
αναλογιστούµε ότι η ερευνητική διαδικασία είναι φορέας παρα-
γωγής γνώσης και πολιτισµού, ποιότητες δηλαδή που αποτελούν
έτσι και αλλιώς απαραίτητα κοινωνικά αγαθά που γίνονται εξαι-
ρετικά πολύτιµα στο ασφυκτικό πλαίσιο που βιώνουµε, των ανάλ-
γητων µνηµονιακών πολιτικών λιτότητας, που για κάποιους δεν
είναι ποτέ αρκετές, ιδιαίτερα όταν στη διακυβέρνηση του τόπου
βρίσκεται η Αριστερά, µε επανειληµµένες εντολές του ελληνικού
λαού.

Το κλίµα, λοιπόν, ή αλλιώς το πολιτικό πλαίσιο στο οποίο συ-
ζητούµε, έχει από κάποιες πλευρές εκτός και εντός Ελλάδας ως
στόχο την αποτυχία αυτής της αριστερής διακυβέρνησης, όχι
µόνο στο οικονοµικό επίπεδο, αλλά και µέσω της ηθικής και κοι-
νωνικής της ήττας. Οι τρόποι που αυτό επιχειρείται είναι πολλοί.
Στο κοινοβουλευτικό, όµως, επίπεδο δοκιµάζονται δύο τρόποι: 

Ο πρώτος τρόπος είναι να της στερηθεί η δυνατότητα ουσια-
στικής νοµοθέτησης, αφού βρίσκεται σε καθεστώς επιτήρησης
εκ µέρους των δανειστών, έτσι που τελικά κάθε νόµος να γίνεται
περίπλοκη άσκηση διαπραγµάτευσης µε συνέπεια καθυστερή-
σεις, αδόκιµους και αντιφατικούς συµβιβασµούς. 

Ο δεύτερος τρόπος είναι ότι όταν επιχειρεί να νοµοθετήσει -
όπως επί του συγκεκριµένου, αλλά και σε άλλα νοµοθετήµατα-
οι εγχώριοι κατεδαφιστές να απαξιώνουν και να αποµειώνουν το
επιχειρούµενο έργο µε διαφορετικές αλλά συγκλίνουσες απο-
χρώσεις. Το γνωστό σενάριο περιλαµβάνει κρεσέντο υψηλών
τόνων, έπαρσης, επιθετικότητας ή και διαστροφής της πραγµα-
τικότητας, κραυγές για προχειρότητα, παλινδρόµηση στο παρελ-
θόν, αστοχίες, φωτογραφικές διατάξεις κ.λπ. ή και προσωπικές
βολές για «αδίστακτους καρεκλοκένταυρους», «άγνωστους που
δεν τους ξέρει ούτε η µάνα τους», «τυχοδιώκτες», «ψεύτες» κ.λπ.
που τολµούν να κυβερνούν, να νοµοθετούν ή και να οµιλούν
ακόµη. Διότι, σύµφωνα µε τη δική τους αντίληψη, πρέπει οι «ε-
φιππεύσαντες» να φύγουν οπωσδήποτε γιατί βλάπτουν την πόλη,

που τους ανήκει ιδιοκτησιακά και αποκλειστικά. 
Μέσα σε αυτό το κλίµα, λοιπόν, η Κυβέρνηση και η κοινοβου-

λευτική Πλειοψηφία επιµένουν να νοµοθετούν για την έρευνα και
ευρύτερα για την παιδεία στην παρούσα φάση, αφού τέθηκαν
από τις πρώτες µέρες της διακυβέρνησης υψηλοί στόχοι στην
κατεύθυνση αυτή µε τη δηµιουργία και ειδικού χαρτοφυλακίου
έρευνας στο Υπουργείο Παιδείας. Και περίπου ένα χρόνο µετά
παρουσιάζεται, µε τη µορφή του παρόντος νοµοσχεδίου, το πρώ-
το δείγµα της δουλειάς, παρά το δυσµενές περιβάλλον και τις
ασφυκτικές πιέσεις.

Στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, λοιπόν –και θα αναφερθώ µο-
νοθεµατικά στις ρυθµίσεις για την  έρευνα-  περιλαµβάνονται µία
σειρά από διατάξεις που αποτελούν διορθωτικές παρεµβάσεις
στον προηγούµενο νόµο -έναν νόµο εξαιρετικά δυσλειτουργικό
που ψηφίστηκε από τη συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑ-
ΣΟΚ- καθώς και ρυθµίσεις για την άµεση αντιµετώπιση της εφαρ-
µογής µνηµονιακών πολιτικών που έχουν δηµιουργήσει σοβαρά
προβλήµατα στον ερευνητικό ιστό της χώρας και στο εµπλεκό-
µενο ανθρώπινο δυναµικό, οδηγώντας µεγάλο αριθµό νέων και
ικανών επιστηµόνων σε αναγκαστική µετανάστευση.

Πιο συγκεκριµένα, ο προηγούµενος νόµος προέβλεπε την
απόσυρση της πολιτείας και εναπόθετε την ερευνητική διαδικα-
σία στις επιχειρήσεις και τη δανειοδότηση, ενώ τώρα αποκαθί-
σταται ο δηµόσιος χαρακτήρας των ερευνητικών φορέων και
αποσαφηνίζονται οι ευθύνες της πολιτείας στην υποστήριξη της
έρευνας. Επιδιώκεται η εξασφάλιση της ανεξαρτησίας των ερευ-
νητικών κέντρων µε ταυτόχρονη διασφάλιση της κρατικής επο-
πτείας. 

Ο προηγούµενος νόµος απορρύθµιζε το εργασιακό καθεστώς
των ερευνητών, ενώ τώρα αποκαθίσταται η µονιµότητα των ερευ-
νητών πρώτης και δεύτερης βαθµίδας και διορθώνονται οι νοµι-
κές ασάφειες ως προς τα εργασιακά των ερευνητών. Δίνεται η
δυνατότητα σε όλες τις κατηγορίες προσωπικού των ερευνητι-
κών κέντρων, πλέον του ερευνητικού, χορήγησης αµοιβής απο-
δοτικότητας πρόσθετου έργου. 

Ο προηγούµενος νόµος µεγέθυνε αµφισηµίες και θεσµικά
κενά σε προϋπάρχουσες δυσλειτουργίες στο µοντέλο διοίκησης
των ερευνητικών κέντρων, αλλά στο παρόν νοµοσχέδιο λαµβά-
νονται µέτρα για τον έλεγχο της αυθαιρεσίας των οργάνων διοί-
κησης, αφού το ερευνητικό προσωπικό συµµετέχει στην εκλογή
του διευθυντή. 

Για την αξιολόγηση και την επιλογή των διευθυντών λαµβάνε-
ται υπ’ όψιν η γνώµη όχι µόνο του ερευνητικού, αλλά και του λοι-
πού προσωπικού. Θεσµοθετείται για πρώτη φορά η δηµόσια
αξιολόγηση των διευθυντών των ερευνητικών κέντρων και ινστι-
τούτων, αναβαθµίζονται τα επιστηµονικά συµβούλια ινστιτούτου
στην κατεύθυνση της δηµοκρατικής τους νοµιµοποίησης, ενώ
αναβαθµίζονται τα περιφερειακά συµβούλια έρευνας µε στόχο
να εµποδιστεί η αναπαραγωγή πελατειακών δικτύων. 

Το Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας, Τεχνολογικής Ανάπτυξης και
Καινοτοµίας µετονοµάζεται και αναµορφώνεται µε στόχο τη δια-
φάνεια, ενώ καταργείται το υφιστάµενο ΕΣΕΤ και συστήνεται µε-
ταβατικό µέχρι να οριστεί το νέο που απαιτεί χρονοβόρα διαδικα-
σία. 

Συνεπώς, το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύει στο να τροποποιηθεί
το µεγαλύτερο µέρος του προηγούµενου νόµου, ο οποίος µε τη
σύµφωνη γνώµη της ερευνητικής κοινότητας δεν είχε εφαρµο-
στεί επί της ουσίας µέχρι σήµερα και για να δηµιουργηθούν µε
τις προωθούµενες µεταβατικές ρυθµίσεις -σε συνθήκες βεβαίως
συνεχούς διαλόγου µε την ακαδηµαϊκή και ερευνητική κοινότητα-
οι προϋποθέσεις για την ψήφιση ενός νέου οραµατικού νόµου
για την έρευνα, την καινοτοµία και την τεχνολογική ανάπτυξη που
θα οδηγήσει σε ερευνητικά σχήµατα που θα προωθούν την ποι-
ότητα, την καινοτοµία και την ισότητα, αλλά και την εσωτερική
δηµοκρατία, τη σύνδεση της έρευνας µε την παραγωγική ανα-
συγκρότηση της χώρας και την αναχαίτιση της συνεχούς διαρ-
ροής νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό. 

Εποµένως και καταληκτικά, παρά τη σκληρή αντίδραση, σ’
αυτήν την κατεύθυνση σκοπεύουµε να κινηθούµε, αφού τα πεδία
των µεταρρυθµίσεων στη δηµόσια διοίκηση, την υγεία, την παι-
δεία και την έρευνα είναι και παραµένουν ο προνοµιακός χώρος
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της Αριστεράς, όπου θα δοκιµαστεί αν θα πετύχει τελικά να δια-
τηρήσει την κοινωνική της φυσιογνωµία σε συνθήκες παγκόσµιας
επικράτησης του επιθετικού χρηµατοπιστωτικού νεοφιλελεύθε-
ρου καπιταλιστικού µοντέλου. 

Ακόµα όµως κι αν δεν τα καταφέρουµε, όπως υποσχεθήκαµε,
νοµίζω ότι αξίζει η κοινή προσπάθεια πολλών ανθρώπων που αν-
τιπροσωπεύεται και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά και σε άλλα που
ψηφίστηκαν, αφού καθώς λέει και ο ποιητής Γιώργης Παυλόπου-
λος «…στο µέλλον…θα µείνει λίγος άµµος µε τη δική µας την αφή
κι ο άνεµος που θα φυσάει…θα τον πηγαίνει εδώ κι εκεί κι όλο
θα τον πηγαίνει». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε την κ.
Τζούφη και για τον σεβασµό του χρόνου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βορίδης, ο οποίος καλείται να κάνει
το ίδιο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι συγκρούον-

ται βαθιά διαφορετικές αντιλήψεις, κάτι που µπορεί κανείς να κα-
ταλάβει από τον τρόπο που ερµήνευσε ο κ. Φίλης την τοποθέ-
τηση του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ας δούµε τι λέει. Λέει ότι εµείς στη Νέα Δηµοκρατία θεωρούµε
πελάτες τους µαθητές. Όχι µόνο τους µαθητές, αλλά και τους
ασθενείς και όλους τους φορολογούµενους. Θεωρούµε πελάτες
όλους τους πολίτες. Ξέρετε µε ποια έννοια; Με την έννοια ότι ο
φορολογούµενος πολίτης αξιώνει ανταποδοτικότητα γι’ αυτό το
οποίο δίνει στο ελληνικό δηµόσιο. Μ’ αυτήν την έννοια! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι αγαθό, όµως!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Βεβαίως και είναι αγαθό. Προσέξτε!

Δεν αµφισβητήθηκε ποτέ ότι πρέπει να παρέχεται. Εκείνο το
οποίο αµφισβητείται είναι η ποιότητα αυτού που παρέχεται, αλλά
ταυτόχρονα και η αξίωση αυτού ο οποίος φορολογείται να παίρ-
νει ένα αντίστοιχο προϊόν γι’ αυτό το οποίο φορολογείται, δη-
λαδή για τα χρήµατά του. 

Αυτή είναι µία ξένη έννοια στην Αριστερά, στον αυταρχισµό
της και στην αυθεντία του κράτους, είναι ξένη έννοια η έννοια
αυτής της ισοτιµίας απέναντι στον πολίτη και στο κράτος και
αυτό είναι που ενοχλεί. Εκεί σας καταλάβαµε. Αλλά όχι όµως να
διαστρέφετε το πραγµατικό νόηµα αυτών που καταλαβαίνουµε
εµείς. 

Άκουσα επίσης κι αυτό, κύριοι Υπουργοί, εγώ θα σας πρότεινα
να καθίσετε να κάνετε µία κουβέντα, θα έχει θεωρητικό χαρα-
κτήρα αρκετά, αλλά πρέπει να το λύσουµε, διότι από τη µία µεριά
έχουµε την τοποθέτηση του πρώην Υπουργού εναντίον της αρι-
στείας και από την άλλη µεριά σήµερα, εάν άκουσα καλά, ο κύ-
ριος Υπουργός µίλησε υπέρ της αριστείας. Λοιπόν, αυτό να το
τακτοποιήσουµε, για να έχουµε λίγο το πεδίο στρωµένο, να µπο-
ρούµε όλοι µας να συνεννοούµαστε. Ναι ή όχι; 

Εµείς βεβαίως τοποθετούµαστε υπέρ της αριστείας. Όµως,
έχοντας πει αυτά που έχετε πει, πρέπει να µου εξηγήσετε τι είναι
εκείνο το οποίο σας κάνει τη µία λέξη που υπάρχει και έχει ανα-
φορά στην αριστεία σε κείµενο αρχικό του νόµου εσείς να την
τροποποιείτε µε τις παρούσες διατάξεις και να την αφαιρείτε; Το
ξέρετε ότι το έχετε κάνει αυτό; Να το βρω λίγο να σας το πω. 

Εδώ, λοιπόν, σε µία σειρά παρεµβάσεις που έχετε κάνει, κύριε
Υπουργέ, επιτρέψτε µου να το πάω συνεχόµενα και για το ζήτηµα
της επιχειρηµατικότητας, διότι εσείς τουλάχιστον συγκεκριµένα
µιλήσατε για την αναγκαιότητα συνδέσεως της έρευνας µε την
υγιή -όπως την είπατε- επιχειρηµατικότητα. Ο εισηγητής της
Πλειοψηφίας εξέφρασε µία επιφύλαξη, όχι όµως συνολική, µί-
λησε για την ανάγκη µιας νέας σχέσεως µε την επιχειρηµατικό-
τητα. Πάντως, η λέξη «επιχειρηµατικότητα» και στους δυο σας
ήταν µέσα. Πολύ θετικό αυτό. 

Έχω, λοιπόν, απορίες. Γιατί στο άρθρο 4 παράγραφος ια’,
όταν κάνετε τροπολογία, παρεµβαίνετε στο άρθρο, το διατη-
ρείτε; Ακριβώς όπως είχε στον αρχικό νόµο έλεγε: «Η διαµόρ-
φωση συνθηκών και κινήτρων για την ανάπτυξη συνεργασίας
µεταξύ των ερευνητικών οργανισµών, των τεχνολογικών φορέων
και των επιχειρήσεων και των λοιπών φορέων» και είχε µία φράση
δίπλα η οποία αφαιρείται, αυτή είναι η τροπολογία που κάνετε,

«και την ενίσχυση της καινοτόµου επιχειρηµατικότητος». Αυτήν
την αφαιρείτε. Γιατί αφού δεν έχετε πρόβληµα µε την καινοτοµία
και την επιχειρηµατικότητα, η µεγάλη διόρθωση που κάνετε για
να εξακοντίσετε τις παθολογίες µακριά από την έρευνα και τις
παθολογίες της είναι να αφαιρείτε τη λέξη «επιχειρηµατικότητα»; 

Το ίδιο παρεµπιπτόντως κάνετε και στο άρθρο 8, το οποίο τρο-
ποποιεί το άρθρο 10, στο σηµείο 1 στο β’ εδάφιο. 

Επίσης, στην παράγραφο ε’ του ιδίου άρθρου, ακούστε τι γρά-
φει το αρχικό κείµενο στο σηµείο ε’: «Στην πλήρη αξιοποίηση του
ερευνητικού δυναµικού των Περιφερειών και την ενίσχυση της
αναφυόµενης ή της αναδυόµενης αριστείας» αυτό είναι το κοµ-
µάτι που αφαιρείτε. Αυτή είναι η παρέµβαση που κάνετε, όλο το
άλλο άρθρο µένει το ίδιο, αλλά αφαιρείτε τις λέξεις «επιχειρηµα-
τικότητα» και «αριστεία».

Εγώ, λοιπόν, επειδή θέλω να σας πιστεύω και δεν θέλω να µου
λέτε άλλα στην εισήγησή σας και άλλα να αποτυπώνετε στο
νόµο, θέλω µια απλή εξήγηση γιατί αφαιρέσατε τη λέξη «επιχει-
ρηµατικότητα» και γιατί αφαιρέσατε τη λέξη «αριστεία» απ’ αυτές
τις δυο παραγράφους. Γιατί εδώ δεν µπορεί από τη µια να είµα-
στε έτσι και από την άλλη να είµαστε αλλιώς. 

Εδώ, οι συνεπείς αριστεροί εξ υµών φαντάζοµαι ότι έχουν µια
πολύ καθαρή θέση, δεν τους αρέσει ούτε η επιχειρηµατικότητα
ούτε η αριστεία. Ναι; Όχι;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Μας αρέσει!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σας αρέσει. 
Λοιπόν, αν σας αρέσει, να έρθετε να ζητήσετε µια εξήγηση

από τους Υπουργούς σας γιατί κάνουν τροπολογίες άρθρων που
αφαιρούν αυτά. 

Το επόµενο ερώτηµα και εγώ ισχυρίζοµαι, παρά τα όσα λέτε,
ότι αυτό είναι αντιµεταρρύθµιση –εγώ δεν παριστάνω τον ειδικό
στα θέµατα της έρευνας, δηλώνω αδαής, δεν το ξέρω το θέµα-
όµως, ως ένας που συγκροτεί το νοµοθετικό Σώµα, διαβάζω τις
παρεµβάσεις που κάνετε, προκειµένου να λύσετε τα µεγάλα ζη-
τήµατα της έρευνας. Προσπαθώ να καταλάβω τι είναι όλο αυτό
το οποίο διορθώνετε, αφού διατηρείτε τη βασική δοµή. Παρα-
τηρώ τις εξής αλλαγές που κάνετε: Στο άρθρο 10, µε το οποίο
αλλάζετε ουσιαστικά τα άρθρα 11 και 12 του ν. 4310/2014, αλ-
λάζετε τον αριθµό των µελών του Συµβουλίου και ενώ παλιά ήταν
δεκαπέντε, τώρα τα κάνετε δεκαεπτά. Συγκλονιστικό! Νοµίζω ότι
θα αναταχθεί πλήρως το σύστηµα επειδή θα βάλουµε δύο µέλη
ακόµα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο A’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Από αυτά, στο παλιό σύστηµα, εννέα ήταν από τα ΕΤΑ, στο νέο
είναι έντεκα. Μάλιστα. Ακούστε τώρα τη φοβερή καινοτόµο αλ-
λαγή, για να δούµε και τι είναι αυτό που κάνετε, γιατί στενοχω-
ρείστε όταν σας λέµε ότι κάνετε κοµµατικό κράτος, ότι κάνετε
αυταρχικό κράτος και ότι κάνετε ρουσφέτια και ότι όλο αυτό δεν
είναι στην πραγµατικότητα τίποτε παρά ένας ρουσφετολογικός
µηχανισµός.

Τι έλεγε το παλαιό άρθρο το οποίο αλλάζετε; Έλεγε ότι µε
πρόσκληση δηµόσια του Υπουργού διορίζεται η εξαµελής επι-
τροπή, τοποθετείται και επιλέγεται η εξαµελής επιτροπή, από την
οποία θα προκύψει το ευρύτερο σώµα. Τι αλλάζετε τώρα; Ακού-
στε, άµα θέλετε, τις έχω τις διατάξεις για να τις διαβάσετε συγ-
κρινόµενες.

Εκείνο το οποίο αλλάζει είναι ότι, αντί να υπάρχει πλέον πρό-
σκληση δηµόσια, υπάρχει απόφαση του Υπουργού. Αυτό κατά
τη γνώµη σας συµβάλλει στην απολιτικοποίηση; Συµβάλλει στη
διαφάνεια; Συµβάλλει στην ακεραιότητα; Συµβάλλει σε όλα αυτά
τα οποία έρχεστε εισηγητικώς και εν συνεχεία νοµοθετείτε άλλο
τελείως διαφορετικό; Παραπονείστε για το ζήτηµα της κριτικής
που ασκούµε για την πρόωρη λήξη του ΕΣΕ. Ακούστε κάτι, το
οποίο µπορεί να σας ενδιαφέρει και νοµικά για να ξέρετε τι θα
σας συµβεί: Έχει νοµολογηθεί εδώ ότι όταν νοµοθετικά κάποιος
παρεµβαίνει σε θητείες, αυτή η νοµοθετική παρέµβαση παραβιά-
ζει ουσιαστικά το εύρος της θητείας και -το λέω εντός εισαγωγι-
κών- είναι παράνοµη. Είναι παράνοµη, γιατί έρχεστε και περιορί-
ζετε αυτό το οποίο έχει οριστεί. Παρεµβαίνετε δηλαδή σε µία θη-
τεία µε νόµο. Δεν µπορείτε να το κάνετε αυτό.

Σας καλώ, επίσης, για να δείτε τι κάνετε, κύριε Υπουργέ, εγώ
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µπορώ να µην τα πω, να µην ισχυριστώ αυτά τα οποία σας είπα,
τώρα εδώ µπορώ απλώς να επικαλεστώ την επιστηµονική έκθεση
της Βουλής. Τη διαβάσατε; Διαβάσατε τι λέει για τις ρυθµίσεις
που κάνετε στο άρθρο 26 παράγραφος 4, 7 και 8; Που έρχεστε
ουσιαστικά σε εκκρεµείς υποθέσεις και παρεµβαίνετε και θεσπί-
ζετε αποσβέσεις απαιτήσεων που απορρέουν από τις υπάρχου-
σες ρυθµίσεις; Και βγαίνει και σας λέει η Βουλή ότι καθίστανται
αναδροµικώς νόµιµες όλες οι εκδοθείσες οικείες κανονιστικές
πράξεις και προφανώς δεν εναρµονίζεται η πρακτική αυτή µε τις
ανωτέρω αναφερθείσες συνταγµατικές αρχές. Το λέει αυτό η
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής. Έρχεστε και κάνετε ανα-
δροµικές τακτοποιήσεις πράξεων των πρυτανικών αρχών ή των
συγκλητικών αρχών ή τέτοιων αρχών και το κάνετε αναδροµικώς.
Δεν µπορεί να γίνει αυτό, γιατί µπορεί να υπάρχουν εκκρεµείς δι-
καστικές υποθέσεις, στις οποίες παρεµβαίνει ο νοµοθέτης. Αυτά
όλα ως πλαίσιο εσείς τα καταλαβαίνετε ότι συµβάλλουν σε αυτό
που είναι το νέο ερευνητικό πρότυπο;

Κύριε Φίλη, για να τελειώνουµε και µε το τελευταίο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώνετε, σας

παρακαλώ. Έχετε υπερβεί τον χρόνο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δέκα λεπτά µιλάει αυτός.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχεις δίκιο, αλλά νόµιζα ότι… Για

σένα δηλαδή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παπαδό-

πουλε, σας παρακαλώ.
Συνεχίστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Φίλη, ακούστε. Καταργείτε µία

ποινική διάταξη. Η ποινική διάταξη αυτή είχε µια σκοπιµότητα. Τι
είχε ως σκοπιµότητα; Είχε να αναγάγει σε πράξη µε µείζονα ηθι-
κοκοινωνική απαξία, δηλαδή σε εγκληµατική πράξη, τις καταλή-
ψεις των σχολείων, ανεξαρτήτως από το ποιος τις έκανε. Εγώ,
λοιπόν, εδώ τι υπολαµβάνω;

Η κατάργηση αυτής της ποινικής διάταξης στην πραγµατικό-
τητα λέει τι; Ότι για εσάς η κατάληψη των σχολείων δεν είναι
πράξη µε µείζονα ηθικοκοινωνική απαξία. Κατανοητό. Ο Πρωθυ-
πουργός σε αυτό το ευαγές άθληµα επεδίδοτο. Καταλαβαίνουµε
ότι δεν µπορείτε να κάνετε κάτι διαφορετικό. Είστε συνεπείς µε
τις πρακτικές που έχετε ακολουθήσει όλο αυτό το χρονικό διά-
στηµα, αλλά όχι να µας το παρουσιάζετε και ως απελευθέρωση
των µαθητών. Είναι αποχαλίνωση συγκεκριµένων πρακτικών απο-
λύτως καταδικαστέων από το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Kύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για ένα
λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, έ-
χετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν γίνεται αυτό το πράγµα! 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, κύ-
ριοι συνάδελφοι, ησυχάστε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Βορίδη, προσπαθήσατε αλλά έχετε αυτοπα-
γιδευτεί µε τη φράση του κυρίου Αρχηγού σας για τους µαθητές
πελάτες. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Και εµείς έχουµε ζητήσει τον λόγο, αλλά
δεν µας τον δίνετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ,
κυρία Αντωνίου! Μιλάει ο κύριος Υπουργός. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Βορίδη, ακούστε κάτι: Δεν είναι πελάτες ούτε
µε την έννοια της ανταποδοτικότητας που λέτε. Ούτε ένα ευρώ
µπορεί να µην έχει δώσει ένας άνθρωπος, ένας πολίτης, όµως
έχει δικαίωµα στη µόρφωση, την υγεία και την κοινωνική ασφά-
λιση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η άλλη αντίληψη είναι η αγοραία αντίληψη δήθεν για τα δι-

καιώµατα, όποιος έχει, υπάρχει ανταποδοτικότητα. Άρα είναι
σαφής η διάκριση, η ιδεολογική, η κοινωνική, ανάµεσα στον νε-
οφιλελευθερισµό και σε µια δηµοκρατική αντίληψη και ένα κοι-
νωνικό κράτος. Δυστυχώς, αυτή η αντίληψη για τους πελάτες
είναι όψιµη αντίληψη για τη Νέα Δηµοκρατία, γιατί το 1974 και
το 1977 µε τον Κωνσταντίνο Καραµανλή, κάποιοι που έλεγαν σαν
αυτά που λέτε εσείς σήµερα, κατηγορούσαν τον Καραµανλή για
σοσιαλµανία. 

Η Νέα Δηµοκρατία σήµερα, λοιπόν, ακολουθεί µία άλλη πο-
ρεία, µία πορεία, µια στροφή στον νεοφιλελευθερισµό, στην αγο-
ραία αντίληψη µακριά από την κοινωνική έστω αντίληψη του
κοινωνικού ριζοσπαστισµού, του κοινωνικού φιλελευθερισµού,
ακραία νεοφιλελεύθερη αντίληψη.

Δεύτερο θέµα σχετικά µε την αριστεία. Ακούστε κάτι, θέλουµε
όλα τα σχολεία να είναι άριστα. Δεν θέλουµε σχολεία ελίτ και για
αυτό η προσπάθειά µας µε το νέου τύπου ολοήµερο δηµοτικό
σχολείο είναι όλα τα παιδιά να έχουν ίσες εκπαιδευτικές ευκαι-
ρίες και να διακριθούν.

Τρίτον σχετικά µε την ποινικοποίηση των καταλήψεων. Μην
επιµένετε. Είναι σαφές ότι η ποινικοποίηση των καταλήψεων
αφορούσε τους µαθητές. Αυτούς έσερναν στα δικαστήρια και
όχι κάποιους εκτός. Το ποινικό δίκαιο υπάρχει και καλύπτει τις
ανάγκες αυτού του ποινικού κολασµού στον οποίο αναφερθή-
κατε.

Οι κινητοποιήσεις των εφήβων που έχουν και προβλήµατα -
όλοι υπήρξαµε έφηβοι και εσείς, κύριε Βορίδη, έτσι δεν είναι…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ακόµη και εγώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): …δεν είναι πράξεις µε ηθικοπολιτική απαξία. Προ-
σέξτε! Οι κινητοποιήσεις των εφήβων δεν είναι πράξεις εξ
ορισµού µε κοινωνικοπολιτική απαξία. Είναι σχολείο δηµοκρατίας
η κινητοποίηση, αρκεί να γίνεται µε τους κανόνες που τίθενται
στο σχολείο και συζητάµε. Οι αντιθέσεις µέσα στο σχολείο να
επιλύονται µε δηµοκρατικό τρόπο και όχι µε τον τρόπο που νοµί-
ζετε εσείς. 

Κάτι τελευταίο. Παραµένει η διάταξη ότι όσα µαθήµατα χάνον-
ται µε τις καταλήψεις θα γίνουν στο τέλος της χρονιάς. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ λίγη

ησυχία. Σας παρακαλώ, κύριε Αµυρά και κυρία Δριτσέλη!
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Όποιος κάνει κατάληψη λέµε, τα µαθήµατα θα συ-
νεχιστούν και θα γίνουν. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Αν κάνουν κατάληψη δύο µήνες οι έφηβοι
τι γίνεται; Θα µας απαντήσετε; Δεν µας απαντάτε. Τι εννοείτε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Με τα δικά σας µυαλά θα κάνουν πολύ καιρό κατά-
ληψη οι άνθρωποι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Φωτεινή Βάκη.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ να κάνουµε λίγη ησυχία στην Αίθουσα. Σας ευ-
χαριστώ. 

Επίσης, σας ενηµερώνω ότι η σειρά που θα λάβουν τον λόγο
οι συνάδελφοι είναι η εξής: Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, δύο
οµιλητές και πάλι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Κύριε Αµυρά, θα σας ενηµερώσω σε λίγο για τα υπόλοιπα.
Κύρια Βάκη, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχή σοφίας η ονοµάτων επί-

σκεψις. Ακούσαµε πολλά περί µαθητών πελατών, περί αριστείας.
Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να εκφράσω και εγώ τη δική µου γνώµη
όσον αφορά το πνεύµα που διαπνέει τον προς ψήφιση νόµο. 

Υπάρχει µία ιδεοληπτική εµµονή. Αυτή η ιδεοληπτική εµµονή
της ιδιωτικοποίησης, που εκφυλίζει δηµόσια αγαθά σε εµπορεύ-
σιµα είδη και πολίτες σε καταναλωτές, πελάτες υπηρεσιών, δυ-
στυχώς δεν άφησε αλώβητο και τον χώρο της παιδείας και της
έρευνας.

9180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τα τελευταία χρόνια γίναµε µάρτυρες µιας βίαιης µετάλλαξης
των πανεπιστηµίων και των ερευνητικών ιδρυµάτων σε υβρίδια
ενός νεοφιλελεύθερου αυταρχισµού. Τα τελευταία χρόνια πο-
ρευθήκαµε, όσες και όσοι διδάσκαµε στα πανεπιστήµια, σιωπηρά
και αθόρυβα στον ένδοξο δρόµο της «αριστείας» -εντός πάρα
πολλών εισαγωγικών- χωρίς συγγράµµατα, χωρίς ηλεκτρικό,
χωρίς θέρµανση, κυριολεξία και µεταφορά µέσα στο σκοτάδι, µε
προγράµµατα σπουδών υπό κατάρρευση λόγω έλλειψης διδα-
κτικού και ερευνητικού προσωπικού, µε µέλη ΔΕΠ προς άγραν
προγραµµάτων, που πλείστες όσες φορές ήταν ταχυφαγία έρευ-
νας και αποτιµούνταν όχι τόσο µε βάση τα ερευνητικά τους απο-
τελέσµατα όσο µε βάση –φοβούµαι- την επιχειρησιακή τους διεκ-
περαίωση. 

Ο καλός ερευνητής, λοιπόν, εξισώθηκε µε αυτόν που φέρνει
λεφτά στο ίδρυµα, ενώ η µοίρα εκλεκτών νέων επιστηµόνων έγινε
είτε η οικονοµική και ψυχική τους καταρράκωση είτε η µετανά-
στευση είτε η διαρκής αδιοριστία- ράπισµα στην αξιοπρέπεια,
είτε συνθήκες εργασίας µε αγοραία κριτήρια που συνιστούν µο-
νόδροµο ανθρωποφαγίας, περιπλάνησης και επισφάλειας. 

Αν ο όρος «ανθρωπιστική κρίση» παραπέµπει σε µία ζωή που
δεν ζει, το brain drain – να το πω αγγλιστί- έγινε ένας ακόµη προ-
σφιλής όρος που φιλοτέχνησε το ερευνητικό και ακαδηµαϊκό
τοπίο στην οµίχλη. Αν κάτι συνιστά θεσµική τοµή είναι ότι η πα-
ρούσα Κυβέρνηση εξ αρχής δηµιούργησε ειδικό χαρτοφυλάκιο
και για την αλληλεγγύη, για την καταπολέµηση της ανθρωπιστι-
κής κρίσης και για τους πρόσφυγες, αλλά βεβαίως και για την
έρευνα. 

Κι έρχοµαι στο προκείµενο. Το παρόν νοµοσχέδιο επιτελεί
έναν διπλό στόχο. Από τη µια, επιχειρεί να σταµατήσει την αιµορ-
ραγία νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό και να θεραπεύσει αδι-
κίες που εισήγαγε ο προηγούµενος νόµος, ο ν.4310, διασφα-
λίζοντας τη βιωσιµότητα της έρευνας µέσω της τακτικής χρηµα-
τοδότησης, ούτως ώστε όντως η έρευνα να µπορέσει να γίνει µο-
χλός ανάπτυξης και παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας.
Υπό αυτήν την έννοια, το παρόν νοµοσχέδιο υπηρετεί την έρευνα
ως σχετικό αγαθό κατά Αριστοτέλη, ήτοι αγαθό που δεν είναι
σκοπός καθ’ αυτός, αλλά µέσο εκπλήρωσης έτερων σκοπών διό-
λου ήσσονος σηµασίας. 

Επειδή όµως η πολιτική ασκείται και επί τη βάσει αρχών και
αξιών και δεν είναι µία αξιολογικά ουδέτερη ενασχόληση τεχνο-
κρατών -διότι εάν ήταν έτσι θα εφαρµόζαµε απλώς και δεν θα
συζητούσαµε- και δεδοµένου ότι εκτός από τα δηµοσιονοµικά
µεγέθη και τα πρωτογενή πλεονάσµατα υπάρχουν και τα αξιακά
πλεονάσµατα, και αυτά συνιστούν –αν θέλετε- το ηθικό πλεονέ-
κτηµα της Αριστεράς, για εµάς η εκπαιδευτική και ακαδηµαϊκή
κοινότητα δεν παρέχει σέρβις. Για εµάς οι µαθητές και οι φοιτη-
τές δεν είναι πελάτες. Να το διατυπώσω διαφορετικά: Η έρευνα
δεν είναι ούτε αγοραία, ούτε κρατικοδίαιτη. Η έρευνα δεν είναι
ούτε όµηρος του κράτους ούτε µίας ασύδοτης αγοράς που την
εξισώνει µε το «χρήσιµο» ή µε µια ψευδεπίγραφη επιχειρηµατι-
κότητα της αρπαχτής. 

Για του λόγου το αληθές, ήταν σωστό –ένα παράδειγµα- ο
προηγούµενος νόµος να δίνει τη δυνατότητα στα ερευνητικά κέν-
τρα να χρηµατοδοτούν απευθείας µε µία απλή απόφαση του δι-
οικητικού συµβουλίου εταιρείες υψηλού ρίσκου ή να λαµβάνουν
δάνεια από τράπεζες; Ήταν σωστό να συνδέεται η δηµόσια χρη-
µατοδότηση των ερευνητικών κέντρων µε τα αποτελέσµατα της
αξιολόγησής τους –προσοχή- µίας αξιολόγησης που λειτουρ-
γούσε ως δαµόκλειος σπάθη που επικρέµαται πάνω από τα κε-
φάλια των ερευνητικών και ενίοτε γινόταν και µέσο τιµωρίας και
πρόσχηµα απολύσεων; 

Τι ανθρωπότυπο άραγε ερευνητή γεννούσε ο προηγούµενος
νόµος, όταν κατ’ ουσίαν η µονιµότητα της Α’ και Β’ βαθµίδας είχε
αρθεί; Η µονιµότητα των ερευνητών στην Α’ και στη Β’ βαθµίδα
αποκαθίστανται µε τον υπό ψήφιση νόµο, ο οποίος δεν διώκει,
προστατεύει, δεν εκδικείται και δεν τιµωρεί τους ερευνητές, κα-
τοχυρώνοντας παράλληλα τον δηµόσιο χαρακτήρα, τη λογοδο-
σία και τη διαφάνεια στην έρευνα µέσω της διαδικασίας αξιολό-
γησης και εκλογής τόσο των διευθυντών των ερευνητικών κέν-
τρων, των ινστιτούτων, αλλά και των επιστηµονικών συµβουλίων. 

Διότι για πρώτη φορά λαµβάνεται υπ’ όψιν η γνώµη του ερευ-

νητικού και του λοιπού προσωπικού για την επιλογή των διευθυν-
τών. Για πρώτη φορά θεσµοθετείται η δηµόσια αξιολόγηση των
διευθυντών των ερευνητικών κέντρων και των διευθυντών των ιν-
στιτούτων, όχι µόνο στη λήξη της θητείας τους αλλά και στη
µέση της θητείας τους. Για πρώτη φορά η εκλογή των µελών των
επιστηµονικών συµβουλίων που θα γνωµοδοτούν για την ερευ-
νητική πολιτική, θα γίνεται από την ολοµέλεια των ερευνητών
όλων των βαθµίδων.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρευνα και επισφάλεια, έρευνα
στο σκοτάδι, έρευνα και ανθρωποφαγία, λυπάµαι αλλά είναι αν-
τίφαση εν τοις όροις. Η δηµοσιότητα, η λογοδοσία και η διαφά-
νεια είναι συστατικά στοιχεία, είναι πεµπτουσία της δηµοκρατίας.
Και η έρευνα, η παιδεία εν γένει ή θα είναι δηµοκρατική ή δεν θα
υπάρχει. 

Κι επειδή ακούστηκαν πολλά για την αριστεία, όταν κραδαί-
νατε το λάβαρο της αριστείας, λοιδορώντας τον Μπαλτά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στην παιδεία, ο δικός σας ο µπαλτάς κατακρεουργούσε τη
δηµοκρατία στην έρευνα και στην παιδεία. Η αριστεία ως υψηλή
επιστηµονική ποιότητα είναι συνώνυµο, δεν είναι αντίθετο της
δηµοκρατίας. Και η Αριστερά, που προσφάτως ανασύροντας
από τη ναφθαλίνη τα προσφιλή σε γνωστά αγαπηµένα σας µιν-
τιακά συγκροτήµατα φληναφήµατα που ακούνε στο όνοµα «θε-
ωρία των δύο άκρων», εξισώνατε µε βαριοπούλες, µε καλάσνι-
κοφ, µε ανοµία, µε βία, αυτή η Αριστερά έχει στη σκευή της και
τους αγώνες για µια δηµοκρατική παιδεία. 

Κι έρχοµαι στην κατάργηση των µαθητοδικείων. Ο αγώνας, η
µη βίαιη συλλογική έκφραση διαµαρτυρίας για ένα καλύτερο
σχολείο, ένα καλύτερο πανεπιστήµιο, ένα καλύτερο αύριο, δεν
είναι δυνατόν να συνιστά ποινικό αδίκηµα. Είναι αδιανόητο να
σέρνονται ανήλικα παιδιά, µαθητές στους εισαγγελείς. 

Οι κοινωνικοί αγώνες για ένα δηµοκρατικό σχολείο δεν είναι
τροµοκρατική ενέργεια, εκτός αν για εσείς -γιατί ακούσαµε πρό-
σφατα τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τότε στη συ-
ζήτηση για την ασφάλεια- την Αριστερά την ταυτίζετε στο µυαλό
σας µε το Ρουβίκωνα. Διέβηµεν το Ρουβίκωνα, αλλά έναν άλλο
Ρουβίκωνα, µε σκοπό να εµπεδώσουµε µια δηµοκρατική παιδεία
µε δηµοκρατικές αξίες και ήθος.

Θα ήθελα να κλείσω, επειδή ακούστηκαν πολλά και για τους
πελάτες, για τα ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, για το σέρβις που
πρέπει να δίνουµε στους πελάτες-πολίτες κ.ο.κ.., µε το τέλος
µιας επιστολής που απέστειλε ένας καθηγητής προς τον πρό-
εδρο του συµβουλίου ενός αµερικανικού πανεπιστηµίου, όταν ο
τελευταίος αποφάσισε να καταργήσει στην Αµερική τις ανθρω-
πιστικές σπουδές, διότι δεν ήταν προσοδοφόρες, δεν προσέλ-
κυαν πολλούς πελάτες, άρα δεν χρειάζονταν. Επικαλείται, λοι-
πόν, το Φάουστ του Γκαίτε και τιτλοφορεί την επιστολή του «Μία
συµφωνία µε τον διάβολο για την Παιδεία».

Γράφει, λοιπόν, κι έτσι τελειώνει την επιστολή: «Ο Γκαίτε πί-
στευε πως ο άνθρωπος δεν θα έχει κανένα κέρδος αν πουλήσει
την ψυχή του, ακόµη και για όλα τα πλούτη του κόσµου. Αυτή
είναι όλος ο κόσµος, Πρόεδρε Φίλιπ, και όχι κάποιος ισοσκελι-
σµένος προϋπολογισµός. Αν και, για να είµαι δίκαιος, δεν έχετε
πουλήσει την ψυχή σας, µόνο την ψυχή του ιδρύµατός σας. 

Με όχι και τόσο ιδιαίτερη εκτίµηση, 
Γκέγκορυ Πέτσκο.»
Ο καθηγητής Πέτσκο, βέβαια, δεν είναι ένας από τους γραφι-

κούς εδώ ιθαγενείς, διεφθαρµένους, οκνηρούς ακαδηµαϊκούς,
που πρέπει να έλθουν οι εξωτερικοί αξιολογητές για να τους κρί-
νουν. Είναι ένας διακεκριµένος καθηγητής βιοχηµείας στο Πανε-
πιστήµιο Μπραντάις της Αµερικής.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Βάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ.
Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Κόνσολας, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας και µετά ο κ. Αµυράς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος από το Ποτάµι.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου

Παιδείας πραγµατικά στέκεται αφορµή στο να «αντιπαρατεθού-
µε» ιδεολογικά. Αυτή είναι η πρώτη αναφορά, το συµπέρασµα
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που βγάζει κανείς απ’ αυτήν τη συζήτηση. 
Όµως, η Νέα Δηµοκρατία φαίνεται ότι αποτέλεσε και εφαλτή-

ριο για άλλη µια φορά µεγάλης συζήτησης. Χαίροµαι που ο
Υπουργός αναφέρεται συνεχώς στον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη και
χαίροµαι, επίσης, που αναγνωρίζει ότι για τη χώρα το δέκατο συ-
νέδριο, κύριε Υπουργέ, ήταν ένα γεγονός. Αδιαµφησβήτητα, λοι-
πόν, ήταν ένα γεγονός πολιτικό, όπου κατατέθηκαν ιδέες, προ-
τάσεις και µπορείτε να τις δείτε κι εσείς. Τα έχετε δει. Ξέρω πολύ
καλά ότι ήσασταν εκεί. Εµείς χαιρετήσαµε την παρουσία σας.

Εκεί, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, καταθέσαµε τη συµφωνία αλή-
θειας µε άξονα τα πέντε άλφα, για τα οποία συζητούµε σήµερα
εδώ ιδεοπολιτικά, για την ανάπτυξη, που αφορά το νοµοσχέδιό
µας, για την αξιοκρατία, για την αριστεία, κυρίως, όµως, για την
αξιοπιστία. Γι’ αυτό θα κριθούµε.

Παράλληλα, όµως, µε τη συµφωνία αλήθειας και τα πέντε
άλφα καταθέσαµε σε ανοιχτή δηµόσια διαβούλευση είκοσι πέντε,
κατ’ αρχάς, προτάσεις, µέσα από τις οποίες αναδεικνύεται η Νέα
Δηµοκρατία ως πρωταγωνιστής των εξελίξεων µιας κοινωνίας
που χειµάζεται και χρειάζεται µια νέα αφετηρία. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της πρότασης είναι και η εισαγωγή
της επιχειρηµατικότητας στα σχολεία.

Καταθέτω στα Πρακτικά για τους µελλοντικούς, κυρίως, ερευ-
νητές, ώστε να δουν ότι αυτή η διάσταση, η δέκατη όγδοη πρό-
ταση της Νέας Δηµοκρατίας, στέκεται αφορµή για να στηλιτεύ-
σετε τη θέση περί «πελατών» του κ. Κυριάκου Μητσοτάκη.

(Στο σηµείο αυτό o Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, κύριε Υπουργέ, η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει αγοραία αν-
τίληψη για την παιδεία, ούτε έχει αποσπασµατική αντίληψη για
την αριστεία. Αυτό να το ξεκαθαρίσουµε µια και καλή.

Ξέρω ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι µια αφορµή για γενικότερη
συζήτηση και δεν φτάνουν τα λίγα λεπτά της ώρας για κάθε έναν
από εµάς τους οµιλητές για να λύσουν όλες τις πτυχές που
έχουν καταθέσει εδώ εξαιρετικοί οµιλητές και αγορητές.

Όµως, χαίροµαι που ο κύριος Υπουργός δεν έδωσε σε κανέ-
ναν την αφορµή στο προηγούµενο διάστηµα να αναφερθεί σ’
αυτόν προσωπικά. Σήµερα, όµως, είτε µε τις δηµόσιες συνεντεύ-
ξεις του στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης είτε από το Βήµα της
Βουλής µε την τοποθέτησή του, έδωσε αφορµή και επιτρέψτε
µου να ξεκινήσω από την τοποθέτησή του. Ο κύριος Υπουργός
κατέληξε µε τον Αλέξη Δηµαρά. Προσέγγισε, δηλαδή, τις επιφυλ-
λίδες της ιστορίας εκπαίδευσης.

Χαίροµαι, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε ότι για να δούµε το µέλλον,
πρέπει να διαβάσουµε καλά την ιστορία της εκπαίδευσης. Μόνο
που ο Αλέξης ο Δηµαράς, όταν µιλούσε για τον Δελµούζο, για
τον Γληνό, για όλους αυτούς τους φωτισµένους Έλληνες, είχε
συνδυασµένα πάντα το κοινωνικό κυρίως πλαίσιο και το πολιτικό
και εκεί λέει ο Δηµαράς ότι θα πρέπει κάθε φορά ο ερευνητής
να µπορεί να δει ποιο είναι το κοινωνικο-πολιτικό πλαίσιο για να
αναστοχάζεται, για να σχεδιάζει.

Σήµερα, λοιπόν, µιλάµε για µια «µεγάλη» εκπαιδευτική µεταρ-
ρύθµιση. Για άλλη µια φορά ο ΣΥΡΙΖΑ στον χώρο της εκπαίδευ-
σης αναφέρει ότι εδραιώνει τη δηµοκρατία και ο κύριος Υπουρ-
γός µάς προέτρεψε λέγοντας ότι χρειάζεται ευρεία κοινωνική συ-
ναίνεση και πολιτική σύγκλιση. Ωραία. Συµφωνούµε σ’ αυτό.

Όµως, για να υπάρχει σύγκλιση, κύριε Υπουργέ, πρέπει να
έχουµε όρους διαφάνειας και καθαρούς και ξάστερους όρους
σε ό, τι αφορά τον εθνικό διάλογο της παιδείας.

Τι είδους εθνικός διάλογος για την παιδεία µπορεί να διεξαχ-
θεί, όταν η Κυβέρνηση βρίσκεται και δηµιουργεί τετελεσµένα γε-
γονότα; Όταν ακυρώνονται σηµαντικές µεταρρυθµίσεις; Όπως
είναι ο ν.4310; Ο ΣΥΡΙΖΑ εδραιώνει «κλίµα δηµοκρατίας», µόνο
που δηµιουργεί και κύµατα ανασφάλειας.

O προηγούµενος Υπουργός Παιδείας, ο κ. Μπαλτάς, σε σχέση
µε την αλλαγή του τρόπου επιλογής στελεχών της εκπαίδευσης,
οδήγησε το Συµβούλιο της Επικρατείας να κρίνει αντισυνταγµα-
τικό το ζήτηµα αυτό της επιλογής των στελεχών της εκπαίδευ-
σης, αφού παραβιάζει τις αρχές της ισότητας, της αξιοκρατίας
και φυσικά τις αρχές της αριστείας. 

Θα ήθελα να σας προτρέψω, κύριε Υπουργέ, να επισκεφθείτε
τα σχολεία. Υπάρχει ηρεµία εξαιτίας αυτής της διαδικασίας του
τρόπου επιλογής; Μάλλον όχι. Δεν ξέρω, λοιπόν, για ποια δηµο-
κρατία µιλούµε. 

Κύριε Υπουργέ, παρ’ ότι τελειώνει η ώρα, ας αποτελέσει αφε-
τηρία αυτή η συζήτηση για πιο βαθιά σκέψη και στην αυριανή συ-
ζήτηση αλλά και στον εθνικό διάλογο, µια που τον επικαλείστε
συνέχεια. 

Αναφερθήκατε στον ν.1566/1985 για να δώσετε την παραβολή
και την αναλογία των µαθητών 1/25. Ο νόµος αυτός, αγαπητοί
και αγαπητές συνάδελφοι, είναι του 1985. Πόσα χρόνια πριν,
κύριε Πρόεδρε; Πάνω από τριάντα χρόνια. 

Δεν ήταν λοιπόν προτεραιότητα της νέας Κυβέρνησης που
όψιµα επικαλείται ότι χρειάζεται αλλαγή παντού; Γιατί αναφέρετε
ο κύριος Υπουργός στον ν.1566/1985 και µίλησε για τους σκο-
πούς της εκπαίδευσης και τα περιεχόµενα µάθησης, δηλαδή για
τα σχολικά βιβλία. 

Είπε ότι δεν είναι καλά τα σχολικά βιβλία και το αποφάσισαν
οι Βουλευτές. Και ποιοι είναι οι Βουλευτές που αποφασίζουν,
κύριε Υπουργέ, εάν τα σχολικά βιβλία είναι καλά ή κακά; Υπάρχει
Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής, που σας έχει κάνει τέτοια
εισήγηση; 

Και εάν εσείς θέλετε να αναφερθείτε στον ν.1566/1985, γιατί
δεν αναφέρεστε, κύριε Υπουργέ, στην προτροπή του νόµου για
πολλαπλό εγχειρίδιο; Γιατί δεν δίνετε δικαίωµα επιλογής στον
εκπαιδευτικό για πολλαπλό εγχειρίδιο;

Μιλήσατε και για µεθόδους αξιολόγησης. Ήταν εξαιρετική η
προσέγγιση. Εκτός από την ιστορία της εκπαίδευσης, ο κύριος
Υπουργός έκανε και ανάλυση στη διδακτική µεθοδολογία. Πολύ
ωραία. Η οµαδοσυνεργατική διδασκαλία είναι πράγµατι µια εξαι-
ρετική προσέγγιση στη διδασκαλία. Όµως, δεν είναι µοναδική.
Δεν είναι αυτό το ερέθισµα που πρέπει να εδραιώσουµε ως τεκ-
µήριο, ότι στο ολοήµερο σχολείο πρέπει να εφαρµοστεί η οµα-
δοσυνεργατική διδασκαλία, άρα πρέπει να γίνουν ολοήµερα
όπως είπατε. 

Τέλος, είπατε για την ποιοτική αξιολόγηση των εκπαιδευτικών.
Πολύ ωραία. Έχετε λάβει υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ και η ηγε-
σία του Υπουργείου Παιδείας, τις σχετικές εισηγήσεις της προ-
ηγούµενης ηγεσίας του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής; 

Θυµόµαστε όλοι, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι
συνέβη στη συζήτηση για την αξιολόγηση σε διάφορες χρονικές
περιόδους της χώρας. Θυµάστε τι γινόταν στην Μητροπόλεως,
όταν Υπουργός Παιδείας ήταν ο κ. Σουφλιάς και όταν Υπουργός
Παιδείας ήταν ο κ. Παπανδρέου. 

Πρέπει να αφήσουµε τον εκπαιδευτικό λίγο στην άκρη, κύριε
Υπουργέ, και να µιλήσουµε πρώτα για την αξιολόγηση του εκ-
παιδευτικού έργου και ύστερα για την αξιολόγηση του εκπαιδευ-
τικού. 

Κλείνω αυτή την αναφορά, επειδή µιλήσατε και για τους εκ-
παιδευτικούς και την κατάρτησή τους. Δεν είναι ειδικοί οι εκπαι-
δευτικοί, λέει, να είναι στα ολοήµερα σχολεία. Όλα αυτά, κύριε
Υπουργέ, ξέρετε γιατί τα είπατε; Για να δικαιολογήσετε την αδυ-
ναµία σας να µπορείτε να διορίσετε και να υλοποιήσετε τις δε-
σµεύσεις σας ότι θα υπάρχουν είκοσι χιλιάδες εκπαιδευτικοί και
στην ειδική αγωγή επίσης, την ώρα που εσείς λέτε ότι είναι σε
οµηρία κυριολεκτικά η εκπαίδευση εξαιτίας των αναπληρωτών.
Και προηγουµένως στην πρωτολογία σας αναφερθήκατε στο ότι
οι αναπληρωτές είναι αναγκαίο κακό στην εκπαίδευση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν µπορώ να συνεχίσω και το ξέρω ότι τελείωσε ο χρόνος
µου, κύριε Πρόεδρε. Δεν µπόρεσα να αναφερθώ -και το έκανα
συνειδητά- στη γραπτή εισήγησή µου για το νοµοσχέδιο για την
παιδεία που φέρνετε σήµερα, για την έρευνα και την τεχνολογία.
Όµως, θέλω µόνο να πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο, που είναι ένα
πολυνοµοσχέδιο, όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, είναι µια
προσπάθεια για τα ερευνητικά κέντρα, όχι για την έρευνα. 

Όταν, λοιπόν, αποφασίσουµε να φέρουµε συνολικά το νοµο-
σχέδιο για την έρευνα, εκεί να τοποθετηθούµε, αφού προηγου-
µένως όµως έχετε την ευαισθησία να υπάρχει µια ανοιχτή δια-
βούλευση, χωρίς αποκλεισµούς και να µιλήσουµε και για τα επι-
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µέρους ζητήµατα της έρευνας. 
Θα ήθελα να κάνω µόνο τρεις επισηµάνσεις, εάν µου επιτρέ-

πετε, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ σύντοµα, σας

παρακαλώ. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς στοχεύαµε στην ενοποίηση του ερευνητικού χώρου στη

χώρα. Ο ν.4310 ήταν ένας καλός νόµος. Είχαµε θέσει το Εθνικό
Στρατηγικό Σχέδιο για την Έρευνα ως προτεραιότητα να ψηφί-
ζεται από τη Βουλή. Γιατί; Γιατί ήταν µια πανοµοιότυπη αντίληψη
που επικρατεί στην Ευρώπη και στον διεθνή χώρο της έρευνας.

Τώρα τι κάνετε; Αποφασίζετε να µετακυλήσετε αυτό το στρα-
τηγικό σχέδιο για την έρευνα στην αποκλειστική αρµοδιότητα
του Υπουργού Παιδείας.

Εµείς, επίσης, είχαµε καταθέσει το συντονιστικό όργανο, ώστε
να µπορούσαµε οριζόντια, σε όλα τα Υπουργεία να συντονίσουµε
την έρευνα, γιατί δεν είναι αποκλειστικό προνόµιο µόνο του
Υπουργείου Παιδείας, είναι συνολικά και άλλων Υπουργείων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε τη σκέψη σας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Καταργείται και αυτό. 
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι η κατάργηση

βασικών διατάξεων του ν.4130 δεν είναι µία διαδικασία που φέρ-
νει µπροστά τη χώρα στην έρευνα και στην τεχνολογία. 

Νοµίζω ότι πρέπει να ξανασκεφθείτε σύντοµα, κύριε Υπουργέ,
να φέρετε συνολικά τις ρυθµίσεις για το ερευνητικό σχέδιο που
έχετε ως Κυβέρνηση και εκεί να θεραπεύσουµε τα κακώς κείµενα
που εσείς καταθέτετε σήµερα στη Βουλή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κόνσολα, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Αµυρά, ο Αναπληρωτής Υπουργός
κ. Φωτάκης έχει να κάνει µία νοµοτεχνική βελτίωση. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θα ήθελα να καταθέσω
ορισµένες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, µερικές εκ των οποίων απο-
σαφηνίζουν τις αρµοδιότητες των ΕΣΙ στα ερευνητικά κέντρα.
Πλέον είναι πολύ καθαρές οι διαφοροποιήσεις που υπάρχουν
από τον προηγούµενο νόµο. Θα τις καταθέσω. 

Όσον αφορά τα όσα ακούστηκαν περί αριστείας, επιχειρηµα-
τικότητας και καινοτοµίας, αυτά θα λάβουν απάντηση αύριο. Πι-
στεύω ότι θα έχουµε την ευκαιρία αύριο να απαντήσουµε. Λόγω
του προχωρηµένου της ώρας τώρα αυτό δεν είναι δυνατό.
Όµως, πραγµατικά, δεν νοµίζω ότι είναι ο κατάλληλος χώρος να
µιλάµε για αυτά τα θέµατα, όταν τον νόµο αυτό τον διαπερνά ξε-
κάθαρα αυτή η επιδίωξη της αριστείας, η επιδίωξη της επιστη-
µονικής ποιότητας, η οποία, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία
µου, πρέπει να γίνεται χωρίς καµµία έκπτωση. Ήταν απόλυτα κα-
θαρό αυτό και η προσπάθεια ταύτισης του χώρου µας µε την ήσ-
σονα προσπάθεια, µε τη µετριότητα θα έλεγα ότι είναι εις µάτην.
Όµως, θα πούµε πολλά περισσότερα αύριο που θα είναι εδώ και
ο κ. Δένδιας και ο κ. Βορίδης. Με πολλή χαρά θα το κάνουµε
αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης καταθέτει για
τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Υπουργέ. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού
κ. Γεώργιος Αµυράς.

Ορίστε, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µία σαφέστατα

θλιβερή επέτειος. Έξι χρόνια πριν, εδώ δίπλα, στα τετρακόσια
µέτρα από την Ολοµέλεια, στην οδό Σταδίου 23, στη MARFIN
τέσσερις άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους από το τυφλό µίσος, τον
φανατισµό, από τη σάπια τροµοκρατία που διαρκώς ταλαιπωρεί
αυτή τη χώρα και την κοινωνία της. Η Παρασκευή Ζούλια, ο Επα-
µεινώνδας Τσακάλης, η Αγγελική Παπαθανασοπούλου –έγκυος-
και το αγέννητο παιδί της έπεσαν θύµατα του φανατισµού και
της µισαλλοδοξίας. 

Και εγώ θέλω να πω ότι η δηµοκρατία µας παραµένει και θα
είναι ελλιποβαρής όσο δεν οδηγούνται ενώπιον της δικαιοσύνης
οι δολοφόνοι των τεσσάρων ανθρώπων της MARFIN, όσο δεν
οδηγούνται ενώπιον της δικαιοσύνης οι δολοφόνοι των δύο Χρυ-
σαυγιτών, του Γιώργου Φουντούλη και του Μανώλη Καπελώνη,
όσο δεν οδηγούνται µπροστά στη δικαιοσύνη οι δολοφόνοι του
Σωκράτη Γκιόλια, του δηµοσιογράφου, όσο δεν οδηγούνται
µπροστά στη δικαιοσύνη οι δράστες της επίθεσης σε βάρος της
Κωνσταντίνας Κούνεβα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε και µία άλλη
επέτειο. Πριν από εξήντα επτά ακριβώς χρόνια, στις 5 Μαΐου του
1949, ιδρύθηκε το Συµβούλιο της Ευρώπης µε τη Συµφωνία του
Λονδίνου. Δεν πρέπει να συγχέουµε το Συµβούλιο της Ευρώπης
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι ο παλαιότερος οργανισµός που
εµβαθύνει στην ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. Και ενώ οι υπόλοιποι
Ευρωπαίοι αναµετρώνται µε τα προβλήµατα και τις προκλήσεις
που αυτή η διαδροµή από τότε, από το 1949, µας έχει φέρει αν-
τιµέτωπους ως σήµερα, εµείς στην Ελλάδα, η ελληνική κοινωνία,
η χώρα µας διαρκώς τον τελευταίο καιρό αποµακρύνεται από
την Ευρώπη. Αποµακρύνεται διπλωµατικά, αποµακρύνεται στο
προσφυγικό πεδίο, αποµακρύνεται στην οικονοµία. Μοιάζει η
χώρα αποµονωµένη σε όλα τα επίπεδα. 

Και σε αυτό έχετε ευθύνες εσείς, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ!
Είµαστε στη Σένγκεν ή δεν είµαστε; Την ίδια ώρα οι Τούρκοι κα-
τάφεραν και πήραν τη βίζα, την κατάργηση της βίζας από τον
Ιούνιο, ούτε καν από τον Οκτώβριο, όπως είχε προτείνει η Κοµι-
σιόν στην αρχή, η οποία τώρα προτείνει ακόµα πιο σύντοµες
προθεσµίες. Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, η Κυβέρνηση µάς
ξεφουρνίζει και το τέταρτο µνηµόνιο. 

Καλά καλά δεν έχετε εφαρµόσει τις µεταρρυθµίσεις του τρίτου
µνηµονίου που εσείς ψηφίσατε, του τρίτου µνηµονίου που εσείς
υπογράψατε, του τρίτου µνηµονίου που µας φέρατε, µετά τη
σκληρή και περήφανη υποτιθέµενη διαπραγµάτευση, και να που
οδηγούµαστε ξανά στο κακοπαιγµένο έργο του καλοκαιριού του
2015. Εκεί, λοιπόν, λέγαµε ότι δεν µπορεί, ο κ. Τσίπρας θα έχει
πάρει το µάθηµά του µετά το πάθηµα της χώρας από τη «Βαρου-
φακειάδα» που ζήσαµε.

Δεν το πήρε, όµως, το µάθηµά του. Καθυστερήσεις και κατε-
νάτσιο σε όλες τις µεταρρυθµίσεις που πρέπει να γίνουν και πο-
λιτική διαπραγµάτευση, που υποτίθεται ότι θα µας έφερνε κάτι
καλύτερο. Πήγε ο κ. Τσακαλώτος στην Ουάσιγκτον µε µέτρα, µε
φόρους, µε βάρη για τους Έλληνες 5,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
και γύρισε µε ένα έξτρα πακέτο 3,6 δισεκατοµµυρίων. Αυτή είναι
η κατάσταση. Και από τον κ. Τσακαλώτο και από τον κ. Τσίπρα
και από τον κ. Καµµένο θα πρέπει να αναζητήσετε τις ευθύνες
για το τέταρτο µνηµόνιο που θα το ψηφίσετε µε χαρά, όπως φαί-
νεται, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ!

Μας φέρατε µέσα στο Σαββατοκύριακο να ψηφίσουµε το
ασφαλιστικό-φορολογικό. Δύο υποσηµειώσεις εδώ:

Πρώτα απ’ όλα πρέπει να είναι ψηφισµένο εν όψει του Eu-
rogroup της Δευτέρας, της 9ης Μαΐου; Δεν είναι στα προαπαι-
τούµενα. Το αποφασιστικό Eurogroup θα γίνει στις 24 του µήνα.
Για ποιον λόγο φέρνετε εντός του Σαββατοκύριακου, χωρίς να
το γνωρίζετε θα σας πω εγώ, ενισχύεστε, σας βοηθάει και η
απεργία των δηµοσιογράφων, που εξαγγέλθηκε πριν από λίγες
ώρες, έως τη Δευτέρα; Για ποιον λόγο, ενώ περιµένατε πέντε

µήνες να συζητήσουµε το ασφαλιστικό, το φέρνετε πάλι µε τις
διαδικασίες πάλι «ψεκάστε, σκουπίστε, τελειώσατε» µέσα σε ένα
Σαββατοκύριακο; Θέλετε µήπως να στείλετε ένα µήνυµα έξω, ότι
διατηρείτε τη δεδηλωµένη; Αυτό συµβαίνει; Να µας το πείτε. 

Υπάρχουν, όµως, κάποιες εξηγήσεις για όλα αυτά, ότι κανείς
πια δεν σας εµπιστεύεται και δεν σας πιστεύει ούτε στο εσωτε-
ρικό ούτε στο εξωτερικό. Δεν έχετε εφαρµόσει το µνηµόνιο που
υπογράψατε, δεν έχετε κάνει σοβαρές µεταρρυθµίσεις. Αυτή η
αδράνεια κοστίζει. Κοστίζει σε οικονοµικά βάρη για τους πολίτες,
κοστίζει στην επιχειρηµατικότητα, κοστίζει σε χαµένες θέσεις ερ-
γασίας, κοστίζει σε µία διογκούµενη διαρκώς µετανάστευση του
επιστηµονικού µας δυναµικού στο εξωτερικό.

Αυτό είναι το τίµηµα των χαµηλών επιδόσεων της Κυβέρνησής
σας και δεν µπορείτε να καλύψετε τις ευθύνες σας, δηµιουργών-
τας διαρκώς πλασµατικούς, φανταστικούς εχθρούς και ανακα-
λύπτοντας θεωρίες συνωµοσίας. 

Θα έπρεπε ήδη να έχετε σηµάνει συναγερµό στη χώρα. Αντί,
όµως, να κινητοποιείστε όλοι για την εκτίµηση των Βρυξελλών
ότι το 2017 η ανεργία θα είναι πολύ υψηλότερα από τα στοιχεία
και τις προβλέψεις της ίδιας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αντί να
κινητοποιηθείτε για το ότι η Ελλάδα είναι η µοναδική χώρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που για το
2016 θα έχει ύφεση -µόνον εµείς έχουµε µείνει µε ύφεση-, εσείς
θριαµβολογείτε και ακούµε την Κυβερνητική Εκπρόσωπο να λέει
ότι τα στοιχεία της Κοµισιόν, οι προβλέψεις της Κοµισιόν απο-
δεικνύουν ότι τελικά τα πράγµατα δεν θα είναι τόσο χάλια όσο
τα φανταζόµασταν, θα είναι λιγότερο χάλια. 

Δεν έχετε το µέτρο. Έχετε χαθεί το µέτρο. Και παράλληλα µας
φέρνετε µέτρα επί µέτρων, άνευ µέτρου φυσικά και µε αµέτρη-
τες παρατάσεις. Από την παράταση στην παράταση. Παρατά-
θηκε η αξιολόγηση, την οποία εσείς µας λέγατε προεκλογικώς
πέρσι τον Σεπτέµβρη και τον Αύγουστο ότι θα την κλείσετε τον
Οκτώβρη. Φτάσαµε στον Μάιο µε το γνωστό σενάριο τώρα της
πολιτικής διαπραγµάτευσης. Και ξέρουµε ότι κάθε φορά που ο
Πρωθυπουργός πηγαίνει για πολιτική διαπραγµάτευση γυρνάει
µε ένα σακίδιο, ακόµη χειρότερο, από φόρους, µέτρα και βάρη. 

Παράταση στην παράταση, λοιπόν. Έχουµε την αγωνία για τις
επερχόµενες πληρωµές που θα πρέπει να κάνει η χώρα τον Ιού-
νιο και τον Ιούλιο. Έχουµε την αγωνία για το πότε θα έρθει αυτή
η ανάσταση της οικονοµίας, διότι δεν ήρθε ανήµερα του Πάσχα,
όπως προέβλεψε ο Πρωθυπουργός. 

Την ίδια ώρα –για να µπω και στο σχέδιο νόµου- εγώ θα έλεγα
ότι η δική σας η λογική, έτσι όπως άκουσα και τις οµιλίες σας,
στα εκπαιδευτικά θέµατα, είναι «αριστεία-µετριότητα, σηµει-
ώσατε δύο». Δεν την θέλετε την αριστεία, ό,τι και αν πείτε. Θέ-
λετε τη µετριότητα για να νιώθετε ασφαλείς. 

Και σας ενηµερώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά εσάς
του ΣΥΡΙΖΑ, ότι το 2015 και το 2016 ήταν οι δύο πρώτες χρονιές,
στις οποίες δεν δώσατε εσείς, η αριστερή κυβέρνηση τον έπαινο
της αριστείας στους αριστούχους των πανεπιστηµιακών σχολών. 

Ήταν 1.500 ευρώ για κάθε άριστο. Πέρυσι και φέτος δεν τα
δώσατε. Τα χρήµατα αυτά εκταµιεύονταν και δίνονταν ως ένα
µικρό επίδοµα ενίσχυσης στους αριστούχους φοιτητές όλων των
τάξεων, όλων των σχολών, όλων των τµηµάτων των πανεπιστη-
µίων ως µια ένδειξη επιβράβευσης της ζέσης τους να εξελιχθούν. 

Πάνε αυτά τα χρήµατα. Επικοινώνησα εγώ µε το Ίδρυµα Κρα-
τικών Υποτροφιών να µάθω για ποιο λόγο πέρυσι το 2015 και
φέτος το 2016 δεν δόθηκαν χρήµατα. Μου είπαν το πολύ απλό,
δεν έχουµε χρήµατα. Περιµένουµε κανένα ΕΣΠΑ να πάρουµε
αυτά τα χρήµατα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Είναι θέµα φτώχειας, όχι αξιοκρατίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είναι θέµα φτώχειας, αλλά την ίδια ώρα
προσλαµβάνετε, κύριε Υπουργέ, µετακλητούς από εδώ και από
εκεί. Κόψτε τους µετακλητούς, κόψτε τους Καρανίκες στου Μα-
ξίµου και βεβαίως θα βρείτε τα 1.500 ευρώ για να τα δώσετε
στους αρίστους. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Επαναλαµβάνω, δεν είναι θέµα έλλειψης αξιοκρα-
τίας, είναι θέµα έλλειψης χρηµάτων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μη µε διακόπτετε, κύριε Υπουργέ. Αφή-
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στε µε να τελειώσω.
Θέλω να σας πω και κάτι ακόµη, γιατί άκουσα τη συζήτηση για

τις καταλήψεις. Είναι πάρα πολύ απλό το θέµα. Ζυγίστε ο καθέ-
νας µέσα σας τι βαρύτητα έχει: α) Η επιθυµία κάποιων µαθητών,
όσοι και αν είναι αυτοί, για κατάληψη, να κλείσουν το σχολείο και
β) η επιθυµία ενός µαθητή ή ενός δασκάλου να µπει στο σχολείο
και να κάνει µάθηµα. 

Ποιο είναι ισχυρότερο δικαίωµα για τη δική σας αντίληψη; Το
δικαίωµα εκείνου που κλείνει το σχολείο ή το δικαίωµα εκείνου
που θέλει να πάει στο σχολείο; Η δική µου απάντηση και του Πο-
ταµιού είναι βεβαίως το δικαίωµα εκείνου που θέλει να µορφωθεί
είναι ανώτερο από το δικαίωµα εκείνου που θέλει να κλείσει το
σχολείο. Τα σχολεία έπρεπε να είναι όπως τα νοσοκοµεία, προ-
σβάσιµα προς όλους, ανοιχτά προς όλους χωρίς προϋποθέσεις. 

Επίσης, θα έρθω τώρα σε κάποια επιµέρους στοιχεία του σχε-
δίου νόµου. Δεν έχω πολύ χρόνο, θα είµαι πολύ σύντοµος. Κό-
βετε την δεύτερη ώρα µουσικής για τους µαθητές της Α’ και Β’
Δηµοτικού. Καταργείτε το µάθηµα της θεατρικής αγωγής στην
Ε’ και ΣΤ’ Δηµοτικού. Μειώνετε επίσης τις ώρες της πληροφορι-
κής και τις ώρες διδασκαλίας ξένων γλωσσών. 

Είναι δυνατόν στην Ελλάδα του 2016, που αγωνίζεται να βγει
µπροστά, να πάει στο ξέφωτο, να µειώνετε δύο βασικά εφόδια
που είναι πλέον ψωµοτύρι για όλα τα σχολεία του κόσµου: την
πληροφορική και τις ξένες γλώσσες; Γι’ αυτό σας λέω ότι είστε
της µετριότητος και όχι της αριστείας. 

Όσον αφορά το ζήτηµα των ολοήµερων και των νηπιαγωγείων,
άκουσα χθες στην τηλεόραση την κ. Βάσω Ζαρκινού, που είναι
µέλος του συντονιστικού των νηπιαγωγών. Έδωσε κάποια στοι-
χεία. Θέλω να τα θέσω υπ’ όψιν σας. Ως γνωστόν αλλάζει η κλί-
µακα για να χαρακτηριστεί διθέσιο ή µονοθέσιο ένα σχολείο. Αντί
να έχει επτά νήπια, θα πρέπει να έχει δεκατέσσερα νήπια. Έτσι
από τα χίλια τετρακόσια εξήντα έξι διθέσια νηπιαγωγεία θα πάµε
σε εφτακόσια σαράντα τέσσερα µονοθέσια. 

Καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να γίνουν οικονοµίες
κλίµακος. Σωστό. Στο Εκκλησοχώρι Ιωαννίνων, παραδείγµατος
χάριν, όπου το δηµοτικό -σε διπλανό χωριό µάλιστα- φιλοξενεί
τρία παιδάκια. Φεύγουν από τα διπλανά χωριά και πηγαίνουν σε
αυτό το νηπιαγωγείο. Τι θα γίνει αυτό το νηπιαγωγείο; Θα φύ-
γουν άλλα είκοσι χιλιόµετρα παρακάτω. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Θα υπάρξει. Διαβάστε το νοµοσχέδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ωραία. Ζητάω να µας τα πείτε διευκρινι-
στικά. 

Επί τη ευκαιρία, θα ήθελα να µας πείτε για τα σχολικά γεύ-
µατα. Ήταν ένα από τα διθυραµβικά προεκλογικά σας συνθή-
µατα. Οι δικές µου πληροφορίες µου λένε ότι τα σχολικά γεύ-
µατα δίνονται µόνο σε είκοσι µε τριάντα σχολεία. Ρωτάω αν θα
το επεκτείνετε στα δηµοτικά όλης της χώρας από τη νέα σχολική
χρονιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Θέλω να επισηµάνω δύο άρθρα, τα άρθρα 26 και 28 για τα δι-

οικητικά και λειτουργικά θέµατα των πανεπιστηµίων. Εδώ βλέ-
πουµε ότι η επιστηµονική υπηρεσία µιλάει για µη εναρµόνιση
αυτών των άρθρων µε τις συνταγµατικές αρχές. Θα ήθελα να
µας κάνετε ένα σχόλιο επ’ αυτού. 

Επίσης, ως προς το άρθρο 30, παράγραφος 7, που αφορά τις
ονοµαστικές µεταγραφές φοιτητών, η έκθεση αναφέρει ξεκά-
θαρα ότι η προτεινόµενη διάταξη δεν θέτει απρόσωπο και αφη-
ρηµένο κανόνα δικαίου, αλλά αποτελεί ατοµική ρύθµιση ονοµα-
στικώς αναφεροµένων συγκεκριµένων περιπτώσεων κατά παρέκ-
κλιση των άρθρων 4 και 20 του Συντάγµατος. Θέλουµε και γι’
αυτά µία απάντηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι εµείς επι-
φυλασσόµαστε για το τι στάση θα τηρήσουµε, αν θα ψηφίσουµε
ή όχι. Περιµένουµε κάποιες διευκρινίσεις κυρίως για το δεύτερο
και τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου και τότε θα σας πούµε αν
έχετε την ψήφο µας ή όχι.

Θεωρούµε ότι κάποια άρθρα στο πρώτο µέρος για την έρευνα
είναι θετικά, αλλά παρακαλούµε διευκρινίστε µας αυτά για τις

λεγόµενες, κατά τη δική µας άποψη, φωτογραφικές τροπολο-
γίες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αµυρά, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από το Ποτάµι. 

Τον λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου από τη Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ,

σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή και θα ξεκινήσω µε τρεις παρα-
τηρήσεις εν είδει προοιµίου.

Η πρώτη παρατήρηση: Σας συνιστώ άµεσα ταχύρρυθµα µα-
θήµατα ωρολογίου προγράµµατος του σχολείου. Σας διαβάζω
από την τοποθέτησή σας: «Στα δηµοτικά ενιαίου τύπου σήµερα
σχολούν τα παιδιά στις 12.15’». Αυτό δεν είπατε; Λάθος, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Εσείς κάνετε λάθος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Το είπατε προηγουµένως και
αναζητήστε το στα Πρακτικά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τα κλασικά δηµοτικά τελειώνουν από τις 12.15’ και
τα ΕΑΕΠ στις 14.00’.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Μπράβο, κύριε Υπουργέ!
Μην το ξαναπείτε όµως, γιατί εγώ το εµπέδωσα. Το άκουσαν και
όλοι οι εκπαιδευτικοί και απλά µειδιούν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Σοβαρευτείτε, κύριε Παπαθεοδώρου.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα σας πω, κύριε Υπουργέ,
ποιος πρέπει να σοβαρευτεί. Θα σας πω ποιος πρέπει να σοβα-
ρευτεί!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Σήµερα τα 2/3 των σχολείων…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Παρακαλώ πολύ, κύριε
Υπουργέ, ακούστε το.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε τον οµιλητή. Μετά θα µιλήσετε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεν είναι δυνατόν Υπουργός
Παιδείας να µην ξέρει πότε τελειώνουν τα δηµοτικά σχολεία,
κύριε Υπουργέ. Είναι απαράδεκτο!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Είστε γελοίος!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Να το πάρει πίσω, κύριε
Πρόεδρε, και να βγει από τα Πρακτικά!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας το αν-
ταποδίδω. Σας το ανταποδίδω, γιατί θα πρέπει να µάθετε ότι στις
12.30’ σταµατούν τα σχολεία Α’ δηµοτικού. Κατόπιν, οι άλλες τά-
ξεις, κύριε Υπουργέ, είναι στις 13.20’. Κατόπιν, κύριε Υπουργέ,
η Ε’ και η ΣΤ’ δηµοτικού είναι στις 13.45’. Αν δεν το έχετε µάθει
µέχρι τώρα, κατανοώ γιατί γίνεται όλο αυτό που κάνετε. Πάµε
παρακάτω.

Όσον αφορά τα ολοήµερα, εγώ δεν θα µπω στη διαµάχη την
οποία είπατε προηγουµένως, αλλά θέλω να καταλάβετε κάτι και
να το πείτε στον κόσµο. Να πείτε στον κόσµο, κύριε Υπουργέ:
«Δεν έχω εκπαιδευτικούς. Δεν έχω από τα ΕΣΠΑ. Έχω το 1/6 από
τα περσινά ΕΣΠΑ. Εποµένως δεν έχω εκπαιδευτικούς για τα σχο-
λεία. Και αυτό που κάνω είναι ότι καταργώ, λοιπόν, τα ΕΑΕΠ, που
τελείωναν στις 14.00’, δεν έχω εκπαιδευτικούς και βάζω όλα τα
σχολεία να λειτουργούν µέχρι τις 13.15’.». Αυτό θα πρέπει να
πείτε στον κόσµο, κύριε Υπουργέ. 

Τρίτον, έχετε µιλήσει πολλές φορές για τις προσλήψεις που
θα κάνετε. Θα πρέπει να πείτε την αλήθεια σε αυτούς που περι-
µένουν, στους αναπληρωτές, ότι προσλήψεις δεν θα έχει, κύριε
Υπουργέ, φέτος. Και αυτό θα πρέπει να το κατανοήσουν οι άν-
θρωποι, οι οποίοι τρέφουν ακόµη προσδοκίες.

Γιατί, ξέρετε κάτι; Όταν σας άκουσαν να µιλάτε προηγουµέ-
νως, απλούστατα διερωτήθηκαν σε ποιον κόσµο ζείτε. Σε ποιον
κόσµο ζείτε, όταν πραγµατικά κάνετε λάθος ακόµα και στο ωρο-
λόγιο πρόγραµµα του δηµοτικού σχολείου. Σας εύχοµαι, λοιπόν,
να µαζέψετε το σχολείο, να φτιάξετε αυτόν τον ενιαίο τύπο που
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θέλετε για το ολοήµερο µέχρι τις 13.15’, αλλά δείτε ποιες είναι
οι ανάγκες των σχολείων.

Μια πρόταση, κύριε Υπουργέ, για τις πανελλαδικές εξετάσεις:
Όποιος κι αν έχει δίκιο –και ξέρουµε ποιος έχει δίκιο-, θα το
δούµε σε δέκα ηµέρες, αλλά το κακό έγινε. Και ξέρετε γιατί έγινε,
κύριε Υπουργέ; Γιατί κανένας δεν έχει παίξει και δεν έχει διασα-
λεύσει τη διαδικασία των πανελλαδικών εξετάσεων χωρίς κό-
στος. 

Κι αυτό το κόστος δεν το αναλαµβάνετε ως πολιτικό κόστος,
κύριε Υπουργέ. Το αναλαµβάνετε ως κόστος ανασφάλειας για
εκατοντάδες χιλιάδες οικογένειες, οι οποίες έχουν τα παιδιά
τους στις πανελλαδικές εξετάσεις. Εποµένως, µια και το αναφέ-
ρετε, ναι, ας σοβαρευτείτε.

Πάµε στα υπόλοιπα. Νοµίζω ότι δεν αποφύγατε ούτε αυτή τη
φορά τον πειρασµό να κάνετε παρεµβάσεις στο νοµοθετικό πλαί-
σιο των ΑΕΙ.

Θα σας πω, λοιπόν, ότι κάνετε και καλές παρεµβάσεις. Καλές
παρεµβάσεις, αρκεί να το ακούσετε και όλοι οι υπόλοιποι που θα
τις ψηφίσετε, εννοώ από τη Συµπολίτευση. Ξέρετε γιατί;

Αρχίζουµε από το άρθρο 24, κύριε Υπουργέ.
Στο άρθρο 24 µε τις διατάξεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι

του ΣΥΡΙΖΑ, απλούστατα εγκαθιδρύεται το επιχειρηµατικό πανε-
πιστήµιο και θα το ψηφίσετε αυτό -και µπράβο σας!- το επιχει-
ρηµατικό ερευνητικό κέντρο και θα το ψηφίσετε. Εισάγετε απο-
λύτως τον οικονοµικό φιλελευθερισµό στα ερευνητικά κέντρα.
Και ξέρετε γιατί; Διότι, µε το σύστηµα των ειδικών λογαριασµών
στη ΓΓΕΤ και στα ερευνητικά κέντρα, τους δίνετε µεγάλη επιχει-
ρηµατική ευελιξία. Πρώτη φορά αυτή η ευελιξία καθιστά τις δε-
σµεύσεις του δηµοσίου λογιστικού επουσιώδεις. Και µπράβο
σας! Το είπε προηγουµένως και ο συνάδελφος από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα.

Μπροστά, λοιπόν, στην πλήρη απελευθέρωση των ιδιωτικοοι-
κονοµικών κριτηρίων στη λειτουργία των ειδικών λογαριασµών
ό,τι είχε γίνει προηγουµένως είναι απλά, αν θέλετε, λεπτοµέ-
ρειες. Η ευελιξία αυτή σε τι συνίσταται; Στην εξαίρεση πλέον από
το δηµόσιο λογιστικό -για να καταλαβαίνουν οι συνάδελφοι που
δεν έχουν γνώση του θέµατος- και στη δυνατότητα σύστασης µε
υπουργική απόφαση ειδικών λογαριασµών σε όλα τα ερευνητικά
κέντρα. Και εγώ σας λέω µπράβο, αρκεί να το ψηφίσετε. Ξέρετε
γιατί; Διότι θα επιτρέπεται πλέον, όπως το λέει µέσα, η χρηµα-
τοδότηση προγραµµάτων και έργων από ευρωπαϊκούς πόρους
και από ιδιωτικούς πόρους σε όλα τα ερευνητικά κέντρα και σε
όλα τα πανεπιστήµια. Ευρωπαϊκά και ιδιωτικά ερευνητικά προ-
γράµµατα, βεβαίως, τα οποία πολλοί από σας, αλλά όχι όσοι εµ-
πνεύστηκαν τελικά αυτές τις διατάξεις, µέχρι χθες τα απέρριπταν
ως έργα του δαίµονα της αγοράς, που θα καθυποτάξει τα πανε-
πιστήµια.

Σήµερα, λοιπόν, που νοµοθετείτε ας µην περάσουν αυτές οι
διατάξεις µε την ένοχη σιωπή των µωρών παρθένων. Κάνετε αυτό
που σας επέβαλαν να κάνετε συµφέροντα εντός και εκτός του
ΣΥΡΙΖΑ. Είµαι ξεκάθαρος σε αυτό.

Μια άλλη διάταξη, η οποία έχει πολύ µεγάλη σηµασία, έχει να
κάνει µε τη δυνατότητα που θα έχουν πλέον οι ειδικοί λογαρια-
σµοί να διενεργούν δαπάνες καθαριότητας, φύλαξης, συντήρη-
σης, επισκευής αλλά και πληρωµής Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας.
Μπράβο! Απλώς θα έπρεπε να είχε γίνει γνωστό και σε όσους
από τον ΣΥΡΙΖΑ και τη νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ έκαναν καταλήψεις
για να διεκδικήσουν µέχρι τώρα τη µονιµοποίηση των συµβασι-
ούχων -όλων των συµβασιούχων-, ενώ τώρα παραδίδετε αυτές
τις υπηρεσίες σε ιδιωτικές υπηρεσίες σας. Μπράβο σας, διότι
αυτό έπρεπε να γίνει εδώ και καιρό. Μπράβο που το κάνει πρώτη
φορά η Αριστερά!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Εν τω µεταξύ, κά-
νουν το αντίθετο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τριά-
ντα δευτερόλεπτα.

Θα µου απαντήσετε, κυρία Υπουργέ.
Μέχρι και έξτρα αµοιβή αποδοτικότητας προβλέπεται να κα-

ταβάλλεται στο προσωπικό που συµµετείχε σε κερδοφόρα ερευ-
νητικά προγράµµατα, ευρωπαϊκά και ιδιωτικά βεβαίως. Έτσι
παίρνετε σιγά σιγά τον δρόµο του λαϊκού καπιταλισµού. Είναι µια
χαρά!

Υπάρχει και κάτι άλλο το οποίο θα πρέπει να σας πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σύντοµα, σας πα-

ρακαλώ, αν έχετε την καλοσύνη.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή όλα αυτά γίνονται και είναι γνωστά σε όλους -υπενθυ-

µίζω ότι υπάρχουν και ταξικές διαφορές στο πανεπιστήµιο- επι-
βάλλετε την υποχρέωση απόδοσης στον ειδικό λογαριασµό για
τους καθηγητές και λέκτορες των ΑΕΙ ποσοστού 10% -ήταν 7%,
το κάνατε πριν από πέντε λεπτά- επί του ακαθάριστου εισοδήµα-
τος για όσους ακαδηµαϊκούς έχουν και άλλη επαγγελµατική δρα-
στηριότητα, γιατρούς, δικηγόρους, µηχανικούς.

Ξέρετε τι κάνετε µε αυτό; Απλούστατα ωθείτε είτε εκτός πα-
νεπιστηµίου είτε εκτός επαγγέλµατος άξιους επιστήµονες, οι
οποίοι απλώς κάνουν µια άλλη δουλειά. Διότι το 10% ή το 7% επί
του ακαθαρίστου σηµαίνει ότι, αν πληρώσουν και τις άλλες ει-
σφορές τους, πάρα πολύ απλά δεν θα µπορούν να ασκήσουν το
επάγγελµά τους ή το ένα ή το άλλο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Πληρώνονται από
το πανεπιστήµιο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεν πειράζει, κυρία Υπουρ-
γέ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα απαντήσετε
µετά, κυρία Υπουργέ, αν έχετε την καλοσύνη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Αυτό, λοιπόν, που σας λέω
είναι το εξής. Στο κεφάλαιο σε σχέση µε την ανώτατη εκπαί-
δευση παρατηρώ ότι τελικά αυτό που κάνετε είναι να καταργή-
σετε ουσιαστικά τα συµβούλια. Αυτό δεν θέλατε; Καταργείτε τα
συµβούλια, λοιπόν, γιατί ξέρουµε ότι, όταν αυτά αδυνατούν, οι
δικές τους αρµοδιότητες πηγαίνουν στη Σύγκλητο. Ξέρετε πώς
αδυνατούν τα συµβούλια; Με τους γνωστούς αγνώστους, που
παρεµβαίνουν στις διαδικασίες τους.

Τέλος, λοιπόν, σας λέω το εξής και πραγµατικά τελειώνω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε. Επειδή σας αρέσει η αναδροµικότητα,
εξαντλείτε τη νοµοθετική σας ευελιξία και στην παράγραφο 10
του άρθρου 28, όπου µε µια µνηµειώδη νοµοθετική σύνταξη κυ-
ρώνονται αναδροµικά οι αποφάσεις της Συγκλήτου του ΕΚΠΑ,
οι οποίες καθόριζαν άλλη διαδικασία εκλογής µελών ΔΕΠ. 

Σε απλά ελληνικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και πραγµα-
τικά τελειώνω µε αυτό, αξίζει να το ακούσετε-, όταν, λοιπόν, τότε
η διοίκηση του ΕΚΠΑ µε Πρύτανη τον νυν Υφυπουργό Παιδείας
είχε αρνηθεί να εφαρµόσει τον νόµο και να εκλέγονται οι συνά-
δελφοι, οι οποίοι δεν έφταιγαν, µε τον ν.4009, εφάρµοζε τον προ-
ηγούµενο νόµο. Τι είπαµε σήµερα; Είπαµε ότι καλώς τον εφάρ-
µοζε, γιατί εφάρµοζε τον προηγούµενο νόµο και όχι αυτόν ο
οποίος ίσχυε τη στιγµή που εκλέγονταν οι καθηγητές. Έφταιγαν
οι καθηγητές; Όχι. 

Αυτό που µου κάνει, όµως, πολύ µεγάλη εντύπωση είναι ότι µε
αυτή σας τη διάταξη µας λέτε ότι τότε αυτό που έγινε ήταν πα-
ράνοµο και ότι αυτό που γίνεται σήµερα απλούστατα αποκαθιστά
για τους ανθρώπους, που δεν φταίνε σε τίποτα, τη νοµιµότητα.

Κλείνω µε µία λέξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με µία, όµως, σας

παρακαλώ. Έχετε υπερβεί όλα τα όρια.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Αυτές οι ιδέες, κυρία Υπουρ-

γέ και κύριε Υπουργέ, είναι µειοψηφικές στο πανεπιστήµιο. Ό,τι
και να ψηφίσετε, αυτού του τύπου, δεν µπορεί να έχει καµµία αγ-
κίστρωση στη λειτουργία του πανεπιστηµίου. Η µεταρρύθµιση
στο πανεπιστήµιο θα προχωρήσει και θα προχωρήσει ευτυχώς
χωρίς τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ήσασταν εναντίον
της µεταρρύθµισης, κύριε Παπαθεοδώρου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Υπουργέ, θα
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µιλήσετε µετά, αν έχετε την καλοσύνη.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα σας ακούσω, κυρία Υ-

πουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Καραθανασόπουλο –κύριε Καρα-

θανασόπουλε, σε µισό λεπτό- µετά στον κ. Γκιουλέκα, στον κ.
Θεοχαρόπουλο και στην κυρία Υπουργό και συνεχίζουµε, να σας
ενηµερώσω πού βρισκόµαστε. Έχουν γραφτεί πενήντα έξι Βου-
λευτές. Όπως καταλαβαίνετε, δεν είναι δυνατόν να µιλήσουν
όλοι σήµερα. 

Προτείνω, λοιπόν, να συµφωνήσουµε να σταµατήσουµε στις
δώδεκα τα µεσάνυχτα, για να ψηφίσουµε και επί της αρχής. Θα
έχουν µιλήσει στο διάστηµα αυτό όλοι οι εισηγητές, οι τέσσερις
Υπουργοί, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και αρκετοί Βουλευ-
τές. Θα ψηφίσουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο και θα σταµα-
τήσουµε εκείνη την ώρα όπου έχουµε φτάσει σε επίπεδο Βου-
λευτών. Αυτό θα είναι ανάµεσα στον αριθµό 15 και 17 στον κα-
τάλογο των εγγεγραµµένων Βουλευτών. 

Αύριο, µετά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, που υπολογίζουµε
ότι θα τελειώσει γύρω στις 12.00’, προτείνω να αρχίσουµε µε
τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές επί των άρθρων και
των τροπολογιών και κατόπιν να συνεχίσουµε τον κατάλογο των
εναποµεινάντων Βουλευτών, που δεν θα µιλήσουν σήµερα, οι
οποίοι θα µιλήσουν επί της αρχής και επί των άρθρων, και µετά
θα µιλήσουν και όσοι Βουλευτές θα έχουν εγγραφεί επί των άρ-
θρων. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Πείτε µας µέχρι ποιο όνοµα θα
φθάσουµε στον κατάλογο, για να ξέρουµε ποιοι θα µιλήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας είπα, στο νού-
µερο 15 µε 17 περίπου. Εάν σεβαστούµε τον χρόνο οµιλίας µας,
µπορούµε να φτάσουµε και µέχρι τον αριθµό 17. Εάν δεν τον σε-
βαστούµε, θα φτάσουµε έως τον αριθµό 15. Εξαρτάται.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αύριο τι ώρα θα τελει-
ώσουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αύριο θα αρχίσουµε
από τις 12.00’ και µετά και θα πάµε αρκετά µέχρι το βράδυ.

Ο κ. Φορτσάκης είναι στον αριθµό 17 του καταλόγου των εγ-
γεγραµµένων για να οµιλήσουν, ο κ. Τζελέπης είναι στον αριθµό
15, η κ. Γεννιά είναι στον αριθµό 16.  

Θα µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οι εισηγητές,
όπως είπαµε, και λοιπά.

Εγώ λέω να συµφωνήσουµε κατ’ αρχάς για την ώρα. Όπου
έχουµε φτάσει γύρω στις 0.30’ να σταµατήσουµε. Αν συµφω-
νείτε, λοιπόν,…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ακούστε. Θα πείτε

την άποψή σας. Όλοι θα µιλήσετε, γιατί µιλάµε µε µια διαδικασία. 
Σας είπα ότι θα µιλάει ένας Βουλευτής, ένας Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος, θα µιλήσει η κυρία Υπουργός και θα έχουµε ολο-
κληρώσει έναν βασικό κατάλογο. 

Εάν συµφωνείτε σε αυτή την πρόταση, να το πείτε. Δεν θέλω
να φτάσουµε στη µείωση του χρόνου των οµιλητών. Μπορούµε,
όµως, να συµφωνήσουµε να σταµατήσουµε στις δωδεκάµισι το
βράδυ. Το έχουµε κάνει και άλλη φορά, να συµφωνούµε σε ένα
ορισµένο χρονικό διάστηµα και να προσπαθούµε, µε σεβασµό
στον χρόνο, να είµαστε συνεπείς ως προς αυτό.

Κυρία Αντωνίου, θέλατε να πείτε κάτι;
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Θα ήθελα απλώς να πω ότι, επειδή έχουν

κατατεθεί πάρα πολλές τροπολογίες, και υπουργικές και βουλευ-
τικές, θα θέλαµε να ξέρουµε -γιατί αύριο και στη συζήτηση επί
των άρθρων θα πρέπει να γίνει και η τοποθέτηση επί των τροπο-
λογιών- ποιες από αυτές κάνει αποδεκτές ο Υπουργός, έτσι ώστε
να είµαστε προετοιµασµένοι να µιλήσουµε τουλάχιστον γι’ αυτές
που θα κάνει αποδεκτές ο Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πολύ ωραία. Μου
φαίνεται λογικό. Εάν ο Υπουργός είναι έτοιµος ή για όσες είναι
έτοιµος να µας πει σήµερα, θα το κάνει. Να είστε σίγουρη.

Κύριε Φορτσάκη, θα θέλατε κάτι άλλο;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου

πείτε µέχρι ποιον εγγεγραµµένο οµιλητή θα φθάσουµε σήµερα,

γιατί είµαι στα όρια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν µπορώ να σας

πω, γιατί εξαρτάται από τον χρόνο. Εγώ σας λέω µε βάση τον
χρόνο, γιατί, αν πούµε ότι θα φθάσουµε µέχρι τον τάδε οµιλητή,
µπορεί αυτό να φθάσει µέχρι τη 1.00’ η ώρα, 1.30’ η ώρα ή 2.00’
η ώρα και δεν ξέρω πόσοι θα είναι στην Αίθουσα.

Εποµένως συµφωνεί το Σώµα να προχωρήσουµε έτσι όπως
πρότεινα για τις 0.30’ η ώρα;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Σώµα

συνεφώνησε µε την πρόταση του Προεδρείου. 
Εποµένως συνεχίζουµε ευθύς αµέσως µε τον κ. Καραθανασό-

πουλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας για δώδεκα λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Σήµερα, βεβαίως, η Κυβέρνηση, µαζί µε την πλειοψηφία του

Προεδρείου της Βουλής, προχώρησε σε µία προκλητική πολιτική
αθλιότητα. Μέσα στο Σαββατοκύριακο φέρνει εσπευσµένα για
ψήφιση στη Βουλή το νοµοσχέδιο-λαιµητόµο για το ασφαλιστικό,
πιστεύοντας ότι έτσι θα πιάσει στον ύπνο τους εργαζόµενους και
τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα, που οργανώνουν την πάλη ενάντια
σ’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Όµως, είστε βαθιά γελασµένοι, γιατί ο πολιτικός καιροσκοπι-
σµός σας, που µπορεί να µην έχει όρια, δεν πρόκειται να µείνει
αναπάντητος, διότι επιβεβαιώνεται περίτρανα για µία ακόµα
φορά ότι η πολιτική της λιτότητας, η ταξική πολιτική, η αντεργα-
τική και αντιλαϊκή πολιτική είναι δεµένες «νύχι-κρέας» µε τον αυ-
ταρχισµό. Τι άλλο θέλατε µέσα απ’ αυτή την κίνηση; Θέλατε να
αποτρέψετε, να παρεµποδίσετε, να δυσκολέψετε να πραγµατο-
ποιηθεί η σαρανταοκτάωρη απεργία που είχαν εξαγγείλει ήδη τα
σωµατεία για τις ηµέρες συζήτησης στην Ολοµέλεια της Βουλής
αυτού του νοµοσχεδίου-λαιµητόµο. 

Όµως, όχι µόνο δεν τα αποφύγατε αυτά, αλλά η λαϊκή αντί-
δραση, η αντίδραση του κόσµου θα είναι πολύ πιο µεγάλη. Αυτό
το λέµε, γιατί ακριβώς το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα
κάνει ό,τι περνά από το χέρι του αυτή η λαϊκή αντίδραση και η
οργάνωση της λαϊκής πάλης να µη σταθεί µόνο απέναντι στο νο-
µοσχέδιο-λαιµητόµο για το ασφαλιστικό, αλλά να σταθεί απέ-
ναντι, να αντιπαλέψει και να αντιπαρατεθεί µε τον πυρήνα που
εφαρµόζει και η σηµερινή Κυβέρνηση, που δεν είναι άλλος και
από τον πυρήνα της πολιτικής που εφάρµοζαν και οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις. 

Σ’ αυτόν τον πυρήνα βρίσκεται η ικανοποίηση των αναγκών του
κεφαλαίου και των µονοπωλιακών οµίλων. Βρίσκεται επί της ου-
σίας η διατήρηση της εξουσίας της αστικής τάξης. Αυτόν ακρι-
βώς υπηρετείτε, µε µεγάλη συνέπεια. Αυτό φαίνεται όχι µόνο από
τις άθλιες και απαράδεκτες µεθοδεύσεις που κάνετε για το πότε
θα συζητηθεί το ασφαλιστικό, αλλά και από το σηµερινό νοµο-
σχέδιο, το οποίο συζητάµε. Τι άλλο µπορούµε, δηλαδή, να δώ-
σουµε ως τίτλο, ως περιεχόµενο των στρατηγικών σας επιλογών
στα ζητήµατα της παιδείας και της έρευνας; Θα λέγαµε ότι έχετε
αποδεχθεί –και έχετε πλήρως προσαρµοστεί σ’ αυτό- ότι η παι-
δεία, η έρευνα, η εκπαίδευση είναι υποταγµένες στις ανάγκες
των µονοπωλιακών οµίλων, του κεφαλαίου και στις πολιτικές που
εξυπηρετούν αυτές τις ανάγκες. 

Μάλιστα, στο όνοµα αυτό, θυσιάζετε για τα παιδιά των λαϊκών
στρωµάτων τη δυνατότητα να έχουν µία πλήρη παροχή µόρφω-
σης και εκπαίδευσης. Θυσιάζετε τα αποτελέσµατα της έρευνας
και της τεχνολογίας, που θα πήγαιναν στην ικανοποίηση των λαϊ-
κών αναγκών, στον βωµό της κερδοφορίας του κεφαλαίου. Ακρι-
βώς αυτό το νοµοσχέδιο δεν κάνει τίποτα άλλο, παρά να προ-
σαρµόζει επί της ουσίας –τόσο την πρωτοβάθµια και τη δευτε-
ροβάθµια εκπαίδευση, όσο και την έρευνα– στις επιταγές που
προκύπτουν από το τρίτο µνηµόνιο και τα προηγούµενα µνηµό-
νια, τα οποία θα πρέπει να θυµηθούµε ότι τα κόµµατα ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ, µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία και το Ποτάµι, ψήφισαν τον
Αύγουστο του 2015.

Κοιτάξτε τώρα, κύριε Υπουργέ. Είµαστε στο 2016. Πώς ξεκί-
νησε την οµιλία του ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ; Την ξεκίνησε εκ-
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φράζοντας την αγωνία του κι ότι θα κάνετε ό,τι περνά από το χέρι
σας, για να ξεκινήσει οµαλά η σχολική χρονιά στις σχολές και τα
σχολεία. Μα, είναι δυνατόν το 2016 να υπάρχει αυτή η αγωνία;
Να µου λέγατε ότι έχουµε αγωνία για το αν θα πετύχει η επαν-
δρωµένη αποστολή που θα στείλουµε από την Ελλάδα στο διά-
στηµα, να το καταλάβω, γιατί θα είναι η πρώτη φορά. Όµως, να
έχουµε αγωνία για το αν θα ξεκινήσει οµαλά η σχολική χρονιά
για το 2016;

Φανταστείτε, λοιπόν, σε ποια ακριβώς κατάσταση είναι το εκ-
παιδευτικό σύστηµα συνολικότερα. Και αυτό είναι αποτέλεσµα
ακριβώς των πολιτικών που εφάρµοσαν και οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, αλλά εφαρµόζετε και εσείς µε ιδιαίτερη πιστότητα.
Γιατί; Προσαρµόζετε τις δαπάνες για την παιδεία στη µέγγενη
της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης. 

Το είπατε και µόνος σας, κύριε Υπουργέ! Ζητήσατε είκοσι χι-
λιάδες διορισµούς και οι τροϊκανοί εταίροι σας σας είπαν «όχι»,
γιατί προσκρούει, λέει, στον κανόνα για τους διορισµούς στο δη-
µόσιο, κάτι που είχαν αποδεχθεί και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις αλλά και εσείς, στις προτάσεις που κάνατε. Να, λοιπόν, σε
τι κατάσταση έχει οδηγηθεί η εκπαίδευση και µε δική σας ευ-
θύνη, από τη στιγµή βεβαίως που έχετε αποδεχθεί αυτή την πο-
λιτική. 

Και αυτή η αναφορά του εισηγητού του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι τυ-
χαία. Και δεν είναι τυχαία από την άποψη ότι του δίνεται το περι-
θώριο µε τις αποφάσεις τις οποίες παίρνει το Υπουργείο. Το
αποτέλεσµα αυτών των αποφάσεων επί της ουσίας είναι να διώ-
χνετε χιλιάδες παιδιά από τα ολοήµερα σχολεία. Διότι, κύριε
Υπουργέ, η απόφαση για ένα δήθεν ενιαίο ολοήµερο δηµοτικό
σχολείο είναι απαράδεκτη, κατά τη γνώµη του ΚΚΕ, γιατί επί της
ουσίας, µέσα από αυτή τη διαδικασία την οποία θέλετε να κά-
νετε, επιδιώκετε να καλύψετε χιλιάδες κενά µέσα από τη µείωση
των ωρών διδασκαλίας και να στριµώξετε στα µέτρα και στις
απαιτήσεις των µνηµονίων το δικαίωµα χιλιάδων οικογενειών να
πηγαίνουν τα παιδιά τους στα ολοήµερα σχολεία. Βεβαίως τα
ολοήµερα σχολεία δεν λειτουργούν επί της ουσίας, όπως θα θέ-
λαµε να λειτουργήσουν ως Κοµµουνιστικό Κόµµα. Ιδιαίτερα µά-
λιστα τα παιδιά των άνεργων οικογενειών τα πετάτε τελείως απ’
έξω. 

Επίσης, µέσα από αυτή τη διαδικασία εξοικονόµησης, µείωσης
των διδακτικών ωρών, πετάτε στον δρόµο χιλιάδες εκπαιδευτι-
κούς, ιδίως αυτούς οι οποίοι είναι αναπληρωτές, αλλά και τους
υπόλοιπους, οι οποίοι δεν θα χρειάζονται πλέον, γιατί αυτά τα
κενά θα καλύπτονται µέσα από τη µείωση των ωρών διδασκα-
λίας. 

Αυτό δεν είναι ενιαίο, κύριε Υπουργέ. Ενιαίο είναι ως προς την
υποβάθµιση της παρεχόµενης µόρφωσης και ως προς τα µεγα-
λύτερα εµπόδια τα οποία θα αντιµετωπίσουν τα παιδιά των λαϊ-
κών οικογενειών. Τα παιδιά των λαϊκών οικογενειών έχουν πολύ
περισσότερα προβλήµατα, λόγω ακριβώς της οικονοµικής και
επαγγελµατικής κατάστασης που βιώνουν οι οικογένειές τους. 

Διότι επί της ουσίας δεν µπορεί να θεωρείται ως πρότυπο αυτό
το σχολείο το οποίο ευαγγελίζεστε, από τη στιγµή που συνολικά
η ίδια η εκπαιδευτική διαδικασία καθορίζεται από τα µεγέθη που
σας επιβάλλει η δηµοσιονοµική εξυγίανση και ο χρυσός κανόνας
του Euro Plus, ότι πρέπει δηλαδή οι προϋπολογισµοί να είναι ισο-
σκελισµένοι και πλεονασµατικοί, στην προκειµένη περίπτωση,
γιατί η Ελλάδα βρίσκεται υπό µνηµόνια και υπό επιτροπεία. Αυτά
τα δηµοσιονοµικά µεγέθη καθορίζουν και το ποια µαθήµατα θα
διδάσκονται αλλά και το ποιες ώρες θα περισσεύουν. Έτσι, λοι-
πόν, διαµορφώνεται η όλη κατάσταση. 

Εµείς φυσικά ως ΚΚΕ δεν είχαµε ποτέ ως πρότυπο σχολείου
τα ΕΑΕΠ, τα οποία είχαν τεράστια προβλήµατα παιδαγωγικού
χαρακτήρα και τα οποία ως ΚΚΕ τα είχαµε αναδείξει, τα είχαµε
καταγγείλει, όπως ακριβώς είχαν κάνει κι άλλοι εκπαιδευτικοί φο-
ρείς και γονείς. 

Ποιο είναι το πραγµατικά ενιαίο και σύγχρονο σχολείο, κατά
την αντίληψη του ΚΚΕ; Είναι αυτό που έχει διευρυµένη χρονική
λειτουργία, για να ολοκληρώνουν όλα ανεξαιρέτως τα παιδιά
µέσα στο σχολείο το µορφωτικό τους πρόγραµµα. Αυτό περιλαµ-
βάνει τη µελέτη, σηµαίνει ότι τα παιδιά θα κάνουν µέσα στο σχο-
λείο όλες τις εργασίες που έχουν να κάνουν, περιλαµβάνει τις

αθλητικές δραστηριότητες αλλά και την εκµάθηση και την πιστο-
ποίηση ξένης γλώσσας. Και βεβαίως περιλαµβάνει την παράλ-
ληλη παροχή από το κράτος, από την πολιτεία, της δωρεάν
σίτισης και ανάπαυσης σε κατάλληλα διαµορφωµένους χώρους.
Και αυτές οι δοµές –οι οποίες θα είναι στα σχολεία- θα µπορούν
να αξιοποιηθούν από τη νεολαία στον ελεύθερο χρόνο της για
τις αθλητικές, πολιτιστικές και καλλιτεχνικές δραστηριότητές
της. 

Αυτή είναι η αντίληψη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
Αυτό κάνετε; Κάθε άλλο! Και βεβαίως δεν µπορεί να γίνει αυτό,
από τη στιγµή που µετατρέπετε την παιδεία όλο και περισσότερο
σε εµπόρευµα. 

Αυτό επί της ουσίας κάνετε και στην έρευνα. Ο ίδιος ο κ. Φω-
τάκης, στην αρχή της έναρξης της διαδικασίας, τι είπε; Είπε ότι
η έρευνα αποτελεί µοχλό ανάπτυξης, ότι η οικονοµία της γνώσης
µαζί µε τον τουρισµό, τις µεταφορές, την ενέργεια -και  κάποιους
άλλους τοµείς που έβαλε- θα αποτελέσουν τον µοχλό ανάπτυξης
της ελληνικής οικονοµίας και ότι επί της ουσίας χρειάζεται να
αξιοποιήσουν οι επιχειρήσεις τα αποτελέσµατα της έρευνας.
Εάν, λοιπόν, η έρευνα, µε αυτή τη λογική, την οποία ευθαρσώς
ανέπτυξε ο κ. Φωτάκης, ο αρµόδιος Υπουργός για θέµατα έρευ-
νας και τεχνολογίας, δεν σηµαίνει πλήρη υποταγή της έρευνας
στις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων -αυτό το οποίο βε-
βαίως λέει και η Ευρωπαϊκή Ένωση-, τι άλλο σηµαίνει; Γιατί µέσα
από αυτή τη διαδικασία οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι µο-
νοπωλιακοί όµιλοι επί της ουσίας τι θα κάνουν; Θα αξιοποιήσουν
τα αποτελέσµατα της έρευνας για τους δικούς τους σκοπούς.
Ποιοι είναι οι δικοί τους σκοποί; Η ανταγωνιστικότητα, η δηµι-
ουργία νέων εµπορευµάτων και στο τέλος η κερδοφορία, εµπο-
ρευµατοποιώντας επί της ουσίας αυτή τη διαδικασία την ερευ-
νητική, που δεν είναι αποσπασµατική και δεν µπορεί να τεµαχι-
στεί, προς όφελος των ιδίων συµφερόντων τους και όχι προς
όφελος της αναβάθµισης και της ικανοποίησης των συµφερόν-
των των λαϊκών αναγκών. Και γι’ αυτό βλέπουµε –για να δώσω
ένα παράδειγµα- τα αποτελέσµατα των φαρµακευτικών εργαστη-
ρίων πώς καταλήγουν ως µέσο για τις φαρµακευτικές εταιρείες,
για να θησαυρίζουν, αποκλείοντας ευρύτατα λαϊκά στρώµατα
από την πρόσβαση στο φάρµακο. Και η όποια έρευνα γίνεται επί
της ουσίας είναι αυτή η οποία εξυπηρετεί αυτές τις ανάγκες των
µονοπωλιακών οµίλων. Ό,τι δεν είναι προς όφελος των µονοπω-
λιακών οµίλων δεν πρόκειται να χρηµατοδοτείται. Άρα έχουµε
στέγνωµα της έρευνας επί της ουσίας και προσαρµογή σε τι; Σε
µια εφαρµοσµένη έρευνα, όχι παραγωγή νέας γνώσης, τέτοια
που να καλύπτει τις ανάγκες των µονοπωλιακών οµίλων. 

Βεβαίως πολύ ολοκληρωµένα ο εισηγητής µας αναφέρθηκε
στα επιµέρους ζητήµατα, τα οποία εγείρονται, διατηρώντας ταυ-
τόχρονα το απαράδεκτο καθεστώς, που αφορά τους ίδιους τους
ερευνητές, τα «µπλοκάκια». Ακόµη, δεν έχετε καν διασφαλίσει σε
όλους αυτούς, που θα τελειώσουν τον Σεπτέµβριο τα προγράµ-
µατά τους, το µέλλον, το αύριό τους.

Απέναντι σε αυτή τη λογική, στην οποία συναινούν όλα τα υπό-
λοιπα κόµµατα, ότι η έρευνα πρέπει να είναι ατµοµηχανή θωρά-
κισης της ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας των µονοπω-
λιακών οµίλων, δηλαδή απέναντι στη λογική ότι η έρευνα πρέπει
να υποταχθεί στους σχεδιασµούς του κεφαλαίου, µε βάση τις
ανάγκες της κερδοφορίας, εµείς προτάσσουµε άλλο πράγµα,
κύριε Υπουργέ. Εµείς προτάσσουµε την ανάγκη ότι η έρευνα
πρέπει να υποταχθεί στην ικανοποίηση των σύγχρονων και διευ-
ρυµένων λαϊκών αναγκών. Και αυτό δεν µπορεί να γίνει, όσο κου-
µάντο στην οικονοµία κάνει το κεφάλαιο, κάνουν οι επιχειρη-
µατίες, κάνουν τα µονοπώλια και όσο η Ελλάδα παραµένει στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό, κύριε Πρόεδρε -
και ευχαριστώ για τη µικρή ανοχή του χρόνου-, ότι το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας καταψηφίζει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καραθανασόπουλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος
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Γεωργαντάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιδίωξα να µιλήσω σήµερα το βράδυ και ευχαριστώ τους συ-

ναδέλφους που δέχθηκαν κάποιες αλλαγές στη σειρά των οµι-
λητών, γιατί αύριο το πρωί πρέπει να βρίσκοµαι στην Ειδοµένη
για τις εκδηλώσεις για την επέτειο της Μάχης των Ευζώνων. 

Οι Εύζωνοι είναι δυο χιλιόµετρα από την Ειδοµένη, που, σύµ-
φωνα µε τον αρµόδιο Υπουργό κ. Μουζάλα, θα είχε επέλθει η εκ-
κένωσή της, όµορφα και ωραία, πριν από είκοσι µέρες περίπου,
µε βάση τον προγραµµατισµό του ενός µήνα που είχε δώσει από
του Βήµατος της Βουλής.

Θέλω να πιστεύω ότι οι προθέσεις του Υπουργού πράγµατι
είναι αγαθές, αλλά τελικά οι Υπουργοί κρίνονται από την αποτε-
λεσµατικότητά τους. Και αύριο που θα βρεθώ στην Ειδοµένη δεν
ξέρω πια τι άλλο µπορώ να πω στους ντόπιους κατοίκους, οι
οποίοι περιµένουν πράγµατι να τελειώσει αυτό το µαρτύριο που
ζουν, καθώς δυο µικρά χωριά, το ένα εκατόν είκοσι κατοίκων και
το άλλο διακοσίων πενήντα, έχουν πλησίον τους έναν άτυπο κα-
ταυλισµό, έναν άναρχο καταυλισµό δώδεκα-δεκατριών χιλιάδων
ανθρώπων. Αυτό ως µικρή παρένθεση. 

Κύριε Υπουργέ, πίστευα πάντα ότι τα θέµατα της παιδείας δεν
πρέπει να είναι θέµατα στα οποία να δηµιουργείται µια αντιπα-
ράθεση πολιτική. Υπάρχουν πολλά άλλα ζητήµατα, στα οποία
µπορούµε να αντιπαρατεθούµε. Και θέλω να πιστεύω ότι οι πε-
ρισσότεροι από εµάς το πιστεύουµε και το ελπίζουµε, ότι τα ζη-
τήµατα της παιδείας πρέπει να τυχαίνουν πραγµατικά µιας
συναίνεσης, όταν αυτό είναι επιτρεπτό, µε βάση και τις πολιτικές
θέσεις του κάθε κόµµατος και τη λογική και τη σκοπιµότητα των
διατάξεων και εν τέλει το προσδοκώµενο αποτέλεσµα, που πρέ-
πει να είναι βεβαίως η αναβάθµιση του εκπαιδευτικού έργου στη
χώρα.

Δυστυχώς, και µε αυτό το νοµοθέτηµα, υπάρχουν διατάξεις –
εγώ θα αναφερθώ σε συγκεκριµένα ζητήµατα- οι οποίες δεν δί-
νουν αυτό το περιθώριο στην Αντιπολίτευση.

Ένα θέµα, το οποίο απασχολεί την περιφέρειά µου και στο
οποίο αναφερθήκατε και εσείς -απασχολεί βεβαίως πολλές πε-
ριφέρειες στην Ελλάδα- είναι σε σχέση µε τα νηπιαγωγεία και µε
τον αριθµό των δεκατεσσάρων νηπίων ανά νηπιαγωγείο, τον
οποίο θέτει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ως απαραίτητη προ-
ϋπόθεση για να λειτουργήσει ένα νηπιαγωγείο.

Προσπαθήσατε –και πραγµατικά παρακολούθησα µε προσοχή
την τοποθέτησή σας- να προσπεράσετε την πρόβλεψη αυτή, µε
την αιτιολόγηση από την πλευρά σας ότι ουσιαστικά δεν έρχεστε
για να ανατρέψετε δεδοµένα και για να κλείσετε νηπιαγωγεία,
γιατί άλλωστε τα επτά νήπια ως ελάχιστο αριθµό για τη λειτουρ-
γία των νηπιαγωγείων, τα κάνετε πέντε.

Ναι, κύριε Υπουργέ, αλλά υπάρχουν συγκεκριµένες προϋπο-
θέσεις, τις οποίες έχει το άρθρο 35, σε σχέση µε την παραµεθό-
ριο, σε σχέση µε τη δυσκολία πρόσβασης, σε σχέση µε το πόσο
αποµακρυσµένη είναι µια περιοχή ή όχι, οι οποίες όµως δεν δι-
ευκρινίζονται µε τέτοιον τρόπο, που να µπορεί να γίνει κατανοητό
από τους πολίτες, για να µην αισθάνονται αυτή την ανασφάλεια
που αισθάνονται αυτή τη στιγµή οι γονείς.

Από τα πενήντα ένα νηπιαγωγεία που λειτουργούν αυτή τη
στιγµή στον Νοµό Κιλκίς, τα είκοσι έξι έχουν αριθµό νηπίων κάτω
από δεκατέσσερα. Πόσα εξ αυτών θα υπηρετούν τις προϋποθέ-
σεις και θα εκπληρώνουν τις υποχρεώσεις που θέτετε στον νόµο
και πόσα όχι; Πόσα τελικά θα κλείσουν και πόσα όχι; Γιατί οι προ-
ϋποθέσεις αυτές δεν είναι συγκεκριµένες και πιο σαφείς, για να
µη δηµιουργείται αυτή η ανασφάλεια;

Αν πραγµατικά η στόχευσή σας είναι –όπως βλέπουµε ότι είναι
όλο το πνεύµα του νοµοσχεδίου- το να γίνει ένας περιορισµός
του ανθρώπινου δυναµικού και να επέλθουν και κάποιοι δηµο-
σιονοµικοί στόχοι, για ποιον λόγο λέτε τότε ότι ουσιαστικά έρχε-
στε να αναβαθµίσετε αυτή τη λειτουργία του εκπαιδευτικού
συστήµατος και ότι δεν κινδυνεύει κανένα νηπιαγωγείο;

Τον Σεπτέµβριο θα δούµε πόσα νηπιαγωγεία τελικώς θα κλεί-
σουν. Ξέρετε, όµως, ποιο είναι το ζήτηµα για την επαρχία; Το ζή-
τηµα είναι ότι τα νήπια δεν µπορούν να µετακινούνται για πάρα
πολλά χιλιόµετρα. Ήδη πολλά εξ αυτών συγκεντρώνονται από
τρία-τέσσερα χωριά σε ένα, για να συµπληρώσουν τον αριθµό

των επτά, που ίσχυε µε τον παλιό νόµο. Τώρα µε τον αριθµό των
δεκατεσσάρων θα πρέπει να µετακινούνται σε πολύ µεγάλες χι-
λιοµετρικές αποστάσεις και καταλαβαίνετε πόσο δύσκολο είναι
αυτό για µικρά παιδιά στην επαρχία.

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει επίσης ένα άλλο ζήτηµα, που έχει να
κάνει µε µια τροπολογία η οποία είναι κατατεθειµένη από τον κ.
Βερναρδάκη, είναι της αρµοδιότητάς µου, έχει σχέση µε τον
τοµέα διοικητικής µεταρρύθµισης και δεν µπορώ να µην τη σχο-
λιάσω. Αφορά την πρόσληψη δύο δηµοσιογράφων από το πρώην
Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη. Η πρόσ-
ληψη αυτή µέχρι ενός σηµείου είναι κατανοητή. Στην αρχή
υπήρχε επιχειρηµατολογία από την πλευρά της Κυβέρνησης ότι
δηµιουργείται ένα υπερ-Υπουργείο και πολλοί Αναπληρωτές
Υπουργοί, για τον περιορισµό και των δηµοσιονοµικών εξόδων.
Τελικά, όµως, έρχεστε στη συνέχεια και σταδιακά σε κάθε Ανα-
πληρωτή Υπουργό δίνετε ουσιαστικά τα ίδια στοιχεία, τα ίδια δι-
καιώµατα, τα οποία θα είχε και ως Υπουργός και έτσι απαιτούνται
δύο δηµοσιογράφοι για το πρώην Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης.

Να το καταλάβω µέχρι ενός σηµείου. Όµως, αυτό που δεν
µπορώ να καταλάβω, κύριε Υπουργέ, και πραγµατικά θα πρέπει
να σκεφτείτε πώς θα κάνετε δεκτή αυτή την τροπολογία, είναι
ότι αυτή η πρόσληψη λειτουργεί αναδροµικά από 23 Σεπτεµ-
βρίου του 2015. Δεν νοµίζω ότι σε ένα νοµοθέτηµα, στο οποίο
ερχόµαστε και έχουµε πολλούς περιορισµούς, είναι λογικό να
δεχόµαστε µία τροπολογία για πρόσληψη δύο δηµοσιογράφων
µε αναδροµική ισχύ από 23-9-2015, από τότε δηλαδή που προ-
σέφεραν δήθεν το έργο τους. 

Αν το προσέφεραν πράγµατι από τότε το έργο τους, έπρεπε
µετά από δύο-τρεις µήνες, δηλαδή µετά από ένα εύλογο χρονικό
διάστηµα, να γίνει και αυτή η πρόβλεψη. Δεν µπορεί να ερχόµα-
στε οκτώ µήνες µετά και να γυρίζουµε αναδροµικά και να παίρ-
νουν λεφτά κάποιοι άνθρωποι για υπηρεσίες που προσέφεραν
από 23 Σεπτεµβρίου 2015 στον Αναπληρωτή Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη.

Υπάρχει και µια τροπολογία δικιά µου στο νοµοσχέδιο και χαί-
ροµαι που είναι εδώ η αρµόδια Αναπληρώτρια Υπουργός για την
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Έχει να κάνει µε το κτηριακό συγκρό-
τηµα του παραρτήµατος του ΤΕΙ Κιλκίς, του παραρτήµατος του
πρώην Αλεξάνδρειου ΤΕΙ Θεσσαλονίκης, που πλέον ανήκει στο
ΤΕΙ Κεντρικής Μακεδονίας.

Κυρία Υπουργέ, είχαµε και µια σύσκεψη στο Υπουργείο, την
οποία φροντίσατε εσείς να γίνει, µε την παρουσία όλων των εµ-
πλεκοµένων. Υπάρχει ένα ζήτηµα που δηµιουργήθηκε, καθώς το
κτήριο αυτό ουσιαστικά παραδίδεται τώρα, όµως ενδιάµεσα ο
φορέας του έργου ήταν το Αλεξάνδρειο ΤΕΙ Θεσσαλονίκης, πλην
όµως αυτή τη στιγµή µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», που ψηφίστηκε το
καλοκαίρι του 2013 το τµήµα αυτό έχει µεταφερθεί στο ΤΕΙ Κεν-
τρικής Μακεδονίας. Οπότε πρέπει και το κτηριακό αυτό συγκρό-
τηµα, που ακριβώς γι’ αυτόν τον σκοπό έγινε µε χρήµατα της
Ευρωπαϊκής Ενώσεως, να ακολουθήσει το τµήµα, δηλαδή να
ανήκει πλέον από εδώ και πέρα ιδιοκτησιακά στο ΤΕΙ Κεντρικής
Μακεδονίας.

Υπήρχαν κάποια νοµικά ζητήµατα, τα οποία παρουσιάστηκαν.
Νοµίζω ότι το Υπουργείο δείχνει µια ευελιξία, ώστε να ξεπερα-
στούν, γιατί αυτό που ενδιαφέρει εµένα και ενδιαφέρει και τους
κατοίκους του Κιλκίς είναι ότι δεν µπορούµε να βλέπουµε υπερ-
σύγχρονο κτήριο να µένει κενό και ουσιαστικά µόνο του να µα-
ραζώνει στην είσοδο της πόλεως. Αυτή τη στιγµή οι φοιτητές του
ΤΕΙ αναγκάζονται να ακολουθήσουν το εκπαιδευτικό τους πρό-
γραµµα σε κάποιες άθλιες εγκαταστάσεις µισθωµένες, ενώ
υπάρχει ένα κτήριο έτοιµο, που τους περιµένει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, είναι αίτηµα όλων των πολιτικών
θεσµικών παραγόντων του Κιλκίς, είναι αίτηµα και δικό µου, γιατί
είναι –νοµίζω- ώριµες οι συνθήκες στο σηµείο αυτό ,να κάνετε
δεκτή αυτή την τροπολογία, έτσι ώστε να λυθεί ένα πρόβληµα,
το οποίο µόνο θετικά έχει να δώσει και στην κοινωνία του Κιλκίς
και στο εκπαιδευτικό σύστηµα γενικότερα.

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για µερικά δευτερόλεπτα, γιατί

αυτό το πήγαινε-έλα δεν βοηθάει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Παίρνω τον λόγο και πάλι, για να ενηµερώσω την
Εθνική Αντιπροσωπεία ότι δεν πρόκειται να υπάρξει περίπτωση
να κλείσει ένα νηπιαγωγείο λόγω του ότι δεν θα έχει δεκατέσσε-
ρις µαθητές και θα έχει οκτώ, εννιά και πάει λέγοντας. Δεν υπάρ-
χει τέτοια περίπτωση. Το λέω µε µεγάλη σαφήνεια, για να µην
δηµιουργείται δικαιολογηµένη ανησυχία. Το έχω πει στη Βουλή
µε σαφήνεια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Το δέχοµαι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Δεύτερον, θέλω να πω ότι είναι λάθος να συνεχίζε-
ται στην Εθνική Αντιπροσωπεία η συζήτηση γύρω από το
υποβολιµαίο δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» για την αξιοπι-
στία των εξετάσεων. Λυπάµαι που ένας πανεπιστηµιακός και
πρώην Υφυπουργός Παιδείας, ο κ. Παπαθεοδώρου, επαναφέρει
το θέµα αυτό παρ’ ότι έχει κλείσει οριστικά µε ρητή δήλωσή µας
από το πρωί. Λυπάµαι. Προφανώς, υπάρχει κάποια σκοπιµότητα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα σας εξηγήσω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Θα ήθελα να τονίσω ότι µε δεσµεύει η µυστικότητα
και το απόρρητο της διαδικασίας των εξετάσεων και δεν µπορώ
να αναφερθώ σε ονόµατα. Πάντως, όλα αυτά τα οποία ακούγον-
ται είναι ψέµατα και, δυστυχώς, εξ αντικειµένου –δεν θέλω να πω
εξ υποκειµένου- υπονοµεύουν το κλίµα των εξετάσεων.

Λυπάµαι ειλικρινά που, παρά τις διαψεύσεις που έχουν γίνει,
υπάρχουν πολιτικοί εδώ µέσα που συνεχίζουν αυτό το άθλιο παι-
χνίδι.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τρίτον, συµφωνώ µε τον εκπρόσωπο του ΚΚΕ στην
κριτική που γίνεται στα ΕΑΕΠ. Είναι η κριτική που κάνει και η εκ-
παιδευτική κοινότητα. Μόνο η κ. Διαµαντοπούλου είχε άλλη
άποψη για τα παιδαγωγικά προβλήµατα των ΕΑΕΠ και για το
πρόβληµα ότι αυτό το σχολείο χρηµατοδοτήθηκε από τα ΕΣΠΑ
και όχι από τον κρατικό προϋπολογισµό. Και εδώ υπάρχει µια µε-
γάλη ευθύνη των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ που δεν ενέταξαν το
ΕΑΕΠ, που το πίστευαν, στον κρατικό προϋπολογισµό. Το άφη-
σαν έρµαιο των ΕΣΠΑ.

Δεν µου αρέσει να αντιδικώ προσωπικά. Ο κ. Παπαθεοδώρου
προσωπικά αντιδικεί και λυπάµαι γι’ αυτό το πράγµα. Θέλω να
επαναλάβω ότι η πρώτη και η δευτέρα δηµοτικού, κύριε Παπα-
θεοδώρου, και όχι η πρώτη, όπως είπατε, τελειώνει στις 12.25’και
οι υπόλοιπες τάξεις στις 13.15’. Εντάξει;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Εντάξει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Αυτό, λοιπόν, είναι το σαφές, ενώ το ΕΑΕΠ τελει-
ώνει στις 14.00’. Αυτή είναι η διαφωνία µας. Όχι η πρώτη, λοιπόν,
αλλά και η δευτέρα. Αυτά είχα να πω.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παπαθεοδώρου δι’ ολίγων. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά
ευχαριστώ για την ευκαιρία που µου δίνετε. Πρώτον, σας είπα
ότι, όπως και να έχει το πράγµα, το κακό έγινε. Και το κακό έχει
να κάνει µε την ανασφάλεια που δηµιουργήθηκε στις οικογένειες
των παιδιών, τα οποία θα δώσουν πανελλαδικές εξετάσεις. Κοι-
µόµασταν µέσα στο Υπουργείο εκείνες τις ηµέρες. Ξέρετε γιατί;
Γιατί έπρεπε να διαφυλάξουµε την απόλυτη εµπιστοσύνη των οι-
κογενειών στις εξετάσεις αυτές. 

Δεύτερον, κύριε Υπουργέ,…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Το συνεχίζετε, λοιπόν. Ντροπή! 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας είπα ότι, όπως και να το

κάνετε, µε αυτό που κάνετε πραγµατικά το κακό έγινε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ποιο είναι το κακό; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Το κακό έγινε. Φροντίστε να
µην προχωρήσει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Σταµατήστε, κύριε Παπαθεοδώρου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεύτερον, είµαι πάρα πολύ
ευχαριστηµένος…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Είναι αθλιότητες, όταν λέτε ότι υπάρχει θέµα ανα-
σφάλειας! Είναι ντροπή! Είναι κατάντηµα αυτό το οποίο κάνετε!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σας επιστρέφω τους χαρα-
κτηρισµούς. Όταν δεν έχετε επιχειρήµατα, όπως προηγουµέ-
νως…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Λυπάµαι που υπήρξατε στο Υπουργείο Παιδείας! 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο,
κύριε Υπουργέ, αυτό το οποίο είπατε είναι ότι, επιτέλους, µετά
από τόσους µήνες στο Υπουργείο, µάθατε πότε τελειώνει το δη-
µοτικό!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ντροπή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, θα
σας δώσω τον λόγο µετά. Δεν ακούγεστε. Να µην γράφεται τί-
ποτα στα Πρακτικά. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Συγχαρητήρια και για κάτι
άλλο, κύριε Υπουργέ. Αντί να ζητήσετε συγγνώµη απ’ αυτούς
τους εκπαιδευτικούς, βγήκατε από πάνω και είπατε «τι να κά-
νουµε; Τελειώνουν τότε.». Γιατί εσείς µιλήσατε για το δηµοτικό.
Και υπάρχει στα Πρακτικά αυτό. Ενώ θα έπρεπε να πείτε «συγ-
γνώµη, έκανα λάθος», όχι µόνο δεν το είπατε, αλλά κάνατε και
επίθεση. Αυτό είναι απλή δειλία. Και σας το λέω ακριβώς έτσι
όπως αποτυπώθηκε στα µάτια όλων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Απλώς θέλω να πω µπράβο στον κ. Παπαθεοδώ-
ρου. Αν και υπήρξε στο Υπουργείο Παιδείας –δεν το θυµάται
κανένας, βέβαια- αυτό το οποίο κάνει τώρα είναι να θέλει να υπο-
νοµεύσει τις εξετάσεις. Λυπάµαι. Δεν θα γίνετε έτσι γνωστός,
κύριε Παπαθεοδώρου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ακριβώς, για αυτόν τον λό-
γο…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Θα παραµείνετε αυτός που είστε. Υπονοµευτής των
εξετάσεων. Μπράβο σας. Λυπάµαι ειλικρινά για εσάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Να σταµα-
τήσει εδώ, εάν έχετε την καλοσύνη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Έκαστος, λοιπόν, εφ’ ω ετάχθη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης κ. Θεοχαρόπουλος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, το θέµα των

ηµερών, το ασφαλιστικό και το φορολογικό, έρχεται το Σαββα-
τοκύριακο αιφνιδιαστικά, για να ψηφιστεί στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να τονίσω ότι στα έδρανα τα δικά
σας καθόταν πριν από λίγους µήνες ο κ. Τσακαλώτος, όταν έλεγε
ότι αν φτάσουµε Μάϊο και δεν έχει κλείσει η αξιολόγηση, ζήτω
που καήκαµε. 

Δεν έκλεισε η αξιολόγηση. Δεν έχει κλείσει σήµερα που µιλάµε
η αξιολόγηση. Και γίνεται για δεύτερη φορά το ίδιο λάθος. Ο κ.
Βαρουφάκης έφυγε, αλλά φαίνεται ότι το µόνο που έχει αλλάξει
είναι το ένα «ν» σε σχέση µε τους Γιάννηδες. Τίποτε άλλο. 

Το τελευταίο χρονικό διάστηµα, λοιπόν, και πάλι δεν κλείνατε
την αξιολόγηση στην ώρα της, όταν θα έπρεπε, όπως έγινε και
την πρώτη φορά, και πήγαινε συνεχώς προς τα πίσω, µε αποτέ-
λεσµα στο τέλος η ελληνική Κυβέρνηση να αναγκάζεται να δέ-
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χεται τα πάντα µε την πλάτη στον τοίχο και να στερεύουν τα τα-
µεία. Γιατί αυτό συµβαίνει και αφορά όλα τα Υπουργεία και
όλους τους τοµείς πολιτικής: Να παίρνετε από αποθεµατικά φο-
ρέων αυτή τη στιγµή τα χρήµατα, να µην µπορεί να πληρώσει λη-
ξιπρόθεσµες οφειλές το δηµόσιο στον ιδιωτικό τοµέα και να
δηµιουργείται ένας φαύλος κύκλος ανεργίας, ύφεσης και στασι-
µότητας. 

Αυτή δεν είναι µία κατάσταση που µπορεί να µας βγάλει από
την κρίση. Αυτό το οποίο χρειάζεται είναι αποτελεσµατικές πολι-
τικές. Κι εµείς µιλάµε µε στοιχεία. Στο ασφαλιστικό δώσαµε επα-
νειληµµένα προτάσεις στον κ. Κατρούγκαλο. Εδώ ο κ. Κατρού-
γκαλος από το Βήµα αυτό είπε: «Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
µού έδωσε κοστολογηµένες συγκεκριµένες προτάσεις. Είναι η
µοναδική παράταξη». 

Κοιτάξτε, τόσο καιρό δεν µας έχει δώσει ούτε µία απάντηση
γι’ αυτά τα στοιχεία, συγκεκριµένα για αυτές τις προτάσεις που
έχουµε κάνει και αυτά τα οποία ζητούµε µε διαρθρωτικές µεταρ-
ρυθµίσεις να λυθεί το πρόβληµα και όχι µε πασαλείµµατα, µε αυ-
ξήσεις των εισφορών, µε υπερφορολόγηση όσων αυτή τη στιγµή
παράγουν, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να µείνει κανένας αυτή
τη στιγµή στην ελληνική οικονοµία και να δηµιουργηθεί µια κα-
τάσταση από την οποία δεν θα µπορέσουµε να έχουµε επι-
στροφή. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτό ζούµε. 

Άκουσα σήµερα τον Πρόεδρο της Βουλής να αναφέρεται ότι
είναι εργαλείο και όχι προαπαιτούµενο η ψήφιση αυτό το Σαβ-
βατοκύριακο του ασφαλιστικού. Εργαλείο; Να το πούµε στους
µισθωτούς και συνταξιούχους αυτή τη στιγµή µε τα δισεκατοµ-
µύρια ευρώ των µέτρων που συνεχώς αυξάνονται, επειδή δεν
έκλεινε η διαπραγµάτευση στην ώρα της. Εργαλείο για τη χειρο-
τέρευση των συνθηκών των εργαζοµένων, για τη χειροτέρευση
των συνθηκών ζωής των ανέργων και των συνταξιούχων. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Είναι εργαλείο για τη χειροτέρευση της
διαβίωσης και όχι εργαλείο για τη διαπραγµάτευση αυτή τη
στιγµή, όπως φαίνεται. 

Το αδιέξοδο, λοιπόν, συνεχίζεται σε όλους τους τοµείς της πο-
λιτικής. Πρόσφατα είχαµε δει την προσπάθεια επικοινωνιακής
αξιοποίησης τηλεφωνικών διαρροών -και είµαι προσεκτικός-
αξιοποίησης συνοµιλιών που έγιναν µεταξύ στελεχών του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου. 

Σήµερα στο θέµα αυτό ακούσαµε εδώ στη Βουλή, να λέει ακρι-
βώς ο κ. Παπαχριστόπουλος, Βουλευτής των ΑΝΕΛ –έχω τα στοι-
χεία, ακριβώς ό,τι έχει πει, για να µην υπάρχει καµµία παρερ-
µηνεία-, «Τι άλλο θα µπορούσε να κάνει η Κυβέρνηση, όταν
έβγαλε στη φόρα τον διάλογο Τόµσεν-Βελκουλέσκου; Το πα-
λεύει µε νύχια και µε δόντια. Πώς θα τα έκαιγε διαφορετικά το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο;». Αν αυτά τα στοιχεία που ανέφερα
τώρα δεν δείχνουν πρόθεση πράξης της οποίας έκανε, τότε ποια
δείχνουν; 

Γιατί είπε ο κ. Παπαχριστόπουλους µετά για να διορθώσει:
«Πολύ φοβάµαι ότι η απελπισία και η θλίψη κάποιων ανθρώπων,
επειδή η αξιολόγηση τελειώνει, τους οδηγεί στην υπερβολή και
στην παρερµηνεία των δηλώσεών µου», τις οποίες σας διάβασα
πριν από λίγο. Όχι µόνο παρερµηνεία δεν υπάρχει, αλλά ευτυχώς
τα είπε στη Βουλή και δεν µπορεί να κατηγορήσει αυτή τη στιγµή
τα κανάλια. Δεν µπορεί να κατηγορήσει το κανάλι της Βουλής,
την αρµόδια επιτροπή που ακούστηκαν όλα αυτά τα στοιχεία. Συ-
νεπώς εδώ χρειάζονται απαντήσεις. 

Εµείς αυτό που σας είπαµε από την πρώτη στιγµή και κάναµε
πολιτική κριτική είναι ότι εκείνη η αξιοποίηση, εκείνο το Σαββα-
τοκύριακο, µε τον τρόπο τον οποίο έγινε, θα χειροτερεύσει τις
σχέσεις µας µε τους εταίρους και µε το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο. Και αν θυµάστε καλά, στις συνοµιλίες αυτές που βγήκανε,
αν επαληθευτούν, αναφέρονται τα εξής, ότι «πρέπει να πάµε τη
διαπραγµάτευση πιο πίσω», έλεγαν µεταξύ τους οι συνοµιλητές,
«γιατί έτσι θα εµποδίσουµε να κλείσει και θα έχει χειρότερη θέση
διαπραγµατευτική η Ελλάδα». 

Αυτό ακριβώς σας λέµε ότι πρέπει να αποφύγετε και το 2015
και το 2016! Δεν το αποφεύγετε κι έχουµε συνεχώς τα ίδια λάθη
µπροστά µας .

Κι επειδή αναφέρθηκα στον κ. Παπαχριστόπουλο, τον συγκυ-
βερνήτη σας λοιπόν, τους Ανεξάρτητους Έλληνες, σήµερα δεν

θα µπορούσα παρά να αναφερθώ και στο εξής, γιατί βλέπω ότι
αναφέρεστε συχνά στους Ευρωπαίους σοσιαλιστές, ο κ. Πιτέλα,
τον οποίο τρεις φορές έχω συναντήσει τον τελευταίο χρόνο,
αυτό το οποίο λέει -και σήµερα θα σας το πω, γιατί το είπε και
δηµόσια- σε κάθε συνάντηση την οποία κάνουµε είναι ότι θεωρεί
αφύσικη τη συγκυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τους Ανεξάρτητους
Έλληνες στη χώρα µας, µε ένα τέτοιο κόµµα. Σήµερα, λοιπόν,
το είπε και δηµόσια. 

Δεν σας είδα να σχολιάσετε και σήµερα τις δηλώσεις του κ.
Πιτέλα, του επικεφαλής της οµάδας των Ευρωπαίων σοσιαλι-
στών και δηµοκρατών, για το πόσο αφύσικη θεωρεί αυτή την
συγκυβέρνηση, την οποία έχετε κάνει και αυτόν τον τρόπο δια-
κυβέρνησης, τον οποίο έχει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-
διο και έχει έρθει στο προσκήνιο –δεν είναι εδώ, δυστυχώς, ο κ.
Φίλης- το θέµα της αξιολόγησης, το θέµα των ολοήµερων σχο-
λείων και θέλω να πω το εξής: Θέλω πραγµατικά να απαντήσει ο
Υπουργός µε ορισµένα επιχειρήµατα για το γεγονός ότι αυτό το
οποίο φέρνει είναι χειρότερο απ’ αυτό το οποίο υπάρχει αυτή τη
στιγµή. 

Ξεκίνησαν πιλοτικά το 2010 και έχουν επεκταθεί στο 65% του
µαθητικού δυναµικού της χώρας. Τι προσέφερε το ολοήµερο, µε
το ενιαίο αναµορφωµένο εκπαιδευτικό πρόγραµµα; Απελευθέ-
ρωση του σχολείου από το στενά γνωσιοκεντρικό ακαδηµαϊκό
χαρακτήρα. Έδωσε µεγαλύτερη έµφαση στις τέχνες και στον πο-
λιτισµό, επέτρεπε σε µεγαλύτερο βαθµό την κίνηση, τη συνερ-
γασία, την έκφραση, τη βιωµατική εµπλοκή των µαθητών, ανα-
βάθµιζε την ενασχόληση των µαθητών µε τη φυσική αγωγή -εί-
κοσι ώρες έναντι δώδεκα ωρών στα κλασικά δηµοτικά-, εξασφά-
λιζε τέτοια ενασχόληση µε τα αγγλικά -συνολικά είκοσι ώρες
αγγλικά έναντι δώδεκα ωρών στα κλασικά-, προωθούσε την πλη-
ροφορική και εξασφάλιζε σε µεγαλύτερο βαθµό δραστηριότητες
που δεν είχαν ακαδηµαϊκό χαρακτήρα. 

Μειώνετε τώρα, µε τη νέα πρόταση, τις ώρες από τα µαθήµατα
της γυµναστικής, της µουσικής, της θεατρικής αγωγής, της πλη-
ροφορικής, της αγγλικής γλώσσας εναλλακτικά.

Είχαν πετύχει σε όλα τα ολοήµερα µε αυτόν τον τρόπο; Εµείς
πρώτοι θα σας πούµε ότι δεν είχαν πετύχει σε όλα. Είναι σηµαν-
τικό, όµως, να τονίσουµε ότι ξεκίνησαν πιλοτικά και πολύ γρή-
γορα επεκτάθηκαν στο 65% του µαθητικού δυναµικού. 

Αντί, λοιπόν, να αξιολογηθεί ο θεσµός, προχωρείτε σε κάτι το
άλλο, το οποίο, κατά τη γνώµη µας, δεν διασφαλίζει τα απαραί-
τητα. Δεν εξασφαλίζει ίσες ευκαιρίες για όλους τους µαθητές,
καθώς αφορά σχολεία µεγαλύτερα από τετραθέσια, αποφεύγει
να αντιµετωπίσει το µεγάλο πρόβληµα της ύπαρξης κενών σε εκ-
παιδευτικό προσωπικό, δηµιουργεί σχολεία πολλών ταχυτήτων,
θέτει διαφορετικές προϋποθέσεις εγγραφής στο ολοήµερο σχο-
λείο, περιορίζει τις ώρες παραµονής των µαθητών στο σχολείο,
εκθέτοντάς τους σε µεγαλύτερη ανισότητα.

Ήταν το προηγούµενο ένα ακριβό σχολείο, γιατί ακούσαµε και
αυτά; Ναι, αλλά απαντούσε σε πραγµατικές ανάγκες των µαθη-
τών και, βεβαίως, είχε εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση από το
ΕΣΠΑ.

Πρέπει να τονίσουµε ότι το 2010 -γιατί ακούσαµε εδώ ότι από
τον προϋπολογισµό αυτά τα λεφτά δεν εξασφαλίστηκαν- η κα-
τάσταση της χώρας µας ήταν αυτή, την οποία και εσείς τώρα πα-
ραδέχεστε σε πάρα πολλές τοποθετήσεις σας. 

Είναι εµφανές, λοιπόν, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί να ανοίξει µε
όσο το δυνατόν λιγότερα κενά σε εκπαιδευτικούς τα σχολεία, κα-
ταργώντας τον συγκεκριµένο τύπο –επιτυχηµένο, κατά τη γνώµη
µας- για να εξοικονοµήσει τέσσερις χιλιάδες θέσεις εκπαιδευτι-
κών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Να την πούµε ξεκάθαρα. Να
την πείτε ξεκάθαρα. Είχατε µια πρόταση και αποδεχθήκατε να
προσχωρήσετε σε αυτήν τη λύση.

Ωστόσο, η καλύτερη κατανοµή δασκάλων, η λειτουργία σε εκ-
παιδευτικές ενότητες των ολοήµερων, αλλά και η ορθή διαχεί-
ριση των προγραµµάτων ΕΣΠΑ για το έτος που ολοκληρώνεται
µε την παράλληλη αποτελεσµατική διεκδίκηση νέων πόρων, θα
µπορούσαν, κατά τη γνώµη µας, να στηρίξουν τα ολοήµερα µε
τον υφιστάµενο τρόπο, τον οποίον θεωρούµε πετυχηµένο και θε-
ωρείται πετυχηµένος και από την κοινωνία.
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Άκουσα, επίσης, κατά τη διάρκεια των διαφόρων οµιλιών ότι
είναι άδικη η κατηγορία για αποσπασµατικές ρυθµίσεις –το είπε
ο κ. Φωτάκης- και εσείς, κυρία Υπουργέ, είπατε ότι είναι τόσες
πολλές οι εκκρεµότητες, γι’ αυτό υπάρχουν πολλές τροπολογίες.
Μάλλον δεν είστε στην ίδια γραµµή µε τον κ. Μπαλάφα πλέον, ο
οποίος πριν από λίγο είπε ότι δεν είναι ορθός αυτός ο τρόπος
νοµοθέτησης, να νοµοθετούµε µε αυτόν τον τρόπο, µε τις συνε-
χιζόµενες τροπολογίες. «Πρέπει να το παραδεχθώ», είπε πριν
από λίγο. Ήρθατε σε µια άλλη εντελώς γραµµή, ώστε να πείτε
ότι είναι καλό, µάλιστα είπατε να διαβάσετε και προσεκτικά όλα
όσα υπάρχουν. Θα τοποθετηθούµε αύριο επί των συγκεκριµέ-
νων. 

Όµως, θέλω να σας τονίσω µόνο το εξής ανεπανάληπτο που
έχει συµβεί: Φέρατε έξι υπουργικές τροπολογίες. Δεν θα µιλήσω
αυτή τη στιγµή γι’ αυτές. Δεν έχω τον χρόνο. Φέρατε και άλλες
δύο υπουργικές τροπολογίες -το Υπουργείο Παιδείας τις άλλες
δύο- τις οποίες τις φέρατε στις 19.00’ εκπρόθεσµες -και παρα-
καλώ το Προεδρείο να µην τις κάνει δεκτές- σήµερα και στις
21.00’, δύο ώρες µετά, φέρατε εδώ τέσσερις σελίδες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις για την εκπρόθεσµη τροπολογία, που φέρατε στις
εφτά η ώρα το απόγευµα.

Αυτό δεν είναι αποσπασµατική, πρόχειρη νοµοθέτηση; Αυτό
δεν είναι ένας τρόπος, µε τον οποίο έχετε ξεπεράσει πλέον το
κάθε όριο, το οποίο δεν τιµά κανέναν µας και νοµίζω ότι δεν τιµά
κι εσάς και δεν τιµά και τους Βουλευτές  του ΣΥΡΙΖΑ; Θα πρέπει
να το παραδεχθούµε όλοι εδώ πέρα, για να σταµατήσει επιτέ-
λους. Δεν θα σταµατήσει, αν δεν το παραδεχθούµε πρώτα. Εδώ
φτάσαµε στο σηµείο να µην το παραδέχεστε καν σήµερα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στον ελάχιστο χρόνο που µου
αποµένει, θέλω να σας πω ότι συζητούµε ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο θα έπρεπε να αφορά αποκλειστικά την έρευνα, αλλά επι-
κεντρώνεται περισσότερο στις άλλες διατάξεις, παρά στην έρευ-
να. Είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ενώ θέλει, κατά την αιτιολο-
γική έκθεση, να αντιµετωπίσει θέµατα κατεύθυνσης του ερευνη-
τικού συστήµατος, δεν παρέχει ένα πλαίσιο, το οποίο θα έδινε
την κατεύθυνση αυτή, αλλά διαπραγµατεύεται επιµέρους θέ-
µατα. Είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ενώ θα έπρεπε να συζητεί-
ται µαζί µε τα θέµατα παιδείας, γιατί ο διάλογος για την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση είναι αλληλένδετος µε την έρευνα, έρχεται
πρόχειρα, µόνο του, τόσο πρόχειρα, που ούτε καν µπορεί να
δώσει το κόστος των ρυθµίσεών του.

Μιλάω συγκεκριµένα. Η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους αντί να καταγράφει ως συνήθως το κόστος των ρυθµί-
σεων επί του κρατικού προϋπολογισµού, περιορίζεται σε αρκε-
τές περιπτώσεις να αναφέρει φράσεις, όπως «για την εν λόγω
δαπάνη δεν εστάλησαν στοιχεία από το επισπεύδον Υπουργείο»,
σε άλλο σηµείο ξανά «η εν λόγω δαπάνη δεν έχει προσδιοριστεί
από το επισπεύδον Υπουργείο». 

Αποτέλεσµα όλης αυτής της προχειρότητας είναι να υπάρχει
ένας νόµος, που βρίθει αντιφάσεων και δηµιουργεί προβλήµατα
περισσότερα από αυτά που στοχεύσει να λύσει.

Βέβαια, υπήρχαν δεδοµένα να χρησιµοποιήσετε, όπως είναι η
Ευρωπαϊκή Χάρτα του Ερευνητή στον Κώδικα Δεοντολογίας για
την πρόσληψη ερευνητών, που υφίσταται από το 2005. Δεν χρει-
άζεται να ανακαλύψετε τον τροχό. Μπορείτε να τα λάβετε υπ’
όψιν σας για να προχωρήσετε σε ένα νέο νοµοθετικό πλαίσιο.

Όλα αυτά, λοιπόν, δείχνουν πόσο µακριά είµαστε από το να
δηµιουργήσουµε τις κατάλληλες συνθήκες που θα προσελκύ-
σουν και θα κρατήσουν ερευνητές και θα διαµορφώσουν ένα
ασφαλές και πραγµατικά αξιοκρατικό πλαίσιο έρευνας και και-
νοτοµίας. 

Όσον αφορά στην έρευνα, το νοµοσχέδιο παρά τις ελαφρές
βελτιώσεις ορισµένων διατάξεων απέχει από το να συνιστά έναν
ευρωπαϊκό περιεκτικό νόµο του εικοστού πρώτου αιώνα. 

Όσον αφορά στο πρώτο κεφάλαιο, συµφωνούµε σε πάρα πολ-
λές διατάξεις του. Όµως, το δεύτερο και το τρίτο κεφάλαιο θα
έπρεπε να απουσιάζουν από το παρόν νοµοσχέδιο. 

Γι’ αυτό θα δείτε ότι στο πρώτο κεφάλαιο για την έρευνα θα
στηρίξουµε τις διατάξεις αλλά στο δεύτερο και στο τρίτο, επειδή
δεν έπρεπε να συνδέεται, δεν θα τις στηρίξουµε. 

Σε γενικές γραµµές, λοιπόν, το δεύτερο κεφάλαιο αναφέρεται

σε ρυθµίσεις για την ανώτατη εκπαίδευση και το τρίτο κεφάλαιο
για την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Διαφω-
νούµε µε πολλά, όπως η διάκριση εκπαιδευτικών δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης και ΙΕΚ. 

Δυστυχώς δεν ήταν εδώ ο Υπουργός για να µου απαντήσει
πριν –και ελπίζω να του µεταφερθεί- στο ερώτηµα για το θέµα
των ολοήµερων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θέλω µόνο να πω κάτι ακόµη, γιατί άκουσα και πραγµατικά
θέλω να πιστεύω ότι ισχύει αυτό που είπατε σε σχέση µε τα νη-
πιαγωγεία. Για το συγκεκριµένο θέµα είχα την ευκαιρία να σας
ακούσω και στην επιτροπή και εδώ να αναφέρετε ότι κάτω από
δεκατέσσερα παιδιά δεν θα κλείσουν και την ώρα που το αναφέ-
ρετε, µετά να φέρνετε ένα παράδειγµα ότι εάν είναι κάπου µε
ένα παιδί, θα κλείσει. 

Δηλαδή, εάν είναι µε έξι, µε πέντε, µε τέσσερα, τι θα γίνει µε
βάση αυτό που ψηφίζουµε; Βάλατε ξαφνικά ένα αυθαίρετο όριο
πάλι–το οκτώ- καθώς µιλούσατε πριν από λίγο. Τι θα γίνει; Δεν
µπορούµε όταν νοµοθετούµε να µην ξέρουµε ακριβώς τι συµβαί-
νει. 

Ελπίζω, λοιπόν, να συµβαίνει αυτό, να µην κλείσουν νηπιαγω-
γεία, τα οποία χρειάζονται να λειτουργούν. Δεν το αµφισβητούµε
εάν υπάρχει αυτό το οποίο αναφέρετε κάπου. Δεν µιλάµε για µια
τέτοια περίπτωση. Όµως, εάν υπάρχει κάπου µε πέντε παιδιά, το
οποίο είναι ένα µέρος πάρα πολύ αποµακρυσµένο από όλα τα
υπόλοιπα, να παραµείνει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Το προβλέπει ο νόµος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αφού το προβλέπετε, λοι-
πόν, να το διευκρινίσετε. Διότι δεν είναι σωστό να µιλάµε συνε-
χώς για νούµερα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Αφού το λέει ξεκάθαρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πο-

λύ, κύριε Θεοχαρόπουλε. 
Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων, κ. Αναγνωστοπούλου
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να παρέµβω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι τώρα. Πιθανόν

αργότερα. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Ποτέ δεν έκρυψε αυτή η Κυβέρνηση, όπως είπε άλλωστε και
ο εισηγητής µας ο κ. Γαβρόγλου στην πρωτοµιλία του, ότι είµα-
στε σε συνθήκες µη κανονικότητας. Προσωπικά έχω πει πολλές
φορές ότι είµαστε σε συνθήκες σχεδόν πολέµου. 

Σε αυτές τις συνθήκες το να νοµοθετεί κανείς δεν είναι εύκολο,
ειδικά όταν έχουν προηγηθεί καταστάσεις που άφησαν πάρα
πολλά πράγµατα µετέωρα. 

Όταν, λοιπόν, σε αυτή την Αίθουσα –και µας ακούει και ο ελ-
ληνικός λαός- µιλάµε για µεταρρυθµίσεις, πρέπει να ξεκαθαρί-
σουµε τι είδους µεταρρυθµίσεις, σε ποιο πλαίσιο είναι αυτές οι
µεταρρυθµίσεις και πού θέλουµε να οδηγήσουµε έναν ευαίσθητο
τοµέα όπως είναι η παιδεία. 

Ξέρω ένα πράγµα: Ότι σε συνθήκες µη κανονικότητας, αυτό
που προσπαθεί να κάνει µια κοινωνία είναι να συγκεντρώσει όλες
της τις δυνάµεις για να µπορέσει να αντεπεξέλθει. Η παιδεία είναι
το κατ’ εξοχήν πεδίο που πρέπει να συγκεντρωθούν όλες οι δυ-
νάµεις µιας κοινωνίας και να µην αφεθεί καµµία οµάδα του πλη-
θυσµού περιθωριοποιηµένη από αυτό το αγαθό που ο ευρω-
παϊκός πολιτισµός, αυτή η Ευρώπη που τόσο επικαλείστε, θεώ-
ρησε ως δηµόσιο, δωρεάν αγαθό. 

Η δηµοκρατία λοιπόν, αποβλέπει σε ένα εκπαιδευτικό σύστηµα
για όλον τον κόσµο, για όλες τις κοινωνικές οµάδες και όχι σε
µαθητές και φοιτητές «πελάτες». Και θα επιµένουµε σε αυτή την
έκφραση, γιατί όπως είπε και η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος
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του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Βάκη, οι λέξεις δείχνουν το τι θέλουµε να πούµε.
Ο όρος «πελάτης» για την παιδεία κάτι κρύβει. Αθώος δεν είναι.

Ας έρθουµε στο δεύτερο κεφάλαιο που αφορά τις δικές µου
αρµοδιότητες, τα ανώτατα ιδρύµατα, και ας πάµε στη µεγάλη µε-
ταρρύθµιση που επέφερε ο ν.4009/2011 τα περίφηµα «συµβού-
λια», στα οποία αναφερόµαστε και ξανααναφερόµαστε, σαν να
έγινε η µεγάλη τοµή στο εκπαιδευτικό σύστηµα. 

Θα πω ένα πράγµα: Όταν µία χώρα βρίσκεται σε µη κανονικό-
τητα, αυτό που προσπαθεί να κάνει είναι να συνεγείρει όλα αυτά
της ιστορίας της, που έδωσαν σε αυτά τα ανώτατα ιδρύµατα τον
συνεκτικό ιστό της αλληλεγγύης, της δηµοκρατίας και που κα-
τέστησαν αυτά τα ιδρύµατα αντάξια των ευρωπαϊκών και των διε-
θνών ιδρυµάτων. Δεν πάει κανείς να εµφυτεύσει πράγµατα έξω
από κάθε ακαδηµαϊκή παράδοση, προκειµένου, όπως ήταν η χα-
ρακτηριστική έκφραση, να αλλάξει το DNA των πανεπιστηµίων. 

Είµαστε εµείς ιδεοληπτικοί; Θέλετε να µιλήσουµε για ιδεολη-
ψία; Μήπως είναι ιδεοληπτικοί οι άνθρωποι οι οποίοι θεώρησαν
ότι τα ιδρύµατα είναι κάτι διεφθαρµένα, διαπλεκόµενα πράγ-
µατα, στα οποία πρέπει να εγκατασταθεί κάτι από επάνω για να
τα ελέγχει; Ήταν αυτός ο ρόλος του συµβουλίου, η φιλοσοφία
τους; 

Και θα πω και κάτι άλλο: Θα µιλήσω για τη µία από τους εµ-
πνευστές που συµµετείχε στην Επιτροπή Σοφών που τότε είχε
συσταθεί. Δεν θα αναφέρω όνοµα. Βοά και η «NEW YORK TIMES»
και η «LOS ANGELES TIMES» αυτές τις µέρες. Εδώ, βέβαια, δεν
γίνεται καµµία συζήτηση.

Έχουµε να ασχοληθούµε, κύριε Παπαθεοδώρου, και να δηµι-
ουργήσουµε πανικό στον κόσµο ότι κάτι γίνεται µε τις εξετάσεις. 

Ας µιλήσουµε, όµως, για τα πραγµατικά γεγονότα. 
Αυτή, λοιπόν, η κυρία, η σοφός, που ήταν εδώ στην Επιτροπή

των Σοφών το 2010-2011, η οποία είναι και πρύτανης γνωστού
πανεπιστηµίου και η οποία µας έκανε κριτική, λέγοντας ότι δεν
δεχόµαστε τα συµβούλια γιατί είµαστε οπισθοδροµικοί και ανα-
χρονιστές και όλα αυτά, σήµερα διώκεται. Και ξέρετε για ποιους
λόγους; Για ποινικά και ακαδηµαϊκά αδικήµατα. 

Ξέρετε ποια είναι κάποια από αυτά τα ποινικά και ακαδηµαϊκά
αδικήµατα; Κάποια από αυτά είναι ότι αντιµετώπισε τις καταλή-
ψεις των φοιτητών µε επαίσχυντο τρόπο, µε αυταρχικό τρόπο,
τις καταλήψεις αυτές που θεωρείτε εσείς ότι οδηγούν σε απο-
χαλιναγώγηση τα ιδρύµατα ή τα σχολεία. Επίσης, άλλο αδίκηµα
είναι ότι παρακίνησε τους φοιτητές σε φοιτητικά δάνεια -βλέπε
πελάτες!- ή ο τρόπος µε τον οποίο εµπλέκεται σε ακαδηµαϊκά
συγγράµµατα και χίλια δυο άλλα. Αυτή ήταν µία από τις πεφωτι-
σµένους σοφούς, η οποία µας έλεγε για τα συµβούλια. 

Σε ό,τι αφορά τα συµβούλια, θα πω δυο λόγια. Δεν τα απαξιώ-
σαµε εµείς, κυρίες και κύριοι. Δεν απαξιώνουµε κάποιους από τα
εκλεκτά µέλη των συµβουλίων. Απαξιώθηκαν µόνα τους στην
πράξη. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων, ο
κ. Γαβρόγλου, απέστειλε ένα ερωτηµατολόγιο. Τα µέλη της επι-
τροπής το έχετε στα χέρια σας. Γιατί δεν το διαβάζετε, για να
δείτε τι λένε αυτά τα µέλη; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Το διαβάσαµε!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Αυτά τα µέλη
αυτό που δείχνουν είναι στην καλύτερη περίπτωση αµηχανία, σε
άλλη περίπτωση λένε συνέχεια για ασάφειες του νόµου. Διαβά-
στε λίγο προσεκτικά τον ν.4009, να δείτε ότι παραπέµπει ή σε
διατάξεις προηγούµενων νόµων ή λέει συνέχεια ότι θα λυθούν
µε προεδρικά διατάγµατα ή µε άλλες νοµοθετικές ρυθµίσεις, που
ποτέ δεν έγιναν. 

Το ότι δεν λειτουργούσαν τα ιδρύµατα το πήρε κανείς είδηση;
Το ότι φθάνουµε να «ξεδοντιάσουµε» τα συµβούλια, είναι κάτι
που δηµιούργησε η πραγµατικότητα και δεν το επινόησαν οι δικοί
µας εγκέφαλοι. Τα συµβούλια δεν απαξιώθηκαν, επειδή πήγαιναν
κάποιοι και δεν τους επέτρεπαν να συνεδριάσουν, γιατί µε αυτή
την έννοια και στη Σύγκλητο έχουν συµβεί τέτοια επεισόδια. Γιατί
δεν απαξιώθηκαν οι Σύγκλητοι ποτέ; Μήπως επειδή είναι το
πλέον δηµοκρατικό όργανο των ιδρυµάτων και έχει δοκιµαστεί
στον χρόνο επί πάρα πολλά χρόνια; 

Διαβάστε λίγο πιο προσεκτικά τον ν.4009, για να δείτε τι λέει
για τα συµβούλια, για να το πάρουµε και από νοµική άποψη. Δεν

ξέρω νοµικά, αλλά κάθισα και τα διάβασα. Μιλάει για τη σύµ-
φωνη γνώµη της Συγκλήτου για διάφορα θέµατα. 

Ποιος είπε ότι είναι κατώτερο όργανο η Σύγκλητος, ένα ακα-
δηµαϊκό όργανο το οποίο εκλέγεται αντιπροσωπευτικότατα από
την ακαδηµαϊκή κοινότητα; 

Λοιπόν, δεν τα καταργήσαµε εµείς τα συµβούλια. Και λυπάµαι
για τα µέλη, γιατί κάποια ήταν αξιόλογα. Είπα «σε συνθήκες πο-
λέµου». Λέει κανείς, «Καλούµε από το εξωτερικό άξια µέλη, πα-
νεπιστηµιακούς τους οποίους έχουµε ανάγκη…», γιατί ως γνω-
στόν οι δικοί µας πανεπιστηµιακοί -που τυχαίνει να είµαστε και
πολλοί εδώ µέσα- είµαστε άχρηστοι! Δεν φρόντισε κανένας να
σκεφτεί ότι αυτοί οι πανεπιστηµιακοί δεν µπορούν να έρχονται
στην Ελλάδα να συνεδριάζουν, διότι απλώς το πανεπιστήµιο δεν
έχει λεφτά για να τους καλέσει. Δεν φτιάχνεις ένα όργανο το
οποίο δεν µπορεί να λειτουργήσει εκ των πραγµάτων, εκ της κα-
ταστάσεως στην οποία βρισκόµαστε. Και το λένε οι ίδιοι -τυχαίνει
να ξέρουµε και εµείς τέτοια µέλη, παρ’ όλο που δεν είµαστε άρι-
στοι, και έχουµε συζητήσει- ότι δεν µπορούσε να συνεδριάσει.
Δεν θα επιµείνω στα συµβούλια. Όποιος έχει λίγο ανοιχτό µυαλό,
πέρασε από θέσεις ευθύνης στα ιδρύµατα, πανεπιστήµια και ΤΕΙ,
ξέρει γιατί δεν µπόρεσαν να λειτουργήσουν και τι δυσλειτουρ-
γίες σηµειώθηκαν.

Επειδή δεν έχω χρόνο -ίσως αύριο µου δοθεί η ευκαιρία- θα
πω ότι όλα τα άλλα που αφορούν το δεύτερο κεφάλαιο και οι
τροπολογίες, τις οποίες αναγκαζόµαστε να φέρνουµε, ναι, δεν
είναι ο καλύτερος τρόπος νοµοθέτησης. Μόνο που υπάρχει µία
διαφορά. Θα σας πω ένα απλό παράδειγµα: Καταφύγαµε σε
ΠΝΠ, παραµονή Πρωτοχρονιάς, που ξενυχτήσαµε στην κυριολε-
ξία, γιατί επί χρόνια το θέµα των διοικητικών υπαλλήλων, του
Ανοικτού Ελληνικού Πανεπιστηµίου, του «Διόφαντου» κ.λπ. είχαν
µείνει στον αέρα και έληγαν οι συµβάσεις τους, ναι, έπρεπε να
κάνουµε κάτι άµεσα, για να µην µείνουν απλήρωτοι οι άνθρωποι
και να µη µείνουν χωρίς σύµβαση. 

Αυτές, λοιπόν, οι τροπολογίες ή οι διατάξεις προσπαθούν να
επιλύσουν άµεσα λειτουργικά προβλήµατα των ανώτατων ιδρυ-
µάτων. Όποιος δεν το βλέπει αυτό και δεν βλέπει τις συνθήκες
στις οποίες ζούµε και επικαλείται µονίµως έναν εκσυγχρονισµό,
ο οποίος είναι στον αέρα και είναι έξω από κάθε κοινωνική πραγ-
µατικότητα, πολιτική και ευρωπαϊκή αυτή τη στιγµή, τότε µιλάµε
για εντελώς διαφορετικό πράγµα.

Και κάτι τελευταίο: Ας µην µιλάµε για την παιδεία. Εγώ δεν θα
πω ούτε για διαπλοκές ούτε για διαφθορές. Μου κάνει εντύπωση
και εµένα, βέβαια, γιατί όταν υπήρχαν λεφτά δεν έγιναν πέντε
πράγµατα, γιατί έγιναν στον αέρα και εντελώς στο πόδι διατάξεις
και ρυθµίσεις οι οποίες άνοιγαν πανεπιστήµια, έκλειναν πανεπι-
στήµια, άνοιγαν ΤΕΙ, έκλειναν ΤΕΙ, λες και έβγαζαν πινέζες από
τον χάρτη. Ας µην αναφερθώ και στα προβλήµατα που δηµιουρ-
γούν συνέχεια στην καθηµερινότητα. Να πω, όµως, ένα πράγµα:
Γιατί δεν µπόρεσαν αυτά τα πολιτικά πρόσωπα, αφού κόπτονται
τόσο πολύ για την παιδεία, να σταµατήσουν διαθεσιµότητες εκ-
παιδευτικών, να τα σταµατήσουν όλα, κύριε Παπαθεοδώρου,
όταν οι απεργίες των καθηγητών θεωρήθηκαν παράνοµες και κα-
ταχρηστικές, όταν, δηλαδή, η Αστυνοµία είχε µπει µπροστά για
να µην κάνουν απεργία σε εξεταστική περίοδο; Και τώρα σηκώ-
νετε ένα θέµα, επειδή ένα δηµοσίευµα θέλει να δείξει απλώς την
ανικανότητα της Αριστεράς. 

Έχετε επενδύσει σε ένα πράγµα: Να καταρρακώσετε το ηθικό
πλεονέκτηµα της Αριστεράς -δεν θα το κατορθώσετε µε αυτούς
που έχετε να σας σιγοντάρουν- και να δείξετε ότι είναι ανίκανη η
Αριστερά. Και τώρα πατάτε στο πιο ευαίσθητο σηµείο αυτή την
κρίσιµη στιγµή, το οποίο είναι για την ελληνική κοινωνία οι εξε-
τάσεις.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε τον λόγο για
τριάντα δευτερόλεπτα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Πέντε δευτερόλεπτα, κύριε
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Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, επειδή αναφερθήκατε σε συγκεκριµένο γεγο-

νός, να σας πληροφορήσω για το εξής: Δεν χρειάστηκε η Αστυ-
νοµία να πάει µπροστά στα εξεταστικά κέντρα. Ξέρετε γιατί; Γιατί
την προηγούµενη ηµέρα ο ΣΥΡΙΖΑ έσπασε την απεργία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
Προχωρούµε µε τον κ. Σαρίδη Ιωάννη, Βουλευτή της Ένωσης

Κεντρώων.
Κύριε Σαρίδη, εάν έχετε την καλοσύνη, λίγο σεβασµό στον

χρόνο, γιατί είµαστε πάρα πολύ στρυµωγµένοι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη φορά που ανέ-

βηκα σε αυτό το Βήµα, εξέφρασα τις έντονες ανησυχίες της
Ένωσης Κεντρώων, τις απόλυτα δικαιολογηµένες από ό,τι απο-
δεικνύεται σήµερα, για τη διαφαινόµενη τότε προσπάθεια απα-
ξίωσης της ανάγκης να ακριβολογούµε µέσα σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα.

Η συζήτηση εντός του Κοινοβουλίου είναι η ουσία της δηµο-
κρατίας και ως τέτοια, οφείλει να διεξάγεται µε όρους σεβασµού
και ευθύνης. Είστε υπερήφανοι για την κοινοβουλευτική παρου-
σία της «πρώτης φοράς Αριστερά»; Τι µπορείτε να απαντήσετε
στους πολίτες που ρωτούν «τι κάνει η Κυβέρνηση για µένα»; 

Η µόνη σταθερή απάντηση που τους δίνετε, είναι πως η Κυ-
βέρνηση διαπραγµατεύεται για το καλό όλων µας. Λέτε πως ό,τι
κάνετε, το κάνετε για το καλό µας. Παράλληλα, όµως, φροντίζετε
να τονίζετε σε κάθε ευκαιρία και µε δραµατικούς τρόπους πως
διαπραγµατεύεστε εκβιαζόµενοι. Όλοι έχετε ως εύκολη λύση να
λέτε στους πολίτες πως εκβιάζεστε. Όλοι το παραδέχεστε και
όλοι ευνοείτε τη διάδοση της εκτίµησης πως η ελληνική Κυβέρ-
νηση εκβιάζεται. 

Ο κ. Τσίπρας, όµως, δεν µου απάντησε ποτέ στην εδώ και
µήνες κατατεθειµένη επίκαιρη ερώτησή µου, η οποία ήταν απλή
νοµίζω και σαφής. Ρώτησα ευθέως και µε τον προβλεπόµενο κοι-
νοβουλευτικό τρόπο τον κ. Τσίπρα αν η Κυβέρνηση εκβιάζεται.
Ο κ. Τσίπρας, αναιρώντας τα ίδια του τα λόγια πως θα ενίσχυε
τον θεσµό της ώρας του Πρωθυπουργού, επέλεξε να σιωπήσει. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, την έκπληξή µου όταν µόλις πριν από
λίγες ηµέρες, εδώ, στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου και απ’ αυτό
το Βήµα, ο κ. Τσίπρας δήλωσε πως δεν εκβιάζεται η ελληνική Κυ-
βέρνηση. 

Με τις πράξεις και τις παραλείψεις σας οδηγήσατε την ελλη-
νική οικονοµία σε αχρείαστα µνηµόνια. Επιβάλατε τα capital con-
trols και δηµιουργήσατε τις συνθήκες για να φύγουν και οι
τελευταίοι ενδιαφερόµενοι επενδυτές. Η ελληνική οικονοµία είναι
ένας τοµέας στον οποίον αποτύχατε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Αποτύ-
χατε σε σχέση µε το ελάχιστο των απαιτήσεων. 

Αποδείξατε πως δεν είστε ικανοί να ορίσετε και να διαφυλά-
ξετε τις κόκκινες γραµµές. Δεν ξέρετε τι σηµαίνει κόκκινη γραµ-
µή. Δεν ξέρετε τι σηµαίνει αποφασιστικότητα. Δεν είστε ικανοί
να αµυνθείτε µε επιχειρήµατα. Τα έχετε βάλει µε τους θεσµούς
στην Ελλάδα αντί να τα βάλετε µε τους θεσµούς στο εξωτερικό.
Σας έχει πιάσει ένα ιδεοληπτικό µένος. Μόνο έτσι εξηγείται αυτό
που κάνατε σήµερα στην παιδεία. 

Ακούστηκαν πολλά για το παρόν νοµοσχέδιο. Ακούστηκαν
πολλά και για την πολιτική του Υπουργείου Παιδείας. Αυτό που
είναι σίγουρο είναι πως σήµερα η παιδεία βρίσκεται αποκλειστικά
στα χέρια των εκπαιδευτικών µας. Εγγυητής από σήµερα της πο-
ρείας του ελληνικού σχολείου δεν είναι, όπως θα έπρεπε, η ελ-
ληνική πολιτεία, αλλά οι εκπαιδευτικοί, οι οποίοι θα πρέπει να
ξεπεράσουν τον εαυτό τους µε τρόπους που είναι δύσκολο να
τους φανταστεί κανείς. 

Ο θεσµός της ελληνικής οικογένειας µετράει άλλη µια πληγή.
Ο βίαιος τρόπος που επεµβαίνετε πλέον στην καθηµερινότητα
της ελληνικής οικογένειας, σας προειδοποιώ πως θα έχει απρό-
βλεπτες συνέπειες. Ανατρέπετε τον προγραµµατισµό εκατοντά-
δων χιλιάδων ανθρώπων. Θα αλλάξουν το πρόγραµµά τους χιλιά-
δες άνθρωποι, γιατί ο κύριος Υπουργός δεν σέβεται τον θεσµό
του ελληνικού σχολείου και επιθυµεί να εφαρµόσει το όραµά του.
Το πόσο επικίνδυνο είναι το όραµα του κυρίου Υπουργού, το κα-
ταλάβαµε όταν µας ενηµέρωσε για την αλήθεια σχετικά µε τη γε-

νοκτονία των Ποντίων. 
Τώρα και ο πιο δύσπιστος και ο πιο αισιόδοξος δεν µπορούν

παρά να παραδεχθούν πως οι θεσµοί βάλλονται ποικιλοτρόπως.
Η απαράδεκτη διαδικασία διεξαγωγής του διαλόγου για την παι-
δεία είχε προϊδεάσει τους πολίτες. Κανείς, όµως, δεν περίµενε
πως για διαχειριστικούς λόγους ο κύριος Υπουργός θα τσάκιζε
τον προγραµµατισµό χιλιάδων οικογενειών.

Η παρούσα Κυβέρνηση δεν ξέρει να κάνει διάλογο. Πρόκειται
για κοινή διαπίστωση όλων όσων είχαν την ευκαιρία να συµµετέ-
χουν στις προβλεπόµενες διαδικασίες. 

Παρακολούθησα -όπως και πολλοί συνάδελφοι- µε ζωηρό εν-
διαφέρον τις εργασίες της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων.
Δεν είδα να απαντάτε στα κρίσιµα ερωτήµατα της κ. Ζωγραφάκη,
της Προέδρου της ΟΛΜΕ. Δεν νοµίζω πως καταλάβατε τι σας
είπε ο Πρόεδρος της Διδασκαλικής Οµοσπονδίας. Δεν πιστεύω
πως δείξατε τον επιβαλλόµενο σεβασµό στις προτάσεις των πρυ-
τάνεων. Καταλάβατε τι σας είπαν οι πρόεδροι των συνόδων των
πρυτάνεων;

Για ποια έρευνα µιλάµε σήµερα, από τη στιγµή που µε το γνω-
στό σταλινικό τρόπο, θα έλεγε κανείς, αδειάσατε τα ταµεία των
ΕΛΚΕ, όπως κάνατε και µε άλλα λεφτά, που δεν είναι δικά σας;
Έχετε απλώσει το χέρι σας εδώ και καιρό και σε χρήµατα και σε
δικαιώµατα, που δεν είναι δικά σας, δεν σας ανήκουν και δεν
µπορείτε να τα διαχειρίζεστε µε αυτή την ιστορική προχειρότητα. 

Πείτε µας τι κάνατε από όσα πρότειναν ο κ. Μπρατάκος και ο
κ. Πετράκος, ο εκπρόσωπος της ΟΙΕΛΕ, που σας εξήγησε πως,
αν µη τι άλλο, προσβάλλετε την αξιοπρέπεια και την τιµή των αν-
θρώπων, όταν τολµάτε να λέτε ότι η λύση είναι η δηµιουργία επι-
τροπών ελέγχου διεξαγωγής των εξετάσεων από στελέχη του
δηµοσίου;

Δεν καταλαβαίνετε ότι προσβάλλετε ανθρώπους; Πού είναι πε-
ρίφηµη κοινωνική σας ευαισθησία; 

Τελικά, πόσα νηπιαγωγεία κλείνουν σήµερα; Πόσοι γονείς δεν
θα έχουν πού να αφήσουν τα παιδιά τους µε την έναρξη της νέας
σχολικής χρονιάς; Θα µάθουµε τον Σεπτέµβρη, γιατί σήµερα εί-
πατε ότι δεν θα κλείσει κανένα. Εµείς θα µάθουµε τον Σεπτέµ-
βρη.

Πόσοι εκπαιδευτικοί επιβεβαιώνουν σήµερα ότι πήγαν χαµένα
τα χρόνια τους; Πόσες οικογένειες εκπαιδευτικών θα σηκώσουν
ψηλά τα χέρια, µη γνωρίζοντας πώς θα τα βγάλουν πέρα από τον
Σεπτέµβρη; 

Οι αριστερές σας δεσµεύσεις για την προσχολική αγωγή, την
ολιστική προσέγγιση, για παιδαγωγική διάσταση, πάνε σήµερα
περίπατο.

Ακούσατε τι σας είπαν οι νηπιαγωγοί µας για τον λειτουργικό
αναλφαβητισµό; Ακούσατε τι λένε οι άνθρωποι της ειδικής εκ-
παίδευσης; Καταλαβαίνετε ότι το σχολείο συνεκπαίδευσης δεν
µπορεί να υπάρξει χωρίς την παράλληλη λήψη ειδικής µέριµνας
για τους λειτουργούς της ειδικής εκπαίδευσης; 

Στο άλλο ειδικό προσωπικό, στο ειδικό επιστηµονικό προσω-
πικό, απαντήσατε γιατί θα τους συµβεί ό,τι είναι να τους συµβεί;
Τι τους είπατε; Πώς δικαιολογείτε την απόλυτη απαξίωσή τους;
Τι σηµαίνει η ένταξή τους στη γενική κατηγορία; Φαντάζοµαι ότι
όλα αυτά θα τα µάθουµε τον Σεπτέµβριο. 

Ο κ. Φίλης δεν είναι ειλικρινής. Μέχρι πριν από δέκα ηµέρες
µίλαγε για είκοσι χιλιάδες προσλήψεις µονίµων εκπαιδευτικών
και για τον κοινωνικό χαρακτήρα του ελληνικού σχολείου. Άλλαξε
τον τόνο ο κ. Φίλης, για να µας δείξει πόσο ριζοσπάστης αριστε-
ρός είναι. Είπε «σχολειού», αντί να πει «σχολείου». Μετά τον το-
νισµό ο κ. Φίλης θα «αλλάξει και τα φώτα» της παιδείας!

Απαιτεί χαρακτήρα η παραδοχή ότι η σηµερινή παιδαγωγική
µεταρρύθµιση είναι δηµοσιογραφικού τύπου, είναι δηµοσιονο-
µική και διαχειριστική. 

Αντί για τις είκοσι χιλιάδες, λοιπόν, προσλήψεις εκπαιδευτικών,
οι οποίες είναι προεκλογικού χαρακτήρα -και καλά θα κάνει ο ελ-
ληνικός λαός να ζυγίσει το αν έχουν βαρύτητα οι όποιες δηλώ-
σεις του κυρίου Υπουργού- σήµερα µιλάµε για τη συρρίκνωση
του ελληνικού σχολείου, την κατάργηση πετυχηµένων θεσµών,
όπως τα πρότυπα, τα πειραµατικά, τα ολοήµερα σχολεία και τα
σχολεία διευρυµένου ωραρίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Πώς θα πιστέψουµε ότι θα προσθέσετε κάτι στην παιδεία, όταν

της κόβετε σήµερα τα χέρια; Ο ελληνικός λαός βλέπει σήµερα
την Κυβέρνηση να παραδέχεται πως, επειδή δεν έχει λεφτά, κό-
βει ώρες. 

Το αποκαλυπτικό, δε, της πλήρους κατάρρευσης του προσω-
πείου της Αριστεράς εντοπίζεται στο εξής και παρακαλώ δώστε
προσοχή: Η «πρώτη φορά αριστερά» λέει στους άνεργους γονείς
ότι δεν θα µπορούν να στείλουν τα παιδιά τους στο σχολείο, γιατί
στο σχολείο χωράνε µόνο τα παιδιά αυτών που εργάζονται. 

Ισοπεδώνετε θεσµούς, επιτίθεστε στην παιδεία, τη θρησκεία,
την οικογένεια. 

Δεν ψηφίζουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής κ. Ευάγγελο
Καρακώστα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι ενέργειες, τόσο της σηµερινής όσο και της προηγούµενης

κυβέρνησης, στον τοµέα της παιδείας συµπυκνώνονται σε µια
και µόνο λέξη: αφελληνισµός. Η διαφορά της πολιτικής ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ έναντι εκείνης της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ έγ-
κειται µονάχα στην ένταση των ενεργειών προς απεθνικοποίηση
και αποχριστιανισµό της δηµόσιας εκπαίδευσης. 

Οι αλλαγές, υπενθυµίζουµε, στα βιβλία της Ιστορίας, οι οποίες
προκάλεσαν τη δίκαιη οργή και αντίδραση του ελληνικού λαού,
ξεκίνησαν όχι επί Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ αλλά επί κυβερνήσεως
Νέας Δηµοκρατίας. Επί της ουσίας, δηλαδή, η σηµερινή Κυβέρ-
νηση ολοκληρώνει κατά τρόπο στυγνό το έργο, το οποίο έχει
αφήσει στη µέση η Νέα Δηµοκρατία. Και το άφησε στη µέση η
Νέα Δηµοκρατία όχι επειδή αντιτίθεται στην απεθνικοποίηση και
τον αποχριστιανισµό της παιδείας αλλά για να περιορίσει, κατά
το δυνατόν, τη φυγή πατριωτών ψηφοφόρων προς τη Χρυσή
Αυγή.

Όπως κάθε τοµέας της δηµόσιας ζωής, έτσι και ο τοµέας της
παιδείας έχει πληγεί κατά τρόπο βάναυσο από την πολιτική των
µνηµονίων, την οποία µε φανατισµό εφαρµόζουν ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ, όπως προηγουµένως την εφάρµοζαν η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ, υπηρετώντας όχι το συµφέρον του ελληνικού
λαού αλλά τα κερδοσκοπικά συµφέροντα των διεθνών τοκογλύ-
φων. 

Σύµφωνα µε κάποιες εκτιµήσεις, οι οποίες έχουν δει το φως
της δηµοσιότητος, τετρακόσιες χιλιάδες Έλληνες πτυχιούχοι
έχουν καταφύγει στο εξωτερικό, αναζητώντας και διεκδικώντας
το αυτονόητο δικαίωµα στην επαγγελµατική αποκατάσταση και
την πρόοδο.

Και, όµως, υπάρχουν εδώ µέσα παρατάξεις, οι οποίες διακη-
ρύσσουν µε θράσος χιλίων πιθήκων την υπερηφάνειά τους για
όσα έχουν πράξει µέχρι σήµερα. Οι δε Βουλευτές τους ανερυ-
θρίαστα ισχυρίζονται ότι έβαλαν πλάτη για τη σωτηρία της χώ-
ρας. Προφανώς αυτούς τους τετρακόσιες χιλιάδες Έλληνες,
νέους, δεν τους σώσατε, όπως, βεβαίως, δεν σώσατε ούτε τις
παραγωγικές δυνάµεις του τόπου, τους Έλληνες αγρότες, τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, ούτε φυσικά τους συνταξιούχους.

Η ουσία, όµως, είναι τούτη: Εκδιώξατε µισό εκατοµµύριο, σχε-
δόν, νέων Ελλήνων, οι οποίοι είχαν διάθεση να προσφέρουν στον
τόπο τους για να επιβιώσει, αφ’ ενός, το χυδαίο και δαπανηρό
κοµµατικό σας κράτος και αφ’ ετέρου, για να τους αντικαταστή-
σετε µε εκατοµµύρια λαθροµεταναστών, στους οποίους µάλιστα
αναζητείτε και επενδυτές.

Για τον Λαϊκό Σύνδεσµο - Χρυσή Αυγή η µεγαλύτερη επένδυση
για την Ελλάδα είναι η επιστροφή αυτών των χιλιάδων Ελληνό-
πουλων, τα οποία αποτελούν την εγγύηση για την πρόοδο της
χώρας.

Εσείς του αντισυνταγµατικού τόξου επιδιώκετε µε το ζόρι να
ελληνοποιήσετε τους εισβολείς. Εµείς οι εθνικιστές αγωνιζόµα-
στε για να επιστρέψουν πίσω στην πατρίδα τα Ελληνόπουλα,
διότι αυτά τα παιδιά θα σώσουν την Ελλάδα. Ούτε εσείς θα τη
σώσετε ούτε οι τοκογλύφοι εντολείς σας, εκείνοι τους οποίους
γελοιωδώς αποκαλείτε «εταίρους».

Εν κατακλείδι, η θέση του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή
είναι η κάτωθι: µαρξιστές και φιλελεύθεροι διεθνιστές κάτω τα
χέρια από την ελληνική νεολαία!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κ. Τζελέπη, έχω την τιµή
να κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα.

Πρώτον, η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντο-
λογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελικής
αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά
Βουλευτών.

Δεύτερον, ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή στις 4-5-2016, σύµφωνα
µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003 «Ποινική
ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, α) Ποινική δικογραφία κατά
της Υφυπουργού παρά τω Πρωθυπουργώ κ. Όλγας Γεροβασίλη
και β) Ποινική δικογραφία κατά του Αναπληρωτή Υπουργού κ. Νι-
κόλαου Ξυδάκη.

Ο κ. Τζελέπης έχει τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε από την Αναπληρώ-

τρια Υπουργό Παιδείας να λέει τουλάχιστον πέντε φορές ότι η
χώρα βρίσκεται σε συνθήκες µη κανονικότητας και, πραγµατικά,
µου δηµιουργήθηκε το ερώτηµα: Δεν το γνωρίζατε αυτό το 2011,
µιας και σήµερα οφείλουµε να αποτίσουµε φόρο τιµής στα τέσ-
σερα θύµατα της Marfin, που ήταν αποτέλεσµα του αντιµνηµο-
νιακού όχλου; Και, µάλιστα, δεν τιµά και τη δηµοκρατία µας το
ότι ακόµα δεν αποδόθηκε δικαιοσύνη. Δεν το γνωρίζατε αυτό τον
Ιανουάριο του 2015, που τάζατε τα πάντα στους πάντες προκει-
µένου να γίνετε κυβέρνηση; Δεν το γνωρίζατε µε το δηµοψήφι-
σµα; Δεν το γνωρίζατε µε τις εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015,
όταν τάζατε το «παράλληλο πρόγραµµα»;

Πραγµατικά, θα ήθελα να ρωτήσω αν αυτές τις πρόσφατες πα-
σχαλινές γιορτές βιώσατε όλοι την προαναγγελθείσα πασχαλινή
αλλαγή που µας είχε υποσχεθεί ο Πρωθυπουργός. Φυσικά,
εννοώ την ανάσταση της οικονοµίας. Μα, φυσικά, όχι. Άλλη µία
κόκκινη γραµµή ξεθώριασε πριν την ώρα της, όπως και οι υπό-
λοιπες κόκκινες γραµµές, που επιστρατεύονται από τη συγκυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, για να συγκαλύψουν την άτακτη υποχώ-
ρησή της σε ολόκληρο το µέτωπο των διαπραγµατεύσεων και
την πλήρη υποταγή της.

Μπορεί να µην είχαµε την ανάσταση της οικονοµίας, αλλά εί-
χαµε την αποκάλυψη του ψεύτικου πολιτικού σας λόγου, της
γλώσσας «Πινόκιο» που έχετε συνηθίσει να χρησιµοποιείτε, η
οποία όµως σήµερα πλέον δεν γίνεται πιστευτή και δεν µπορείτε
να πείσετε κανέναν. Στην πραγµατικότητα τα σκληρά αντιλαϊκά
µέτρα, που είναι προ των πυλών, φορτώνουν έναν δυσβάσταχτο
σταυρό στον ελληνικό λαό, µια άγρια φοροεπιδροµή και εισφο-
ροεπιδροµή δήµευσης των εισοδηµάτων που εξοντώνουν κάθε
τι παραγωγικό στη χώρα, µικροµεσαίους, νέους επιστήµονες,
αγρότες και παράλληλα οι νέες αυξήσεις στους έµµεσους φό-
ρους πλήττουν κυρίως τα πιο φτωχά λαϊκά στρώµατα. Αυτό είναι
το πακέτο των 5,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ που έχετε συµφωνή-
σει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός πλέον έχει
κουραστεί να παρακολουθεί επί δεκαεπτά µήνες τις σκληρές δια-
πραγµατεύσεις σας και να ενηµερώνεται για τις τρέχουσες πο-
λιτικές εξελίξεις, καθώς το µόνο που ακούει καθηµερινά είναι για
µέτρα και φόρους. Περιµένει πλέον το µοιραίο που θα υποβαθ-
µίσει το επίπεδο της καθηµερινότητας της ζωής του.

Εµείς σήµερα καλούµαστε στη Βουλή να συζητήσουµε ένα νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας µε τον τίτλο «Ρυθµίσεις για
την έρευνα και άλλες διατάξεις»! Αυτό δεν το λέω γιατί υποτιµώ
τη σπουδαιότητα και τη σηµαντικότητα της παιδείας, αλλά γιατί
η χώρα κρέµεται σήµερα σε ένα τεντωµένο σκοινί και εσείς προ-
σπαθείτε µε ένα ατελείωτο επικοινωνιακό παιχνίδι τακτικής, που
µόνοι σας επινοείτε, να αποπροσανατολίσετε την κοινή γνώµη
από τα φλέγοντα και πραγµατικά τρέχοντα προβλήµατα και να
δείξετε ότι στο εσωτερικό κάτι κινείται, κάτι κάνετε.

Επιλέγετε, παράλληλα, αυτό το Σαββατοκύριακο να φέρετε το
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πλέον αποκρουστικό νοµοσχέδιο της τελευταίας δεκαετίας εις
βάρος του ελληνικού λαού, το ασφαλιστικό και το φορολογικό,
για να µην υπάρξουν κοινωνικές αναταραχές, απλώς για να πιά-
σετε την κοινωνία στον ύπνο. Πρόκειται για νοµοθέτηση «fast
track» Σαββατοκύριακου. Τα δε συνδικαλιστικά όργανα των δη-
µοσιογράφων σπεύδουν να βάλουν πλάτη στην Κυβέρνηση, φι-
µώνοντας τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, κλείνοντας τα µικρό-
φωνα και κατεβάζοντας τα µολύβια, απαλλάσσοντας έτσι την Κυ-
βέρνηση από οποιαδήποτε ενοχλητική κριτική.

Εγώ σας ερωτώ το εξής: Πού πήγε ο έντιµος συµβιβασµός
σας; Πανηγυρίζατε για την αξιολόγηση, που έπρεπε να έχει κλεί-
σει πριν από έξι µήνες και όλο αυτό το εξάµηνο φουσκώνατε, δυ-
στυχώς, συνεχώς τον λογαριασµό. Το ότι η Κυβέρνηση διατεί-
νεται και επικαλείται στοιχεία της Κοµισιόν ότι αντέχει και ανα-
κάµπτει, αυτά θα τα πούµε το Σαββατοκύριακο, γιατί λέτε τη µισή
αλήθεια. Εκείνο το οποίο έχω να πω είναι ότι έχετε φέρει, στην
ουσία, ένα δεύτερο µνηµόνιο της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,
ένα µνηµόνιο-κάβα 3,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο θα
έχουµε την ευχέρεια το Σαββατοκύριακο να το συζητήσουµε.

Εγώ σας ρωτώ σήµερα το εξής: Το mail Χαρδούβελη εξακο-
λουθεί να σας ενοχλεί, όταν τότε µιλούσαµε για 280 εκατοµµύρια
ευρώ και σήµερα φορτώνετε στις πλάτες του ελληνικού λαού 1,8
δισεκατοµµύρια ευρώ µόνο για το ασφαλιστικό ή όταν µιλούσαµε
για ανάπτυξη 6% το 2015 και το 2016 και σήµερα έχουµε ύφεση
1%; 

Ας αναφερθώ τώρα στο νοµοσχέδιο. Είναι πλέον, πραγµατικά,
απαράδεκτη η κοινοβουλευτική διαδικασία των τροπολογιών.
Εσείς µιλούσατε για το πραξικόπηµα της τροπολογίας. Εδώ έ-
χουµε νοµοσχέδια, όπως το νοµοσχέδιο για τις βοσκήσιµες γαίες
µε είκοσι τρία άρθρα και είκοσι πέντε τροπολογίες. Εδώ έχουµε
µέχρι στιγµής οκτώ υπουργικές τροπολογίες και δέκα βουλευτι-
κές και παράλληλα έρχονται και νοµοτεχνικές βελτιώσεις επί των
εκπρόθεσµων τροπολογιών.

Αυτό δεν τιµά το νοµοθετείν της Βουλής µας, δεν τιµά κανέναν
από εµάς και, επιτέλους, θα πρέπει να τελειώσει.

Θα ήθελα να αναφέρω επίσης ότι το χειρότερο από όλα στο
νοµοσχέδιο αυτό είναι ότι δηµιουργεί µια ταξική παιδεία. Είναι
εγκληµατικό να καταργείται το ολοήµερο σχολείο. Πρόκειται για
άλλη µια επαναστατική µεταρρύθµιση της συγκυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, όπως η κατάργηση της αριστείας!

Το ολοήµερο δηµόσιο σχολείο ήταν µια κοινωνική µεταρρύθ-
µιση του ΠΑΣΟΚ που βοήθησε την ελληνική οικογένεια. Ξεκίνησε
το 2010 και είχε επεκταθεί στο 65% του µαθητικού δυναµικού της
χώρας. Μάλιστα, είχαµε προνοήσει και υπάρχει ήδη σύστηµα τα
παιδιά να µπορούν να παίρνουν πιστοποίηση ξένων γλωσσών και
γνώσεων πληροφορικής από τα δηµόσια σχολεία, χωρίς να χρει-
άζεται να πληρώσουν φροντιστήρια οι γονείς. Με την κατάργηση
του ολοήµερου σχολείου καταργείται και το συγκεκριµένο σύ-
στηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε τριάντα δεύτερα, κύριε Πρόεδρε.
Επί της ουσίας, µια αριστερή κυβέρνηση υιοθετεί τις πιο νεο-

φιλελεύθερες πολιτικές, στρέφει την ελληνική οικογένεια στην
πιο δύσκολη και δεινή οικονοµική συγκυρία προς τα ιδιωτικά σχο-
λεία και τα φροντιστήρια, επιβαρύνοντας πάλι τον οικογενειακό
προϋπολογισµό.

Είναι εµφανές ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο προσπαθεί να
εξοικονοµήσει τέσσερις χιλιάδες θέσεις εκπαιδευτικών µειώνον-
τας κατά τρεις ώρες τον χρόνο που τα παιδιά του δηµοτικού έµε-
ναν στο σχολείο, επιβαρύνοντας τις οικογένειες µε χαµηλά
εισοδήµατα µε το κόστος µάθησης, όπως προανέφερα, ξένης
γλώσσας και πληροφορικής, δηµιουργώντας έτσι κοινωνικές ανι-
σότητες και αποκλίσεις. Αλήθεια, πόσο αριστερό είναι αυτό, κύ-
ριοι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης; 

Και όλα αυτά γιατί δεν µπορείτε να κάνετε καλύτερη κατανοµή
δασκάλων, την άρση αποσπάσεων και µετατάξεων, αλλά και ορ-
θή διαχείριση των προγραµµάτων ΕΣΠΑ για το έτος που ολοκλη-
ρώνεται, µε την παράλληλη αποτελεσµατική διεκδίκηση νέων
πόρων που θα µπορούσαν να στηρίξουν έτσι το ολοήµερο ενιαίο
αναµορφωµένο εκπαιδευτικό πρόγραµµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Η κ. Γεωργία Γεννιά από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. Θα κλεί-

σουµε τη σηµερινή συνεδρίαση µε τον κ. Φορτσάκη.
Κυρία Γεννιά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε

να συζητήσουµε σήµερα εδώ το σχέδιο της Κυβέρνησης για την
παιδεία. Καλούµαστε να συζητήσουµε για το µέλλον των παιδιών
µας, που αποτελούν την ελπίδα αυτού του τόπου και τη µοναδική
διέξοδο από τον φαύλο κύκλο της κρίσης.

Επιχειρώντας να κρατήσουµε τα παιδιά µας, λοιπόν, στην πα-
τρίδα µας -τα καλύτερα µυαλά της µάλιστα- εκτείνουµε την τρο-
ποποίηση του ν.4310/2014, το µεγαλύτερο µέρος του οποίου
ουσιαστικά δεν έχει εφαρµοστεί και έχει ακυρωθεί από τις µέχρι
σήµερα εφαρµοζόµενες πρακτικές των προηγούµενων κυβερνή-
σεων.

Επιπρόσθετα, θέτουµε τις προϋποθέσεις, µετά από ουσιαστική
διαβούλευση µε την ακαδηµαϊκή και ερευνητική κοινότητα, για
την ψήφιση ενός νέου µακρόπνοου νόµου-πλαίσιο για την
έρευνα, την καινοτοµία και την τεχνολογική ανάπτυξη. 

Οι προηγούµενες κυβερνήσεις µε τους προηγούµενους νό-
µους τους αποτύπωναν θεσµικά τη µνηµονιακή πολιτική σε αυτό
τον νευραλγικό τοµέα της έρευνας και της καινοτοµίας, καθώς
επί σειρά ετών υποχρηµατοδοτούσαν την έρευνα και αποτύπω-
ναν θεσµικά την αντίληψή τους για την επιχειρηµατικότητα, υπο-
στηρίζοντας αποκλειστικά τη χρήσιµη έρευνα και µάλιστα µε τον
γνωστό κρατικοδίαιτο τρόπο, που ενισχύει τις πελατειακές σχέ-
σεις.

Το µεγαλεπήβολο σχέδιό τους για την εθνική πολιτική της πα-
τρίδας µας περιόριζε την έρευνα µόνο σε ό,τι αφορούσε στην
«έξυπνη εξειδίκευση» και, τέλος, απορρύθµιζε το εργασιακό κα-
θεστώς των ερευνητών µε άρση της µονιµότητας στην πρώτη και
στη δεύτερη βαθµίδα, παρέχοντας ακόµα και τη δυνατότητα
απόλυσης ερευνητών χωρίς κανέναν ουσιαστικό λόγο.

Με τη συγκεκριµένη αποτυχηµένη πολιτική σας, κύριοι, υπο-
νοµεύσατε για δεκαετίες την ανάπτυξη που θα µπορούσε να έχει
η πατρίδα µας, εάν είχε επενδύσει στην παιδεία, την έρευνα και
την καινοτοµία. Διώξατε τα καλύτερα µυαλά αυτού του τόπου.

Συνάδελφοι, ως εκπαιδευτικός και ως µητέρα και µάλιστα εκ-
παιδευτικός σε πρότυπο πειραµατικό σχολείο, το οποίο υπηρέ-
τησα τα τελευταία πέντε χρόνια, γνωρίζω πάρα πολύ καλά τις
παθογένειες του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Στην επαγγελ-
µατική µου πορεία αγωνίστηκα σκληρά για τη βελτίωσή του και
αυτό το ξέρουν πάρα πολύ καλά πολλοί εδώ µέσα. 

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε την ευκαιρία να συµπράξουµε όλοι
µαζί, συνάδελφοι. Ναι, όλοι µαζί, γιατί οφείλετε και εσείς να το
στηρίξετε, ώστε να πραγµατοποιήσουµε αυτό που έπρεπε να εί-
χαµε φροντίσει να πράξουµε από καιρό, να ανοίξουµε τον διά-
λογο για την παιδεία, για το µέλλον των παιδιών µας.

Θέλω να σταθώ σε κάποια καίρια σηµεία του νοµοσχεδίου.
Όσον αφορά στα νηπιαγωγεία, έχουν ακουστεί διάφορα εδώ
µέσα. Με τις προβλεπόµενες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, ο ελά-
χιστος αριθµός για τη σύσταση τάξης νηπιαγωγείου στις αστικές
περιοχές αυξάνεται σε δεκατέσσερα, ενώ µειώνεται σε πέντε
από επτά, που ήταν µέχρι σήµερα, για τις αποµακρυσµένες και
δυσπρόσιτες περιοχές. Κατ’ αυτόν τον τρόπο επεκτείνεται το δι-
καίωµα στην εκπαίδευση σε όλους, όπου κι αν βρίσκονται. 

Σαφή πρόθεση της Κυβέρνησης αποτελεί η δεκατετράχρονη
υποχρεωτική εκπαίδευση, γεγονός που έχει εκδηλωθεί από την
πρώτη στιγµή όχι µε λόγια, αλλά κυρίως µε πράξεις. 

Όσον αφορά τις προσλήψεις των αναπληρωτών, η πανσπερµία
νοµοθετικών ρυθµίσεων που κληρονόµησε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ,
σχετικά µε τον τρόπο πρόσληψης των αναπληρωτών εκπαιδευ-
τικών, θα πρέπει να κλειστεί στο χρονοντούλαπο της ιστορίας. Η
προβλεπόµενη ρύθµιση για την πρόσληψη των αναπληρωτών µε
αξιοκρατικές διαδικασίες µέσω ΑΣΕΠ εναρµονίζεται πλήρως µε
τις αποφάσεις των ανωτάτων δικαστηρίων της χώρας µας και
θέτει αντικειµενικά κριτήρια που ενισχύουν το κύρος της διαδι-
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κασίας.
Επειδή υφίσταται –και το γνωρίζουµε- το πρόβληµα των δηµο-

σιονοµικών αδιεξόδων, θα προβεί στις αναγκαίες προσλήψεις
αναπληρωτών µε βάση την περσινή διαδικασία. Όµως, την επό-
µενη σχολική χρονιά θα υπάρξει διαδικασία ΑΣΕΠ για µόνιµους
διορισµούς. Μετά από πόσα χρόνια; 

Θα αναφερθώ για λίγο στην κατάργηση της ποινικοποίησης
των µαθητικών κινητοποιήσεων. Από καµµία άποψη δεν δικαιο-
λογείται η παραποµπή εφήβων στα δικαστήρια για θέµατα που
αφορούν στη λειτουργία του σχολείου. Άρα καταργούµε την ποι-
νικοποίηση των µαθητικών κινητοποιήσεων που µέχρι σήµερα
αποτελούσε ένα άκρως αντιπαιδαγωγικό ως λειτουργία µέτρο. 

Όσον αφορά το ολοήµερο σχολείο, τίθεται σε εφαρµογή από
το νέο σχολικό έτος µια σηµαντική µεταρρυθµιστική παρέµβαση
στο δηµοτικό σχολείο. Πρόκειται για τη δηµιουργία του ενιαίου
τύπου ολοήµερου δηµοτικού σχολείου. Έτσι, γίνεται πράξη η
συνταγµατική δέσµευση για παροχή ίσων ευκαιριών στην εκπαί-
δευση για όλους τους µαθητές της ίδιας βαθµίδας, αντιθέτως µε
αυτά που θέλετε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, να διαδίδετε στον
Τύπο για κατάργηση του ολοήµερου δηµοτικού σχολείου. 

Επιπρόσθετα, παραµένει ως έχει χωρίς καµµία διαφοροποίηση
η λειτουργία των µονοθέσιων, διθέσιων και τριθέσιων δηµοτικών
σχολείων. Είναι, λοιπόν, ψευδής και εκ του πονηρού η καταγγε-
λία ότι το Υπουργείο Παιδείας προτίθεται να κλείσει εκατοντάδες
δηµοτικά σχολεία. 

Τώρα όσον αφορά στην έρευνα, αποκαθίσταται η φιλοσοφία
του νόµου και η αποστολή των ερευνητικών φορέων. Τίθεται ως
υποχρέωση της πολιτείας η χάραξη εθνικής πολιτικής έρευνας,
να τροποποιούνται και να διατυπώνονται ακαδηµαϊκά και πολι-
τικά αµφίσηµοι ή και λανθασµένοι ορισµοί, όπως εκείνοι της βα-
σικής έρευνας, της αριστείας και της αξιολόγησης. Αποκαθί-
σταται η µονιµότητα των ερευνητών στην πρώτη και δεύτερη
βαθµίδα. Και όσον αφορά στα εργασιακά των ερευνητών, αίρον-
ται οι νοµικές ασάφειες του ν.4310/2014. 

Αντιµετωπίζονται άµεσες εκκρεµότητες και οι υπάρχουσες ή
διαφαινόµενες δυσλειτουργίες στη ροή των κοινοτικών χρηµα-
τοδοτήσεων και στη λειτουργία των ερευνητικών φορέων. Λαµ-
βάνονται µέτρα για τον έλεγχο της αυθαιρεσίας και για τη λογο-
δοσία των οργάνων διοίκησης. Αναβαθµίζονται, ώστε να έχουν
µεγαλύτερη δηµοκρατική νοµιµοποίηση, τα επιστηµονικά συµ-
βούλια ινστιτούτου. Εισάγονται τροποποιήσεις, που διευκολύ-
νουν στις διαδικασίες, που επιταχύνουν την απορρόφηση κον-
δυλίων σε συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα. 

Όσον αφορά τώρα στην ανώτατη εκπαίδευση, αυτή έχει κα-
θήκον να αποτελεί τον χώρο όπου η γνώση δεν θα περιορίζεται
σε µια εργαλειακή λειτουργία. Είναι προφανές ότι πρέπει να
δοθεί επαρκής χρόνος για να συζητηθούν και να αποκρυσταλ-
λωθούν οι κύριες κατευθύνσεις µιας τέτοιας προσπάθειας. Η συ-
νολική αναδιάρθρωση πρέπει να απαντά στα ερωτήµατα πώς και
για ποιον σκοπό εκπαιδεύονται οι νέοι στα πανεπιστήµια της χώ-
ρας, µε ποιους στόχους και µε ποιους τρόπους γίνεται η έρευνα
µέσα σ’ αυτά, καθώς και σε ποιο επίπεδο και µε ποιο περιεχόµενο
παράγεται και αναπαράγεται η γνώση. 

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν επιλύει τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν σ’ αυτόν τον ευαίσθητο τοµέα. Όµως, θέτει τις βάσεις για
την επίλυσή τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όλη αυτή είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία που εµπεριέχει
ρυθµίσεις, που είναι πέραν των συµφωνιών µε τους δανειστές.
Προωθεί παρεµβάσεις που έχουν ένα αδιαµφισβήτητο θετικό κοι-
νωνικό πρόσηµο. Λειτουργούν ως όχηµα για την πραγµατική ανά-
πτυξη της πατρίδας µας. Σαφέστατα, αναγνωρίζουµε ότι τα
µέτρα λιτότητας και οι δηµοσιονοµικοί περιορισµοί παραµένουν
και δυσκολεύουν το έργο µας. Δηλούται, όµως, η πρόθεση και η
ξεκάθαρη θέση της Κυβέρνησης να θέσει τους ουσιαστικούς πυ-
λώνες, που δεν είναι άλλοι από την παιδεία και να µην  επιτρέψει
την περαιτέρω υποβάθµισή της. Είναι ο λόγος που οι πολίτες
επέλεξαν τον ΣΥΡΙΖΑ να διαχειριστεί και να προαγάγει την ανά-
πτυξη στη χώρα µέσω ουσιαστικών και πραγµατικών αλλαγών,
γιατί ξέρουν ότι στο µέτρο του εφικτού θα προσπαθήσουµε να

αµβλύνουµε τις δυσκολίες που αναπόφευκτα υπάρχουν. 
Ως εκπαιδευτικός επί δώδεκα χρόνια, χωρίς να έχω φύγει ούτε

µια µέρα από την τάξη µου, είµαι ουσιαστικά υπερήφανη και ευ-
τυχής που σήµερα ψηφίζεται αυτό το νοµοσχέδιο και υπερψη-
φίζω, τόσο επί της αρχής όσο και επί των άρθρων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Γεννιά.

Όπως είπαµε, τελευταίος οµιλητής είναι ο κ. Φορτσάκης, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, και µετά θα µπούµε στη διαδικα-
σία της ψηφοφορίας. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια διαπίστωση: Έχουµε να κά-

νουµε µε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο στην πραγµατικότητα καλύ-
πτει δύο µεγάλους τοµείς, έρευνα και παιδεία, δηλαδή στην
πραγµατικότητα έχουµε δύο νοµοσχέδια, τα οποία µεταξύ τους
δεν συνδέονται µε κανέναν τρόπο. 

Θα ήθελα πρώτα-πρώτα να επισηµάνω ότι, δυστυχώς, κανένα
από τα δύο τµήµατα του νοµοσχεδίου δεν έχει αποτελέσει αντι-
κείµενο πραγµατικής διαβούλευσής. Και λυπάµαι πολύ, κύριε
Υπουργέ, που εµπιστευθήκαµε τον εθνικό διάλογο και συµµετεί-
χαµε σε αυτόν καλόπιστα, ενώ το Υπουργείο δεν διστάζει να
φέρει καταιγισµό διατάξεων, οι οποίες δεν έχουν αποτελέσει αν-
τικείµενο καµµιάς συζήτησης και οι οποίες δεν είναι ρυθµίσεις
τρέχουσες, τις οποίες θα µπορούσε κάποιος να δικαιολογήσει
µε βάση το επείγον, αλλά είναι ρυθµίσεις δοµικές, οι οποίες στα-
διακά µεταβάλλουν όλο το πλαίσιο του εκπαιδευτικού µας συ-
στήµατος. Δεκάδες είναι οι ρυθµίσεις που έχουν έρθει από τον
Γενάρη του 2015 µε τον τρόπο αυτό και σταδιακά βιώνουµε µια,
πραγµατικά, µεγάλη µεταβολή του όλου συστήµατος και της φι-
λοσοφίας του. 

Θα ήθελα να κάνω λίγες παρατηρήσεις για το καθένα από τα
δύο µέρη του νοµοσχεδίου, τα οποία ούτε έχουν µεταξύ τους
καµµία συνοχή, αλλά ούτε και το κάθε µέρος έχει συνεχή το ίδιο,
είναι αµάλγαµα διατάξεων, πολλές από τις οποίες ρυθµίζουν
κατά τρόπο -θα έλεγα, δεν θέλω να χρησιµοποιήσω τη λέξη «φω-
τογραφικό», γιατί δεν µου αρέσει η λέξη- ο οποίος δεν αποδίδει
καµµία γενικότερη φιλοσοφία, ρυθµίσεις, οι οποίες αφήνουν την
υποψία ότι δεν έχουν γίνει για άλλον λόγο παρά για να αντιµε-
τωπίσουν µε εντελώς στιγµιαίο τρόπο ζητήµατα, τα οποία εµφα-
νίζονται κατά τρόπο, όµως, µόνιµο στην παιδεία ή στην έρευνα. 

Στο κοµµάτι της έρευνας διαπιστώνω ότι έχουµε µια φιλοσο-
φία εντελώς διαφορετική από εκείνη, η οποία θα έπρεπε αυτή
την ώρα να προταχθεί. Η χώρα χρειάζεται την έρευνα για να µπο-
ρέσει να απελευθερώσει τις οικονοµικές εκείνες δυνάµεις που
θα της επιτρέψουν να ανακάµψει. Το νοµοσχέδιο, αντί να βοη-
θήσει στην απελευθέρωση αυτή, συµβάλλει στην περαιτέρω κρα-
τικοποίηση της έρευνας και στην αποµάκρυνση της έρευνας από
την οικονοµία. Η ευρύτατη αλλαγή του ν.4310/2014, που επιχει-
ρείται, επαναλαµβάνω ότι έχει γίνει χωρίς καµµία πραγµατική
διαβούλευση. Κανένα από τα ουσιαστικά ζητήµατα, που αντιµε-
τωπίζει η έρευνα στην Ελλάδα, δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν από το
νοµοσχέδιο. Για παράδειγµα, ποιες είναι οι ρυθµίσεις για να στα-
µατήσει η φυγή των νέων επιστηµόνων στο εξωτερικό; Επικρατεί
η υπουργοκεντροποίηση και η κρατικοποίηση µε όλα τα κοµβικά
σηµεία λειτουργίας και διοίκησης των ερευνητικών κέντρων και
ινστιτούτων, καθώς και εν γένει τα όργανα της ερευνητικής πο-
λιτικής να περνούν στα χέρια του Υπουργού Παιδείας ή προσώ-
πων που αυτός επιλέγει. 

Καταργούνται σηµαντικές επιδιώξεις της εθνικής στρατηγικής
έρευνας, τεχνολογικής ανάπτυξης και καινοτοµίας, όπως είναι η
ενίσχυση της ανεξαρτησίας των δηµοσίων ερευνητικών οργανι-
σµών, το άρθρο 4. Υποβαθµίζεται η ΕΣΕΤΑΚ, καθώς καταργείται
η υποχρέωση για ψήφιση της ΕΣΕΤΑΚ από τη Βουλή, αν και νο-
µίζω ότι σε αυτό έχετε τελικά επανέλθει, έτσι; Αυτό είναι τουλά-
χιστον ένα καλό σηµείο. 

Υποβαθµίζεται η Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας,
καθώς και ο σχεδιασµός της ερευνητικής πολιτικής που ανήκε
κατά τον ν.4310/2014 σε αυτή και περνά στα χέρια υποδοµών

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙH’ - 5 MAΪΟΥ 2016 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 9199



του Υπουργείου, µε αποτέλεσµα να έχουµε περαιτέρω υπουργο-
κεντροποίηση της διαδικασίας. Καταργείται η συµµετοχή στο
εκάστοτε διοικητικό συµβούλιο των ερευνητικών κέντρων εκπρο-
σώπου της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας και
έχουµε στη θέση τους εκπρόσωπο του Υπουργού Παιδείας. 

Το ΕΣΕΚ παραµένει ως συµβουλευτικό όργανο µε ασαφείς αρ-
µοδιότητες. Δεν συµµετέχει πλέον στον σχεδιασµό της πολιτικής,
αλλά παρακολουθεί απλώς την εφαρµογή της.

Τη σύσταση και συγκρότηση της επιτροπής των µελών ΕΣΕΚ
την ορίζει η πολιτική ηγεσία, αφού την αποτελούν άτοµα που ορί-
ζει ο Υπουργός Παιδείας, ενώ στον ν.4310/2014 οριζόταν από
τους προεδρεύοντες ή εκπροσώπους της συνόδου των πρυτά-
νεων ΑΕΙ-ΤΕΙ της χώρας, ενώ επιχειρείται και έλεγχος της διαδι-
κασίας επιλογής των µελών του ΕΣΕΚ από τον Υπουργό Παι-
δείας.

Μπορεί, κύριε Υπουργέ, να διαλέξετε εσείς κατάλληλους, αλλά
η διαδικασία, την οποία ακολουθούµε, δεν είναι κατάλληλη. Το
Υπουργείο θα έπρεπε να περιορίζεται σε έναν ρόλο εντελώς επι-
τελικό και να αφήσει την επιλογή των προσώπων σε φορείς, οι
οποίοι έχουν την αρµοδιότητα να το κάνουν, διότι µπορεί σήµερα
εσείς να είστε ακαδηµαϊκός και να ξέρετε τα θέµατα και µπορεί
η δική σας επιλογή να είναι η καλύτερη, αλλά δεν υπάρχει καµµία
εγγύηση ότι αυτό θα γίνεται και στο µέλλον, γιατί –όπως ξέρετε-
οι Υπουργοί αλλάζουν και µάλιστα µε µεγάλη ταχύτητα.

Η συγχώνευση, η διάτµηση, η κατάργηση των ερευνητικών
κέντρων και ινστιτούτων γίνεται πλέον µε νόµο και όχι µε προ-
εδρικό διάταγµα, όπως προβλεπόταν από τον ν.4310/2014. Απα-
λείφεται η δυνατότητα πόρων για ένα ερευνητικό κέντρο από
ανάπτυξη επιχειρηµατικής δραστηριότητας, καθώς και τα δάνεια
και τα κίνητρα για τους ερευνητές.

Θα προτιµούσα, κύριε Υπουργέ, να είχαµε τη δηµιουργία ενός
µεγάλου κέντρου ερευνητικού, το οποίο να συντονίζει το σύνολο
της έρευνας της χώρας, αλλά το κέντρο αυτό να µην είναι κρα-
τικό, να µην είναι κρατικοκεντρικό, να είναι κέντρο που θα ανήκει
στις δυνάµεις της αγοράς και της οικονοµίας γενικότερα, τις θε-
σµικές δυνάµεις, µε τη συνεργασία πάντοτε του κράτους, αλλά
µε πρόταξη της οικονοµικής ανάπτυξης. Φυσικά αυτό προϋπο-
θέτει συγχρόνως να υπάρχει και σχέδιο οικονοµικής ανάπτυξης,
το οποίο προφανώς αυτή την ώρα λείπει από τη χώρα µας.

Η αξιολόγηση του προσωπικού των ερευνητικών κέντρων γί-
νεται από επιτροπές που αποτελούνται από ερευνητές του ιδίου
κέντρου. Έτσι, δεν µπορεί να είναι αντικειµενική η κρίση. Ο εθνι-
κός κατάλογος κριτών περιλαµβάνει µόνο ηµεδαπούς. Έχουν
φύγει οι αλλοδαποί. Παύονται τα περιφερειακά συµβούλια. Δεν
µπορούµε να αποφύγουµε κάποια υπόνοια για τον έλεγχο στις
αξιολογήσεις µε την κατάργηση του ισχύοντος ΕΣΕΤ.

Στο ένα λεπτό, που µου µένει, θα πω δυο-τρεις σκέψεις για το
κοµµάτι της παιδείας. Ακούστηκαν πολλά και εδώ, κύριε Υπουρ-
γέ, λείπει η γενική θεώρηση ενός πλαισίου, το οποίο να µας δείξει
προς τα πού θέλει να έρθει σε τελική ανάλυση η Κυβέρνηση. Φο-
βάµαι ότι έχουµε διατάξεις που κατεδαφίζουν ένα σύστηµα, το
οποίο τα τελευταία χρόνια παρουσίασε µεγάλη θεσµική βελτίωση
και έχουµε διατάξεις, οι οποίες το αποδοµούν κατά τρόπο, θα
έλεγα, εντελώς άναρχο.

Την τελευταία ώρα έχουν κατατεθεί περισσότερες από εννέα
τροπολογίες, τις οποίες δεν µπόρεσα να µελετήσω, τις είδα δια-
γώνια. Ορισµένες από αυτές δηµιουργούν µια άµεση αντίδραση.

Θα ήθελα να σχολιάσω ειδικότερα τη δυνατότητα που παρέ-
χετε στους οµότιµους να διδάσκουν στα έτη και όχι µόνο στα µε-
ταπτυχιακά. Αν θέλουµε να έχουµε παράταση του ορίου ηλικίας,
αυτό είναι κάτι συζητήσιµο και κάτι που ενδεχοµένως θα πρέπει
να γίνει. Αλλά να έχουµε καθηγητές, οι οποίοι έχουν αποχωρίσει
και έρχονται να κάνουν προπτυχιακά µαθήµατα, για να συµπλη-
ρώνουν ανάγκες του πανεπιστηµίου, χωρίς να συµµετέχουν στη
διοίκηση και χωρίς να είναι µέλη των τοµέων, οι οποίοι ορίζουν
και ελέγχουν τη διδασκαλία, αυτό είναι απαράδεκτο.

Η διαδικασία εκλογής των µελών ΔΕΠ δικαίως µεταβάλλεται.
Πρέπει, πραγµατικά, να περάσουµε σε ένα καλύτερο σύστηµα.
Το δεκαπενταµελές µού φαίνεται ότι είναι ένας καλός αριθµός,
για την επιλογή των καθηγητών, διότι έχει αποτύχει το σύστηµα
των επταµελών επιτροπών. Είναι, επίσης, ορθό να γίνονται οι

εκλογές αυτές πάντοτε παρουσία της γενικής συνέλευσης, ώστε
να υπάρχει διαφάνεια, η οποία δυστυχώς είχε εκλείψει µε τα
επταµελή σώµατα.

Το 7% επί των ακαθαρίστων εσόδων για επιχειρηµατικές δρά-
σεις των µελών ΔΕΠ είναι πραγµατικά ανήκουστο. Τι θα πει επι-
χειρηµατικές δράσεις; Αν ένας πανεπιστηµιακός αρχίσει να
πουλάει κάλτσες, θα του πάρετε το 7% στα ακαθάριστα; Για να
καταλάβω καλύτερα, γιατί δεν βάζετε την ίδια διάταξη και για
τους Βουλευτές και για τους Υπουργούς; Εσείς αν αύριο βγάλετε
ένα βιβλίο και το πουλήσετε, δεν το πουλάτε επειδή είστε Υπουρ-
γός; Θα το πουλάγατε χωρίς να είστε Υπουργός; Γιατί δεν απο-
δίδετε και εσείς το 15% στα ακαθάριστα των εισπράξεων οποιασ-
δήποτε επιχειρηµατικής δραστηριότητας έχετε;

Να µπορέσουµε να αντιληφθούµε ότι οι πανεπιστηµιακοί τα τε-
λευταία χρόνια έχουν υποστεί µια τεράστια µείωση των αµοιβών
τους και είναι λογικό να µπορούν να ασκούν ένα δεύτερο επάγ-
γελµα, το οποίο φυσικά, όπως είναι γνωστό, υπόκειται σε µεγά-
λους περιορισµούς. Δεν είναι ανάγκη να τους παίρνετε το 7%
στα ακαθάριστα και µάλιστα χωρίς να έχετε κάνει αποτίµηση του
τι έχει αποδοθεί µέχρι σήµερα που ισχύει το 7% στα καθαρά. 

Θα ήθελα να πω µια λέξη και για τις καταλήψεις, αν και µιλή-
σαµε αρκετά. Δεν θα επαναλάβω αυτά, τα οποία σωστά ακού-
στηκαν από τους οµιλητές της δικής µου παράταξης. Θα κάνω
ένα σχόλιο για το θέµα των καταλογισµών. Η κ. Αντωνίου µίλησε
και µίλησε πολύ σωστά για το θέµα των καταλογισµών. 

Όµως θα κάνω µία διευκρίνιση, γιατί προφανώς ερµηνεύω και
το πνεύµα της κ. Αντωνίου. 

Όταν µιλάµε για καταλογισµούς, δεν εννοούµε αυτούς οι
οποίοι έγιναν εις βάρος εκείνων, οι οποίοι ακολούθησαν υπουρ-
γικές αποφάσεις. Έχω στον νου µου τα πέντε ονόµατα των πα-
νεπιστηµιακών της Κρήτης, οι οποίοι καταλογίστηκαν µε σηµα-
ντικά ποσά, επειδή ακολούθησαν απλώς µία υπουργική από-
φαση. Το Ελεγκτικό Συνέδριο έκρινε ότι αυτή η υπουργική από-
φαση ήταν παράνοµη και τους καταλόγισε για τον λόγο αυτό, µε
τη σκέψη ότι προφανώς µπορούν µε τη σειρά τους να αναζητή-
σουν τα χρήµατα αυτά αλλού. 

Είναι προφανές ότι µία τέτοια διαδικασία είναι αποδοκιµαστέα
και εποµένως όσον µε αφορά βρίσκω ότι γι’ αυτούς τους συγκε-
κριµένους πέντε είναι ορθή η άρση του καταλογισµού, όπως επί-
σης και για την περίπτωση Χάµζα, ενός καθηγητού ο οποίος
ανέλαβε δεύτερη θέση αµισθί και στη συνέχεια καταλογίστηκε
για µείωση των αποδοχών από την πρώτη θέση, ενώ φυσικά αν
είχε επιλέξει τη δεύτερη θα είχε περισσότερα χρήµατα από ό,τι
αν είχε την πρώτη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε µε
αυτό, κύριε Φορτσάκη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
µε µία τελευταία λέξη. Έχετε φέρει και µία διάταξη για τη χρήση
των ΕΛΚΕ, για να καλύψουν διάφορες τρέχουσες δαπάνες των
πανεπιστηµίων. Σε µία εποχή, που τα πανεπιστήµια δεν έχουν κα-
θόλου χρήµατα, είναι λογικό ένα ποσοστό. Θα ήθελα να είναι µι-
κρότερο το ποσοστό αυτό, αλλά είναι λογικό ένα ποσοστό να
υπάρχει. Επίσης είναι λογικό οι πρυτάνεις να έχουν χρησιµοποι-
ήσει χρήµατα για τους σκοπούς αυτούς και για το παρελθόν.

Είναι, λοιπόν, καλό να διευκρινιστεί αυτό, το οποίο ισχύει κατά
τη γνώµη µου, ότι αυτή η διάταξη ερµηνεύει και όσα υπάρχουν
µέχρι σήµερα, ώστε να µην έχουµε περιπτώσεις µελλοντικών κα-
ταλογισµών ανθρώπων, οι οποίοι έχουν θυσιάσει σε τελική ανά-
λυση τη ζωή τους για να υπηρετήσουν το πανεπιστήµιο και
κινδυνεύουν µε τεράστιους καταλογισµούς.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε Φορτσάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την έρευνα
και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων:
«Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί
της αρχής κατά πλειοψηφία.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµ-
πτης 25 Φεβρουαρίου 2016, της Παρασκευής 26 Φεβρουαρίου
2016, της Παρασκευής 4 Μαρτίου 2016, της Δευτέρας 7Μαρτίου
2016, της Τρίτης 8 Μαρτίου 2016 και της Τετάρτης 9 Μαρτίου
2016 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Πέµπτης 25 Φεβρουαρίου 2016, της Παρασκευής 26
Φεβρουαρίου 2016, της Παρασκευής 4 Μαρτίου 2016, της Δευ-
τέρας 7 Μαρτίου 2016, της Τρίτης 8 Μαρτίου 2016 και της Τε-
τάρτης 9 Μαρτίου 2016 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 0.41’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πα-
ρασκευή 6 Μαΐου 2016 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης
και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων: «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες δια-
τάξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


